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110
Internationaal

Anno 2023 als eenhoofdig bestuursorgaan verantwoordelijk zijn voor de hand-
having van de openbare orde en veiligheid in uw gemeente betekent ook de 
kans om ernstig bedreigd te worden. Zo ernstig dat u 24 uur per dag bewaakt 
moet worden door zwaarbewapende agenten, reizen tussen uw verplichtingen 
en een safe house, wachtend tot het OM aangeeft dat de situatie weer veilig 
is. Met dit thema start ik deze veiligheidseditie van het Burgemeestersblad; 
persoonlijke ervaringen van burgemeesters, die tijdens het uitoefenen van hun 
ambt ernstig zijn bedreigd. 

Een andere ontwikkeling die duidelijk zichtbaar is, is de flinke stijging in het 
aantal demonstraties en vooral ook de manier waarop er gedemonstreerd 
wordt. Als (nog steeds) politieman verbaasde een item van het jeugdjournaal 
op 11 maart 2023 mij, waarin jonge kinderen werd aangeleerd hoe je het 
de politie zo moeilijk mogelijk kunt maken op een locatie waar je niet mag 
demonstreren. Dit, samen met verschuivingen in de politiek en onder andere 
onrust door desinformatie en complottheorieën, raakt het thema maatschap-
pelijke stabiliteit. Tijdens gesprekken die ik met burgemeesters heb, komt het 
geregeld uit op dit thema. We zien een weerbare samenleving, maar het blijft 
belangrijk om in verbinding te blijven en daarmee het vertrouwen te behouden 
of waar nodig te herstellen. 

Met burgemeesters spreek ik ook veel over de gevolgen van het gewijzigde 
zorgstelsel, de capaciteitsproblemen bij de politie, het Openbaar Ministerie en 
de jeugdbescherming. Uit eigen ervaring weet ik dat stelselmatige plegers van 
bijvoorbeeld overlast, bedreiging en belaging vaak lange tijd hun gang kunnen 
gaan. Zaken blijven langdurig liggen of leiden tot sepot. Ik zie daarnaast een 
flinke toename in het aantal zorg- & veiligheidsvraagstukken. Vooral casuïstiek 
met personen met onbegrepen gedrag, maar ook vraagstukken rondom  
jongeren die betrokken raken bij criminaliteit. 13 jarigen (of jonger) die andere  
jongeren of winkels beroven, het bedreigen van scholen en het veelvuldig  
gebruik van messen. Soms met zeer ernstige gevolgen. Als burgemeester  
beschikt u meestal niet over een sluitende oplossing, maar u kunt wel de  
aanjager zijn richting samenwerkingspartners. 

Tussen de genoemde en andere thema’s in, reflecteren diverse burgemeesters 
in deze editie op ernstige incidenten die zij hebben meegemaakt. Stuk voor 
stuk bijzondere en heftige ervaringen. Ervaringen waarvan we kunnen leren én 
- door ze te vertellen - helpen bij de verwerking. Deze verwerking is belangrijk 
en iedereen doet dat op zijn/haar eigen wijze. Om daar een weg in te vinden, 
ondersteun ik u graag, al dan niet door inzet van onze geestelijk verzorger.  

Ik ben er trots op dat we met alle auteurs weer een stevige veiligheidseditie 
hebben neergezet! Het veiligheidsdomein blijft een boeiend werkveld dat 
continu in beweging is. Laten we met elkaar het gesprek blijven voeren om alle 
ontwikkelingen te agenderen en oplossingen te vinden voor de dilemma's waar 
we als professionals mee te maken krijgen.

Joost Keemink - Haane MCPm
Bestuurlijk adviseur veiligheid & crisisbeheersing
Nederlands Genootschap van Burgemeesters 
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Scheldpartijen en bedreigingen zijn 
van alle tijden
Scheldpartijen en ook bedreigingen 
horen een beetje bij het leven van een 
bestuurder. Uit mijn tijd als wethouder 
in Ridderkerk, voor de tijd van sociale 
media, herinner ik me diverse bedrei-
gingen, die soms ook flink heftig waren. 
Zo werden we eens om vier uur ’s 
nachts wakker van de deurbel. Nadat 
ik de elektriciteit had uitgeschakeld, 
hoorde ik een bekende verwarde bur-
ger schreeuwend tekeer gaan met be-
dreigingen tegen mij en mijn kinderen. 
Twee weken later werd hij gearresteerd 
nadat hij een toevallige omstander 
met een mes in de hals had gestoken. 
Na de opkomst van sociale media 
vermenigvuldigden de scheldpartijen 
en heftige aanvallen. Zomaar een 
voorbeeld dat me bijbleef: “Wienen, je 
bent een schurftige hond, die het niet 
waard is doodgetrapt te worden. We 
moeten jou met een steen om je hals 
in de zee verdrinken.” Leuk is het niet, 
maar met een beetje nuchterheid en 
het besef dat tussen droom en daad 
ook bij de bedreigers meestal nog een 
flinke afstand zit, kom je een heel eind. 
Wel heb ik me op een gegeven moment 
gerealiseerd dat bij onaanvaardbare 
bedreigingen aangifte verstandig is. 
Toen er tien jaar geleden een concrete 
doodsbedreiging werd geuit door een 
drugsdealer, wiens huis gesloten werd, 
heb ik aangifte gedaan en de man is 
dezelfde dag gearresteerd en later ook 
veroordeeld tot een celstraf.

Bedreiging tegen het leven
Maar als de teamchef van de politie 
met een collega ’s avonds om twaalf 
uur in burger aan de deur komt dan 
schrik je wel even. Er moet iets ge-
beurd zijn met een van m’n kinderen 
dacht ik. De mededeling dat ik ernstig 
bedreigd werd, was vervolgens een 
grote opluchting. Maar het was wel 
een wonderlijke ervaring om vanaf dat 
moment overal politie in burger om me 
heen te hebben. Ons huis werd onder 
handen genomen: beveiligingsappara-
tuur, camera’s en veiligheidsglas. Dat 
je niet weet wat precies de aard van de 
bedreiging is, is lastig. Wel had ik zelf 
het idee dat ik het kon herleiden tot 
iemand, maar daar kon je niets mee, 
want er was geen spoor van bewijs. Na 
een paar weken wilde de hoofdofficier 
van Justitie plotseling een gesprek op 
zondagmiddag op het politiebureau. Ik 
dacht dat het zou gaan over het einde 
van de beveiliging en maakte een grap-
je, omdat het bureau vlak bij mijn huis 
staat en de officier een uur had moeten 
reizen. Maar hij zou liever niet ruilen, 
zei hij. De boodschap was stevig: Er is 
nieuwe informatie en je moet je huis 
uit. Je hebt een half uur om wat spullen 
te pakken. Vanaf nu word je beveiligd 
door de DKDB en je wordt onderge-
bracht in een safehouse. Dit waren min 
of meer als een fait accompli gebrachte 
zaken. Het advies om een time-out te 
nemen en een tijdje van de radar te 
verdwijnen (verblijf in buitenland o.i.d.) 
heb ik naast me neergelegd. Ik loop 

BEDREIGD  
Tekst | Jos Wienen
Foto | Bibi Veth en ANP, Remko de Waal
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' Als de teamchef van 
de politie met een 
collega ’s avonds om 
twaalf uur in burger 
aan de deur komt dan 
schrik je wel even' 
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niet weg als het gevaarlijk wordt en het 
laatste wat ik wil, is de indruk wekken 
dat de bedreiging werkt. 

Gevolgen voor het persoonlijk 
leven
Vervolgens bleken de gevolgen voor 
het persoonlijk leven best groot te zijn. 
Om te beginnen moesten vrouw en 
kind ook het huis uit. Waar voor mij 
alles geregeld werd, moesten we voor 

vrouw en kind zelf aan de slag: andere 
huisvesting, want mee naar het safe-
house was in verband met werk, school 
en veiligheid geen optie. Het stadhuis 
werd zichtbaar beveiligd door zwaar 
bewapende politie, ik moest naar een 
andere werkkamer (niet zichtbaar en 
benaderbaar van buitenaf). Overdag 
werd ik overal beveiligd door de DKDB 
en ’s nachts zat ik veilig gebarrica-
deerd in een safehouse. Luxe, maar 

wel zonder sociaal leven. Bezoeken 
aan anderen konden wel, maar altijd 
met begeleiding. Gezellig wandelen 
met mijn vrouw of kinderen kon wel, 
maar altijd met de beveiliging vlakbij je. 
Naar de kerk, op familiebezoek, naar 
een winkel of naar de bioscoop: de 
beveiliging ging mee. Soms gaf het wel 
een ongemakkelijk gevoel. Als ik even 
ergens bleef hangen, nog wat dronk of 
napraatte, moesten de beveiligers ook 

Burgemeester Jos Wienen spreekt tijdens een demonstratie als steunbetuiging 
voor de bedreigingen aan zijn adres.
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blijven wachten. Je moet je daar niet 
teveel van aantrekken, maar voor mij 
was het wel regelmatig reden om wat 
eerder weg te gaan.
 
Niet alleen negatief
Er waren niet alleen nadelen. Er waren 
ook aardige kanten aan de beveiliging: 
luxe vervoer in wagens die nooit in de 
file staan bijvoorbeeld. En voor het 
eerst van mijn leven was ik overal op 
tijd! Het was zeer prettig te merken dat 
de beveiligers uitzonderlijk professio-
neel waren. Ik heb me eerlijk gezegd 
nooit onveilig gevoeld met de beveili-
ging om mij heen. De beveiligers waren 
bovendien erg vriendelijk, probeerden 
het zo te organiseren dat ik er zo min 
mogelijk last van had. Het leukst was 
eigenlijk de reactie vanuit de bevol-
king. Het was bijzonder om te merken 
hoeveel mensen je een hart onder de 
riem steken en laten merken achter je 

te staan. De manifestatie op de Grote 
Markt voor het stadhuis van Haarlem 
was daar een bijzonder voorbeeld 
van. Ook de steun van bewindslieden, 
collega’s, raadsleden en vele anderen 
deed goed. Overweldigend veel post, 
brieven, kaarten van bekenden en 
onbekenden hoorden er ook bij. Van 
mijn oude kleuterjuf tot lang uit het oog 
verloren kennissen van vroeger lieten 
van zich horen.

Wat doet het met je?
Het werk ging gewoon door. Alleen de 
Sinterklaasintocht liet ik maar aan de 
loco-burgemeester over: zwaar bewa-
pende beveiligers op een kinderfeest, 
dat leek me geen geweldig idee. Be-
wakers voor de deur van je kamer, het 
went allemaal. Het is belangrijk of je 
familie er goed mee om kan gaan. Als 
daar angst of boosheid toeslaat wordt 
het wel lastig. Gelukkig was dat niet het 

geval. Integendeel, ik heb alleen steun 
ervaren. Voor mijn eigen gemoedsrust 
hielp het ook dat ik niet bang ben 
aangelegd en bovendien een groot 
basisvertrouwen heb dat mijn leven in 
Gods hand ligt. Ook als het fout gaat, 
zal ik worden opgevangen. Dat besef 
geeft mij rust.

De psychologie van bedreiging en 
bewaking is een punt van aandacht. 
Wat mij betreft zijn er twee gevaren: je 
wordt heel erg het middelpunt van veel 
dingen: mensen vragen hoe het met 
jou gaat, je krijgt veel extra aandacht, 
je wordt begeleid, vervoerd, beveiligd. 
Je moet ervoor waken dat je niet onge-
merkt jezelf te belangrijk gaat vinden. 
En je moet uitkijken voor het gevaar 
dat je de wereld teveel vanuit het per-
spectief van je eigen situatie gaat zien. 
Wat soms een rol speelt, maar waar ik 
zelf geen last van had, is een gevoel 

 Inwoners van Haarlem op de Grote Markt tijdens een demonstratie als 
steunbetuiging voor de bedreigde burgemeester Jos Wienen.
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van onveiligheid en wantrouwen. Voor 
bedreigde en beveiligde personen is er 
daarom psychologische hulp beschik-
baar. Zelf heb ik daar geen gebruik  
van gemaakt. 

Ik heb begrepen dat voor sommigen 
het afbouwen van de beveiliging een 
lastige periode is. In zekere zin kun je 
je juist dan onveiliger gaan voelen en je 
bent zo gewend geraakt aan de bevei-
liging dat het bijna voelt als iets waar 
je recht op hebt. Gelukkig had ik daar 
ook geen last van. Het was fijn om het 
gewone leven weer op te pakken. 

Wat was er nou aan de hand?
Nadat de beveiliging zo ongeveer werd 
afgebouwd kwam vaak de vraag: Wat 
was er nou aan de hand? Het gekke is 
dat je dat niet weet. Niet tijdens de pe-
riode van dreiging en beveiliging en ook 
niet erna. Voor sommige bedreigden is 
dat een bijna onaanvaardbare situatie. 
Waarom mag je zelf niet precies weten 
wat er aan de hand is? Heb je daar 
geen recht op? Ik kan begrijpen dat het 
voor politie en justitie niet mogelijk is 
om alle informatie te delen. Dan lopen 
andere mensen mogelijk gevaar. En 
het is niet verstandig om je op basis 
van je eigen angst of veiligheidsgevoel 
te gaan bemoeien met de beveiligings-

maatregelen. Ik had ook niet de  
neiging om naar de informatie te blij-
ven vragen. Uit wat ik wel hoorde kon 
ik voldoende afleiden dat de bedreiging 
heel serieus was. En daar moet je het 
mee doen. Onbevredigend, maar het is 
niet anders. 

Bedreiging en beveiliging
Boosheid, gescheld, bedreigingen uit 
machteloosheid, die zijn vervelend, 
maar de meeste bestuurders kunnen 
er goed mee omgaan. Maar doodsdrei-
ging vanuit de zware criminaliteit is iets 
anders. Het hoort bij het ondermijnen 
van de rechtstaat. Daarom kan en mag 
de overheid niet wijken. Een burge-
meester is geen sheriff die persoonlijk 
de criminaliteit te lijf gaat. Maar hij of 
zij is wel mede verantwoordelijk voor de 
veiligheid en het recht in de gemeente 
en voor de bestuurlijke maatregelen 
die daarbij horen. Zelf heb ik de perio-
de van bedreiging ook ervaren als een 
periode waarin je beseft hoe belangrijk 
het is dat je op je post staat, dat je 
opkomt voor burgers, dat je opkomt 

voor het recht, dat je verschil kunt 
maken. Je betaalt er een prijs voor, 
maar het geeft ook voldoening dat je 
je verantwoordelijkheid neemt. Juist 
in die periode voelde ik geen afstand 
tot de samenleving en de burgers. Wij 
willen geen samenleving waarin mis-
dadigers en moordenaars met dreiging 
en geweld hun zin kunnen krijgen. Het 
is goed om te merken dat waar je jezelf 
niet kunt verdedigen tegen grof geweld, 
de overheid zorgt voor beveiliging. De 
kosten zijn hoog, zowel in geld als in 
menskracht. Het vraagt wel om goed 
nadenken hoe dit te doen. Er is kritiek 
op politie en justitie om de voorbeelden 
waar het systeem moorden niet kon 
voorkomen. Waar dat ligt aan gebrek 
aan communicatie en alertheid is het 
goed om dat aan te pakken. Maar in 
veel gevallen is de beveiliging ade-
quaat. Volledige veiligheid kan de over-
heid niet bieden. Maar de strijd tegen 
deze zware georganiseerde criminali-
teit moet gevoerd worden. Juist omdat 
deze dreiging en deze beveiliging niet 
gewoon mag worden.  ■

Jos Wienen 
Burgemeester van Haarlem 

'De strijd tegen deze zware 
georganiseerde criminaliteit moet 
gevoerd worden. Juist omdat deze 

dreiging en deze beveiliging niet 
gewoon mag worden' 
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In de tijd dat we in ons land veel bezig 
waren met corona en alle maatregelen 
daar omheen, was ik als voorzitter en 
woordvoerder van het landelijke Veilig-
heidsberaad veel op landelijke media 
te zien en horen. Dat leverde mij veel 
positieve reacties op, maar van een 
groepje mensen kreeg ik ook online 
bedreigingen en intimidaties, vaak  
anoniem. Dat kun je best lang aan, 
maar iedereen bereikt een keer het 
punt waarop hij het zat is, waarop 
hij denkt ‘ja maar, dit is niet wat ik 

verdien’. Bij mij was dat in het najaar 
van 2021, er gebeurde toen van alles 
achter elkaar. Ik werd bijvoorbeeld 
op televisie bij Op1 uitgemaakt voor 
gehaktbal, zonder dat iemand in dat 
programma er op dat moment tegen in 
ging, ik kreeg veel vervelende e-mails 
in die periode, er werd op straat brand 
gesticht bij mijn toegangspoort en het 
was in die tijd dat ik op een zondag het 
advies van de politie kreeg om even 
weg te blijven met mijn gezin bij ons 
eigen huis. Dat kwam hard binnen.  

Dan ben je niet meer vrij. Ik moet nu 
wel direct zeggen dat dit niets is ver-
geleken met wat andere collega’s mee 
hebben moeten maken. Na de brand-
stichting dacht ik wel ‘oké, gaan we nu 
deze drempel over?’ Het was niet deze 
gebeurtenis op zichzelf waarvan ik van 
de wapper raakte, maar meer dat dat 
het punt was waarop ik dacht ‘dit moet 
een keer stoppen’. Als mensen zelfs 
bereid zijn om brand te stichten, gaat 
dat ontzettend te ver. 

Opeens was Hubert Bruls niet alleen meer een bekende Nijmegenaar als  
burgemeester van die stad, maar werd hij een ‘bekende Nederlander’. Het  
overkwam hem in de coronatijd als voorzitter van het Veiligheidsberaad, toen hij 
veelvuldig in het landelijke nieuws kwam. Wat volgde was leuke aandacht, maar 
ook gedoe, intimidatie en bedreigingen. Absoluut dieptepunt was de brand die 
werd gesticht op straat voor het hek van zijn huis. Uiteindelijk moest hij zelfs voor 
een korte tijd met zijn gezin hun huis verlaten op advies van de politie. “Ik kan 
zelf veel hebben, maar kom niet aan mijn gezin.”

Tekst | Maurice van Westrienen
Foto | ANP, Sem van der Wal en Johanneke Kroesbergen-Kamps

KOM 
NIET 
AAN 
MIJN 
GEZIN
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Deze ellende begon met dat in het 
kader van coronamaatregelen restau-
rants in Nederland in die tijd moesten 
gaan werken met toegangsbewijzen. 
Een restaurant in Nijmegen weigerde 
dat en die heb ik laten sluiten op een 
zaterdagmiddag. Dat ging razend-
snel rond op social media en direct 
die nacht hebben ze op straat brand 
gesticht bij de toegangspoort van mijn 
huis. Mensen worden snel opgestookt 
door de feitelijke onjuistheden op 
social media en halen dan zoiets als 
brandstichting in hun hoofd. Wat ze 
hebben bereikt met die brandstichting 
is minimaal, maar bij mij en mijn gezin 
zat de schrik er wel in. Er waren dus 
mensen bereid om naar mijn huis te 
komen en moedwillig iets te vernielen. 
Moet je voorstellen dat als ons huis 
aan de straat had gestaan, dat ze door 
onze brievenbus iets brandends naar 
binnen hadden gegooid, dan had ons 
huis in brand kunnen staan. En als je 
bij zo’n brand boven ligt te slapen  
moet je er niet aan denken wat er  
kan gebeuren.

Maar hoe gaat het nu met je?
Ik weet mij heel goed te herinneren dat 
in die periode op een dinsdagochtend 
voor aanvang van een collegevergade-
ring een wethouder naar mij toe kwam 
en mij vroeg: ‘Maar hoe gaat het nu 
met je? Want dit is toch niet normaal 
wat er nu allemaal gebeurd?’ Toen had 
ik even een moment, moest ik even 
slikken en heb ik wat dingen verteld. 
Daarna zijn de wethouders en de raad 
naar voren getreden met de boodschap 
‘Blijf af van onze burgemeester’.  
Deze verklaring van mijn gemeente-
raad en mijn wethouders heeft mij  
toen ontzettend gesteund. De politie 
heeft absoluut goed werk gedaan, 
iedereen was er goed mee bezig, maar 
die steun die ik toen kreeg vanuit de 
raad en wethouders is voor mij echt 
cruciaal geweest. In de weken daarna 
is het qua intimidaties en bedreigingen 
ook rustig gebleven, ik kan niet  
bewijzen dat het daardoor komt,  
maar ik kreeg in de weken er na  
juist veel bijval. Alsof mensen werden 
wakker geschud.

Praat er over, organiseer steun
Ik heb later ook begrepen van mensen 
die vakmatig met bedreigingen bezig 
zijn, dat dat het helpt als anderen 
opstaan en zeggen: ‘dit is niet ac-
ceptabel’ Maar dat kunnen anderen 
uiteraard alleen maar doen als je er 
zelf over praat. Als je er open over bent, 
kan een ander je ook helpen. Praat er 
dus over met je naasten maar ook met 
je professionele omgeving, met men-
sen van de gemeente, met de politie, 
met mensen die vanuit psychologisch 
oogpunt je kunnen begeleiden. 

Dit zijn voor mij echt twee leermomen-
ten geweest. Ten eerste, treed naar 
buiten over wat je mee moet maken. 
En ten tweede, er moet steun geor-
ganiseerd worden, er moeten andere 
mensen voor je op gaan staan. Dat 
laatste doe ik zelf nu ook sneller: we 
hebben een raadslid hier die wat nare 
dingen mee heeft gemaakt, dan stuur 
ik zelf direct een bericht om te tonen 

dat ik achter deze collega sta. Dat 
gevoel dat je er niet alleen voor staat, 
is zo ontzettend belangrijk.

Uiteindelijk zie ik zeker een duidelijk 
verschil in de online bedreigingen en 
intimidate van tijdens corona en na 
corona. Het is nu weer rustiger op dat 
vlak. Nadat in februari van vorig jaar  
de grootste coronabeperkingen werden 
afgeschaft, kwam ik veel mensen 
tegen, zelfs op vakantie, die allemaal 
positief waren naar mij toe. Zij zeiden 
dat ik het goed gedaan had, omdat ik 
tenminste duidelijk was geweest. In  
de tijd dat we midden in de corona  
zaten, midden in alle beperkingen, 
werd ik overigens op straat ook  
zelden aan gesproken met negatieve 
geluiden. Veruit de meeste negatieve 
reacties waren anoniem en via de mail, 
vaak zaterdagavond rond 11 uur.  
Hebben die mensen nou wekelijk  
niets beters te doen op de zaterdag-
avond, denk ik dan.  

Hubert Bruls, voormalig voorzitter van het Veiligheidsberaad, staat de pers te 
woord op het provinciehuis in Utrecht na afloop van overleg over de stand van 

zaken rond de coronacrisis.
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Ik ben niet positief over de  
toekomst van social media
Een ander voorbeeld. Ik heb in de 
zomer van 2022 aangekondigd dat 
ik in de week van de vierdaagse van 
Nijmegen geen boerenprotesten 
accepteerde. Er komen dan een paar 
honderdduizend mensen de stad in, 
dan kun je niet met trekkers bij de 
route gaan staan, dat gaat gewoon niet 
samen. Iemand had ergens op soci-
al media gemeld, dat ik zou hebben 
gezegd dat er geen boerenzakdoeken 
gedragen mochten worden tijdens de 
Vierdaagse. Dat heb ik nooit gezegd, 
maar dat ging dus wel rond op social 
media. Vervolgens kreeg ik een boze 
mail van een mevrouw die daar van al-
les van vond. Dus ik antwoord haar dat 
ik dat nooit gezegd heb en waar ze dat 
gelezen had. Dat bleek ze dus gelezen 
te hebben op Facebook. 

Mensen laten zich leiden door de 
informatie die ze te zien krijgen zonder 
de feiten te checken. En dit is nog een 
redelijk onschuldig voorbeeld, maar in 
de toekomst kan dit nog veel verder 
ontsporen, ik ben niet positief over de 
toekomst van social media. Ik vrees 
dat de hoeveelheid online bedreigingen 
en intimidatie eerst nog gaat toene-
men, voordat het beter wordt. Mensen 
zullen blijven schreeuwen, schelden 
en bedreigen op social media, dat zal 
gewoon doorgaan. Maar het mag nooit 
de werkelijkheid worden. Het mag nooit 
geaccepteerd worden. Dus mijn advies; 
treed er mee naar buiten als het je 
overkomt, praat er over, doe aangifte, 
stel normen en maak duidelijk naar 
mensen toe dat het gesprek direct 
klaar is als mensen zich verbaal mis-

dragen. Daar moet je dan wel met zijn 
allen consequent in zijn, dan wordt het 
in ieder geval niet de nieuwe norm. Het 
is allemaal het gevolg van de verhufte-
ring van de maatschappij en de steeds 
verdere individualisering, waardoor 
mensen steeds onzekerder worden, 
angstiger worden en dit gedrag gaan 
vertonen. Er wordt steeds sneller harde 
ruige taal gebruikt naar elkaar toe. Die 
dingen hangen samen. En dat draaien 
we niet zomaar terug, we kunnen moei-
lijk het internet af gaan sluiten.

We moeten opletten dat we ons niet 
laten meeslepen in de polarisatie die 
hiervan uit kan gaan. Ik wil dan ook 
vooral spreken met de zwijgende  
meerderheid, ik communiceer niet 
meer met mensen met extreme 
opvattingen. Het is een gewoonte dat 
burgemeesters met iedereen in contact 
willen blijven, maar ik doe dat niet 
meer. We leven in een vrij land en  
mensen mogen rabiate meningen 
hebben, maar ik heb dan de keuze 
om niet met deze mensen te willen 
communiceren. Ik investeer liever in de 
grote meerderheid die de samenleving 
sterk maakt. Ik wil praten met deze 
meerderheid van mensen die in nuan-
ces kunnen nadenken in plaats van te 
verzanden in zwart-witdiscussies.

Eigenlijk heb ik meer last van het 
gedoe rondom voetbalhooliganisme 
dan rondom corona. Het gedoe met 
hooligans is begonnen in 2013 toen  
ik een supporterscafé van NEC heb 
gesloten, dat heeft mij heel veel  
intimidaties opgeleverd. Er is bijvoor-
beeld een bedreiging geuit richting  
een lid van mijn gezin en er is een 

varkenskop voor de poort gegooid, dat 
vond ik veel indringender. Nog steeds 
word ik begeleid als ik naar het stadion 
van NEC ga, bij elke stap die ik dan zet, 
is er iemand bij mij. Toen ik burge-
meester was in Venlo kon ik gewoon 
met mijn eigen auto naar het stadion 
van VVV Venlo gaan en met mensen 
een praatje maken. Dat is op dit mo-
ment niet mogelijk bij NEC. Eigenlijk 
gaat het de afgelopen anderhalf jaar 
voortreffelijk bij NEC qua supporters, 
maar de begeleiding bij mij is perma-
nent. Ik vind het nog steeds eigenlijk 
wel jammer dat een besluit uit 2013 
nog steeds gevolgen heeft na tien jaar. 

Vanaf 1 april ben ik geen voorzitter 
meer van het Veiligheidsberaad, ik 
ga dan logischerwijs wat meer naar 
de achtergrond, ook qua landelijke 
bekendheid. En dat is prima, een  
van mijn motto’s is ‘nuchter blijven, 
voetjes op de grond houden’. Wouter 
Kolff gaat mij opvolgen als voorzitter, 
hij is al die jaren lid geweest van het 
Veiligheidsberaad, hij heeft alles van 
dichtbij meegemaakt, ook de bedreigin-
gen en intimidaties mijn kant op. Ik  
heb er alle vertrouwen in dat hij het 
goed gaat doen.  ■

Hubert Bruls 
Burgemeester van Nijmegen

WEERBAAR BESTUUR
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“Ik zal ze maar een pot bier geven als ze voor 
de deur staan. Dan kunnen ze op het terras wel 
wachten tot jij thuiskomt”, zei mijn vrouw zo’n 
tien jaar geleden, toen onze plattelandsgemeen-
te ineens in het epicentrum van een Europese 
bendeoorlog tussen rivaliserende motorclubs 
terecht was gekomen. En geloof me, ze had het 
nog gedaan ook! 

De situatie van destijds mag zeker niet gebagatel-
liseerd worden. Er was sprake van ernstige bedrei-
gingen en onze bewegingsvrijheid was – zonder 
in detail te treden – behoorlijk ingeperkt. Maar je 
wist wie ‘de vijand’ was en deze deed ook geen 
enkele moeite om zich anders voor te doen.  
En zo lang je hen met open vizier tegemoet trad, 
was er zelfs sprake van een zekere vorm van res-
pect voor je positie als hoeder van de openbare 
orde en veiligheid.

Dat was al anders toen enkele jaren later een 
ondermijningszaak van enorme omvang in de 
gemeente ging spelen. Een BIBOB-onderzoek 
leidde tot het weigeren van een omgevingsvergun-
ning, waar een kleine groep heel veel geld mee 
zou hebben kunnen verdienen. Ik was blij met de 
eensgezindheid van ons college en ronduit trots 
op onze gemeenteraad. Die sprak, ondanks de 
aantrekkelijkheid van het voorgespiegelde project 
in een klein dorp, tot twee keer toe unaniem uit 

het college en mij als burgemeester te steunen in 
het verzet tegen de aanvragers van de vergunning. 
Alle trucs uit het ‘Handboek Ondermijning’ werden 
vervolgens uit de kast gehaald. En alle ballen 
gingen op de burgemeester. Als de plaatselijke 
huisarts en pastoor zich ineens openlijk tegen de 
burgemeester gaan afzetten en de rest van het 
dorp deze opinieleiders volgt, moet je sterk in je 
schoenen staan om in datzelfde dorp gewoon je 
werk te blijven doen. Maar het gezond verstand 
had destijds nog vat op de mensen en na korte 
tijd kwam de een na de ander erachter dat ze 
zich een rad voor ogen hadden laten draaien. Een 
enkeling had het niveau om dit ook actief uit te 
spreken.

Maar sinds de pandemie lijkt het – ook op ons 
platteland, of misschien wel juist op ons platte-
land – ineens anders. Het zijn niet meer de over-
duidelijke criminelen of de stiekeme profiteurs, 
die je als burgemeester tegenover je vindt. Het is 
de nette mevrouw, wier ego nóg groter is dan haar 
villa, die ineens met een groepje ’s avonds voor je 
deur staat te schreeuwen. Het is het voormalige 
raadslid, dat bij de verkiezingen geen zetel heeft 
weten te bemachtigen, die ineens tot in je woon-
kamer binnendringt en de boel op stelten zet. Die-
zelfde echtgenote, die een biertje wilde drinken 
met de Bandidos, kiest nu met haar vriendinnen 
voor een terrasje buiten de gemeente. Daar wordt 
ze niet continu lastiggevallen door mensen die 
iets van mij willen. 

De impact van intimidatie is soms groter dan van 
regelrechte bedreiging. Het gebeurt vaak stiekem 
en komt onverwacht. Het heeft direct invloed op 
je dagelijkse leven. En op dat van je gezinsleden. 
Het grootste gevaar zit daar, waar het strafrecht 
tekortschiet. Of waar het strafrecht simpelweg niet 
thuishoort. Een term die inmiddels in onbruik is 
geraakt, is de term ‘fatsoen’. Fatsoen was ooit het 
cement van onze samenleving. De een had het 
meer dan de ander, maar het was gebruikelijk dat 
we elkaar daarop corrigeerden. Ik mis de norme-
ring van het fatsoen in ons collectieve handelen. 
Daarom een oproep tot de herintroductie van 
het fatsoen in de Nederlandse samenleving. Als 
burgemeester kunnen we daar een initiërende rol 
in vervullen. Doet u mee?  ■

FATSOEN
Tekst | Jos Hessels

Jos Hessels, burgemeester van Echt-Susteren
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Zorgelijk? Jazeker. Het belemmert je in je werk. 
Ook ik kreeg eind 2022 te maken met een 
dreiging. In eerste instantie was ik er vrij nuchter 
onder. Het zal wel een beetje meevallen, was mijn 
eerste gedachte. Echter, na onderzoek van de 
politie werd er flink opgeschaald en al snel lagen 
er betonblokken voor mijn woning. Het alternatief 
was dat we elders werden ondergebracht. Het 
duurde nog geen 24 uur voordat minister Bruins 
Slot belde om steun te betuigen. Dat waardeerde 
ik zeer. Ook de media maakten er melding van en 
zo duurde het niet lang voordat het hele land op 
de hoogte was.

Ik probeerde mijn werk gewoon voort te zetten, 
maar merkte verandering in mijn omgeving. Mijn 
partner werd ongeruster en boos, zeker toen er 
ineens een cameraploeg voor de deur stond om 
de betonblokken te filmen. Ook mijn kinderen 
maakten zich zorgen. Er kwamen veiligheidsmaat-
regelen, ook onzichtbaar. Ik wilde ’s avonds in 

ieder geval thuis zijn. Mijn nuchterheid verdween. 
Het leek wel alsof ik terecht was gekomen in een 
slechte film.

Als ik eerder een nieuwsbericht van een bedreig-
de burgemeester voorbij zag komen, reageerde 
ik hoofdschuddend. Ik vroeg me wel eens af hoe 
dat zou zijn. En hoe ik zou reageren. Maar met 
de kennis van nu weet ik: jezelf voorbereiden op 
een dreiging kan niet. Want hoewel ik mezelf als 
overwegend nuchter zou omschrijven, heeft zo’n 
dreiging grote impact. Vooral als je ziet wat het 
doet met je omgeving.

Ten tijde van de dreiging organiseerde de feest-
commissie van onze gemeente een eindejaars-
feest. Iedereen werd gevraagd om gemaskerd te 
komen. Al snel na aankomst kreeg ik een onge-
makkelijk gevoel. Ik was totaal niet op mijn gemak 
met al die gemaskerde mensen om me heen. Wie 
zit er achter dit masker, vroeg ik me steeds af. Is 

DREIGING

WEERBAAR BESTUUR

Tekst | Fred Veenstra

Een vergadering niet fysiek kunnen bijwonen omdat iemand dreigt jou of jouw familie 
iets aan te doen. Het is bizar, maar steeds vaker verschijnen er berichten in de media 
over burgemeesters die vanwege dreigementen hun werk niet meer goed kunnen 
uitvoeren. Het wantrouwen richting de overheid groeit en steeds meer mensen sluiten 
zich aan bij groeperingen die anti-overheidsgeluiden produceren. Daarnaast zijn en 
blijven er mensen die het dreigen met geweld als enige optie zien wanneer ze een 
conflict met de overheid hebben. 

'Het zal wel een  
beetje meevallen'
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Fred Veenstra, burgemeester van De Fryske Marren

dit wel een medewerker van de gemeente? Lang 
ben ik er niet gebleven.

Ik ben burgemeester van gemeente De Fryske 
Marren. Een over het algemeen rustige platte-
landsgemeente met vijftig dorpen en Sloten als 
mooie stad. Een gemeente waar mensen de 
achterdeur open laten en de fiets niet op slot zet-
ten. Een gemeente waar bij wijze van spreken de 
inzet van een veldwachter voldoende is om ieders 
veiligheid te garanderen.

Met die gedachte woonde en werkte ik ook in De 
Fryske Marren. Tot de dreiging. Sinds dat moment 
kijk ik wat vaker over mijn schouder. Ook nu de 
dreiging voorbij is, merk ik dat het nog in mijn 
achterhoofd zit. Mijn gedrag is veranderd. Ik hoop 
niet dat dit blijvend zal zijn.

Mijn ambt zou mijn privéleven niet mogen  
beïnvloeden. En je zou je werk met open vizier 

moeten kunnen doen. Zonder angst voor  
bedreiging, geheime opnames of wat dan ook.  
Dat vertrouwen, om op een normale manier te 
kunnen werken, werd geschaad. En als je als 
bestuurder in sommige gevallen met wantrouwen 
je werk moet doen, is dat niet goed. 

Toch heeft de dreiging ook mooie dingen opge-
leverd. Uit het hele land ontving ik kaartjes en 
bloemen. In het dorp waar ik woon, werden mij 
spontaan overnachtingsplekken aangeboden. 
Hartverwarmend en een mooi bewijs dat heel veel 
mensen wel waardering hebben voor hetgeen 
wij als bestuurders en als gemeente doen. Daar 
houd ik mij aan vast bij de uitoefening van mijn 
werkzaamheden als burgemeester.  ■
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Het besluit van de burgemeester om 
de omgekeerde vlaggen te verwij-
deren maakt veel emoties los in de 
gemeente. Verschillende groepen 
met verschillende meningen die zich 
allemaal geraakt voelen. “Oldebroek 
is een plattelandsgemeente met veel 
agrariërs, maar ook een gemeente met 
een aantal kazernes en veel inwoners 
die een militaire achtergrond hebben. 
Een groot deel van de inwoners is erg 
koningsgezind. De Nederlandse vlag 
betekent veel voor al die groepen. Daar 
waar een omgekeerde vlag voor de één 
protest inhoudt, voelt de ander zich 
erdoor beledigd of geraakt”.

In overleg met vertegenwoordigers  
van agrarische organisaties wordt  
afgesproken dat vlaggen en span-
doeken op eigen terrein langs de  
weg geplaatst mogen worden, maar 
niet aan straatmeubilair en in de  
openbare ruimte. 

Bedreiging en intimidatie
Die afspraken worden niet door  
iedereen gerespecteerd. Het resultaat: 
strobalen met omgekeerde vlaggen 
erin die de oprit van het huis van 
de burgemeester en een openbaar 
fietspad blokkeren. Een optocht van 
toeterende tractoren die de nachtrust 
in de woonomgeving van de burge-
meester verstoort. Ondertussen keren 
de omgekeerde vlaggen terug in het 
straatbeeld. Op instigatie van de burge-
meester worden ze opnieuw verwijderd, 
terwijl de intimidaties en bedreigingen 
toenemen. Niet alleen aan het adres 
van de burgemeester, maar ook rich-
ting medewerkers van de gemeente en 
bedrijven die hun diensten verlenen 
bij het weghalen van de vlaggen. Het 
gaat om intimiderende telefoontjes en 
berichten op sociale media. Daarnaast 
is er sprake van fysieke intimidatie.  
Een medewerker van het bedrijf dat  
is ingehuurd om de vlaggen te  

verwijderen, wordt gehinderd in zijn 
werk en in de voortuin van de burge-
meester verschijnen twee mannen die 
daar een vlag planten. Eén van hen 
heeft een zak over zijn hoofd waarin 
twee gaten zijn geknipt. Ondertussen 
verschijnen er opnieuw omgekeerde 
vlaggen in het dorp. 

“Door de intimidatie en bedreigingen 
wordt het heel lastig om te doen wat er 
van een lokale overheid verwacht mag 
worden: het handhaven van regels die 
we samen afgesproken hebben. Hoe 
moet ik vlaggen uit een lantaarnpaal 
halen als ik daarvoor het gereedschap 
niet kan krijgen? Wanneer bedrijven 
bedreigd worden als ze hun diensten 
verlenen? Hoe handhaaf je en zorg  
je tegelijkertijd voor de veiligheid  
van de medewerkers? Kortom:  
Wanneer wordt protest ondermijning 
van de rechtstaat?”

In de zomer van 2022 worden in de gemeente Oldebroek omgekeerde vlaggen  
opgehangen aan straatmeubilair van de gemeente. Iets dat in de Algemene Plaatselijke  

Verordening (APV) verboden is. De vlaggen zijn een protest tegen de stikstofmaatregelen,  
een steunbetuiging aan de boeren en een uiting van woede, wanhoop, onvrede en  

onmacht. Burgemeester Haseloop besluit de vlaggen te laten verwijderen en beroept zich  
daarbij op het Bestuursrecht. Dat is niet voor het eerst. Een jaar eerder besloot zij drie 

regenboog vlaggen te laten verwijderen die waren opgehangen aan het straatmeubilair van de 
gemeente. De regenboogvlaggen leidden destijds tot handhavingsverzoeken vanuit de samen-
leving. De burgemeester: “Er mag simpelweg niets zonder vergunning aan het straatmeubilair 

worden gehangen. Hierbij gaat het niet om wat ik als burgemeester wel of niet sympathiek 
vind, maar gaat het om consequent handhaven. Gelijke monniken, gelijke kappen.” 

Tekst | Diana Marijnissen, Tanja Haseloop - Amsing 

DE BURGEMEESTER ALS 
GRENSBEWAKER

WEERBAAR BESTUUR
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De term ondermijning verwijst hier naar 
“het verzwakken of misbruiken van de 
structuur van onze maatschappij. Het 
tast de fundamenten aan en brengt 
de legitimiteit van het stelsel dat de 
maatschappij beschermt in gevaar.” 
(Kolthoff, 2022).

Glijdende schaal
In tijden van groeiende maatschappe-
lijke onrust, stelselmatige ondermij-
ning van onze samenleving door de 
georganiseerde misdaad en dreigende 
polarisatie is het belangrijk om grenzen 
te stellen aan uitingen van protest en 
ongenoegen en deze grenzen zorgvul-
dig te bewaken met eerbiediging van 
de democratie en de grondrechten. 

Maar hoe doe je dat als burgemeester? 
Mogen mensen ongelimiteerd gedach-
ten en gevoelens openbaren ook als 
daarmee de grenzen van anderen in 
de samenleving worden overschreden? 
Die vraag is lastig te beantwoorden. 
Grenzen zijn veelal subjectieve kaders 
gebaseerd op een combinatie van 
cultuur, geloofsovertuigingen, menin-
gen, ervaringen en attitudes. Het is dus 
lastig om te bepalen waar de grenzen 
van de ander precies liggen. 

Prof. Dr. Janine Janssen, lector Vei-
ligheid in Afhankelijkheidsrelaties bij 
Avans Hogeschool: “Het is een soort 
glijdende schaal. De uiteinden – met 
aan de ene kant wat echt niet door 

de beugel kan en aan de andere kant 
gedrag waarover geen enkele twijfel 
bestaat – zijn voor de meesten wel 
duidelijk. Maar juist tussen die polen 
bevindt zich variatie in opvattingen.” 
(Janssen, p. 78). 

Dat geldt zeker voor uitingen bedoeld 
om te intimideren of te bedreigen. Er 
is een verschil tussen de objectieve 
bedreigingsgraad (aard en ernst) van 
de uiting en het subjectief ervaren 
bedreigingsniveau. Wat door de één 
als bedreigend wordt ervaren, hoeft 
door de ander niet als bedreigend te 
worden beleefd. Waar de een stoet van 
toeterden tractoren ervaart als een 
ludieke vorm van protest ervaart de 

' Het gaat er niet 
om wat ik als 
burgemeester wel  
of niet sympathiek 
vind, maar het  
gaat om consequent 
handhaven.  
Gelijke monniken, 
gelijke kappen.'

Tanja Haseloop - Amsing, burgemeester van Oldebroek
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Diana Marijnissen

Docent aan de Academie voor Management Bestuur en Finance van Avans Hogeschool 
en onderzoeker bij het Centre of Expertise Veilige en Veerkrachtige Stad en Omgeving van 
Avans Hogeschool.

ander diezelfde stoet als (be)dreigend. 
Bij bedreiging gaat het veelal om een 
concrete uiting om een persoon en/of 
diens naasten iets aan te doen. Intimi-
datie is vaak minder concreet/direct. 
Het motief van de dader(s) is meestal 
het uiten van frustratie of boosheid 
(expressieve dreiging) en/of het willen 
afdwingen van een concreet resultaat 
(Instrumentele dreiging).  
(Nijdam et al, 2008). 

Verwevenheid offline en online
We brengen steeds meer tijd online 
door. Ongewenst, normoverschrijdend 
of crimineel gedrag dat voorheen voor-
al offline plaatsvond, vindt steeds vaker 

online plaats. De drempel voor onaan-
genaam gedrag lijkt online lager te 
liggen. Wie de emotionele reactie van 
de ander rechtstreeks meemaakt, zal 
meestal minder ver gaan. Bovendien 
zijn de risico’s voor de dader minder 
direct en minder fysiek. De verweven-
heid van de offline en de online wereld 
neemt toe. Fysieke verstoringen van de 
openbare orde ontstaan steeds vaker 
na een oproep op internet, Facebook 
of WhatsApp en andere sociale media. 
Diverse instrumenten worden ingezet 
om dergelijke ordeverstoringen te kun-
nen voorkomen. Zo heeft de gemeente 
Almelo besloten dat de burgemeester 
tegen online uitingen kan optreden met 
behulp van een last onder dwangsom 
en wordt o.a. in Haarlem, Arnhem en 
Utrecht geëxperimenteerd met het 
instellen van online gebiedsverboden. 
Maar daarmee is het probleem  
niet opgelost.

Balanceren op een slap koord
De samenstelling van de bevolking in 
Nederland is de afgelopen decennia 
veranderd. Niet alleen qua leeftijd en 

opleidingsniveau maar bijvoorbeeld 
ook qua religieuze oriëntatie en cultuur. 
Hoogleraar Paul Dekker van Tilburg 
University constateert dat de leef-
werelden van verschillende groepen 
mensen op een aantal terreinen steeds 
verder van elkaar verwijderd raken 
en verbindende instituties zwakker 
dreigen te worden, bijvoorbeeld het 
verenigingsleven en de media. “Als 
iedere groep alleen nog gaat sporten 
met geestverwanten en alleen de eigen 
media gebruikt voor informatievoorzie-
ning, worden mensen vaak bevestigd 
in hun opinie en gaan ze minder begrip 
opbrengen voor standpunten van ande-
ren.” (Dekker, 2021). Nederland lijkt uit 
te groeien tot een land van tegenstel-
lingen maar er is volgens Dekker geen 
sprake van brede polarisatie. “De lont-
jes zijn korter, maar dat is iets anders 
dan dat groepen mensen tegenover 
elkaar staan.”

Hans Boutellier, bijzonder hoogleraar 
polarisatie en veerkracht aan de Vrije 
Universiteit (VU), stelt dat het radica-
liseringsproces de afgelopen tien jaar 

' Door de intimidatie en bedreigingen wordt het heel lastig 
om te doen wat er van een lokale overheid verwacht 
mag worden: het handhaven van regels die we samen 
afgesproken hebben. Hoe moet ik vlaggen uit een 
lantaarnpaal halen als ik daarvoor het gereedschap niet 
kan krijgen? Wanneer bedrijven bedreigd worden als ze hun 
diensten verlenen? Hoe handhaaf je en zorg je tegelijkertijd 
voor de veiligheid van de medewerkers? Kortom: Wanneer 
wordt protest ondermijning van de rechtstaat?'

WEERBAAR BESTUUR
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is versneld in Nederland. Dat zou de 
toename van bedreiging en intimidatie 
kunnen verklaren. Hij merkt op dat pro-
testbewegingen in de naoorlogse de-
cennia zich vooral tegen beleidskeuzes 
richtten en dat nu groepen of personen 
het doelwit zijn. Boutellier: “We leven in 
een seculiere, superdiverse, gedigitali-
seerde netwerkmaatschappij en in die 
context ontwikkelt zich strijd over wie 
we zijn – vanuit primaire kenmerken 
of heilige overtuigingen: huidskleur, 
nationaliteit, gender, religie, beroep. 
Vanuit het individu naar het collectief, 
oftewel identiteitspolitiek en dat is 
volgens Boutellier de context voor de 
actuele polarisatie. Wie ik ben bepaal 
ik in relatie tot anderen: overeenkom-
sten en verschillen. Dat is diversiteit. 
De politisering daarvan kan al gauw 
leiden tot tegenstellingen, en die kun-
nen leiden tot conflict en uiteindelijk tot 
vijandschap”. (Boutellier, 2021)

Grensbewaking
Maar hoe bewaak je als burgemeester 
de grenzen en verbind je leefwerelden 

als de grenzen van wat acceptabel 
wordt gevonden soms ver uit elkaar 
lijken te liggen? 

 “Het voelt soms als balanceren op een 
slap koord. Ik probeer zoveel als mo-
gelijk voeling te houden met de lokale 
situatie. En die lokale situatie verschilt 
enorm in ons land. Neem bijvoorbeeld 
de excuses over het slavernijverleden, 
of Zwarte Piet. De discussie daarover 
wordt in verschillende delen van het 
land anders gevoerd en gevoeld. Hoe 
ga je dan om met de Couleur Locale? 
Buiten de Randstad leeft soms het 
gevoel dat randstedelijke normen 
maatgevend moeten zijn in de rest van 
het land. Dat zorgt mede voor weer-
stand die we serieus moeten nemen, 
waar we als bestuurders rekening mee 
moeten houden. Anders verliezen we 
de verbinding met onze inwoners.”

Actuele wederkerigheid
Boutellier ziet de sleutel in wat hij 
beschrijft als ‘actuele wederkerigheid’. 
“De wederkerigheid van onze relaties 
zit diep weggestopt of is uit evenwicht 
geraakt in onze verbureaucratiseerde, 
geprofessionaliseerde en geprotocol-
leerde verhoudingen. Het is de reden 
waarom velen het gevoel hebben dat 
de overheid en haar organisaties niet 
voor, maar tegen hen werken”.  
(Boutellier, 2021). 

Door het reactiveren van de weder-
kerigheid in de relatie tussen de ver-
schillende leefwerelden en de (lokale) 
overheid moet het gevoel terugkeren 
dat de rechtstaat een ieder beschermt 
onder de voorwaarde dat de rechtsorde 
gerespecteerd wordt; “de samenleving 
vraagt om participatie naar jouw moge-
lijkheden en biedt daarvoor onderwijs 
en goed werk. Je bent vrij als je de 
vrijheid van anderen ook respecteert.” 
(Boutellier, 2021).  ■
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'Je bent vrij als je de 
vrijheid van anderen 

ook respecteert'

WEERBAAR BESTUUR  
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ALS JE BEDREIGD WORDT….

Bedreiging of intimidatie in werk en/
of privéleven kan het leven van een 
publieke ambtsdrager abrupt en ingrij-
pend veranderen. Met name mensen 
met een publieke functie zijn vaker 
het doelwit van agressie en intimida-
tie. Volgens de Monitor Integriteit en 
Veiligheid¹ had in 2022 bijna de helft 
(49%) van politieke ambtsdragers zoals 
burgemeesters, waterschapbestuur-
ders en Statenleden, te maken met 
agressieve uitingen op sociale media, 
doodsbedreigingen, brandstichting in 
auto’s en zelfs met een blik in de  
loop van een pistool. In 2014 was dit 
nog 26%. 

We weten inmiddels uit onderzoek² 
van ARQ Kenniscentrum Impact van 
Rampen en Crises dat de psychosocia-
le effecten van agressie, intimidatie en 
bedreiging groot kunnen zijn en ook dat 
de impact op mensen erg kan verschil-
len. Ondersteuning van mensen met 
een publieke functie vraagt dan ook 
om maatwerk. 

Verschillende reacties 
Of iemand stress ervaart bij intimida-
tie en/of bedreiging, hangt in sterke 
mate af van hoe iemand de situatie 
waarneemt: sommige mensen worden 
angstig en liggen er wakker van, voor 
anderen heeft de intimidatie minder 
impact op hun gevoel van veiligheid.

Hoe iemand reageert kan te maken 
hebben met de persoonlijkheid van de 
bedreigde, diens veerkracht, eerdere 
ervaringen, en met de privésituatie 
(wat de bedreiging bijvoorbeeld bete-
kent voor naasten, zoals het gezin).  
Het komt voor dat mensen angstiger 

zijn dan je zou verwachten op basis  
van de objectieve dreiging of juist 
laconiek zijn en de dreiging minder 
serieus nemen dan nodig lijkt. Kortom, 
bedreiging heeft een subjectieve en 
objectieve kant. 

Om dreiging weerstand te bieden, wor-
den in een aantal gevallen beveiligings-
maatregelen getroffen. Deze kunnen 
het gevoel van veiligheid vergroten. 
Maar uit onderzoek blijkt ook dat het 

treffen van beveiligingsmaatregelen pa-
radoxaal genoeg niet altijd leidt tot een 
afname van angst voor de bedreiging. 
Het feit dat een vorm van beveiliging 
noodzakelijk is, kan voor bedreigden en 
diens naasten juist benadrukken hoe 
onveilig de situatie is. Dit kan leiden tot 
extra stress en angst.

Effect van dreiging 
De meeste mensen gaan er impliciet 
van uit dat de wereld om hen heen 
veilig is en dat ze niet continu gevaar 
lopen. Dat gevoel is belangrijk om niet 
voortdurend op je hoede te hoeven 
zijn. Bij een bedreigde persoon kan dat 
anders zijn. De dreiging kan het gevoel 
van controle en veiligheid aantasten, 
waardoor het stresssysteem wordt 
aangejaagd en stressreacties worden 
ervaren. Dit wordt schematisch weerge-
geven in onderstaand model.

WEERBAAR BESTUUR

Figuur 1: Verwerkingsschema bij dreiging

'Ik vond het in eerste 
instantie allemaal 

onzin. Ik geloofde die 
dreiging niet. Tijdens 
de beveiliging vond ik 

de situatie bizar.'
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Sommige aspecten van bedreigingen 
kunnen de psychische impact vergro-
ten, bijvoorbeeld als het de bedoeling 
is om een medewerker persoonlijke 
schade toe te brengen, als er sprake is 
van stelselmatige bedreiging of als de 
dreiging afkomstig is van een dader of 
groep die in dezelfde omgeving woont. 
De belasting van een bedreiging neemt 
tenslotte vooral toe als deze op de 
privé-omgeving wordt gericht. 

Effect op functioneren 
De frequente of aanhoudende gevoe-
lens van spanning of stress kunnen als 
effect hebben dat iemand minder goed 
functioneert dan voor het incident, 
hoewel sommige respondenten in 
het onderzoek ook aangeven na een 
bedreiging juist volhardender te zijn in 
hun taakuitoefening.

Uit ons onderzoek blijkt ook dat een 
deel van de bedreigde werknemers 
met een publieke functie naast een af-
name van werkplezier, door de bedrei-
ging wordt beïnvloed in het nemen van 
beslissingen. Of het is voor hen een 
reden om bepaalde, gevoelige dossiers 
neer te leggen. Sommigen besluiten 
zelfs hun functie neer te leggen.

Effect van media-aandacht 
Een bedreiging kan aan-
leiding zijn voor grote me-
dia-aandacht. Soms kan dat 
het gevoel geven de regie  
kwijt te raken, zeker wanneer 
een bedreigde burgemeester 
op een onwenselijke manier 
wordt geportretteerd in de 
media. En er, in plaats van  
aandacht voor een breder 
maatschappelijk issue, wordt 
ingegaan op het individuele 
slachtofferschap.

Veerkracht en sociale steun 
Ondanks de mogelijke psychosociale 
gevolgen van intimidatie en bedreiging, 
hebben de meeste mensen die te 
maken krijgen met een schokkende ge-
beurtenis het vermogen er zonder blij-
vende gezondheidsklachten bovenop te 
komen. Dit wordt veerkracht genoemd. 
Sociale steun speelt een belangrijke rol 
bij het vermogen veerkracht te tonen.

Ine Spee

Crisisadviseur ARQ IVP

' Het werd een media-explosie. Dat had ik nooit 
gewild, als burgemeester in de slachtofferrol 
komen. Het gaat over beleid van de gemeente 
m.b.t. de bestrijding van criminaliteit, niet over 
de burgemeester als individu.'

WEERBAAR BESTUUR  

' De apparatuur in en  
om het huis is een 
continue herinnering  
aan de bedreiging'

'Door de reacties  
van anderen  

realiseerde ik me  
dat het heftig was!' 

' In mijn geval doe ik 
er net een schepje 
bovenop, uit boosheid'

Figuur 2: Kringenmodel³
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Afschaling en nazorg op de  
langere termijn 
Bij langdurige beveiliging (enkele 
maanden en langer) kan het afschalen 
van maatregelen een beangstigend 
of onwerkelijk gevoel geven. Het kan 
lastig zijn om te geloven dat de situatie 
echt veilig is. Afschalen na een lange 
beveiliging, duurt soms maanden. 

Na een schokkende gebeurtenis gaat 
het politieke leven meestal weer snel 
door. Voor sommige betrokkenen is dat 
prima, zij verwerken de gebeurtenis 
binnen enkele weken zonder blijvende 
stress. Voor anderen is dat anders, 
zij ervaren aanhoudende stress. Niet 
alleen de betrokkene zelf, ook de 
directe omgeving zoals ambtenaren, 
familieleden en buurtbewoners houden 
soms langer last van de gevolgen van 
het voorval.

Gezien de mogelijke psychosociale 
gevolgen van bedreiging, is goed  
georganiseerde ondersteuning en 
nazorg op de langere termijn van 
belang. De impact van een gebeurte-
nis kan namelijk ook pas op een veel 
later moment ‘binnenkomen’ bij een 
persoon zodat er dan pas behoefte is 
aan ondersteuning en zorg.  ■

TIPS: 
1. Zoek mensen op waar je je prettig bij voelt en praat over de situatie als je daar 

behoefte aan hebt.
2. Als je liever niet over de dreiging praat, kun je andere manieren zoeken om je te 

uiten, bijvoorbeeld door te schrijven of te tekenen.
3. Neem voldoende rust. Zoek naar manieren om je te ontspannen, ook als je  

nergens zin in hebt.
4. Houd zo goed mogelijk je normale ritme aan, ook als slapen lastig is.
5. Probeer door te gaan met werken, of je werk rustig weer op te pakken.
6. Neem de tijd voor beweging, bijvoorbeeld door te sporten of te wandelen in de 

natuur.
7. Eet gezond en wees matig met koffie, roken, alcohol en medicijnen.
8. Probeer te genieten van kleine dingen door daar je aandacht op te vestigen.
9. Neem geen belangrijke beslissingen, zoals veranderen van werk of omgeving.
10. Vraag aan mensen uit je omgeving je te steunen en alert te zijn op eventuele  

veranderingen in je gedrag.

Literatuur

¹ Monitor Integriteit en Veiligheid 2022. 
² Onderzoek psychosociale effecten van bedreiging en beveiliging, ARQ Kenniscentrum Impact van Rampen en Crises, 2020.
³ Richtlijn psychosociale ondersteuning geüniformeerden. ARQ Kenniscentrum Impact van Rampen en Crises, 2012.

'Ik had geen angst  
meer achteraf, maar 

mijn kinderen wel. Ze 
vragen steeds wat ik  

aan het doen ben. Ze 
zijn argwanend.' 

WEERBAAR BESTUUR

'Als de beveiliging stopt 
is het alsof iemand moet  
re-integreren in  
de maatschappij'
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“We zijn ooit begonnen met de focus 
om een vertrouwelijke steun in de rug 
voor lokale bestuurders en volksver-
tegenwoordigers te zijn, omdat we 
het fenomeen agressie en intimidatie 
zagen toenemen”, vertelt Titus Visser, 
adviseur van het Ondersteuningsteam 
Weerbaar Bestuur. “Toch werd er maar 
mondjesmaat gebruik gemaakt van 
onze diensten. We zagen toen  
in dat onze toegevoegde waarde  
wellicht meer zat in de voorkant van 
het proces.”

Drietrapsraket
Daarom is het Ondersteuningsteam 
afgelopen zomer met een tour gestart, 
waarbij het tot eind 2024 uiteindelijk 
tweehonderd van de 342 gemeenten 
en de provincies wil bezoeken. Inmid-
dels hebben alle gemeenten in de 
provincies Zuid-Holland, Utrecht en 
Noord-Brabant en de 12 Commissaris-
sen van de Koning een brief ontvangen 
met een uitnodiging voor een gesprek. 
De komende maanden volgen de ge-
meenten in de andere provincies.

De eerste gesprekken zijn al gevoerd. 
Het idee achter deze aanpak is een 
drietrapsraket, legt Visser uit. De  
eerste trap bestaat uit een gesprek. 
“Met iedere gemeente voeren we 
individuele gesprekken, meestal met 
burgemeester en griffier. Wat speelt  
er in de gemeente? Is er al een  

agressieprotocol? Werkt de gemeente 
al met een gedragscode? Verder geven 
we praktische tips. Doe bijvoorbeeld 
aangifte als gemeente in plaats van 
namens een individueel persoon.  
Dan laat je zien aan degene die zich 
schuldig maakt aan agressie dat er  
een collectief tegenover hem staat.  
De tweede trap bestaat uit het aanbod 
om een sessie te organiseren. We 
bieden aan om terug te komen om een 
avond te modereren voor de gemeen-
teraad en het college rond het thema 
agressie." Het Ondersteuningsteam  
organiseert, begeleidt en bekostigt 
deze bijeenkomst die helemaal is afge-
stemd op de behoeften en wensen van 
de betreffende gemeente.

"Mocht hier naderhand behoefte aan 
zijn, dan bieden we - als derde trap van 
de raket - de mogelijkheid om trainin-
gen te organiseren. Dit kunnen zowel 
trainingen zijn voor de hele gemeente-
raad als op het individu gericht."  
De eventuele kosten hiervoor zijn voor 
rekening van de gemeente.
Ook met de provincies zijn de eerste 
gesprekken gevoerd en worden concre-
te afspraken gemaakt om gezamenlijk 
een sessie te organiseren over het 
thema agressie voor Provinciale Staten 
na de verkiezingen. Voor Statengriffiers 
heeft inmiddels een eerste training 
plaatsgevonden over het verlenen van 
eerste opvang na een melding en het 

bieden van ondersteuning. Daarnaast 
is er een fysieke training weerbaarheid 
en agressie voor Statenleden, die per 
provincie wordt aangeboden.

Contact
Het Ondersteuningsteam Weerbaar  
Bestuur biedt steun aan burgemees-
ters, wet houders, raadsleden,  
Statenleden en gedeputeerden die 
geconfronteerd worden met vraag-
stukken rondom de eigen veiligheid 
(intimidatie, bedreiging, agressie en 
geweld). Het Ondersteuningsteam be-
staat uit vertrouwenspersonen, experts 
en ervarings deskundigen en biedt een 
luisterend oor en persoonlijk advies.

Wanneer u te maken krijgt met agres-
sie en intimidatie kunt u 24/7 contact 
opnemen met het Ondersteuningsteam 
Weerbaar Bestuur. Het Ondersteunings-
team is telefonisch bereikbaar op  
070-3738314. U komt dan in contact 
met een van de vertrouwenspersonen. 

Wilt u in een middag- of avondvullend 
programma aandacht besteden aan 
agressie en intimidatie? Het  
Ondersteuningsteam Weerbaar  
Bestuur kan dit kosteloos voor u  
organiseren. Belangstelling? Mail met  
info@ondersteuningsteamwb.nl of bel 
met Hilde Westera, directeur van het 
Nederlands Genootschap van  
Burgemeesters 06-12710044.  ■

ON TOUR

Agressie en intimidatie lijken aan de orde van de dag voor bestuurders en  
politici. Het Ondersteuningsteam Weerbaar Bestuur is daarom een tour gestart 
langs gemeenten en provincies om te ondersteunen bij het omgaan met deze 
negatieve ontwikkeling. Inmiddels zijn er al de nodige gesprekken geweest.  
En dat smaakt naar meer.
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IN JE GEHEUGEN GEGRIFT 

TERUGBLIK   

Ongeloof
Een vader doodt zijn eigen kind. Een 
jongeman ontvoert en misbruikt een 
kind en brengt het om het leven. Als je 
deze twee zinnen op je in laat werken, 
staat de wereld stil en heerst vooral 
ongeloof. Ongeloof dat een mens tot 
zo’n daad in staat is. Ongeloof dat 
zoiets in ‘jouw’ gemeenschap gebeurt. 
Ongeloof dat mensen met de gevolgen 
van deze daden verder moeten leven. 

Onmacht
Als burgemeester maakte ik deze 
twee gruwelijkheden van dichtbij 
mee. Op 7 november 2013 werd een 
3-jarig meisje in Reuver door haar 
vader ontvoerd en uiteindelijk om het 
leven gebracht. De ouders bevonden 
zich in een scheidingssituatie, er was 
een omgangsregeling met de vader 
die ogenschijnlijk naar tevredenheid 
verliep. Als donderslag bij heldere 
hemel dook de vader op 7 november 
bij de woning van zijn schoonouders 
op en bedreigde diverse familie-
leden. Er werd geschoten in de strijd 
om het dochtertje, ook op straat. De 
moeder, zwaargewond, werd door 
een buurman met gevaar voor eigen 
leven in veiligheid gebracht. De vader 

verschanste zich met zijn dochtertje in 
de woning. Buurtbewoners moesten in 
verband met hun eigen veiligheid bin-
nen blijven, een nabijgelegen school 
werd ontruimd. Een hele dag werd 
er met hem onderhandeld, achteraf 
bleek vergeefs. Hij onderhandelde 
met de politie terwijl hij zijn doch-
tertje al om het leven had gebracht. 
Uiteindelijk legde hij ook de hand aan 
zichzelf. Bij de inval door de politie 
werden de twee ontzielde lichamen 
gevonden. Een gruwelijk moment. Een 
moment van pure onmacht.

Op 1 juni 2022 kwam het bericht 
dat een 9-jarig jongetje in Kerkrade 
verdwenen was. Een dagenlange 
zoektocht met vele vrijwilligers  
leverde niets op. Stad en land leefde 
mee. De politie arresteerde een ver-
dachte en op 4 juni kwam het bericht 
dat het lichaampje van de jongen 
gevonden was in Sittard-Geleen. De 
herdenkingstocht enkele dagen later 
trok duizenden deelnemers. Allen 
worstelend met een groot gevoel van 
onmacht. De verdachte bekende 
later het jongetje te hebben ontvoerd, 
misbruikt en om het leven te hebben 
gebracht. De rechtszaak is inmiddels 
van start gegaan.

De verdachte is reeds eerder met 
politie en justitie in aanraking  
geweest en deskundigen maakten 
gewag van diverse persoonlijkheids-
stoornissen. Er loopt momenteel een 
onderzoek door vier rijksinspecties 
(Gezondheidszorg en Jeugd, Justitie 
en Veiligheid, Onderwijs en de  
Nederlandse Arbeidsinspectie) naar 
de begeleiding van de verdachte in 
het verleden en de verbinding tussen 
de diverse instanties in deze zaak. 

Rol burgemeester
In beide situaties is de eerste fase er 
een van openbare orde en veiligheid 
(en tegelijkertijd gaat een opspo-
ringsonderzoek onder leiding van het 
OM van start). Samen met de part-
ners wordt gepoogd de situatie tot een 
veilig einde te brengen. In Reuver was 
er een gecoördineerde politieactie 
onder verantwoordelijkheid van het 
OM met de uiteindelijke inval door 
een specialistisch politieteam. De 
ingestelde grip-3 situatie waarborgde 
verdere coördinatie met betrekking tot 
veiligheid van de buurt en de nabijge-
legen school. In Kerkrade vond een 
zoektocht plaats door de politie en 
vele vrijwilligers. 

In Reuver gebeurde alles in een dag 
en was er pas na die dag contact met 
de familie. Een speciale avond voor de 
buurtbewoners werd georganiseerd 
waarin ruimte werd geboden aan hun 
vragen en emoties. Tijdens die avond 
waren OM, politie en slachtofferhulp 
aanwezig. In Kerkrade duurde de 
zoektocht enkele dagen en heb ik in 
die dagen vooral contact met de  
directe familie gehad en hebben  
we met ons team geprobeerd de  
media-aandacht te kanaliseren. 
 
Uiteindelijk blijkt zowel in Reuver als 
in Kerkrade dat de situatie niet goed 
afloopt, er zijn slachtoffers te betreu-
ren. Dan treedt een andere fase in. 
In eerste instantie van het verlenen 
van zo veel mogelijk bijstand. Op de 
avond van de vondst van het jongetje 
ben ik lange tijd aanwezig geweest op 
de plek waar het jongetje verdween. 
Daar kwamen vele inwoners spon-
taan bij elkaar en werden knuffels en 
bloemen neergelegd. De gesprekken 

Tekst | Petra Dassen, burgemeester van Kerkrade 
Foto | ANP, Piroschka van de Wouw
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die ik daar mocht hebben, waren 
emotioneel, hartverscheurend, maar 
ook verbindend. Letterlijk met mensen 
op de grond zitten en samen treuren. 
Gewoon stil zijn. In het verlengde 
daarvan hebben we gezamenlijk ge-
keken op welke wijze een herdenking 
van waarde kan zijn. In beide situaties 
hebben we als gemeente, in nauwe 
afstemming met de nabestaanden, 
de stille tocht en de herdenkingstocht 
intensief begeleid. Op die manier 
konden we de veiligheidsmaatregelen 
goed coördineren en de aanwezi-
ge media begeleiden. We hebben 
ervaren dat een dergelijke tocht een 
enorme bron van steun is voor nabe-
staanden en de gemeenschap helpt 
om elkaar in het verdriet te steunen. 
In deze fase is er veel druk vanuit de 
media om bijdragen en optredens. In 
beide situaties hebben we de bewuste 
keuze gemaakt om niet aan landelijke 
talkshows aan te schuiven. De duiding 
van een burgemeester is met name 
van belang voor de directe familie en 
de lokale/regionale gemeenschap. 
Deze duiding werd voldoende gefaci-
liteerd door de lokale/regionale om-

roepen. De druk vanuit de media was 
groot, maar we hebben vastgehouden 
aan die bewuste keuze, ook om de 
situatie niet nog eens extra onder de 
aandacht te brengen en het leed van 
de familie breed uit te dragen.
 
Tijdgeest
Als burgemeester en mens staan deze 
twee gebeurtenissen in mijn geheu-
gen gegrift. Erover schrijven en praten 
is nodig, maar elke keer weer merk 
ik dat ze me diep geraakt hebben. 
Niet in de laatste plaats omdat je 
de onpeilbare diepte van menselijk 
leed hebt ervaren en de onmacht om 
beide kinderen gezond en wel terug 
te brengen bij hun dierbaren. Er zit 
veel overlap tussen de ervaringen 
maar er is ook een duidelijk verschil 
en dat betreft de tijdgeest. Tussen de 
twee incidenten ligt 9 jaar en een hele 
moeilijke coronaperiode. Het vertrou-
wen in de overheid, in instituties nam 
in die periode af; de maatschappij ont-
wikkelt zich duidelijk in een bepaalde 
richting. Dat maakt dat de rand om 
de emotie in Kerkrade een andere 
was dan in Reuver. Dit zal ongetwijfeld 

ook beïnvloed zijn door de dader die 
in Kerkrade een eerder veroordeelde 
zedendelinquent was. De familie heeft 
de overtuiging dat hun broertje en 
zoontje nog in leven zou zijn als er in 
eerdere situaties anders gehandeld 
was. Deze twee ingrediënten kleurden 
de herdenkingstocht die nadrukkelijk 
ook het karakter kreeg van een pro-
test. Een protest tegen de - in de ogen 
van de deelnemers - milde straffen die 
rechters opleggen. Een protest tegen 
de gevestigde orde die niet in staat 
is de samenleving te beschermen 
tegen dergelijke zieke geesten. Een 
aanklacht die tijdens de toespraken 
na de herdenkingstocht emotioneel 
werd verwoord. Dat maakt onze rol 
als burgemeester er niet eenvoudiger 
op. Enerzijds ben je onderdeel van de 
gevestigde orde die staat voor recht 
en veiligheid, en in de ogen van velen 
verzaakt. Anderzijds sta je mensen in 
hun directe nood nabij en ben je hun 
baken. Dat is laveren, in je toespra-
ken, in je contacten, in je media-optre-
dens. Laveren tussen begrip voor de 
woede en aandacht voor de nuance. 
 
In de casus in Kerkrade speelde ook 
de social media een dubieuze rol. 
Daders werden op die kanalen aange-
wezen zonder enkele feitelijke basis, 
onschuldig dus, en aan de schandpaal 
genageld. De impact op hun leven was 
enorm en de politie had er de handen 
vol aan. Ze moest slachtoffers van 
deze digitale heksenjacht beveiligen 
en actief optreden tegen de versprei-
ders van dit nep-nieuws. Dit zal in de 
toekomst onze extra aandacht vragen.
 
Tot slot
Ik gun geen enkele bestuurder deze 
ervaringen, maar meer nog geen 
enkele ouder, zus en familie dat ze 
een dergelijk noodlot moeten dragen. 
Alles van waarde is weerloos. Als je 
dat ervaart, valt elke bodem onder je 
voeten weg. Het langzaam maar zeker 
herstellen van die bodem is een taak 
van de gemeenschap om de slachtof-
fers heen. Daartoe hoort zeker ook de 
burgemeester. Het neemt de pijn en 
het verdriet niet weg, maar het maakt 
ons ambt waardevol. ■

TERUGBLIK   

(VLNR) Peter Muijen (OM), burgemeester Petra Dassen, politiechef  
Gery Veldhuis en Hans van Kruchten (Communicatie) tijdens de  
pers conferentie over de gijzeling met dodelijke afloop in Reuver. 



24   BURGEMEESTER  104 | ngb   

VEILIGHEIDSDIENSTEN

Wat zijn en doen de  
inlichtingendiensten?
In Nederland kennen we twee inlichtin-
gen- en veiligheidsdiensten, de Alge-
mene Inlichtingen- en Veiligheidsdienst 
(AIVD) en de Militaire Inlichtingen- en 
Veiligheidsdienst (MIVD). Hun belang-
rijkste taak is het beschermen van de 
democratische rechtsorde en nationale 
veiligheid. Denk bijvoorbeeld aan het 
voorkomen van spionage door andere 
landen, ongewenste inmenging (bij 
verkiezingen) en terroristische aansla-
gen.2 Ook is het hun taak om andere 
overheidsinstellingen, zoals de Immi-
gratie- en Naturalisatiedienst (IND) of 
burgemeesters, in staat te stellen om 
goed geïnformeerde beslissingen te 

nemen. Ze kunnen bijvoorbeeld politie 
en het Openbaar Ministerie informeren 
door middel van een ambtsbericht.

In ons land is bewust een onderscheid 
is gemaakt tussen de taken van de 
diensten en het Openbaar Ministerie 
en politie. Diensten worden geacht 
(vroeg)tijdig te waarschuwen voor terro-
ristische aanslagen en activiteiten die 
de democratische rechtstaat ondermij-
nen en dreigingen af te wenden. Het 
OM vervolgt strafbare feiten en de poli-
tie wordt ingezet voor opsporingsonder-
zoek en – onder verantwoordelijkheid 
van burgemeesters – het handhaven 
van de openbare orde en. Dit onder-
scheid voert terug naar de Tweede 

Wereldoorlog. Toen na de oorlog de 
voorganger van de AIVD werd opge-
richt, werd nadrukkelijk gesteld dat dit 
nooit een ‘Gestapo-achtige’ organisatie 
zou mogen worden.3 Daarom hebben 
de diensten in Nederland dan ook  
geen executieve functies. Dat betekent 
in de praktijk dat de AIVD en de MIVD 
geen wapens dragen en niemand  
mogen arresteren.

De AIVD werkt intensief samen met de 
politie binnen de zogenaamde ID’s,  
die onder het wettelijke regime van 
de Wiv vallen en inlichtingen voor de 
dienst verzamelen.4 Zij fungeren daar-
mee als een vooruitgeschoven post 
voor de AIVD.5

In 2019 bracht de AIVD een ambtsbericht uit over het Amsterdamse Cornelius Haga 
Lyceum dat tot veel ophef leidde. Want welke dreiging ging er nu precies uit het van het 
bestuur van de school, wie kon maatregelen treffen en verliep het proces volgens de 
regels? Ook de burgemeester van Amsterdam was op de hoogte gesteld van de zorgen 
van de dienst en heeft actie ondernomen. Maar hoe gaat dat precies in zijn werk? In 
dit artikel vertel ik u meer over de Nederlandse diensten en over de momenten waarop 
burgemeesters mogelijk met inlichtingen in aanmerking komen.

SCHOUT BIJ DAG EN NACHT: 
INLICHTINGEN VOOR BURGEMEESTERS  

Tekst | Mr. drs. W.J.M. Aerdts 
Foto | Algemene Inlichtingen- en Veiligheidsdienst

‘De omstreden Britse shariageleerde Haitham al-Haddad was op het 
Cornelius Haga Lyceum in Amsterdam voor „heimelijk bijeenkomsten”. 

Ook zouden andere radicale islamitische voormannen betrokken zijn 
bij de school en zou de schoolleiding een Tsjetsjeense terreurbeweging 

hebben gefinancierd. Dat staat in een vertrouwelijk ambtsbericht 
dat inlichtingendienst AIVD in januari 2019 aan de Amsterdamse 
burgemeester Femke Halsema heeft gestuurd. Het ambtsbericht, 

ingezien door NRC, vormt de informatie op basis waarvan Halsema 
twee weken geleden haar „ernstige zorgen” over de islamitische 

middelbare school uitte en het bestuur verzocht op te stappen.’ 1
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¹  NRC, ‘AIVD: Britse prediker heimelijk op Haga’, 21 maart 2019 (https://www.nrc.nl/nieuws/2019/03/21/aivd-britse-prediker- 
heimelijk-op-haga-a3954194, geraadpleegd op 13 maart 2023).

²  De jaarverslagen van de diensten geven een goed beeld van de onderwerpen waar de diensten onderzoek naar doen
3  Zie onder andere de bijdrage van minister-president Drees in de Eerste Kamer (Handelingen Eerste Kamer 1948-1949, p. 788) en het 

eerste hoofd van de naoorlogse diensten Louis Einthoven (Paul Abels, Spionkoppen, p. 26.)
4 Artikel 91 Wiv 2017.

5 https://www.aivd.nl/onderwerpen/samenwerking-nationaal (geraadpleegd op 13 maart 2023).
6 Zie onder andere C.W. Hijzen & W.J.M. Aerdts, ‘Vóór de aanslag: terrorismebestrijding door inlichtingen- en veiligheidsdiensten’ in: E. Bakker 

e.a., ‘Terrorisme’, Deventer: Kluwer 2017, p. 523.
7 Behalve het doorgeven van inlichtingen aan anderen, die vervolgens op basis daarvan kunnen handelen, hebben inlichtingen- en veiligheids-
diensten ook de mogelijkheid zelf actie te ondernemen om een dreiging af te wenden. Een bekende techniek die zij bijvoorbeeld toepassen is 

het ‘operationeel verstoren’.
8 In dit artikel ga ik niet specifiek in op de taak die de diensten hebben als het gaat om de screening van personen die een vertrouwensfunctie 
gaan vervullen. In het geval dat er functies binnen een gemeente als vertrouwensfunctie worden aangemerkt, dan wordt de persoon die op de 
functie solliciteert onderworpen aan een veiligheidsonderzoek dat wordt uitgevoerd door de gecombineerde AIVD/MIVD Unit Veiligheidsonder-
zoeken (UVO). Overigens is de functie van burgemeester niet als vertrouwensfunctie aangemerkt. Toekomstige burgemeesters worden dus niet 

gescreend, wel doet de AIVD een naslag in de eigen systemen.  
9 CTIVD, Toezichtsrapport nr. 67 ‘De gegevensverstrekking door de AIVD over het Cornelius Haga Lyceum, 20 november 2019, p. 17.

Maar wat zijn inlichtingen nu precies? 
In de wetenschap is veel discussie over 
wat inlichtingen zijn. We kunnen over 
inlichtingen spreken op het moment 
dat specifieke informatie gestructu-
reerd verzameld wordt om de uitvoe-
rende macht te ondersteunen bij hun 
taken om de nationale veiligheid en de 
democratische rechtstaat te bescher-
men.6 Simpel gezegd verzamelen 
diensten data, gegevens en informatie. 
Dit kunnen zij doen door het inzetten 
van menselijke bronnen, het onder-
scheppen van digitale gegevens, maar 
ook door het bekijken van openbare 
bronnen (bijvoorbeeld internet). Op 
basis van deze informatie maken een 
inlichtingenanalyse en dat kan leiden 
tot inlichtingenrapport met een burge-
meester gedeeld wordt.7

Wanneer heb je als burgemeester 
met de diensten te maken?8

Als burgemeester kom je vooral met de 

diensten in aanmerking in het kader 
van de openbare orde en veiligheids-
taak. Op basis van artikel 62 van de 
Wet op de inlichtingen- en veiligheids-
diensten 2017 (Wiv 2017) kunnen de 
diensten resultaten van een inlichtin-
genanalyse delen met onder andere 
burgemeesters en gemeenten.

Diensten kunnen verschillende  
soorten producten uitbrengen die  
op het bureau van burgemeesters  
kunnen belanden: een ambtsbericht, 
een inlichtingenbericht en een  
inlichtingenanalyse. 

Een ambtsbericht (AB) is vaak een kort 
bericht dat de ontvanger in staat moet 
stellen om in actie te komen. Omdat 
een ambtsbericht vaak persoonsgege-
vens bevat, wordt het niet openbaar 
gemaakt. Soms kan een burgemeester 
in actie komen om de openbare orde te 
beschermen, maar vaak zijn de directe 

handhavingsmogelijkheden voor de 
gemeente beperkt. Bij het Haga lyceum 
bood het ambtsbericht geen directe 
aanleiding voor het inzetten van de 
openbare ordebevoegdheden van de 
burgemeester, maar lag het hande-
lingsperspectief voor de gemeente
vooral in het informeren van ouders 
van (potentiële) leerlingen en spreken 
met de schoolleiding.9 

Een inlichtingenbericht (IB) en inlichtin-
genanalyse (IA) zijn vooral bedoeld om 
kennis over een bepaalde kwestie of 
ontwikkeling te vergroten. De ontvan-
ger van dit soort berichten mag dan 
ook niet handelen naar aanleiding van 
zo’n bericht. Dat klinkt tegenstrijdig 
en leidt ook geregeld tot kritiek van 
de ontvangers. Want waarom word je 
geïnformeerd als vervolgens geen di-
recte actie ondernomen mag worden? 
Deze berichten zijn dan ook bedoeld 
om ontwikkelingen te duiden, zodat de 
ontvanger meer kennis over het onder-
werp krijgt. 

Het hangt van een aantal factoren af 
wat de beste manier is om de uitkom-
sten van een analyse over te brengen. 
Eén van de factoren is tijd: een acute 
dreiging kan vragen om een mondelin-
ge overdracht om direct actie te onder-
nemen. Als het vooral gaat om duiding 
en beleidsvorming dan ligt een schrif-
telijk rapport met een korte presentatie 
meer voor de hand. De mondelinge 
overdracht van een schriftelijk product 
wordt een ‘warme overdracht’ ge-
noemd. Dat is essentieel want tijdens 

Kantoor van de Algemene Inlichtingen- en Veiligheidsdienst
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een gesprek kunnen eventuele vragen 
direct aan de analisten die het stuk 
hebben geschreven worden gesteld. 

Aanbevelingen
Zorg er dan ook voor dat je als burge-
meester niet alleen op de hoogte wordt 
gebracht. Als burgemeester ben je wel-
iswaar eindverantwoordelijk, maar kun 
je niet tot op detailniveau op de hoogte 
zijn. Dat maakt het lastig om inlichtin-
genproducten in hun context te kunnen 
plaatsen en goed op waarde te kunnen 
schatten. Daarom is het belangrijk om 
van tevoren met de relevante beleids-
ambtenaren te bespreken dat zij hierbij 
aanwezig zijn.

Ik sprak bijvoorbeeld recent met een 
beleidsmedewerker bij een grote 
gemeente die aangaf dat zij in de 
afgelopen twee jaar nog nooit een IB 

had gezien, wat ze vrij gek vond gezien 
de ondermijnende thema’s die in 
haar gemeente speelden. Toen zij hier 
navraag naar deed, bleek dat er wel 
degelijk IB’s aan de gemeente waren 
verstrekt, maar dat die alleen met de 
burgemeester waren besproken. Die 
was in de vooronderstelling dat hij ze 
niet mocht delen en heeft dat dus ook 
niet gedaan. Dit gebeurt vaak bij ge-
meenten en leidt ertoe dat inlichtingen 
niet landen in de organisatie en dus 
weinig meerwaarde hebben. In deze 
gemeente is nu een nieuwe werkwijze 
ingevoerd waarbij de ID vooraf kijkt met 
de relevante beleidsafdelingen voor 
wie het bericht relevant is en wie dus 
aanwezig moet zijn bij de overdracht. 

Veel van de IB’s in de afgelopen tien 
jaar hadden te maken met het dui-
den van stromingen en groepen die 
gezien kunnen worden als nationale 
dreigingen, zoals de radicale islam, het 
wahhabi salafisme of extreemrechtse 
en anti-overheidsextremisten. Meestal 

vormen deze groepen geen directe 
bedreiging voor de openbare orde, 
maar ondermijnen ze de rechtsstaat, 
bijvoorbeeld door het verspreiden van 
anti-integratieve boodschappen.10

Het is daarom goed om als burgemees-
ter te beseffen dat de ambtsberichten, 
inlichtingenberichten en -analyses 
meestal niet leiden tot directe inzet 
op het gebied van de openbare orde 
taken, maar dat het juist relevant is om 
te kijken hoe ze kunnen bijdragen tot 
vergrote kennis wat betreft de brede 
collegetaken. En juist daarom is het 
belangrijk dat dit soort analyses niet 
alleen bij de burgemeesters landen, 
maar juist ook bij de ambtenaren die 
zich hier dagelijks mee bezighouden. 
Zij hebben deze kennis nodig om goed 
beleid op te stellen Dit is ook een van 
de redenen waarom het van belang is 
dat ambtenaren een eigen netwerk in 
de veiligheidssector opbouwen, waar-
onder met hun contactpersoon  
bij de ID.  ■

10  Zie bijvoorbeeld jaarverslag AIVD 2021.

Mr. drs. W.J.M. Aerdts  

is docent en onderzoeker bij het Institute for  
Security and Global Affairs van de Universiteit 
Leiden. Ze was lid van de commissie Vrede & 
Veiligheid van de Adviesraad Internationale 
Vraagstukken en is lid van de raad van advies van 
de Nederlandse tak van Women in International 
Security (WIIS-NL). In het voorjaar van 2023 komt 
haar boek ‘Diensten met Geheimen: hoe de AIVD 
en de MIVD Nederland veilig houden’ uit.

drs. E.S.M. (Erik) Akerboom MPM, directeur-generaal 
Algemene Inlichtingen- en Veiligheidsdienst

Drs. S. (Simone) Smit, plaatsvervangend directeur-generaal 
Algemene Inlichtingen- en Veiligheidsdienst
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COLUMN 

De burgemeestersconferenties zitten er weer op!

Wat fijn dat zoveel collega’s de tijd nemen om in zichzelf en in elkaar te investeren. 
Ik beschouw de conferentie iedere keer weer als een cadeautje aan mezelf. Even 
uit de dagelijkse routine breken en tijd nemen om je te bezinnen op ons ambt: 
bijtanken dus. Dat je dat mag doen samen met collega’s en inspirerende sprekers 
die ons uitdagen en spiegelen is een voorrecht. Ik vertrok met een vrolijk en  
voldaan gevoel uit Epe. Dank aan iedereen die een bijdrage heeft geleverd aan 
deze bijeenkomsten.

Dit nummer van ons blad staat in het teken van openbare orde en veiligheid.  
Joost Keemink - Haane heeft zijn uiterste best gedaan er een mooie editie van  
te maken. Het blijft onverminderd nodig om ons ook hierin te blijven bekwamen. 
Er is veel te doen over de manier waarop we met openbare manifestaties omgaan: 
worden grondrechten van mensen wel of niet beperkt als vraagstukken rond  
openbare orde en veiligheid in het geding zijn. Velen van ons hebben zich achter 
de oproep van Sharon Dijksma geschaard om ook online oproepen tot ordever-
storingen aan te kunnen pakken. Hier is de wetgever aan zet. Recent spraken 
we in het strategisch beraad veiligheid met de ministers van BZK en JenV over 
de WOM, de jaarwisseling, de wijze waarop het digitale en fysieke domein elkaar 
steeds vaker raken, ondermijning en maatschappelijke onrust. Stuk voor stuk  
actuele vraagstukken. Rode draad in dat overleg waren twee thema’s die bij elk 
van de onderwerpen aan de orde zijn. De informatiepositie en de vraag ‘wie is 
ervan’? Voor burgemeesters is het cruciaal dat je om je bevoegdheden goed uit 
te kunnen oefenen alle informatie hebt die daarvoor nodig is. Niet altijd komt alle 
(strafrechtelijke) informatie bij de burgemeester. Dat geeft een achterstand bij de 
inzet van bijvoorbeeld bestuursrechtelijke instrumenten. Datzelfde geldt voor de 
vraag naar de bevoegdheidstoedeling. Los van de vraag of burgemeesters meer 
of minder bevoegdheden moeten hebben, is het in elk geval noodzakelijk dat de 
wetgever hier helder over is. Als NGB werken we samen met de beide ministeries 
aan een afwegingskader dat daarin helderheid kan helpen brengen.

Nog even terug naar Epe. Als NGB zijn we er trots op dat we ook dit jaar weer een 
mooi aanbod aan opleidingen hebben. Ook zullen we dit jaar misschien wel drie 
groepen van startende burgemeesters mogen verwelkomen. Fijn om te merken 
dat er veel collega’s gebruik maken van de diverse mogelijkheden en op die 
manier even ‘bijtanken’.  Mochten er aanvullende wensen zijn, thema’s voor een 
actuele tafel of wat dan ook: we houden ons van harte aanbevolen. Alleen dan zijn 
we een beroepsvereniging voor alle collega’s.

Liesbeth Spies
Voorzitter Nederlands Genootschap van Burgemeesters

'Ik vertrok met een 
vrolijk en voldaan 

gevoel uit Epe!'

Bijtanken
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MAATSCHAPPELIJKE STABILITEIT   

Korpschef Nationale Politie Henk van Essen blikt terug: “Alsof je van 
een auto al rijdend de motor en de banden moest vervangen”, zo 
beschreef de Commissie van Toezicht tien jaar geleden de grootste 
overheidsreorganisatie ooit: van 25 regionale politiekorpsen en het 
korps landelijke politiediensten naar 1 nationaal korps. En de winkel 
moest niet alleen openblijven tijdens de verbouwing, er was ook veel 
onzekerheid voor duizenden collega’s: waar kom ik terecht, wie blijven  
of worden mijn collega’s, blijf ik mijn huidige werk doen?

10 JAAR NATIONALE POLITIE 

MET GEZAG ONDER GEZAG 

Tekst | Lodewijk van Wendel de Joode
Foto | Nationale Politie
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Waan van de dag
En hoe ik daar zelf over dacht? Daar 
kan ik kort over zijn: ik ben een be-
keerling, want ik was in eerste instan-
tie geen warm voorstander van de 
Nationale Politie. Ik was korpschef van 
Haaglanden, een relatief groot korps, 
een naar verhouding vermogend korps 
en ik had veel ruimte, veel vrijheid. Als 
je opgaat in de Nationale Politie, waar 
ga je dan nog over? En worden we dan 
niet veel meer politiek aangestuurd? 
Om oud-korpschef Jelle Kuiper te 
citeren: “De politie moet zich asym-
metrisch van de politiek organiseren, 
anders vliegt de politieke waan van 
de dag de organisatie binnen.” En die 
waan van de dag wordt mede gevoed 
door de media, zoals ook de voormalig 
burgemeester van Groningen Jacques 
Wallage vorig jaar aangaf in een co-
lumn in het NRC. Gekscherend: als ik ’s 
ochtends de krant lees dan kan ik zo’n 
beetje inschatten welke Kamervragen 
we dan in de loop van de dag op ons 

bordje krijgen. Ik gun de politie en de 
samenleving minder waan van de dag.

Geen twijfel
Maar welke discussies er ook spelen 
over aansturing, er is geen twijfel over 
het nut van de Nationale Politie. Ook 
niet meer bij mij. We kunnen nu sneller 
opschalen bij crises. We kunnen beter 
regionaal, nationaal en internationaal 
samenwerken. Dankzij de Nationale 
Politie kunnen we politiemensen daar 
inzetten waar het op dat moment nodig 
is. Dat zagen we bijvoorbeeld bij avond-
klokrellen en de vele demonstraties 
door het hele land tegen de corona- of 
stikstofmaatregelen.
En we kunnen het ons nauwelijks meer 

voorstellen, maar voorheen konden die 
26 politiekorpsen onvoldoende infor-
matie met elkaar uitwisselen. Want er 
was geen gezamenlijk computersys-
teem. Even gechargeerd: stel dat cri-
minelen in Rotterdam door hadden dat 
we ze op de hielen zaten, dan konden 
ze hun werkterrein naar bijvoorbeeld 
Eindhoven verplaatsen zonder dat 
belangrijke informatie over hen bij dat 
regiokorps beschikbaar was.
Onze informatiepositie is dankzij de 
Nationale Politie nu veel beter.
En ook als ik naar onze huidige be-
drijfsvoering kijk zie ik veel voordelen. 
Zo konden we tijdens de coronacrises 
snel reageren om thuiswerken mogelijk 
te maken en beschermingsmiddelen 
voor onze collega’s in te kopen, zoals 
mondkapjes en sneltesten.

Hoe wil de ander behandeld  
worden?
Vijf jaar na Dag 1 van de Nationale 
Politie deed de Commissie Kuijken een 

'Ik gun de politie en de 
samenleving minder 
waan van de dag'
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eerste evaluatie. Eén van de belangrijk-
ste aanbevelingen was: “Het streven 
is om tot een betere balans te komen 
tussen centraal en decentraal, unifor-
miteit en flexibiliteit, systeemlogica en 
menselijke maat.” Dat laatste betekent 
wat mij betreft dat de collega kan 
afwijken van protocol of beleid. Vaak 
zou de eerste vraag moeten zijn: Wat 
is in deze situatie wenselijk, redelijk of 
billijk? Hoe zou je zelf behandeld willen 
worden en hoe wil de ander behandeld 
worden?’ En dan pas als tweede vraag: 
‘Wat zegt het protocol, past dit in het 
beleid?’ Maar dat afwijken moet je wel 
kunnen beargumenteren. Met andere 
woorden: ‘Pas toe of leg uit’. En daar 
hoort bij dat je achteraf kunt verant-
woorden waarom je die keuze hebt ge-
maakt. Transparantie is voor mij - naast 
integer, betrouwbaar, verbindend en 
moedig - echt de vijfde kernwaarde van 
de politie. Ik vind dat we vaker naar 
voren moeten stappen om openheid te 
geven over ons werk, uitleggen waarom 
we doen wat we doen. En als we het 
een keer fout doen, moeten we dat 
erkennen, ervan leren en ook ruimhar-
tig zeggen: dat had anders gekund. 
De politie hoort reflectief te zijn. En 

daarin zie ik een stijgende lijn. Tien jaar 
geleden zag je nooit een politiechef op 
tv uitleg geven. Nu wel. En de Duitse 
politie kijkt met jaloezie naar het aantal 
Twitter-accounts dat de Nederlandse 
politie heeft. Het gaat wel eens mis, 
maar het is toch mooi dat een agent op 
sociale media uitlegt wat hij of zij in de 
wijk doet?

“Instapdelict” is veel sterker
De politie heeft meer professionele 
ruimte nodig heeft, zo adviseerde 
Kuijken vijf jaar geleden al. Maar daar-
naast bevestigde de commissie ook de 
kracht van de nieuwe politieorganisa-
tie. Die is flexibeler en wendbaarder.
Die kracht is onmisbaar om in te kun-
nen spelen op de veiligheidsopgaven 
van morgen.

We zien criminaliteit verharden met als 
dieptepunt afgrijselijke moordaanslagen.
Dat zien we ook bij jongeren gebeu-
ren. Jeugdcriminaliteit neemt niet toe, 
maar ze plegen wel steeds zwaardere 
delicten. Daar waar jongeren vroeger 
begonnen met een winkeldiefstal en zo 
de ladder van de criminaliteit opklom-
men, is het “instapdelict” – denk aan 
woningoverval of straatroof – veel ster-
ker. Daarom ondersteun ik de oproep 
van een criminoloog van de Erasmus 
Universiteit van harte, om meer onder-
zoek te doen waarom jeugdcriminaliteit 
verhardt. Extra onderzoek kan meer 
inzicht geven en dat is hard nodig, want 
“repressie zonder preventie is einde-
loos” heb ik eerder gezegd.

Een andere ontwikkeling die we zien 
is dat polarisatie op straat en online 
toeneemt, zowel in het publieke als in 
het politieke debat. Mede als gevolg 
daarvan moeten we steeds meer ad-
vocaten, journalisten, politici en soms 
zelfs eigen collega’s beveiligen. 
En onze samenleving wordt steeds  
digitaler, dat brengt weer andere vor-
men van criminaliteit met zich mee zo-

'Repressie zonder 
preventie is 
eindeloos'
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mr. H.P. (Henk) van Essen

Korpschef Nationale Politie

als Whatsappfraude en gijzelsoftware.
Wij moeten mee blijven veranderen 
en meeveren met deze maatschappe-
lijke ontwikkelingen. Maar wat nooit 
verandert, is dat wij een politie zijn die 
dienstbaar is aan de samenleving. Niet 
tegenover, maar tussen de mensen. 
Want veiligheid vergroten begint 
met voorkomen, met preventie. Met 
basisteams en de wijkagent als meest 
aansprekende en aanspreekbare voor-
beeld. Onze ogen en oren in de wijk, 
kennen en gekend worden. Zo hebben 
wij een belangrijke signaleringsfunctie 
en spreken wij met gezag onder - lokaal 
georganiseerd - gezag. Dat maakt de 
Nederlandse politie uniek.

Onder druk
De vraag is hoe wij dat de komende 
tien jaar kunnen vasthouden, op  
straat en online.

Want onze rol staat steeds meer onder 
druk. Wij gaan niet over de gasprijzen.
Wij gaan niet over het tekort aan be-
taalbare woningen. Wij gaan niet over 
maatregelen tegen stikstof en corona. 
Maar wij zijn wél de eersten die het 
maatschappelijk ongenoegen daarover 
aan den lijve ondervinden. Steeds 
vaker, steeds heftiger. Terwijl deze 
maatschappelijke problemen vragen 

om een maatschappelijke oplossing. 
Van publiek en politiek. Niet van  
de politie.
Dat het vertrouwen in de politie 
desondanks onverminderd hoog is 
en nog steeds stijgt, vervult mij met 
trots. Met dank aan al die duizenden 
collega’s - op straat, op kantoor en in 
de ondersteuning – die 24/7 werken 
aan veiligheid.  ■

MAATSCHAPPELIJKE STABILITEIT 
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Wie rond de gemiddelde jaarwisseling 
de kranten bekijkt, krijgt allengs de 
indruk dat de oud en nieuwviering –  
de periode van de pandemie daar-
gelaten – al jaren met dezelfde 
wanorde verloopt. Met vuurwerk en 
vuurwerkslachtoffers. Brandjes en 
vernielingen. Relletjes en geweld 
tegen politie en hulpverleners. Door de 
wisselende manieren van registreren 
en presenteren van de cijfers over de 
jaarwisseling is het lastig een beeld 
te vormen van de langjarige ontwik-
kelingen. Wie daar even goed voor 
gaat zitten, ziet echter door de jaren 
heen een systematisch verbeterende 
trend. In tien jaar tijd zag de politie 
het aantal incidenten met 40 tot 50% 

afnemen, het aantal aanhoudingen 
zelfs met zo’n 70%. Het aantal op de 
Spoedeisende Hulp (SEH) behandelde 
vuurwerkslachtoffers nam sterk af.1 
De brandweer noteerde eveneens een 
afname van incidenten, zij het in lich-
tere mate. Dat is ook zichtbaar bij de 
schaderamingen van de verzekeraars.

Nu zeggen cijfers niet alles, maar 
de combinatie van gegevens wijst er 

toch op dat het met de viering van de 
jaarwisseling in Nederland de goede 
kant uitgaat. In het politiek-publicitaire 
debat is die trend echter niet of nau-
welijks zichtbaar. Daarvoor moeten we 
echter meewegen dat ook onze meetlat 
ten aanzien van de jaarwisseling door 
de jaren heen is veranderd. Preciezer 
gezegd: dat we de manier waarop – 
een deel van – de Nederlanders de 
jaarwisseling viert door de jaren heen 
steeds minder normaal zijn gaan 
vinden. Daar hebben verschillende 
organisaties ook actief op ingezet.

Het is natuurlijk ook helemaal niet gek 
om als politiek, bestuur of veiligheids-
organisatie een discussie over de  
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De discussie over de Nederlandse vuurwerktraditie bij de jaarwisseling heeft 
veel overeenkomsten met die rond Zwarte Piet. Het draagvlak voor vuurwerk 
neemt af, maar polarisatie ligt op de loer. Dat vraagt om wijs publiek 
leiderschap. Te ver voor de troepen uitlopen of, op landelijk niveau, schermen 
met halve waarheden horen daar niet bij. Enig geduld waarschijnlijk wel. 

OVER JAARWISSELING,  
VUURWERKVERBOD EN 

EEN LOSSE OMGANG 
MET DE FEITEN

DE WAARDE VAN BETROUWBAARHEID EN WAT GEDULD IN EEN  
POLARISEREND LANDSCHAP

Tekst | Marnix Eysink Smeets, Koen Lankhaar, Marius Koelink

'Het is vooral  
onze meetlat die 

verschuift'
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viering van de jaarwisseling te entame-
ren. Dat is zelfs deel van hun kerntaak. 
Het is alleen niet zonder risico daarbij 
‘ver voor de troepen uit te lopen’. Of om 
de verandering van de publieke meet-
lat te proberen versnellen door een 
selectieve presentatie van feiten. Al 
helemaal niet in een tijd van polarisatie 
en onder druk staand vertrouwen in de 
overheid. En toch lijkt precies dat de 
laatste jaren te gebeuren. 

Neem bijvoorbeeld de berichtgeving 
rond geweld tegen de politie; de enige 
indicator waarop wél een substantiële 
verslechtering zichtbaar is. Op een 
interne conferentie in 2017 besloot 
de politie een andere, minder ‘nor-
maliserende’ koers ten aanzien van 
de jaarwisseling te gaan varen.2 In de 
jaren daarna bracht de politie direct na 
de jaarwisseling meermalen berichten 

naar buiten over (toegenomen) geweld 
tegen de politie, die echter al kort 
daarna geheel of gedeeltelijk onjuist 
bleken. Dat was ongelukkig, aldus 
de toenmalige korpschef, maar het 
kwam mede voort uit de behoefte om 
de overmatige belasting van de politie 
bij de jaarwisseling in de samenleving 
bespreekbaar te maken. Het grootste 
goed waarover de politie beschikt is 
echter haar integriteit; een integriteit 
die het publiek ook in de communicatie 
mag verwachten.

Tijdens de coronapandemie ging het al 
helemaal schuren in de communicatie. 
In het najaar van 2020 kondigde het 
kabinet immers een algemeen vuur-
werkverbod voor de jaarwisseling af, 
‘om zo te zorg te ontlasten’.  
Trauma-artsen noemden dat meteen 
een plan voor de bühne. Corona  
wordt zo voor een (ander) politiek  
doel gebruikt, voegde IC-baas  
Gommers daaraan toe: vuurwerk-
slachtoffers komen immers  
nauwelijks op de IC, en juist dié  
moest ontlast worden. Hoe het ook 
zij: de SEH’s behandelden in dat jaar 
108 vuurwerkslachtoffers, een daling 
van 72% ten opzichte van het jaar 
ervoor. Een groot succes dus, aldus 
minister Grapperhaus. Maar was dat 
succes wel zo groot als publiekelijk 
werd voorgespiegeld? 

'Hoge cultuur  
versus 

lage cultuur'

¹ Vanaf zes jaar geleden wordt ook een schatting gemaakt van het aantal op de huisartsenposten behandelde 
vuurwerkslachtoffers – de lichtere gevallen dus. Hierin is wel een stijging zichtbaar.

² Toeval of geen toeval: vanaf dat jaar beginnen de cijfers van geweld tegen de politie tijdens de jaarwisseling te 
stijgen, terwijl de politie die ook steeds beter gaat registreren. Sinds kort geeft de politie in ‘de kleine lettertjes’ 

bij die cijfers dan ook aan dat niet uitgesloten kan worden dat er dat de geregistreerde toename (mede) op het 
conto van die betere registratie moeten worden geschreven. 
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Dat de minister geen onafhankelijke 
evaluatie van het vuurwerkverbod  
deed uitvoeren is opmerkelijk.3 Zo’n 
evaluatie zou immers vrijwel zeker 
hebben aangetoond, dat de daling van 
het aantal vuurwerkslachtoffers maar 
ten dele aan dat algemene vuurwerk-
verbod kon worden toegeschreven. Er 
was immers ook sprake van een lock-
down, wat minder mensen op straat 
en bij elkaar bracht dan voorheen. De 
publieke bereidheid zich aan (gedrags)
regels te houden was nog groot. En in 
datzelfde jaar ging ook al een gedeel-
telijk vuurwerkverbod in, waardoor het 
gevaarlijkste legale vuurwerk – het jaar 
ervoor nog verantwoordelijk voor circa 
één derde van de vuurwerkletsels – 
sowieso niet meer zou worden verkocht 
of afgestoken. Om de bereikte daling 

dan alleen aan het algemeen vuur-
werkverbod toe te schrijven, klinkt dan 
als wel héél gemakkelijk naar jezelf toe 
redeneren. Dat bleek dan ook het jaar 
erna, toen ‘op basis van het eerdere 
succes’ wederom een algemeen verbod 
werd afgekondigd. Inmiddels waren de 
omstandigheden echter veranderd. En 
bleef van de daling van het voorgaande 
jaar minder dan de helft over. 

Dat de medici een punt hadden toen zij 
aangaven dat het algemeen vuurwerk-
verbod een ander doel diende werd ook 
al snel na de eerste ‘verbods-jaarwis-
seling’ plausibel. Begin februari 2021 
ging het immers stevig vriezen, wat 
veel Nederlanders op het ijs bracht. 
Historisch weten we dat een gemid-
delde Nederlandse ijsdag een aantal 
gewonden op de SEH’s brengt dat het 
aantal vuurwerkslachtoffers met vele 
malen overtreft. Dus hoefde het niet te 
verbazen dat deze vorstperiode in ruim 
een week tijd zo’n 40.000 gewonden 
op de SEH’s opleverde, aldus de Neder-
landse Vereniging van Traumatologen. 
Waren dan ook hier geen maatregelen 
nodig om de zorg te ontzien? Of tillen 
we wellicht aan de ene gewonde  
zwaarder dan aan de andere? Ja, 
schreef Rosanne Herzberger kort na  

de laatste jaarwisseling in NRC, en 
daar zit nu precies het probleem. We 
maken ons boos over vuurwerkge-
wonden, omdat die gezien worden als 
een gevolg van ‘lage cultuur’. Maar we 
sluiten de ogen voor het veel grotere 
aantal gewonden (en zelfs doden) bij 
een tijdverdrijf dat als ‘hoge’ cultuur 
geldt, zoals wintersport. 

Herzbergers stelling is wellicht wat kort 
door de bocht, maar zij heeft zeker een 
punt waar zij de vuurwerkdiscussie op 
de as ‘elite-volk’ plaatst. Zo ervaren 
nogal wat vuurwerkliefhebbers het zelf 
ook. “Ze” pikken weer iets van ons af, 
zo valt daarbij te beluisteren. Niet voor 
niets zagen we dan ook dat het vuur-
werkverbod in beide jaren op meerdere 
plekken tot ongeregeldheden leidde. 
Street level protests. Het speelde een 
rol in de aanloop naar de avondklokrel-
len, zo laat recent onderzoek daarnaar 
zien. En was het toeval dat de Cool-
singelrellen enkele uren na het – voor 
iedereen onverwacht – afkondigen 
van het ‘herhaalde’ vuurwerkverbod 
uitbraken? Social mediaberichten rond 
die rellen geven aanleiding te veronder-
stellen dat het vuurwerkverbod in ieder 
geval bij sómmige relschoppers een  
rol speelde. 

'Verschillen in  
draagvlak langs  
de bekende  
polarisatie-assen'

Forse overlap  
tussen ‘afgehaakten’  
en ‘afstekers’
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De verschillen tussen voor- en te-
genstanders van de vuurwerktraditie 
bewegen zich overigens op meer van 
de nu zo bekende polarisatie-assen. 
Sinds kort is het aandeel Nederlanders 
dat het afsteken van vuurwerk een 
mooie traditie vindt wellicht tot minder 
dan de helft gezakt, dat percentage is 
niet gelijk verdeeld over alle bevolkings-
groepen. We zien verschillen tussen 
(Rand)stad en (rand)land, oud en jong, 
progressieve stemmers en stemmers 
van ‘buitenstaanders-partijen’ of zelfs 
tussen gevaccineerden en ongevacci-
neerden, waarbij de eerstgenoemden 
steeds vaker voorstander van een vuur-
werkverbod zijn, de laatstgenoemden 
tegenstander. De verschillen overziend 
zou je zelfs kunnen veronderstellen 
dat er een forse overlap zit tussen 
wat het SCP onlangs de afgehaakten 
noemde en de afstekers (als ver-
zamelnaam voor de voorstanders). 
Daarmee bestaat een gerede kans op 
(verdere) polarisatie. Zeker als met 
weinig empathie en dialoog, op basis 

van de voorkeuren van één kant van 
die polarisatieassen, tot een landelijk 
vuurwerkverbod wordt besloten. En al 
helemaal als daarbij de troefkaart van 
het morele gelijk wordt gespeeld. Want 
op die troefkaart valt, zoals hierboven 
aangegeven, wel wat af te dingen. Het 
innemen van de moral highground zal 
het verzet bij de tegenstanders van een 
verbod alleen maar verhevigen.

Wat dan wel? Welnu, we kunnen de 
verschillen tussen voor- en tegen-
standers ook op een andere manier 
bekijken dan aan de hand van de 
bekende polarisatie-assen. Dat is aan 
de hand van Rogers’ innovatie-adop-
tie-perspectief. Dat laat zien dat sociale 
veranderingen altijd tijd nodig hebben 
om de gehele bevolking te bereiken. 
Eerst pikt de avant-garde de verande-
ring op, gevolgd door de early adopters 
en early majority. En dan duurt het 
nog een tijdje voordat de verandering 
ook de allerlaatste groep, de laggards, 
heeft bereikt. Maar als de beweging 

eenmaal voldoende is ingezet, gebeurt 
dat onafwendbaar. 

Zouden we de rust in de samenleving 
geen dienst doen door er op te vertrou-
wen dat ook de vuurwerktraditie ook 
gewoon deze fasen zal doorlopen? En 
dat dat in eerste instantie wel zal lei-
den tot verschillen tussen bijvoorbeeld 
stad en land, maar dat die verschillen 
door de tijd heen vanzelf zullen ver-
dwijnen? Waarmee de vuurwerktraditie 
– net als bijvoorbeeld die rond Zwarte 
Piet – op den duur langzaam uit zal  
doven? Zou het daarmee kunnen zijn 
dat óók in de vuurwerkdiscussie een 
beetje geduld het belangrijkste instru-
ment van een bestuurder is?  ■

Marnix Eysink Smeets, 

Lector Publiek Vertrouwen in Veiligheid

Koen Lankhaar,

onderzoeker lectoraat Publiek Vertrtouwen in Veiligheid

Marius Koelink, 

onderzoeker lectoraat Social Media, Security & Justice

Figuur 1: ontwikkeling van draagvlak ten aanzien van 
vuurwerk en vuurwerkverbod (I&O Research, 2022)

'Innemen van de moral 
highground zal het 
verzet alleen maar 

doen verhevigen'
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3 Er is door het IFV wel een evaluatie van de jaarwisseling als geheel verzorgd, maar hierbij is geen specifiek 
onderzoek gedaan naar de effectiviteit van het vuurwerkverbod.
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Spanning in de samenleving 
Vlak na zijn burgemeestersbenoeming 
nam het aantal coronabesmettingen 
in de gemeente toe. Staphorst haalde 
hier landelijke aandacht mee. Ook om-
dat de vaccinatiecijfers in de gemeente 
laag zijn. Kort na de coronamaatrege-
len, brak de oorlog in Oekraïne uit en 
moest er onderdak geregeld worden 
voor vluchtelingen. Dat daarnaast ook 
voor de andere toenemende vluchte-
lingenstroom opvang geregeld moest 
worden, zorgde voor zorgen in de sa-
menleving. Met het verschijnen van het 
stikstofkaartje bereikte in Staphorst 
het kookpunt van de al jarenlange druk 
van opgaven op de agrarische sector. 
Dit zorgde voor boerenprotesten en 
omgekeerde vlaggen. Burgemeester 
Jan ten Kate: “Je merkte dat bij de 
omgekeerde vlaggen de gevoelens 

van onvrede over meer dan alleen het 
stikstofbeleid gingen. Het is een uiting 
van algemene ontevredenheid over wat 
er gebeurde en gebeurt in Nederland. 
Er zit veel spanning in de samenleving. 
Hier moeten we samen wat mee.” 

De Staphorster samenleving is van 
de dialoog 
Burgemeester Jan ten Kate: “In veel 
dossiers merk ik dat de hakken in het 
zand gaan, als het van bovenaf wordt 
opgelegd. De Staphorster samenleving 
is van de dialoog. Hier is het belangrijk 
dat de samenleving de ruimte krijgt 
om zaken samen op te lossen. Van 
oudsher hebben ze ook laten zien dat 
ze dat kunnen.” 
In Staphorst zijn veel mooie voorbeel-
den over de kracht van de samenle-
ving. Zo hebben veel vluchtelingen uit 

Oekraïne onderdak gevonden bij in-
woners thuis en ook de gemeentelijke 
opvang kan op veel steun rekenen van 
vrijwilligers, kerken en scholen. Tijdens 
oud & nieuw houden zo’n zestig ouders 
een oogje in het zeil. Zij spreken de 
jongeren aan als het nodig is op hun 
gedrag, voor een veilige en gezellige 
jaarwisseling. En met succes. 

Bovenaan lijstjes 
De gemeente Staphorst staat door 
de sociale kracht van de samenleving 
ook vaak bovenaan landelijke lijstjes. 
Bijvoorbeeld als het gaat om gemeen-
ten met de minste inwoners met een 
uitkering. Op de 17.276 inwoners heb-
ben bijvoorbeeld maar 120 mensen 
een bijstandsuitkering. Burgemeester 
Jan ten Kate: “Het zit in het DNA van 
een Staphorster om de handen uit de 

MAATSCHAPPELIJKE STABILITEIT   

Jan ten Kate is nu ruim anderhalf jaar burgemeester van de gemeente Staphorst. 
“Wanneer je terugkijkt lijkt het soms wel alsof we van crisis naar crisis gingen. 
Als je niet beter weet, ga je haast denken dat het burgermeesterschap vooral 
het acteren op actuele gebeurtenissen is, terwijl juist de lange lijnen belangrijk 
zijn. Alleen zo kun je samen met de gemeenteraad, het college, inwoners en 
organisaties verder bouwen aan een fijne samenleving.”

"ALLE SAMENLEVINGEN VRAGEN 
EEN EIGEN AANPAK, OOK IN DE 

GEMEENTE STAPHORST"

Foto | Jaco Hoeve Fotografie
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mouwen te steken en gewoon aan het 
werk te gaan. Stel dat iemand door 
gezondheidsredenen niet meer fulltime 
kan werken, dan zijn er altijd anderen 
die meedenken en kijken wat nog wel 
mogelijk is.” De gemeente Staphorst 
had het afgelopen jaar ook de minste 
jongeren in de Jeugdzorg. Landelijk lag 
het percentage jongeren dat in meer 
of mindere mate te maken krijgt met 
jeugdzorg rond de 10 procent, terwijl 
dit percentage in Staphorst 4,9 procent 
was. Ook de criminaliteitscijfers zijn in 
Staphorst laag. 

De keerzijde
Jan ten Kate vervolgt: “Deze onder-
linge verbondenheid, het nemen van 
verantwoordelijkheid en initiatief heeft 
ook een keerzijde. Als je ergens goed 
in bent, kan er ook een soort valkuil 
in zitten. Wanneer er van bovenaf 
dingen opgelegd worden waar een 
groep het niet mee eens is, gaat men 
ook schouder aan schouder staan. Dit 
sentiment zag je het afgelopen jaar ook 
meermaals terug, bijvoorbeeld toen de 
A28 vanwege boerenprotesten werd 

dichtgezet. Toen sloeg het sentiment 
een beetje door. En een verklaring voor 
het gedrag is niet direct een goedkeu-
ring hè.” Een ander voorbeeld afgelo-
pen jaar was toen KOZP in Staphorst 
zou komen demonstreren, maar  
omdat er nog een onderzoek loopt naar 
het handelen van de gemeente en de 
politie wil Ten Kate hier niet  
op vooruitlopen.

Samenleving ruimte geven
“Het woord samenleven, zegt het al. 
We moeten het samen doen. Bij welke 
issues dan ook, vind ik het belangrijk 
om de samenleving de ruimte te geven 
het zelf op te lossen. Bij de omgekeer-
de vlaggen hebben we de verantwoor-
delijkheid ook bij de initiatiefnemers 
gelaten. Ik was erbij aanwezig toe ze 
de vlaggen op het Marktplein ophingen 
en ik heb direct gezegd: ‘de gemeen-
te haalt ze niet weg’. Wel had ik met 
de initiatiefnemers van de vlaggen 
regelmatig contact en nam ik ze mee in 
de gevoelens die deze vlaggen bijvoor-
beeld bij andere inwoners opriepen.  
We zijn steeds in contact gebleven 

totdat de initiatiefnemers de vlaggen 
weer verwijderden”, aldus Ten Kate. 
Ook bij het verwijderen van de vlaggen 
was Ten Kate aanwezig. Het moment 
werd gemarkeerd met een gehaktbal 
voor iedereen.

Luisteren naar ‘het midden’
Jan ten Kate: “Er spelen op dit moment 
veel onderwerpen die in de Nederland-
se samenleving voor onrust zorgen. Het 
is belangrijk dat we toch met elkaar in 
gesprek blijven, waarbij we op voor-
hand zo min mogelijk oordelen.  
En hoewel er van alles gebeurt op de 
flanken, moet de oplossing in het  
midden gevonden worden. Voor de  
gemeente is het daarom belangrijk om 
te weten hoe ‘het midden’ denkt over 
de onderwerpen die spelen. De ge-
meenteraad, de contacten met de ver-
schillenden dorps- en wijkraden, maar 
ook met verenigingen en inwoners zijn 
daarin cruciaal. In gesprek is heel veel 
mogelijk en zo kun je met respect voor 
ieders mening het toch samen doen. 
Dat vind ik belangrijk!” ■

Jan ten Kate 

Burgemeester van Staphorst

'Je merkte dat bij de omgekeerde 
vlaggen de gevoelens van  
onvrede over meer dan alleen  
het stikstofbeleid gingen’
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Op 13 mei 2019 werd in Boxtel een stal bezet door een grote groep actievoerders van Meat 
the Victims. De bezetting van het varkensbedrijf door 200 tot 250 activisten duurde ruim 9 
uur en had grote impact. Boeren voelden zich bedreigd en voelden zich niet meer veilig op hun 
eigen bedrijf. Als gevolg van deze actie hebben de boeren sindsdien een collectieve app waarin 
honderden mensen zitten. Een boer die onraad ruikt, zet een berichtje in de groepsapp, zodat in 
no-time de hele regio het weet als er verdachte situaties zijn. Maar ook de gemeente heeft hier 
een les uit getrokken. “We willen altijd in goed contact zijn met onze inwoners en niet pas als er 
wat aan de hand is”, vertelt burgemeester Van Meygaarden.

“ BONDGENOTEN ZIJN DE OREN EN OGEN 
VAN ONZE GEMEENSCHAP IN BOXTEL” 
EEN METHODIEK TER PREVENTIE VAN MAATSCHAPPELIJKE ONRUST 

Tekst | Annet van der Heide en Jacqueline Schuurmans, gemeente Boxtel

Burgmeester Van Meygaarden is ook 
vice-voorzitter van de zogenoemde 
programmaraad ‘maatschappelijke on-
rust’: “De maatschappij is veranderd, 
door processen als globalisering, indivi-
dualisering en digitalisering, maar ook 
door bijvoorbeeld de coronamaatrege-
len, de toeslagenaffaire, de stikstofdis-
cussie, de woningnood. Ook de recente 
gebeurtenissen in de wereld zoals de 
oorlog in de Oekraïne, de vluchtelin-
gencrisis, klimaatverandering en de 
schaarste en inflatie (kloof tussen arm 
en rijk) zijn ingrediënten voor maat-

schappelijk ongenoegen en polarisatie. 
Polarisatie kan leiden tot een gebrek 
aan begrip, empathie en communicatie 
tussen verschillende groepen, waar-
door het moeilijker wordt om samen 
te werken of compromissen te vinden. 
Het kan ook leiden tot verharding van 
standpunten, radicalisering en zelfs ge-
weld, en vormt daarmee een uitdaging 
voor democratie en sociale cohesie.”

Elkaar kennen en gekend worden 
“Polarisatie en voorkomen van maat-
schappelijke onrust is dan ook een van 

de vier strategische thema’s van ons 
integraal veiligheidsplan in Boxtel”, ver-
telt Van Meygaarden. “Het voorkomen 
van deze sociale spanningen is moge-
lijk door verbinding te zoeken. Elkaar 
kennen en gekend worden is de basis 
voor vertrouwen en stimuleert ook de 
dialoog.” Hij is er een groot voorstander 
van om juist in ‘vredestijd’ met elkaar 
in gesprek te zijn en te blijven. “Zodat 
we ook weten wat er speelt in wijken. 
En als het een keer spannend wordt, 
de lijnen er liggen.” 

'We willen altijd in 
goed contact zijn met 
onze inwoners en niet 
pas als er wat aan  
de hand is'

De Operationeel Expert wijk en de adviseur Openbare Orde en Veiligheid, 
bouwen samen met de bondgenoten, aan vertrouwen
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Vredestijd
De methode die Boxtel daarvoor ge-
bruikt is die van Bondgenoten. Het doel 
van Bondgenoten is dat in tijden van 
onrust partijen als politie, gemeente 
en gemeenschap niet tegenover, maar 
juist naast elkaar staan. Het is een 
methode om 'in vredestijd’ netwerken 
op te bouwen en te onderhouden. 
Bondgenoten dragen een gezamenlijke 
verantwoordelijkheid en hebben een 
gemeenschappelijk doel: de wijk of 
stad zo veilig mogelijk maken. Daar-
bij komen de meest uiteenlopende 
onderwerpen op tafel, met een focus 
op openbare orde en veiligheid: radi-
calisering, polarisatie, overlast, maar 
ook armoede in de wijk. Bondgenoten 
steken regelmatig een thermometer in 
de samenleving: wat is het sentiment 
in de wijk?

Sleutelfiguren
Van Meygaarden: “Onze Bondgenoten 
bestaat uit een groep inwoners, die 
zich bezig houdt met grote maatschap-
pelijke thema’s voor onze gemeen-
schap. Het zijn sleutelfiguren met een 
grote achterban. Denk aan iemand uit 
de Marokkaanse of Turkse gemeen-
schap. Of aan iemand die veel contact 
heeft met de horeca, scholen, jongeren 
of boeren. Ze komen ongeveer een 

keer per twee maanden bij elkaar 
om trends en ontwikkelingen voor de 
gemeente te bespreken. Bijvoorbeeld 
de crisisnoodopvang die naar Boxtel 
kwam; hoe vindt de gemeenschap dit, 
waar zitten de risico’s enz. Het is een 
soort denktank voor ons als overheid, 
maar als er echt onrust is dan kunnen 
we ze ook inzetten, bijvoorbeeld om 
eens te polsen hoe het gaat lopen met 
de boerenprotesten. Bondgenoten is 
dus een mooie methodiek om in ver-
binding te staan met elkaar. Cruciaal 
daarbij is het vroeg signaleren van 
problemen aan de hand van goede 
oren en ogen in wijken en niet pas in 
gesprek gaan als de boel ontploft.”

Boze burgers
Dat betekent overigens niet dat ieder-
een het met elkaar eens moet zijn, 
vindt Van Meygaarden. “Met een boze 
burger is prima te praten, want ze zijn 
boos omdat ze zich zorgen maken over 
de samenleving. Als lokaal bestuur kun-
nen we die zorgen gebruiken om hen 
te betrekken bij besluitvorming. Want 
deze burgers zijn nog te bereiken. Bur-
gers die het vertrouwen echt hebben 
verloren, die keren zich af en zie je niet 
meer. Woede is in essentie een con-
structieve emotie. Maar op het moment 
dat de vlam in de pan slaat, dan ben je 
te laat. Je moet het contact opbouwen 
in goede tijden, niet als de zorgen van 
burgers zich zo ver hebben opgebouwd 
dat de uiting ervan grensoverschrij-
dend wordt. En de kunst is niet alleen 
te luisteren naar de hardst roependen. 
In het maatschappelijk debat is er vaak 
aandacht voor uitgesproken opvattin-
gen, terwijl het grootste deel van de 
mensen ergens in het midden zit”, 
nuanceert Van Meygaarden.

Bondgenoten is een methode 
De Bondgenotenmethodiek is een 
bijzondere netwerkmethodiek om net-
werken op te bouwen tussen gemeen-

te, politie en mensen uit de haarvaten 
van een lokale gemeenschap. Daar-
naast is het een preventiemiddel en 
methode voor vroegsignalering van 
radicalisering, extremisme en pola-
risatie. Het bondgenootschap is een 
maatschappelijk klankbord en heeft als 
doel maatschappelijke onrust voorko-
men en verminderen, maar is ook veel 
breder in te zetten om met mensen in 
verbinding te komen en te blijven. In de 
methodiek worden daartoe met zorg 
geselecteerde burgers ‘bondgenoten’. 
Deze bondgenoten voor wie ‘inclusie’ 
het hoogste goed is, bouwen zij aan 
zij met de overheid en politie aan de 
veiligheid en geborgenheid van hun 
buurt, wijk of stad. In 2007 startte de 
politie in de Utrechtse wijk Overvecht 
met deze preventieve interventie om 
sociale onrust tegen te gaan. 

We kunnen het niet alleen
De gemeente Boxtel is een van de 
partners van het project. De gemeente 
heeft een belangrijke rol in het facili-
teren van de samenwerking tussen de 
verschillende partners. "Als gemeente 
willen we graag bijdragen aan een vei-
lige en leefbare buurt", aldus Van Mey-
gaarden. "We kunnen dit echter niet al-
leen doen. Door samen te werken met 
andere partners, kunnen we veel meer 
bereiken." In de toekomst hoopt Van 
Meygaarden dat Bondgenoten verder 
kan groeien en nog meer successen 
kan boeken. "We blijven ons inzetten 
voor een veilige en leefbare buurt en 
blijven zoeken naar de verbinding met 
diverse mensen om Boxtel gezellig, 
veilig en leefbaar te houden."  ■

'Elkaar kennen en 
gekend worden is de 
basis voor vertrouwen 
en stimuleert ook  
de dialoog'

 'In het maatschappelijk 
debat is er vaak 

aandacht voor 
uitgesproken 

opvattingen, terwijl het 
grootste deel van de 

mensen ergens in het 
midden zit'

Ronald van Meygaarden

Burgemeester van Boxtel
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Desinformatie, misinformatie, complottheorieën: allemaal termen die je dagelijks langs kan 
zien komen op sociale media en in het nieuws. Het zijn complexe termen die vaak op één 
hoop worden gegooid, terwijl er belangrijke verschillen tussen zitten. Maar wat betekenen ze 
dan? Waarom kunnen ze problematisch zijn, ook voor gemeenten? En wat kunnen overheden, 
waaronder gemeenten, ertegen doen?

DESINFORMATIE, MISINFORMATIE 
EN COMPLOTTHEORIEËN

Foto | Mika Baumeister, Jorge Franganillo

Desinformatie, misinformatie en 
complottheorieën
Om op de juiste manier om te gaan 
met desinformatie, misinformatie en 
complottheorieën is het belangrijk 
te weten wat we precies met deze 
woorden bedoelen. Mis- en desinfor-
matie zijn allebei vormen van onjuiste 
of misleidende informatie. Het grote 
verschil is dat in het geval van desin-
formatie deze misleidende informatie 
doelbewust wordt verspreid, met de 
intentie om schade aan te brengen aan 
onderdelen van de samenleving, zoals 
de economie, de nationale veiligheid, 
of de democratie. In het geval van 
misinformatie ontbreekt deze kwade 
intentie; mensen verspreiden dit omdat 
zij zich bijvoorbeeld zorgen maken of 
vragen hebben. De intentie van een 
verspreider is echter vaak lastig vast 
te stellen. Het uitgangspunt is dan ook 
dat het bestempelen van desinformatie 
geen primaire taak is van overheden, 
maar van media en factcheckers. 

Een derde term die je tegenwoordig 
vaak hoort is “complottheorie”. Een 
complottheorie kan, afhankelijk van 
de intentie van de verspreider, een 
vorm van des- of misinformatie zijn. 
Een complottheorie wordt gekenmerkt 
door de overtuiging hebben dat een 
groep machtige mensen in het geheim 
gebeurtenissen manipuleert met 

kwade bedoelingen. Complottheorieën 
gaan daarom vaak hand in hand met 
wantrouwen in traditionele media, 
wetenschap en de overheid. Achter 
het verspreiden van complottheorieën 
zitten vaak geen kwade intenties, maar 
zorgen of vragen. Het gaat dus vaak 
om misinformatie. 

Ongeacht of we het over desinformatie, 
misinformatie of complottheorieën 
hebben, één ding blijft hierbij centraal 
staan: de vrijheid van meningsuiting. 
Onder de vrijheid van meningsuiting 
heeft iedereen namelijk het recht  
om te schrijven of zeggen wat diegene 
wil, ook wanneer dit onjuist of  
misleidend is.

Wie verspreidt desinformatie en 
waarom?
Desinformatie kan worden verspreid 
om de meningen van mensen te beïn-
vloeden. Het kan worden ingezet voor 
het vergaren van politieke steun, of 
juist voor het beschadigen van  
“tegenstanders”. Daarnaast versprei-
den mensen ook desinformatie om 
er geld mee te verdienen. Zo kan het 
worden gebruikt om producten te ver-
kopen, of om advertenties te plaatsen 
naast berichten met desinformatie.  
Tot slot kan het verkopen van desin-
formatie ook een product zijn. Denk 
daarbij aan bedrijven die geld  

verdienen aan het verkopen van  
zogenoemde “botnetwerken”. 

Vanwege de mogelijkheid om met  
desinformatie de meningen van men-
sen te beïnvloeden, wordt desinforma-
tie in toenemende mate gebruikt door 
statelijke actoren. Denk bijvoorbeeld 
in Nederland aan sommige verhalen 
verspreid rondom het neerhalen van 
MH17, of de wijze waarop Rusland 
met desinformatie de inval in Oekraïne 
probeert te rechtvaardigen.

Tijdens de coronapandemie zagen we 
dat er ook in Nederland des- en misin-
formatie werd verspreid. Deze verhalen 
over corona werden soms doelbewust 
gecreëerd en vervolgens, ook zonder 
kwade intentie, breed verspreid. Recen-
telijk waarschuwden de AIVD  
en de NCTV voor anti-institutionele  

'Eén ding blijft hierbij 
centraal staan: 
de vrijheid van 
meningsuiting'
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extremisten in Nederland. Zij zetten 
soms desinformatie bewust in met ver-
halen die in hun wereldbeeld passen, 
maar waarvan ze vaak weten dat die 
niet kloppen.

Waarom is desinformatie een  
probleem?
Mensen vormen iedere dag meningen 
en maken keuzes. Grote, politieke 
keuzes, zoals tijdens verkiezingen, 
maar ook alledaagse keuzes. Dit doen 
mensen op basis van informatie, 
afkomstig van traditionele media of 
sociale media, of informatie die ze via 
vrienden of familie horen. Op basis van 
des- of misinformatie maken mensen 
onbewust misschien andere keuzes, of 
vormen andere meningen, dan ze had-
den gedaan met de juiste informatie. 
Ook kunnen des- en misinformatie lei-
den tot onrust of onzekerheid. Des- en 
misinformatie beïnvloeden zo het open 
publieke debat. Dit kan consequenties 
hebben voor de samenleving, maar  
ook voor de levens van individuele 
mensen daarbinnen.

Afhankelijk van de inhoud kan  
desinformatie zeer schadelijk zijn.  
Zo kan desinformatie over het verkie-

zingsproces het resultaat hebben dat 
mensen onbewust aangezet worden tot 
het uitbrengen van ongeldige stem-
men. Desinformatie kan gaan over be-
leid op elk overheidsniveau. Dit maakt 
desinformatie een potentieel probleem 
voor alle overheden, waardoor ook 
iedereen zou moeten weten hoe je er 
het beste mee om kan gaan.

Tot slot waarschuwden de AIVD en 
NCTV recentelijk voor de risico’s van 
complottheorieën. Complottheorieën 
kunnen een bedreiging vormen voor 
de democratische rechtsstaat, ook 
wanneer deze worden verspreid zonder 
kwade intenties. Complottheorieën 
kunnen namelijk leiden tot extremis-
tische handelingen die de openbare 
orde kunnen verstoren, zoals opruiing, 

huisbezoeken, bedreigingen en zelfs 
geweld. Daarnaast kan de verspreiding 
van complottheorieën door anti-institu-
tionele extremisten afbreuk doen aan 
het publieke vertrouwen in de politiek, 
het rechtssysteem, de media en de we-
tenschap. Dit is niet direct merkbaar, 
maar kan op de lange termijn een groot 
risico vormen.

Wetenschappelijk onderzoek heeft 
aangetoond dat mensen uit alle lagen 
van de bevolking vatbaar zijn voor 
desinformatie. Deze vatbaarheid zit 
hem vooral in persoonlijke interesse 
voor een onderwerp in combinatie met 
een minder kritische houding. We zien 
ook dat bijna de helft van de Nederlan-
ders zich (heel) veel zorgen maakt over 
desinformatie. Oplossingen zijn daarom 
nodig, en het brede potentiële bereik 
van desinformatie vraagt om een breed 
palet aan oplossingen. 

Wat kunnen we doen tegen  
desinformatie?
De nieuwe Rijksbrede strategie van de 
overheid tegen desinformatie is geba-
seerd op twee sporen, waarbinnen de 
vrijheid van meningsuiting en persvrij-
heid altijd centraal blijven staan. Het 

'Het brede potentiële 
bereik van desinformatie 

vraagt om een breed 
palet aan oplossingen' 
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eerste spoor draait om het versterken 
van het vrije en open publieke debat. 
Het tweede spoor is erop gericht  
om de invloed van desinformatie  
te verminderen. 

Concreet betekent dit dat we het  
pluriforme medialandschap bescher-
men en de weerbaarheid van burgers 
tegen desinformatie versterken. Zo 
investeert het ministerie van OCW in de 
professionalisering van lokale omroe-
pen, en verstrekt het ministerie van 
BZK subsidie aan de website isdatecht-
zo.nl, waar burgers tips kunnen vinden 
over het herkennen van desinformatie. 
Gemeenten kunnen zelf ook bijdragen 
aan het weerbaar maken van burgers 
tegen desinformatie. Denk bijvoorbeeld 
aan het proactief delen van informatie 
over ingewikkelde of gevoelige onder-
werpen, zodat burgers met vragen 
hierover de juiste antwoorden kunnen 
vinden. Of aan het stimuleren van loka-
le initiatieven van bibliotheken om trai-
ningen in mediawijsheid te organise-
ren. Daarbij kunnen we ook van elkaar 
leren en best practices uitwisselen.

Tot slot is het belangrijk dat overheden, 
wanneer ze te maken krijgen met des- 
of misinformatie, weten hoe ze daar 
zelf gepast op kunnen reageren. Het 
ministerie van BZK organiseert daarom 
rondom de verkiezingen webinars, 
waarin gemeenteambtenaren onder 
andere leren hoe ze op desinformatie 
kunnen reageren. Ook werken BZK 
en JenV aan een handreiking voor 
gemeenten voor het inzetten van online 
monitoring hulpmiddelen op het gebied 
van openbare orde en veiligheid. Op de 
website van netwerk werkbaar bestuur 
is ook een pagina te vinden over  
desinformatie met meer informatie 
over wat gemeenten zelf kunnen doen 
tegen desinformatie.

Conclusie
Desinformatie is geen nieuw feno-
meen, maar kan in deze tijden van 
digitalisering sneller grote impact 
hebben. Daarom is het belangrijk om te 
blijven communiceren over hoe, binnen 
de bestaande juridische kaders, hier 
effectief mee om te gaan. Voor een 

effectieve strategie is samenwerking 
daarom het sleutelwoord. Dit gaat om 
samenwerking tussen de verschillen-
de overheden, maar ook om samen-
werking met de samenleving, zoals 
wetenschap en media, en samenwer-
king met burgers zelf. Laten we dus 
vooral elkaar blijven opzoeken en van 
elkaar leren. Zo maken we Nederland 
samen weerbaar tegen desinformatie 
en kunnen we de verspreiding ervan 
tegengaan met respect voor de vrijheid 
van meningsuiting. ■

MAATSCHAPPELIJKE STABILITEIT   

'Voor een effectieve 
strategie is 

samenwerking daarom 
het sleutelwoord'
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Tekst | Fatima Aaras & Emre Ünver
Foto | Gemeente Amsterdam, stadsdeel Nieuw-West

 OOV-BELEID MET VRIJWILLIGERS,  
ZO DOEN WE DAT INI  

AMSTERDAM NIEUW-WESTI

Over Nieuw-West
Wist u dat Nieuw-West een stadsdeel 
is met ongeveer 160.000 inwoners? 
Dat het stadsdeel de grootste popula-
tie jeugdige inwoners van Amsterdam 
heeft? En dat dit stadsdeel de grootste 
voorraad sociale huurwoningen van 
Amsterdam heeft? Dit laatste heeft er 
de afgelopen decennia toe geleid dat 
grote groepen bewoners met een laag 
inkomen, vaak ook met een migratie-
herkomst, in buurten terecht kwamen 
waar veel corporatiebezit is. Dit is 
mede te danken aan het huidige lande-
lijke toewijzingsbeleid voor woningcor-
poraties: de nadruk ligt op de huisves-
ting van de laagste inkomensgroepen, 
de taakstelling rondom de woningtoe-
wijzing aan statushouders en mensen 
uit de maatschappelijke opvang en/of 
met psychiatrische problematiek. De 
instroom van steeds meer kwetsbare 
bewoners nam de afgelopen jaren in 
deze buurten snel toe. Tegelijkertijd 
zien we in het hele land, dus ook in 
Amsterdam Nieuw-West, een afname 
van politiecapaciteit.

Gevolgen voor Nieuw-West
Als gevolg van bovengenoemde trend 
zien we een afname van het gevoel van 
eigenaarschap in de buurt. De sociale 
cohesie gaat achteruit. Een overheid 
die wil optreden, wil bijsturen en wil 
investeren in preventie loopt op tegen 
een groeiend wantrouwen. Want wat 
zien de inwoners van Nieuw-West: 

de toeslagenaffaire, profiling bij de 
politie, bij de belastingdienst en bij de 
marechaussee. Zij hebben voorbeelden 
uit eigen ervaring, die hen leren dat de 
overheid er niet voor hen is. Vanwege 
het racisme-aspect vermoeden wij in 
Nieuw-West dat dit gevoel van wantrou-
wen hier groter is dan in andere delen 
van het land. Toch valt dit wantrouwen 
in een bredere trend, die in alle lagen 
van de samenleving is waar te nemen.

In de economisch zwakke delen van 
stadsdeel Nieuw-West stellen wij vast 
dat criminogene factoren voor opgroei-
ende jongeren, in verhouding tot de 
beschermende factoren, te dominant 
aanwezig zijn. Hierdoor is de veiligheids-
opgave groot en complex. De verlei-
ding voor jongeren in de richting van 
criminaliteit is voor veel jongeren groot. 
Het begint immers vaak met een klein 
klusje, zoals een tas voor iemand thuis 
bewaren. Wellicht nog wat extra geld 
om dat tasje twee dagen later ergens 
te bezorgen? Wie uit een arm milieu 
komt en tegelijkertijd het gevoel heeft 
dat de samenleving geen plek voor hem 
heeft, kan voor zichzelf de keuze om 
een foute stap te maken makkelijker 
legitimeren dan een jongere die in een 
huis opgroeit dat laat zien dat de weg 
van school, een opleiding en dan een 
mooie carrière voor de hand liggend is. 
In Nieuw-West vinden wij dat wij niet 
alleen streng moeten optreden, maar 
ook een perspectief voor een rechtvaar-

dige toekomst moeten bieden. Gezien 
de omstandigheden vraagt dat om extra 
inzet, om extra investeringen. Voldoende 
aansluitend aanbod vanuit het sociaal 
domein in het kader van preventie en 
zorg is dan ook een van de essentiële 
factoren om de complexe veiligheids-
problemen tegen te gaan. Daarom 
zeggen wij in Amsterdam vaak: ongelijk 
investeren voor gelijke kansen. Het is 
niet nieuw, maar wel nodig.

Recente rellen 
Hierboven is de lokale situatie voor een 
deel van onze jonge inwoners beschre-
ven. De drempel om rotzooi te trappen 
ligt verklaarbaar lager dan voor jonge-
ren wiens toekomst als vanzelfspre-
kend positief uit lijkt te zien. Zelfper-
ceptie en maatschappelijke perceptie. 
Maar dat kan niet de enige verklaring 
zijn. De nationale ontwikkeling van toe-
nemende verticale polarisatie heeft in 
Nieuw-West ook zijn weerslag. In heel 
Nederland is de gevoelde afstand tus-
sen de systeemwereld en de leefwereld 
van de bewoners vaak nog te groot. 
Tijdens de Corona-lockdowns zagen we 
hoe scherp de tegenstellingen kunnen 
zijn. In Nieuw-West, maar ook op het 
Museumplein, op het Malieveld in Den 
Haag en ga zo maar door. In Nieuw-
West en de rest van Nederland zien 
we sinds de coronacrisis een snellere 
bereidheid voor openlijk verzet tegen 
overheids beleid, tot openbare ordever-
storing en tot rellen. 
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Het valt niet goed te praten, maar 
vanuit kennis over de achtergrond van 
het rellen, onderzoek naar de motieven 
en een analyse van de context van 
de rellende jongeren is een aanpak 
ontstaan die de burgers centraal stelt. 
Met repressie als harde stok achter 
de deur. Geweld en plundering wordt 
niet getolereerd, maar waar de sociale 
omgeving kan ingrijpen, in plaats van 
het gezag, proberen we dat nu te doen. 
En met succes!

Sociaal kapitaal en kansrijk  
Nieuw-West
In Nieuw-West is op het vlak van de 
openbare orde en veiligheid, net als 
in het sociale domein, geïnvesteerd 
in krachtige netwerken van actieve 
bewoners. Natuurlijk alleen op het 
gebied van preventie en toezicht. Om 
veiligheidsproblemen aan te pakken 
is het essentieel dat de partners in de 
wijk elkaar kennen, met elkaar afstem-
men en samenwerken. Als stadsdeel 
hebben wij een regisserende, verbin-
dende en faciliterende rol. Met de 
politie stellen wij voorwaarden voor het 
waarborgen van de veiligheid van deze 
partijen in de wijk en werken we met 
de partners in de wijk gebiedsgericht. 

De vraag: ‘Wie zijn de ogen en oren op 
straat en wie kunnen bij incidenten of 
spanningen een rol pakken?’, hebben 
wij breed benaderd. Niet alleen de  
politie en handhaving hebben hier-
in een rol. Zij werken nu samen 
met straatcoaches, veld- en jongeren-

werkers, maatschappelijke organisa-
ties en met georganiseerde bewoners. 
Doordat de bewoners zijn georgani-
seerd kunnen de veiligheidspartijen 
training en begeleiding bieden. Initia-
tieven dragen titels als jeugdpreventie-
teams, moskeevaders en de geroemde 
buurtmoeders. 

Twee voorbeelden
1. De jeugdpreventieteams bestaan uit 

een jongerenwerker die in de lead is 
en een groepje jongeren uit de wijk 
die vrijwillig meewerken aan pre-
ventie. Hun vrijwillige inzet gebeurt 
vanuit intrinsieke motivatie, dat 
maakt het zo waardevol. Soms zijn 
dit jongeren die zelf als overlastgever 
in beeld waren. Door hen een positie-
ve rol te geven, zijn ze een bijdrage 
gaan leveren aan een veiligere buurt. 

2. De Buurtmoeders treden zichtbaar 
op, waar jongeren voor onrust op 
straat zorgen. Menig keer is een 
mogelijke escalatie richting rellen 
voorkomen. Het stadsdeel Nieuw-
West faciliteert materieel ten behoe-
ve van hun inzet bijvoorbeeld met 
fietsen, met goede winterjassen en 
met schoenen. Daarnaast krijgen zij 
trainingen en voorlichtingen aange-
boden om hun kennis en competen-
ties te vergroten. Denk daarbij aan 
onderwerpen als nazorg bij inciden-
ten, leren omgaan met agressie, 
voorlichting over lachgasgebruik en 
meidenproblematiek. Dit komt hun 
persoonlijke ontwikkeling ten goede 
en kan de kansen (voor degene 
die het betreft) op de arbeidsmarkt 
vergroten. Er worden zo meerdere 
doelen tegelijkertijd gediend.

MAATSCHAPPELIJKE STABILITEIT   

Fatima Aaras, Manager Veiligheid bij het Stadsdeel Nieuw-West, ziet vijf sleutelken-
merken voor een goed en effectief OOV-beleid met vrijwilligers op gemeentelijk niveau:

1. De gemeente moet wendbaar zijn, zeker met schaarste van capaciteit en middelen.
2. De gemeente moet er voor de bewoners zijn, dus zoek constant aansluiting bij hen. 
3. Werk waarde gedreven, heb lef, toon daadkracht, heb veel geduld, ontwikkel een 

visie en herijk deze voortdurend, denk out of the box en wees creatief. 
4. Steun van een bestuurder die mee wil innoveren binnen het domein openbare orde 

en veiligheid is een must. Het geeft bestuurlijke dekking tijdens het ontwikkelproces 
met de partners in de veiligheidsketen. Onze stadsdeelvoorzitter geeft deze steun.

5. Zorg goed voor de OOV-vrijwilligers. Besef dat zij begeleiding en ondersteuning nodig 
hebben. En verdiep je in de context waar zij uit komen en waar zij mee te maken 
krijgen als vrijwilliger.
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Fatima Aaras, 
is manager veiligheid bij het Stadsdeel Nieuw-West. 

Zij hebben dit artikel geschreven met als doel te laten zien dat de uitdagingen van Nieuw-West veel raakvlakken hebben met de OOV-uitdagin-
gen elders in het land. En om te laten zien dat door samen te werken met de inwoners veel bereikt kan worden.

Emre Ünver, 
is sinds 2018 voorzitter van het dagelijks  

bestuur van stadsdeel Nieuw-West.

Successen
Korpschef Frank Paauw noemde 
tijdens een dialoog na de avondklok-
rellen dat de inzet van een buurtmoe-
der gelijk staat aan de inzet van een 
ME-peloton. Dit onderschrijven wij, 
maar een belangrijke kanttekening 
hierbij is dat de inzet van onze vrij-
willigers complementair is en niet als 
vervanging gezien moet worden van 
de toezichthoudende partijen zoals de 
politie en handhaving, bij wie de pri-
maire verantwoordelijkheid ligt. Willen 
we in ons stadsdeel de veiligheidsop-
gave structureel verbeteren, dan moet 
naast het bieden van perspectief aan 
onze jeugd, voldoende zorgaanbod en 
betere integrale samenwerking tussen 
het preventieve, zorg en repressieve 
partners ook het capaciteitsgebrek van 
de politie structureel opgelost worden. 

Ook toen de avondklokrellen in januari 
2021 en de WK-rellen in december 
2022 dreigden over te slaan naar 
Nieuw–West, spanden honderden  
vrijwilligers zich in om jongeren rustig 
te houden. Van de 300 heldenspelden 
die burgemeester Halsema in de stad 
na de rellen heeft uitgereikt, gingen  
er 200 naar onze vrijwilligers uit 
Nieuw–West. 

Een ander mooi succes is dat de 
oov-vrijwilligers onze ogen en oren op 
straat vormen. Er zijn inmiddels rond 
de 250 vrijwilligers uit en in Nieuw–
West actief. Zij weten de doelgroepen 
te bereiken die moeilijk bij de overheid 
en hulpverlening in beeld komen. Deze 
vrijwilligersorganisaties versterken 
ook ouders in de wijk, door het geven 
van voorlichting over thema’s zoals 

het risico om verstrikt te raken in de 
criminaliteit of de schaduwkanten van 
sociale media. Ook treden ze op als 
intermediair richting doelgroepen die 
kwetsbaar zijn voor uitbuiting of intimi-
datie. Denk daarbij aan mensen zonder 
geldige verblijfsstatus, of personen die 
slachtoffer zijn van geweld in afhanke-
lijkheidsrelaties. Wij zijn hier dan ook 
enorm trots op. 

De kwetsbare meidenaanpak in ons 
stadsdeel is ontstaan door de signalen 
die opgehaald zijn vanuit ons netwerk 
van bewoners. Deze aanpak wordt nu 
stedelijk uitgerold. Een mooi succes 
voor een doelgroep die lange tijd  
onvoldoende gezien werd.  ■

MAATSCHAPPELIJKE STABILITEIT 
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Het is januari 2021. Cees van den 
Bos is sinds kort burgemeester van 
Urk. Een aparte tijd en geen doorsnee 
gemeenschap om te starten met je 
eerste burgemeesterspost. De wereld 
wordt getergd door Covid-19 en het 
verzet tegen de coronamaatregelen 
groeit. Zeker onder de Urker bevolking. 
Rondom ‘testen’ hangt een wolk van 
argwaan en regels als ‘houd afstand’, 
‘draag een mondkapje’ en ‘blijf thuis’ 
beklijven niet op het mooie, voorma-
lige eiland. "En begrijpelijk", zegt Van 
den Bos. "Urkers leven van oudsher 
intensief samen. Ik vind dat juist een 
aantrekkelijke eigenschap van Urk." 
Urk valt op in den lande. NOS-nieuws-
lezers noemen het dorp regelmatig 
in dezelfde adem als Amsterdam en 
Rotterdam. Rellen, vuurwerk en protes-
ten. "Die brandstichting in de teststraat 

kreeg internationaal aandacht, maar 
voor mij was het niet eens de heftigste 
gebeurtenis. De serie rellen vóór en ná 
dit incident waren veel intensiever." 

Aantasting vertrouwen 
"Ergens begreep ik de onrust goed. 
Niet alleen vanwege de manier waarop 
mensen hier het dagelijks leven delen, 
ook door alle onduidelijkheid, het 
ontbreken van perspectief en het ingrij-
pende karakter van de maatregelen. 
Vergeet niet dat op Urk vanuit de ge-
schiedenis argwaan gegroeid is tegen 
de overheid en instituties. Denk bijvoor-
beeld aan de inpoldering en recenter, 
het visserijdossier, waar Urk meerdere 
keren een speelbal is geweest van een 
politiek spel. Als er íets vertrouwen 
aantast is het dát. In de coronatijd leek 
het alsof de pan overkookte." 

Slechteriken isoleren
Van den Bos fronst zijn wenkbrauwen: 
"Het begon toen ik krap een paar 
weken burgemeester was. Mijn eerste 
driehoeksvergadering, die ik had met 
politie en de officier van justitie, ver-
geet ik nooit. ‘Er is iets loos op je dorp’, 
zei de politiechef. Wat bleek: jongeren 
organiseerden een containerrally. Een 
wat…? Nou, met z’n allen zoveel moge-

Vanuit zijn woonkamerraam kijkt burgemeester Cees van den Bos over de haven. 
Het is laat op de avond, maar er zijn veel mensen op de been. Ze protesteren tegen 
het coronabeleid – de sfeer is onvoorspelbaar. Van den Bos sluit intussen een 
telefoongesprek met politie af. Enigszins gerustgesteld, want: ‘het is onder controle’. 
Maar dan, nog geen twee seconden later, ziet hij het gebeuren: de coronateststraat 
op het haventerrein vliegt in lichterlaaie. 

   IN GESPREK MET CEES VAN DEN BOS, BURGEMEESTER VAN URK 

'URK LAAT JE NOOIT 
MEER LOS' 

Tekst | Cees van den Bos
Foto | Gemeente Urk

‘Ik moest laten zien: 
wie is hier de baas  

op straat?
Daar was ook een  

harde hand  
voor nodig’ 
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lijk kliko’s op de haven verzamelen en 
ze daar in brand steken. Het was één 
van de eerste rellen en ik moest hande-
len. Maar waar begin je? Hoe zet je in? 
We kozen de strategie van ‘verbinden 
(ja, die voorop) en begrenzen’. Plat 
gezegd: goede krachten mobiliseren 
en in contact treden met slechteriken 
en hen isoleren. Het eerste wat ik die 
avond moest laten zien was: wie is hier 
de baas op straat? Daar was een harde 
hand voor nodig." 

De grenzen opzoeken
In de tijd die volgde staat burgemees-
ter, politie en OM één ding te doen: erg 
goed samenwerken, op een andere 
manier dan gebruikelijk. Het vraagt 
een nieuwe werkwijze bij gemeente, 
politie en OM. Zo is de officier van 
justitie tijdens rellen altijd op locatie. 

"Hij zocht de randen van zijn mogelijk-
heden op: jongeren staande houden, 
hen preventief fouilleren. We haalden 
hen uit de anonimiteit door middel van 
gecoördineerde politie-inzet die we 
steeds eerder op de jongeren af wisten 
te sturen. De gemeente kon daardoor 
de kerngroep van relschoppers een last 
onder dwangsom (LOD) van 2.500 euro 
opleggen, op grond van coronawetge-
ving en onze openbare ordewetgeving. 
Sommige jongeren dachten: ‘dat gaat 
hij toch niet doen’. Ze gingen gewoon 
door met rellen. Maar toen de geldsom 
daadwerkelijk geïnd werd, leerden ze 
hun relgedrag snel af. Inmiddels heb-
ben we ook LOD’s voor jongeren onder 
de 18 jaar. Trouwens, we schreven ook 
altijd de ouders aan. Met de feiten op 
tafel konden zij niet meer zeggen: ‘dat 
doet die van mij niet’." 

Tachtig plaatsgenoten  
gemobiliseerd
Om ‘de goeden’ te mobiliseren neemt 
de gemeente het initiatief om een ou-
derwacht op te zetten. Vijftien plaats-
genoten melden zich. De week erop 
wordt dit initiatief verder uitgebouwd 
door Louwe Kramer, een Urker met een 
goede naam. "Hij begon zich stevig uit 
te spreken tegen het relgedrag, ook in 
de pers. Plaatsgenoten waardeerden 
dat en al snel groeide de groep naar 
tachtig mensen, inclusief raadsleden 
en collegeleden. Als het onrustig was 
op straat, trokken zij naar buiten, 
spraken jongeren aan en stuurden hen 
naar huis. Ik was altijd bij de aftrap. 
Vooraf verzamelden we ons, ik opende, 
legde onze rol uit en na afloop kregen 
de ouderwachters een bedankje met 
iets lekkers. Bedenk: soms zaten we in 
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hetzelfde gebouw als de ME’ers. Buiten 
stond zo’n lange politiebus waar ze 
opgepakte jongeren vasthielden. Ge-
lukkig verminderde het aantal rellende 
jongeren rap door het optreden van de 
ouderwacht. Ja, dat was de gamechan-
ger tijdens de eerste serie rellen."

Na de ‘harde hand’
Burgemeester, politie en OM zoch-
ten steeds gedrieën naar passende 
vervolgstappen. "We waren het van 
meet af aan eens: je moet niet willen 
winnen met alleen machtsvertoon. 
Naast de harde hand, was er voor-
al een luisterend oor, aandacht en 
oprechte interesse in de onruststokers 
nodig. Dat moesten we samen doen 
en die samenwerking verliep gelukkig 
goed. En toch, als je in zo’n onrustige 
tijd voor zulke complexe vraagstukken 
staat, moet je elkaar af en toe diep in 
de ogen kijken en vragen: trekken we 
nog aan dezelfde kant van het touw?"

Zorgen over thuis
"Zelf ging ik, zodra het kon, de straat 
op als het onrustig was. Wie wilde, no-
digde ik uit bij mij op de kamer. Ik zocht 
de jongeren op door in het Voortgezet 
Onderwijs het gesprek aan te gaan. Ik 
praatte met angstige omwonenden, 
met protesterende ondernemers, met 
jongeren, omdat ik wilde weten wat 
hen bezielt. Ook wilde ik zaken uitleg-
gen en toelichten. Daar sta je dan tus-
sen jongeren, sommigen flink baldadig. 
Door open te staan naar iedereen won 
ik veel respect. Wel bezwaarde het me 
dat mijn gezin in de situatie meegetrok-
ken werd. Gelukkig zijn er passende 
maatregelen getroffen, waardoor ik 
zonder zorgen mijn werk kon doen."  

Herdenking omgekomen vissers
"We probeerden de positieve stroom 
van plaatsgenoten steeds op een 
andere manier in hun kracht te zetten. 
Om een voorbeeld te geven: tijdens de 
pandemie kon de jaarlijkse Herdenking 
van Omgekomen Vissers niet gehou-
den worden. Een groepje plaatsgeno-
ten was het daarmee oneens en zou 
zelf wel een herdenking organiseren. 
We vroegen een vrouw, wiens vader en 
broers op zee omgekomen zijn, om te 
praten met de organisator. Het werkte: 
hij blies de herdenking af. Dit is één 
van de vele voorbeelden hoe vanuit de 
gemeenschap een negatieve tendens 
de kop ingedrukt kan worden. We doen 
dat nog steeds, in samenspel met 
instanties en kerken. Daarnaast voeren 
we communicatiecampagnes: ‘praat 
als ouder met je kinderen’, en: ‘ons 
mooie dorp maak je niet kapot’."

Heftige startperiode
"Als beginnend burgemeester ver-
zamelde ik behulpzame mensen en 
goede adviseurs om mij heen. Sommi-
gen haakten af: het werk was te zwaar. 
Ja, mijn startperiode was heftig en ik 
leerde Urk razendsnel kennen. Je moet 
lef hebben, je moet volhouden. Ik heb 
streng opgetreden, maar wel altijd het 

contact met de jongeren gezocht, hen 
aandacht gegeven. En tegelijk ook de 
opgaven voor Urk klip en klaar be-
noemd. Nog één keer is een relpoging 
ondernomen rond Sinterklaas. Die 
hadden we snel onder controle."

Corona was de aanleiding
De Urker burgervader wil ook be-
noemd hebben dat veel speelt heden 
ten dage. "Corona was misschien de 
aanleiding, maar het maatschappelijk 
onbehagen heeft een bredere basis. 
Mensen zijn ontevreden over de poli-
tiek, die niet altijd meer in staat is om 
vraagstukken op te lossen. Dossiers 
stapelen zich op en worden steeds 
complexer. En ondertussen verandert 
onze wereld fundamenteel vanwege 

‘Je moet elkaar af en toe diep 
in de ogen kijken en vragen: 
trekken we nog aan dezelfde 
kant van het touw?’

‘De rellen legden veel negativiteit  
bloot, maar tegelijkertijd ontlook een 
bewonderenswaardige Urker kracht’
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de globalisering. Meer tegenstellin-
gen, die dieper gaan omdat waarden 
tegenover elkaar staan, in plaats van 
belangen. Hoe stuur je daarop? Neem 
bijvoorbeeld de afstand tussen stad en 
platteland, die wordt groter en groter. 
Eén ding is mij duidelijk: de overheden  
moeten hierin samen. Zichtbaarheid  
en verdraagzaamheid zijn hierbij  
belangrijke begrippen."  

Het zijn mijn jongeren
"Op Urk legden de rellen veel negati-
viteit bloot, meer dan alleen corona- 
gerelateerde problemen. Denk aan de 
problematiek rondom illegale horeca 
op ons industrieterrein – een deel 

van de jeugdhonken blijkt dé plek om 
snode plannen te broeden; denk ook 
aan jarenlang gebrek aan handhaving 
en aan opvoedvraagstukken. Tegelijker-
tijd ontlook een bewonderenswaardige 
Urker kracht en ik wist dat die er was. 
Mensen zochten elkaar op om geza-
menlijk op te staan tegen wangedrag. 
Ook wil ik benadrukken dat Urk erg 
veel jeugd heeft – de helft van de inwo-
ners is onder de 28 jaar – waarvan de 
overgrote meerderheid goed bezig is en 
positief in het leven staat. De ‘slech-
teriken’ zijn een klein deel van onze 
jongeren. Maar goed én slecht, het zijn 
allemaal mijn jongeren. Voor elk van 
hen heb ik een mooie toekomst voor 
ogen. We merken dat die boodschap 
landt in onze Urker maatschappij."

Zwakte ombuigen naar kracht
"Bestuurlijk vind ik het altijd belangrijk 
dat je je zwakte ombuigt in een kracht. 
Daarom klopten we aan bij het Rijk  
om hulp, zodat we die toekomst 
kunnen realiseren. Wij willen dat onze 
jongeren opgroeien in een kansrijke 
omgeving. Complimenten voor het 
daadkrachtig handelen van het  
ministerie: we ontvingen 1,5 miljoen 
euro. Op dit moment zijn we bezig om 
daarmee ‘preventie’ door te ontwik-
kelen, maar ook ‘veilig uitgaan’, het 
jeugdhonkenbeleid en we gaan  
ondermijning tegen. Een negatieve 
trend is omgebogen.  
Het is mooi om te merken dat Urk 
gehoord en gezien wordt. Dat  
verdient dit dorp."  ■

Cees van den Bos

Burgemeester van Urk
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Woensdag 15 juni 2022 
Een week voor de beoogde demonstra-
tie ontvangt de gemeente Barneveld 
in haar mailbox een korte schriftelijke 
melding van een betoging. Afzender is 
de boerenactiegroep Farmers Defence 
Force, namens meerdere boerenorga-
nisaties. De dag erna vindt een eerste 
verkennend gesprek plaats tussen 
gemeente, politie en twee vertegen-
woordigers van boerenorganisaties. 
Eén van hen is oud-staatssecretaris 
Henk Bleker, die het woord doet als 
tijdelijk voorzitter van de Nederlandse 
Melkveehouders Vakbond. Telefonisch 
is er overleg met Sjaak van der Tak, 
voorzitter van LTO Nederland.

Acht boerenorganisaties willen geza-
menlijk een landelijk protest organise-
ren in de Gelderse Vallei. Doel is een 

publieksvriendelijke demonstratie te 
houden onder het motto: ‘We keren 
Den Haag de rug toe.’ De organisato-
ren hebben dan al een toezegging op 
zak van agrariër Gert-Jan Brouwer, die 
in Stroe een uitgestrekt weiland ter 
beschikking wil stellen voor de de-
monstratie. Qua ruimte is dit de enige 
locatie binnen de gemeentegrenzen 
waar een demonstratie van de beoog-
de omvang plaats zou kunnen vinden.

De landelijke en lokale pers hebben 
nog diezelfde middag lucht gekregen 
van het voornemen van de boeren om 
naar de gemeente Barneveld te komen. 
Verslaggevers van Omroep Gelderland 
staan voor de deur van het gemeente-
huis het overleg af te wachten. Vanuit 
de gemeente wordt bevestigd dat er 
over dit voornemen en de eventuele 

opties is gesproken. De gemeente kijkt, 
zoals bij iedere aanvraag of melding, in 
eerste instantie naar wat mogelijk is en 
neemt de melding in behandeling. Het 
nieuws verspreidt zich daarna snel via 
de landelijke media.

Vrijdag 17 juni 2022
In een persoonlijk vervolggesprek met 
Henk Bleker bespreek ik mijn zorgen 
ten aanzien van de verwachte aan-
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Op woensdag 22 juni 2022 is het Gelderse dorpje Stroe voor even het epicentrum van Nederland. 
Tienduizenden boeren reizen vanuit het hele land met hun trekkers af naar het weiland van boer  
Gert-Jan Brouwer. Zij willen daar hun onvrede uiten over de aangekondigde landelijke 
stikstofmaatregelen. De gemeente Barneveld is dan slechts enkele dagen op de hoogte van de 
plannen van de organiserende partijen. Onder hoge tijdsdruk heeft de lokale driehoek de inschatting 
moeten maken of de gemeente een manifestatie van deze aard en omvang kan toestaan. 

Met het door laten gaan van deze demonstratie, neemt burgemeester Jan Luteijn een unieke 
verantwoordelijkheid op zijn schouders: hij geeft ruimte aan het grootste boerenprotest uit de 
Nederlandse geschiedenis. Na zijn afscheid als waarnemend burgemeester van de gemeente 
Barneveld blikt hij terug op deze enerverende week. 

 JAN LUTEIJN BLIKT TERUG OP HET BOERENPROTEST IN STROE OP 22 JUNI 2022: 

‘SAMEN OPTREKKEN  
WIERP ZIJN VRUCHTEN AF, 
OOK NA DE DEMONSTRATIE’

Tekst | Jan Luteijn
Foto | Pauw Media, Heliflight, AberMedia

'Demonstreren is een 
grondrecht. Maar het 
moet verantwoord 
kunnen'
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In de loop van de ochtend stroomt het terrein vol met boeren en hun trekkers.

tallen mensen en tractoren. Op sociale 
media circuleren oproepen om massaal 
met tractoren naar Stroe af te reizen. 
Kan de organisatie instaan voor een 
vreedzaam protest? En neemt zij de 
verantwoordelijkheid voor de veiligheid 
op en rond het terrein? 
De infrastructuur is de allergrootste 
zorg. De demonstratie zal gaan leiden 
tot een regionaal, misschien wel lande-
lijk verkeersinfarct met de nodige maat-
schappelijke consequenties. Ik stel als 
voorwaarde dat de organisatie uiterlijk 
maandagochtend 20 juni om 09.00 
uur uitgewerkte plannen indient voor 
het borgen van de verkeersveiligheid 
en de veiligheid in het algemeen. De-
monstreren is immers een grondrecht. 
Maar het moet verantwoord zijn. We 
realiseerden ons dat we als gemeente 
en politie dit alleen kunnen bereiken 

door in goed overleg te blijven met de 
organisatoren van de demonstratie.

In het weekend werkt de organisatie 
aan een plan. De lijnen met de ge-
meente Barneveld en de politie  
zijn daarbij heel kort. Gezamenlijk 
wordt gekeken naar toevoer- en  
afvoerroutes en bypasses voor de hulp-
diensten. Op loopafstand van  
het demonstratieterrein stellen 
aangrenzende boeren hun percelen 
beschikbaar als parkeerterreinen.

Een team van de gemeente en de  
politie gaat op locatie in gesprek met 
de terreineigenaar en beoordeelt de  
locatie ter plekke. Ook onze boa’s 
leggen contact met omwonenden en 
bedrijven in de directe omgeving.

Maandag 20 juni 2022
Het ingediende verkeers- en veilig-
heidsplan wordt in het gemeentehuis 
breed getoetst en besproken in de 
driehoek. Ik besluit na overleg met het 
college de demonstratie niet te ver-
bieden, in de wetenschap dat er over 
enkele dagen tienduizenden voertuigen 

en demonstrerende boeren hun weg 
naar Stroe zullen weten te vinden. Het 
besluit, dat eerst met de raad wordt 
gedeeld, genereert veel aandacht in de 
lokale en landelijke media. 

Dinsdag 21 juni 2022
Op dinsdag ga ik samen met de politie 
in gesprek met vertegenwoordigers van 
de acht betrokken landbouworganisa-
ties. We weten dat de agrarische orga-
nisaties verschillende visies hebben 
over de wijze waarop er actiegevoerd 
moet worden tegen het kabinetsbeleid. 
Het is belangrijk om ieders commit-
ment te hebben om de dag zoveel 
mogelijk in goede banen te leiden. Ik 
heb allen op de man af gevraagd of ik 
volledig op hun inzet en verantwoorde-
lijkheid kan rekenen.

Tijdens dit gesprek blijkt dat de  
deel nemende boerenorganisaties  
zich voor deze gelegenheid hebben  
verenigd om gezamenlijk hun diepe 
zorg over hun toekomst te uiten. Door 
de massaliteit van de demonstratie  
willen zij het signaal geven dat de 
grens voor de agrarische sector nu  

'Ik heb ze op de man 
af gevraagd of ik 
volledig op hun inzet en 
verantwoordelijkheid 
kan rekenen'
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echt is bereikt. Naast landelijke  
sprekers zullen ook Tweede Kamerle-
den het woord voeren waardoor er ook 
contact is met de NCTV.

Ondertussen lopen vanuit de gemeen-
telijke organisatie de voorbereidingen 
door. Op grond van de APV stelt het 
college een alcoholverbod in voor de 
kern Stroe en het omliggende buiten-
gebied voor woensdag 22 juni. Dit 
alcoholverbod wordt ondersteund door 
de organisatie. Als gemeente werken 
we nauw samen met de ministeries, 
de Veiligheidsregio Gelderland-Mid-
den, de Staf Grootschalig en Bijzonder 
Optreden (SGBO) van de politie en de 
Provincie Gelderland. Daarnaast is 
Joost Keemink-Haane, de bestuurlijk 
adviseur veiligheid & crisisbeheersing 
van het NGB, enkele keren digitaal 
aangesloten bij het overleg van de 
driehoek. Ook heb ik enkele telefoon-
gesprekken met hem gevoerd over het 
verloop van de ontwikkelingen en de 
te nemen beslissingen. Bovendien heb 
ik enkele collega-burgemeesters naar 
hun ervaringen en adviezen gevraagd.

Vanaf dinsdagmiddag wordt het terrein 
door de organisatoren ingericht en 
arriveren de eerste tractoren en media 
al in Stroe. Wanneer ik zelf poolshoogte 
ga nemen, krijg ik een eerste indruk. 
De weersberichten voorspellen 250C 
voor de volgende dag. We bespreken 
de mogelijkheden voor een livestream, 
zodat de demonstratie ook op afstand 

gevolgd kan worden en er mogelijk 
minder mensen zullen afreizen.
Inmiddels is duidelijk dat de omge-
ving van Stroe op woensdag beperkt 
bereikbaar zal zijn. Er wordt hard ge-
werkt aan de routes voor de inzet van 
hulpdiensten bij noodgevallen. Centraal 
staat het inrichten van calamiteiten-
routes. We informeren de belangrijkste 
doelgroepen in onze gemeente die 
geraakt worden door de impact van de 
demonstratie. Er gaan mailings uit naar 
onderwijs, kinderopvang, zorginstel-
lingen, ondernemersverenigingen en 
welzijnsorganisaties. We adviseren hen 
op 22 juni niet de weg op te gaan als 
het niet nodig is. Vanuit de gemeente 
en de omgeving blijkt er vooral steun te 
zijn voor de demonstratie.

Omdat er veel vragen op de gemeente 
afkomen, richten we op onze website 
een pagina in als centraal punt voor 
alle relevante gemeentelijke informatie 
over de demonstratie. Ook de docu-
menten rondom de besluitvorming 
en het verkeersplan worden op deze 
pagina gepubliceerd

Woensdag 22 juni
Om 06.00 uur verzamelen de driehoek 
en de betrokken ambtelijke teams zich 
in het gemeentehuis voor een eerste 
briefing. De driehoek met hun advi-
seurs komt gedurende de dag regelma-
tig samen om het verloop te bespreken 
en waar nodig besluiten te nemen aan 
de hand van de BOB-structuur. Er is 

een continue korte lijn met de hulp-
diensten op het demonstratieterrein. 
Hoewel het veel lijkt op een GRIP-struc-
tuur, is deze niet officieel van kracht. 
Er is dan ook geen COPI ingericht op 
het terrein. Twee locoburgemeesters 
nemen wisselend deel aan de drie-
hoek. Indien noodzakelijk kan er snel 
onderling worden vervangen, wanneer 
één van de loco’s naar buiten gaat voor 
overleg en ikzelf binnen beschikbaar 
blijf voor de driehoek.  

De schattingen van het uiteindelijke 
aantal deelnemers aan de demonstra-
tie variëren van 30.000 tot 60.000. 
Duizenden tractoren hebben overigens 
het demonstratieterrein niet bereikt en 
zijn gestrand op de A1. Dit heeft ook te 
maken met het grote aantal vrachtwa-
gens van sympathiserende bedrijven 
dat wil deelnemen aan het protest. 
Ondanks het grote aantal bezoekers 
vinden er geen incidenten plaats en 
hoeft er geen grootschalige inzet door 
politie of ME gepleegd te worden. 

Zoals verwacht ontstaat er wel enorme 
verkeersdrukte in aanloop naar de 
demonstratie en ontstaat een ver-
keerschaos in en om Barneveld. In de 
middag laten we een oproep uitgaan 
om niet meer naar Stroe af te reizen. 
De organisatie neemt het dringende 
advies van mij over om het later gestar-
te programma in te korten vanwege de 
warmte. De sfeer blijft gedurende de 
demonstratie ontspannen, al speelt de 

'De korte lijnen hebben 
ook in de maanden  
erna geholpen het 
goede gesprek  
gaande te houden' 

Op 4 juli demonstreert een groep boeren onverwacht bij het gemeentehuis. 
Jan Luteijn en wethouder Bennie Wijnne gaan in gesprek. 
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hitte tientallen aanwezigen parten. De 
hulpdiensten worden gecoördineerd 
ingezet om extra water uit te delen op 
het terrein en op de toegangswegen. 

De uitstroom vanaf het terrein wordt 
gedoseerd via de N310 en verloopt 
opvallend snel. Wel begeven zich weer 
tractoren op de snelweg. Op de A30 
bij Ede vindt helaas een zwaar ongeval 
plaats waarbij een tractor met drie 
inzittenden is betrokken. Het terrein en 
de directe omgeving worden na afloop 
door de organisatie direct opgeruimd.

Aan het begin van de avond blikken we 
in het gemeentehuis in Barneveld terug 
op een intensieve en enerverende dag. 
Wat we hoopten en met elkaar afspra-
ken, is ook gebeurd. Ondanks het feit 
dat de zorgen bij de boeren groot zijn, 
is er een positief statement gemaakt. 
De demonstratie leek op een gegeven 
moment op een festivalterrein, maar 
uiteindelijk bleef het ook een bijeen-
komst met een bloedserieus karakter. 
Ik stuur een memo aan de gemeen-
teraad, nu met informatie over het 
verloop van de dag. Later ontvangen zij 
een uitgebreid verslag en een motive-
ring van mijn besluiten.

Terugblik
In de dagen na de demonstratie evalu-
eren we met alle betrokken organisa-
ties het verloop van de demonstratie, 
de interne processen en de samen-
werking tussen betrokken instanties 

en organisaties. Aanwezig zijn verte-
genwoordigers van de gemeentelijke 
teams Beheer Openbare Ruimte, 
Vastgoed en Infrastructuur, Commu-
nicatie en Veiligheid. Deelnemende 
externe partners zijn politie, Openbaar 
Ministerie, Veiligheidsregio Gelderland 
Midden (Bevolkingszorg, Brandweer en 
GHOR), Provincie Gelderland, Rijkswa-
terstaat, Koninklijke Marechaussee en 
buurgemeente Ede. Tijdens dit overleg 
inventariseren alle partijen zowel posi-
tieve punten als aandachtspunten. Op 
basis daarvan zijn adviezen geformu-
leerd voor een volgende manifestatie of 
demonstratie van vergelijkbare grootte.

 De belangrijkste adviezen zijn: 
• Zet in op een multi-crisiscoördinator 

bij de Veiligheidsregio bij dit soort 
grootschalige activiteiten om goede 
coördinatie mogelijk te maken; 

• Zorg voor goede (telefoon) verbindin-
gen vanaf de locatie van de demon-
stratie, eventueel door een vaste lijn 
beschikbaar te maken;

• Informeer de naaste buren van het 
terrein als gemeente zelf; 

• Sta geen of een maximaal aantal 
vrachtwagens toe; 

• Zorg dat alle betrokken partijen 
vanaf het begin aan kunnen sluiten 
bij de voorbereidingen. 

Terugblikkend overheerst de opluchting 
over het goede verloop, maar zijn we 
ook trots op de ‘Barneveldse aanpak’. 
Met waardering heb ik gezien hoe 

onze medewerkers, ketenpartners en 
de organisatoren zich hebben ingezet 
om een manifestatie van deze grootte 
veilig te kunnen laten plaatsvinden. 

De insteek om hierbij samen op te 
trekken met de organisatoren en de 
eigenaar van het terrein heeft daarbij 
zijn vruchten afgeworpen. Ook in de 
maanden na de demonstratie hebben 
de korte lijnen geholpen het goede 
gesprek met de boeren gaande te hou-
den. Als gemeente voelen we ook de 
verantwoordelijkheid voor het welzijn 
van boeren. De onzekerheid binnen de 
sector heeft economische, sociale en 
ook psychische impact op de boeren 
en gezinnen. We blijven hierover met 
LTO Gelderse Vallei in gesprek en on-
dersteunen waar het mogelijk is. 
 
De steun van veel lokale inwoners en 
bedrijven voor de standpunten van de 
boeren in het stikstofdossier maakte 
op 22 juni een belangrijk verschil. Er 
was draagvlak voor de demonstratie, 
zeker in Stroe. 
Natuurlijk hebben we bij de voorberei-
dingen rekening gehouden met tegen-
demonstraties of acties van andere 
groepen. Op 22 juni was hiervan geen 
sprake. Wat er om en op het terrein 
aanwezig was, waren alleen onze 
wijkagenten en gemeentelijke handha-
vers. Opmerkelijke constatering, bij het 
grootste landelijke boerenprotest uit de 
geschiedenis ooit.  ■

Jan Luteijn

- Waarnemend burgemeesters gemeente Krimpen aan den IJssel
- Waarnemend burgemeester gemeente Barneveld februari 2021 - februari 2023

'Terugblikkend overheerst de 
opluchting, maar zijn we ook trots 
op de Barneveldse aanpak’

MAATSCHAPPELIJKE STABILITEIT 
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DEMONSTREREN 
IS EEN  

MENSENRECHT, 
GEEN GUNST

Tekst | Team Demonstratierecht Nederland - Amnesty International
Foto | Copyright Amnesty International

In een democratie en maatschappij met toenemende spanningen is het belangrijk dat 
mensen zich kunnen uiten of hun ongenoegen laten horen. En waarin kan dat beter dan 
in een demonstratie? Demonstraties zijn een belangrijke manier voor mensen om samen 
te komen en een forum voor politiek debat en maatschappelijke betrokkenheid. Zodra 
je demonstraties verbiedt, haal je een uitlaatklep weg voor mensen om zich te uiten. 
Onrechtmatig inperken kan spanningen juist doen toenemen. Daar is niemand bij gebaat. 
Demonstreren is een mensenrecht en op de schouders van burgemeesters rust de grote 
verantwoordelijkheid om dit grondrecht te faciliteren. 
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Demonstratierecht onder druk
Demonstreren is een mensenrecht 
en geldt voor iedereen, of je het nou 
met de boodschap eens bent of niet. 
Het vormt een van de fundamenten 
van de democratische rechtsstaat. Dit 
fundamentele recht staat wereldwijd 
onder druk, ook in Nederland. Daar-
om voert Amnesty International actie 
voor het recht om te demonstreren. 
Eerder publiceerden we het rapport 
‘Demonstratierecht onder druk: regels 
en praktijk in Nederland moeten beter’. 
Daarnaast heeft Amnesty bij uiteen-
lopende demonstraties een team van 
waarnemers, dat observeert hoe het 
demonstratierecht wordt gewaarborgd. 

De afgelopen jaren signaleerden we 
voorafgaand en tijdens demonstraties 
verschillende knelpunten. Zo werden 
uitingen verboden en protestborden 
met niet-strafbare uitingen toch in  

beslag genomen. Dat is in strijd met 
het demonstratierecht en de vrijheid 
van meningsuiting. Mensen die vreed-
zaam demonstreerden werden aange-
houden. Dat gebeurde bijvoorbeeld  
tijdens demonstraties tegen de  
monarchie, Zwarte Piet en bij allerlei 
klimaatprotesten. 

Demonstranten die geen regels over-
traden, werden ‘zomaar’ om hun  
legitimatie gevraagd. En op het mo-
ment dat organisatoren de gemeente 
hadden geïnformeerd over hun voor-
genomen demonstratie, werden hen  
te strenge beperkingen opgelegd.

Zo wordt het demonstreren bij  
ambassades geregeld niet toegestaan. 
En legden burgemeesters aan  
klimaat protesten in maart 2021  
meer beperkingen op dan strikt  
noodzakelijk. Ook zijn diverse  

demonstraties verboden op grond  
van gemeentelijke noodwetgeving.  
Dat gebeurde de afgelopen jaren bij-
voorbeeld tijdens verschillende 
Sinterklaasintochten.

Risico denken
Waar Amnesty graag naar toe wil, is 
een breed begrip van de reikwijdte  
van demonstratierecht. Als duidelijk 
is voor iedereen wat wel en niet valt 
onder demonstratierecht, haalt dat 
de druk van de ketel.  Elke gemeente 
heeft uiteindelijk te maken met  
demonstraties. Ze spelen een  
cruciale rol in het faciliteren ervan.  
Vaak gaat dat heel goed, soms is  
het complexer. Ook zijn sommige  
gemeenten juist vrij goed uitgerust  
voor demonstraties, en hebben  
anderen hier minder ervaring mee  
of capaciteit voor. Wat terugkomt, is 
een bepaalde kijk op demonstraties.

Dagmar Oudshoorn 
‘We hebben veel te danken aan het 
demonstratierecht. Denk aan al die  
mensen die de straat opgingen voor het 
vrouwenkiesrecht. Of het huwelijk tussen 
mensen van hetzelfde geslacht.  
Maatschappelijke veranderingen en  
verbeteringen, die niet mogelijk 
waren geweest zonder demonstraties. 
Burgemeesters dragen hieraan bij, door 
demonstraties zo goed mogelijk in  
banen te leiden.’ 
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Maar dit 'veiligheidsdenken’ zou het 
uitgangspunt niet moeten zijn. Want 
het gaat vrijwel altijd om vreedzame 
demonstraties. Op het moment dat een 
gemeente het demonstratierecht waar-
borgt door demonstraties zo goed  
mogelijk te faciliteren, is er minder 
kans op escalaties tussen de gemeen-
te en de demonstranten. Er hoeft dan 
ook minder snel te worden ingegrepen 
door de politie. Dit is voor alle partijen 
een gunstige uitkomst, waar burge-
meesters een cruciale rol in vervullen. 

U heeft vanuit uw ambt de mogelijk-
heid om de uitoefening van demon-
stratierecht te faciliteren. Wij zien als 
mensenrechtenorganisatie dat te veel 
vanuit risico's denken een valkuil is, 
waar ook gemeenten geen voordeel bij 
hebben. Amnesty hoopt dan ook dat 
de driehoek hier scherp op wil blij-
ven. Graag wil ik u dan ook de meest 
voorkomende valkuilen meegeven die 
hierbij van nut kunnen zijn.  

Valkuil #1: 
vijandig publiek is geen  
tegendemonstratie 
Direct na de publicatie van ons rapport 
werd pijnlijk duidelijk dat het demon-
stratierecht in Nederland onder druk 
staat. Amnesty Nederland had waarne-
mers naar Staphorst gestuurd omdat 
actiegroep Kick Out Zwarte Piet (KOZP) 
had aangekondigd te zullen demon-
streren tegen de figuur van Zwarte Piet. 
Met blokkades werden de demonstran-
ten en Amnesty-waarnemers buiten 
het dorp gehouden. De waarnemers en 
ten minste één auto met KOZP-demon-
stranten werden bij de afrit van de A28 

tegengehouden en vernield door meer 
dan honderd mensen, van wie een deel 
zich als Zwarte Piet had uitgedost. Ze 
‘controleerden’ alle passerende auto’s 
en verhinderden de doorgang van de 
auto met de Amnesty-waarnemers.

Er kan niet genoeg benadrukt worden, 
dat de mensen die bij de afrit van 
de A28 en elders rondom Staphorst 
auto’s tegenhielden géén tegende-
monstranten waren. Een tegengeluid 
mag natuurlijk gehoord worden, en 
moet ook door de gemeente worden 
gefaciliteerd, net als de oorspronke-
lijke demonstratie. Echter, iemand 
die opzettelijk met geweld een ander 
het demonstratierecht wil ontnemen, 
kan zich niet met succes beroepen op 
het demonstratierecht en is dus geen 
tegendemonstrant. Het verhinderen 
van een demonstratie is strafbaar, net 
als het gebruik van, en dreiging met, 
geweld voor eigenrichting.

Valkuil #2: 
ook bij een beschermwaardig  
protest kunnen beperkingen  
opgelegd worden
Het is een misvatting dat er geen 
beperkingen op een vreedzame de-
monstratie gelegd kunnen worden. Het 
demonstratierecht is geen absoluut 
recht. De internationale verdragen 
beschermen het recht op vreedzame 
vergadering. Wanneer een demonstra-
tie niet langer vreedzaam is, kan het 
zijn dat een protest niet langer onder 
de bescherming van Europees Verdrag 
voor de Rechten van de Mens artikel 
11 valt. Het begrip vreedzaam moet 
dan wel ruim worden geïnterpreteerd. 

Als we bijvoorbeeld kijken naar de boe-
renprotesten van afgelopen zomer ging 
het om een breed scala aan acties. 
Enkelen daarvan waren beschermwaar-
dige demonstraties. Andere niet. Denk 
dan aan de intimiderende acties bij het 
huis van minister Van der Wal, of het 
ongecontroleerd opwerpen van barri-
ères op de snelweg door het dumpen 
van (brandend) afval en asbest terwijl 
het verkeer nog gaande is. Deze  
acties waren niet vreedzaam en  
daarmee geen beschermwaardige 
demonstraties.

Een tijdelijke, goed gecoördineerde  
verkeersblokkade, waarbij goede 
afspraken te maken zijn tussen de-
monstranten en politie valt in principe 
nog wél onder de reikwijdte van het 
demonstratierecht. Zie voor een  
bredere afweging hierover ook ons 
rapport Demonstratierecht onder druk, 
par. 3.2, waarin we o.a. de veelbespro-
ken zaak van de Litouwse boeren van 
het Europees Hof verder duiden.
Om terug te komen op de mogelijkheid 
tot het stellen van beperkingen; het feit 
dat een protest nog onder de bescher-
ming van het demonstratierecht valt, 
wil niet zeggen dat er geen beperkin-
gen op gelegd mogen worden, of dat 
demonstranten niet gesanctioneerd 
kunnen worden. Ook voor een vreed-
zaam protest kan op een bepaald  
moment de grens van het toelaatbare 
zijn bereikt, wat beëindiging of inper-
king mogelijk maakt. Daarbij moet 
echter altijd voorop staan dat alle 
inperkingen op een vreedzaam protest 
een legitiem doel dienen, en bovendien 
noodzakelijk en proportioneel zijn; de 

Dagmar Oudshoorn 
'Wat ons opvalt, is dat 

demonstraties vooral als 
een veiligheidsrisico  

worden gezien,  
waardoor er regelmatig  
onnodige beperkingen  

worden opgelegd.'
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Dagmar Oudshoorn,

is directeur van Amnesty International Nederland en voorheen oud-burgemeester 
van Uithoorn en hoofd operatien politie-eenheid Amsterdam. 
Als u contact op wil nemen over demonstratierecht in uw gemeente kan dat via 
demonstreren@amnesty.nl

essentie van het grondrecht is dat er 
steeds gekozen moet worden voor de 
minst ingrijpende wijze. 

Valkuil #3: 
Een kennisgeving is geen  
voorwaarde voor een  
vergunning die al dan niet  
verleend kan worden 
Demonstranten hebben géén toestem-
ming of vergunning nodig om te demon-
streren. Toch leeft dat idee nog sterk 
en dit wordt ten onrechte versterkt door 
de bewoordingen in de Wet Openbare 
Manifestatie (Wom). Niet alleen het 
publiek, maar ook burgemeesters 
hebben het nog regelmatig over ‘het 
ontbreken van een vergunning’. Ook 
horen we nog te vaak dat zonder een 
kennisgeving niet gedemonstreerd mag 
worden, de Wom stelt de kennisgeving 
immers verplicht. Dit zijn misvattingen. 

Het staat eenieder vrij te demonstre-
ren, zonder dat daar een vergunning 
of toestemming voor nodig is. Amnesty 
onderschrijft het belang van een tijdige 
kennisgeving bij veruit de meeste 
demonstraties. Het is voor de lokale 
overheid immers een belangrijk instru-
ment om zich goed voor te bereiden op 
het protest en de demonstratie zo goed 
mogelijk te faciliteren. Echter, het niet 
(tijdig) melden mag op zich geen reden 
zijn om een demonstratie te verbieden 
of beëindigen. Dat is in strijd met de 
mensenrechten

Aanbevelingen burgemeesters 
Uiteraard zijn er op landelijk niveau 
zaken die verbeterd moeten worden om 
het demonstratierecht beter te waar-
borgen. Maar de voornaamste verant-
woordelijkheid ligt uiteindelijk lokaal. 
Hier volgt dan ook een aantal aanbeve-

lingen voor u en uw gemeente. 
• Span u tot het uiterste in om alle 

demonstraties maximaal te  
faciliteren en te beschermen.

• Communiceer met demonstranten 
vanuit vertrouwen.

• Beschouw demonstraties en de-
monstranten als vreedzaam (zolang 
het tegendeel niet vaststaat).

• Behandel alle demonstranten gelijk 
en discrimineer niet.

• Neem de wensen van demonstran-
ten over vorm, locatie, tijdstip als 
uitgangspunt.

• Beoordeel elke demonstratie op 
haar eigen merites.

• Leg geen onnodige en onrecht-
matige beperkingen op en motiveer 
eventuele inperkingen zorgvuldig.

• Bescherm demonstraties tegen 
vijandig publiek.

• Handel transparant en leg effectief 
verantwoording af.

• Evalueer samen met demonstran-
ten het verloop van demonstraties.

Amnesty heeft in verschillende ge-
meenten campagneteams aan het 
werk die aan de hand van een manifest 
met aanbevelingen het demonstra-
tierecht in hun gemeente proberen te 
versterken. Wellicht nemen zij binnen-
kort contact met u op, om samen te 
kijken naar mogelijke verbeteringen in 
uw gemeente.  ■

Dagmar Oudshoorn 
‘Ook als er in uw gemeente geen lokaal 
campagneteam actief is, sta ik samen met mijn 
team open voor een gesprek over hoe we kunnen 
samenwerken om dit belangrijke mensenrecht in 
uw gemeente te waarborgen. Want demonstreren 
is een recht, geen gunst. ‘
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Waar ze het alle drie over eens zijn is dat het aantal 
demonstraties flink is toegenomen. Dat is natuur-
lijk ook aan de hand van data te zien. Zo is het 
aantal kennisgevingen van demonstraties per jaar 
in Amsterdam gestegen van ongeveer 600 in 2017 
naar meer dan 1500 afgelopen jaar. Een trend die 
herkenbaar is in heel Nederland, zeker in de grote 
steden. ‘Wie wil weten waar we heengaan, moet 
eerst weten waar we vandaan komen,’ zegt Van 
Stekelenburg. In 2009 schoot het aantal demon-
straties de lucht in en die aantallen gingen niet 
meer naar beneden. Alleen in de roemruchte jaren 
zestig gingen we in Nederland net zo vaak de straat 
op. De belangrijkste oorzaken voor die stijging zijn 
volgens Van Stekelenburg de individualisering van 
onze maatschappij en de sociale media. Waar 
vroeger tijd en geld nodig was om aandacht te 
genereren voor een grootscheepse actie, en een 
solide georganiseerde achterban, zijn dat tegen-
woordig geen vereisten meer. Ook is aandacht in 

de reguliere media geen noodzaak meer. ‘Iedereen 
kan journalist zijn en heeft zijn eigen kanaal voor 
publicatie.’ Daarmee is de voorspelbaarheid van 
de opkomst en het verloop van demonstraties 
lager geworden. Bovendien komt het vaker voor 
dat demonstranten hun plannen niet melden bij 
de gemeente. ‘Minder kennisgevingen betekent 
bijvoorbeeld dat routes niet bekend zijn, net als de 
duur en de hoeveelheid te verwachten mensen.’ 

Temminck Tuinstra ziet ook dat het aantal demon-
straties zonder kennisgeving in absolute aantallen 
is toegenomen. ‘Maar of dat relatief gezien zo 
is, vraag ik me af.’ Van Stekelenburg weet ons te 
vertellen dat uit data van Eindhoven blijkt dat het 
aantal demonstraties daar zonder kennisgeving 
ook relatief is gestegen. Het gaat dan met name 
om anti-overheidsdemonstraties. Of het in andere 
gemeenten ook in relatieve zin is toegenomen is 
onbekend. Burgers hebben de plicht een demon-

DEMONSTRATIES ZIJN EEN 
FUNDAMENT ONDER ONZE 
RECHTSTAAT

Tekst | Team Omo
Foto | Vliet en Emmanuel Nalli

Demonstraties komen regelmatig voorbij in het nieuws. Veel gemeenten krijgen ermee 
te maken. Er is duidelijk iets veranderd qua aantallen en vorm in de afgelopen jaren. 
Jacquelien van Stekelenburg, hoogleraar Sociale verandering en conflict aan de VU en 
Annemarie Kars en Taco Temminck Tuinstra van de afdeling Openbare orde en veiligheid 
(OOV) van de gemeente Amsterdam laten hun licht schijnen op die ontwikkeling.
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stratie te melden. Temminck Tuinstra geeft aan dat 
het merendeel van de demonstraties inderdaad 
netjes wordt aangemeld. ‘Laten we demonstreren 
niet problematiseren. Niet aangemelde demon-
straties verlopen niet per definitie minder ordelijk.’ 
Collega Kars voegt daaraan toe dat de sociale 
media ook een voordeel kunnen hebben: ‘Daardoor 
zijn we in sommige gevallen immers ook op de 
hoogte van plannen die niet officieel gemeld zijn. 
Er zijn verschillende redenen waarom mensen niet 
aanmelden. Sommige mensen weten niet dat ze 
dat zouden moeten doen, bij andere komt het voort 
uit anti-overheidssentiment. We proberen in ieder 
geval altijd contact op te nemen met de initiatiefne-
mers. Het gaat erom een relatie op te bouwen. Dan 
kun je afspraken maken en kun je als gemeente 
een demonstratie goed faciliteren.’ 

Temminck Tuinstra: ‘Demonstratierecht is niet on-
begrensd. We hebben ons natuurlijk allemaal aan 
bepaalde afspraken te houden. Maar wij zien een 
enorme meerwaarde in het faciliteren van deze 
vorm van collectieve vrijheid van meningsuiting. 
Vrouwenkiesrecht, het afschaffen van de apartheid 
en de slavernij zijn onder andere te danken aan 
demonstraties. Het feit dat er meer demonstraties 
zijn en dat ze soms andere vormen aannemen dan 
we van oudsher gewend zijn, betekent weliswaar 
meer werk. Het kan voor maatschappelijke ophef 
zorgen, maar het is heel belangrijk voor de samen-
leving. Het is een fundament onder onze recht-
staat. Of wij het eens zijn met het onderwerp van 
protest doet natuurlijk niet ter zake. Wij bepalen 
net zomin waar de grens ligt van wat wel en niet 
mag. De davidster die werd getoond bij demonstra-
ties tegen de coronamaatregelen lag heel gevoelig. 
Net als het verbranden van een koran. Dat zijn in 
onze ogen ongewenste uitingsvormen, maar het is 
aan een rechter om daar uiteindelijk een uitspraak 
over te doen.’ Kars vult aan: ‘Overigens zijn organi-
satoren ook niet altijd blij met wat mensen tijdens 
een demonstratie doen.’ 

Van Stekelenburg bevestigt dat daar ook een van 
de moeilijkheden zit; dat meer organisatoren zich 
minder verantwoordelijk voelen voor hun ‘ach-
terban’. Juist omdat dat geen homogene, goed 
georganiseerde achterban meer is. ‘Als de FNV 
vroeger een demonstratie organiseerde, hadden 
ze daar een duidelijk draaiboek voor op de plank 
liggen, waardoor deelnemers zelfs wisten waar 
ze een kopje koffie konden halen, en er werden 
heldere afspraken met de autoriteiten gemaakt 
over het verloop van de demonstratie. Nu wordt 
er een oproep gedaan via sociale media en is het 
maar afwachten wie erop afkomt. Het is belangrijk 

je te realiseren dat er niet zoiets bestaat als dé 
demonstratie, maar ook niet als dé demonstrant. 
Dat maakt het heel moeilijk om voorspellingen te 
doen op dit gebied. Wel kunnen we veel leren van 
vergelijkingen. Neem bijvoorbeeld rellen. Waarom 
ontstaat er in de ene stad een rel en in de andere 
stad niet? Het kan juist goed zijn om te kijken naar 
de steden waarin de vlam niet in de pan is gesla-
gen. En dan zie je bijvoorbeeld dat het betrekken 
van buurtvaders en -moeders, wijkagenten en jon-
gerenwerkers succesvol is. Al is ook dat natuurlijk 
geen garantie voor succes.’ 

Met die aanpak zijn de Amsterdamse ambtena-
ren het helemaal eens. Maar alle drie vinden het 
belangrijk demonstraties en rellen niet in één 
adem te noemen. Er een duidelijk onderscheid 
tussen die twee. Temminck Tuinstra: ‘Bij de grote 
coronaprotesten zagen we meer dan gemiddeld on-
geregeldheden. Daar kwamen ook mensen die uit 
waren op geweld. Ik denk dat dat te koppelen was 
aan de heftige omstandigheden. Bovendien was 
het een heel gemêleerd publiek, wat het optreden 
voor de politie ingewikkeld maakte. Nu zien we dat 
de spanning in de samenleving niet per definitie 
minder is, toch verlopen de demonstraties over het 
algemeen weer veel rustiger.’ Hij realiseert zich dat 
de Amsterdamse politie, het openbaar ministerie 
en de gemeente veel ervaring heeft met het facili-
teren van het grondrecht. Voor kleinere gemeenten 
met minder ervaring is dit veel moeilijker en ook 
daar wordt steeds meer gedemonstreerd. 

Toch zijn er ook in Amsterdam natuurlijk weleens 
zorgen. Bijvoorbeeld als er sprake is van intimida-
tie. Temminck Tuinstra: ‘Dat mag niet en wij heb-
ben ook te maken met een drukke binnenstad met 
nauwe straten, kwetsbare kades en bruggen. Dat 
is bij grote demonstraties voor ons echt een zorg, 
zeker als er voertuigen worden meegenomen.’ Toch 
kwamen er in juli afgelopen jaar een aantal tracto-
ren naar de Dam. ‘Het is belangrijk vooraf daar een 
goed gesprek over te voeren.’ De gemeente stond 
een klein aantal tractoren toe, maar hield op meer-
dere plekken in de stad ook tractoren tegen.

Ook uniek in onze hoofdstad is het bestaan van de 
vredeseenheid van de politie. Kars: ‘Die eenheid 
zorgt voor verbinding en de-escalatie in aanloop 
naar en tijdens de demonstratie.’ Van Stekelenburg 
haalt die vredeseenheid ook graag aan als goed 
voorbeeld: ‘Leden daarvan gaan het gesprek een 
op een aan met demonstranten als dat nodig is. 
Dat werkt beter dan een groep aanspreken. Het 
gaat uiteindelijk om individuen en het is ook  
belangrijk om mensen zo te blijven zien.’  ■
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Ga naar www.maatschappelijkestabiliteit.nl
voor een uitgebreid leeraanbod, handreikingen en factsheets

 

Omgaan met ongenoegen en onrust

Wat kun jij doen? 

Expertise
 

Contact en 
advies op maat

Met wie kun je kennis 
uitwisselen?

Wil je weten wat je als gemeente kunt doen? 

Het Omo bundelt alle relevante kennis en 
leergangen op het gebied van maatschappelijke 
onrust en ongenoegen. Dat doen we via 
maatschappelijkestabiliteit.nl, onze 
nieuwsbrief (aanmelden kan binnenkort 
op de website) en onze landelijke MAST-
dag.

Soms is onrust te voorspellen. Vaak ook niet.  
In jouw gemeente is er bijvoorbeeld een 
demonstratie uit de hand gelopen. Er zijn dingen 
fout gegaan. En je weet even niet meer hoe verder. 
Wij brengen je graag in contact met experts die je 
helpen de juiste volgende stap te zetten. 
 

Wij denken mee en staan naast je als het nodig is. 
Heb je een vraag of kun je wel wat steun 
gebruiken als het gaat over maatschappelijke 
onrust, neem contact met ons op via 
omo@minbzk.nl.

(Loco)-burgemeesters kunnen bij 
incidenten 24/7 bellen met het 
piketnummer van het NGB: 
070-3738080 of 06-29401416.  

Welke conferenties, leerkringen en netwerken zijn 
er? Er zijn bijeenkomsten voor beginners en 
mensen die op zoek zijn naar meer verdieping.  

Wij brengen je op de hoogte en koppelen partijen 
aan elkaar waar nodig. 

Deel interessante bijeenkomsten vooral 
ook met ons. Dan kunnen wij er in ons 

netwerk aandacht aan besteden.  

Het interbestuurlijk programma Maatschappelijke onrust en ongenoegen (Omo) 
ondersteunt onder meer gemeenten bij het goed omgaan met ongenoegen en onrust 
om zo te werken aan een weerbare democratie. Het programma helpt met kennis en 
advies op het gebied van dialogen met kritische groepen, omgaan met sociale media, 
signalering en ook kritisch kijken naar eigen handelen. 

MAATSCHAPPELIJKE STABILITEIT   
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Ons land staat voor grote uitdagingen. Zoals de bouw van voldoende woningen, 
de reductie van stikstofuitstoot en de gevolgen van de oorlog in Oekraïne voor de 
samenleving. Deze uitdagingen vragen om moeilijke en dikwijls ingrijpende keu-
zes. Keuzes die mensen diep raken en begrijpelijkerwijs zorgen voor emoties, en 
soms ook voor onrust. Mensen zijn het er niet mee eens, voelen zich gepasseerd 
of niet gehoord. Meestal uiten zij hun ongenoegen op een manier die past binnen 
onze open en vrije samenleving. Debat en kritiek horen bij een gezonde democra-
tie. Het zijn de uitwassen daarvan die een bedreiging kunnen vormen voor onze 
democratische rechtsorde. Denk bijvoorbeeld aan het oproepen tot het gebruik 
van geweld of extreme onverdraagzaamheid.

Bij dit alles staat u in de frontlinie. Voortdurend moet u als een evenwichtskunste-
naar op zoek naar de juiste balans tussen uw verschillende rollen: als bestuurder, 
verbinder en handhaver. U probeert de gemeenschap bij elkaar te houden en 
tegelijk de openbare orde te handhaven. Weet dat u daarin niet alleen staat.  
We hebben het interbestuurlijke programma ‘maatschappelijke onrust en onge-
noegen’ ontwikkeld om u steun te bieden. 

In dit programma heeft een groot aantal verschillende partijen de handen ineen-
geslagen: de ministeries van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties, Justitie 
en Veiligheid (inclusief de politie en de Nationaal Coördinator Terrorismebestrijding 
en Veiligheid), Sociale Zaken en Werkgelegenheid, de Vereniging Nederlandse 
Gemeenten en het Nederlands Genootschap van Burgemeesters. 

Net als u worstelen andere burgemeesters met vragen. Zoals: Wat doe ik als 
onrust escaleert en er grenzen worden overschreden? Hoe ga ik in gesprek met 
kritische inwoners? Hoe kan ik mijn wettelijke bevoegdheden maximaal inzetten 
als dat nodig is? Onderdeel van het programma ‘maatschappelijke onrust en onge-
noegen’ is het Ondersteuningsnetwerk maatschappelijke onrust (Omo). Zij helpen 
u met kennis en advies incidenten en strafbare uitingen te voorkomen, aan te  
pakken en te evalueren. Ook hebben zij een online leeromgeving (www.maat-
schappelijkestabiliteit.nl) ontwikkeld en is een routekaart in de maak die u onder-
steunen bij het voorkomen van- en het voorbereid zijn op escalatie van onrust.

Heeft u zorgen over op handen zijnde onrust in uw gemeente of wilt u graag terug-
kijken op zaken die niet helemaal gingen zoals u graag had gezien? Leden van het 
Omo denken graag met u mee en kunnen u koppelen aan iemand uit een expert-
pool. Tot slot vindt in november voor de tweede keer de Dag van de Maatschappe-
lijke Stabiliteit plaats, waarvoor ik u van harte uitnodig. 

De aanpak van maatschappelijke onrust is een zaak van lange adem. Niemand 
kan dit probleem in zijn eentje aanpakken. Samen kunnen we dat wel. Door van 
elkaar te leren, ervaringen te delen en elkaar te steunen. Schouder aan schouder. 

Hanke Bruins Slot 
minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijkrelaties  

'Bij dit alles  
staat u in de 

frontlinie'

Samen onrust 
aanpakken
Foto | Paul Tolenaar

Het Ondersteuningsnetwerk  
maatschappelijke onrust (Omo)  
is op werkdagen bereikbaar via:  
Omo@minbzk.nl. 

Is er sprake van een crisissituatie? 
Dan kunt u de gemeentelijke  
crisisstructuren inschakelen. (Loco-)
burgemeesters kunnen bij incidenten 
24/7 bellen met het piketnummer 
van het NGB (06-29401416).
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Vraag: 
Vindt u dat een online, openbare plaats 
(omgeving) aangemerkt zou moeten worden 
als plaats die binnen de bevoegdheden van 
de burgemeester valt? 

Bram van Hemmen, Midden-Delfland 

Ik begrijp de redenatie niet dat een openbare plaats een fysieke moet zijn. Eigenlijk is dat 
een beetje ouderwets denken. Immers als je zo denkt zou een digitaal overleg ook geen echt 

overleg zijn. Voor mij is hier juist het Thomas Theorema van toepassing: "If people define 
situations as real, they are real in their consequences." Vrij vertaald naar deze casus zou 

dan kunnen gelden: Als digitale plaatsen door de gebruiker ervan als echt beschouwd wordt, 
dan heeft dat consequenties in de echte wereld. Met andere woorden in de samenleving 

wordt scheidslijn tussen digitaal en fysiek steeds vager en dat moet dan ook consequenties 
hebben voor de bevoegdheden. Immers anders hobbelen we steeds achter de werkelijkheid 

aan. Uiteraard wordt dan wel interessant welke burgemeester dan bevoegd is, omdat de 
gemeentegrens in digitale zin ook niet bestaat. Maar dat is uitwerking.

Mirjam Clermonts, Meerssen 

Criminaliteit en ondermijning zijn al geruime tijd prominent aanwezig in online omgevingen 
waaronder openbare fora en groepschats. Het ontbreekt burgemeesters aan handhavings-
instrumenten om daar effectief tegen op te treden. Dat is voor het borgen van de veiligheid 

van onze inwoners, zowel online als offline, wel nodig als de openbare orde/veiligheid 
ernstig in het geding is. De landelijke wetgever dient, waarbij de inperking van grondrech-
ten zoals de vrijheid van meningsuiting wordt meegewogen, het lokale bevoegd gezag te 
voorzien van een bij dit tijdsgewricht passende, bestuursrechtelijke gereedschapskist.

Bas van den Tilllaar, Vlissingen 

Het spanningsveld is duidelijk: de digitale wereld wordt steeds groter en invloed-
rijker. Dat raakt de fysieke, offline wereld steeds meer. De rechter geeft aan dat 

de aanpak van een oproep op een online openbare plaats via het strafrecht 
moet, en niet via de APV. Het grondwettelijke recht op vrije meningsuiting is daar-

bij doorslaggevend. Ik ben het daar voor nu mee eens. Maar de online wereld 
zal alleen maar verder groeien; het is daarom belangrijk om verder te verkennen 
welke (nieuwe) bestuurlijke middelen kunnen worden ingezet. De online wereld 

zal de offline wereld in de toekomst alleen maar meer raken.

Hans Vroomen, Ommen 

De digitale wereld is inmiddels een onderdeel van de gewone-mensen-wereld geworden. In 
ons traditionele denken, is dat soms nog moeilijk te bevatten. Ik vraag mij af of dit voor mijn 
zoon van twintig zo het geval is? De uitingen die hij doet in zijn digitale leven, zijn misschien 
wel net zo van betekenis als de uitingen in zijn fysieke leven. De bedoeling van zijn uitingen 
zal in ieder geval niet anders zijn; het effect veelal ook niet. Als dit ook voor andere inwoners 

geldt, is het belangrijk om het bestuurlijke instrumentarium te laten aansluiten bij de “nieuwe” 
gewone-mensen-wereld. Niet om het vrije woord te smoren, maar wel om wanordelijkheden te 
voorkomen. Een wettelijke regeling heeft daarbij de voorkeur. Maar dat het mogelijk moet zijn 

is evident voor een samenleving die bij de tijd wil zijn.

Inge Nieuwenhuizen, De Wolden  

Ik ben van mening dat er ingegrepen moet kunnen worden als er in het openbaar digitaal wordt 
opgeroepen tot rellen op een met name aangeduide locatie. Wat mij betreft mag de rechter 

ruimte geven voor een extensieve interpretatie van het begrip “openbare plaats”. Extensieve in-
terpretatie is in de rechtspraak geen onbekend begrip, er werden vaker regels ruimer uitgelegd 

dan oorspronkelijk door de wetgever bedoeld. Bij de invoering van dit begrip had niemand nooit 
aan een digitale wereld gedacht. Het is meerdere keren voorgekomen dat het na een online 
oproep in de openbare ruimte flink uit de hand liep en de openbare orde werd verstoord. 

Aangrijpende voorbeelden zijn ProjectX in Haren en de complotdenkers in Bodegraven. Een 
uitspraak van de afdeling Bestuursrechtspraak van de Raad van State helpt ons. Indien vast 

komt te staan dat de huidige wet- en regelgeving onvoldoende toepassingsmogelijkheden biedt 
in de digitale wereld, dan is het aan de wetgever om deze tekortkomingen op te heffen.

Illustratie  | Bonteboel Illustraties - Esther van den Nieuwenhof
Foto  |  Herman Spier, Annabel Jeuring, Marco Magielse,  

Aron Nijs fotografie, Pim van der Maden
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Crys Larson, Wijdemeren 

In onze huidige samenleving maakt de digitale omgeving integraal deel uit van onze levens. Of het gaat 
om hoe wij onze financiële zaken regelen, of hoe mensen in verbinding blijven met elkaar of hoe wij ons 

oriënteren in deze wereld; de digitale omgeving is onderdeel van onze realiteit en een gebied waarin wij ons 
bewegen. Dit geldt helaas ook voor criminele activiteiten, waarin wij in de afgelopen jaren een verschuiving 
zien van de fysieke omgeving naar de digitale omgeving. En hier zie je dat de strafvordering meebeweegt in 

deze ontwikkeling. Gezien deze ontwikkelingen, kan het niet anders dat in de toekomst ook de digitale  
omgeving onderdeel zal uitmaken, zou moeten uitmaken, van het bevoegdheidsgebied van de burgemeester.

Richard Korteland, Meppel 

Wanneer vanuit een openbare plaats zodanige activiteiten plaatsvinden dat deze een grote inbreuk 
maken op de openbare orde van een gemeente, dan moeten er voor een burgemeester voldoende 
instrumenten voorhanden zijn om effectief in te kunnen grijpen. Hoewel de APV van oudsher gericht 

is op regelgeving rondom fysieke plaatsen, vindt in de huidige tijd veel online interactie plaats 
waarbij de effecten in het fysieke domein zichtbaar kunnen zijn, zeker als het gaat om bijvoorbeeld 

opruiing. Het is verstandig om wet- en regelgeving hierin mee te laten bewegen.

Ben Visser, Eemsdelta 

Ik denk zeker dat burgemeesters bevoegdheden nodig hebben 
op het internet. We zien een verschuiving naar cybercriminali-
teit. Het internet is een vrijplaats waar allerlei krachten bezig 
zijn. Kwetsbaren en ouderen zijn hier regelmatig de dupe van.  
Maar ook jongeren. Ik zou willen pleiten voor bevoegdheden. 
Maar ook voor cyber BOA’s, om zodoende ook als overheid 

daar de samenleving te ordenen en onze burgers te bescher-
men tegen criminelen en kwaadwillende individuen.

Petra Doornenbal, Renswoude 

Het is belangrijk dat wij als burgemeesters over de juiste middelen beschikken om ons werk goed te kunnen 
uitvoeren. De maatschappij digitaliseert en als overheid moeten we voorkomen dat we achter de feiten aanlopen. 
Afgelopen jaren zijn er meerdere voorbeelden geweest waarin burgemeesters te weinig middelen hadden om in 
te grijpen in de digitale omgeving. Het is in de huidige tijd en ontwikkelingen niet onlogisch om ons als burge-
meesters ook bevoegdheden te geven waar wij online iets mee kunnen. Dit moet echter wel formeel via de wet 

geregeld worden. Een doorontwikkeling van het bestuurlijk instrumentarium zou m.i. dan ook een goede stap zijn.

Jos van Bree, Geldrop-Mierlo 

Daar ben ik geen voorstander van. Het internet is een makkelijke plaats voor 
oproepen om de openbare orde te verstoren. De ordeverstoring begint zogezegd 
online en is niet gebonden aan gemeentegrenzen. Het is op dat moment geen 

lokaal probleem, maak het dan ook geen lokaal probleem door een burge-
meester bevoegdheden en daarmee verantwoordelijkheden te geven. Zeker niet 
als niet vaststaat welke burgemeester bevoegd is. Je moet eerder kijken of de 

bevoegdheden die de burgemeester nu heeft om de (dreiging van) verstoring van 
de openbare orde in de fysieke leefwereld tegen te gaan voldoende zijn.

Roger de Groot, Noordoostpolder 

Volgens mij is het goed te beseffen dat het ons om de 
openbare orde en veiligheid in de openbare ruimte gaat. 

Daar gaan wij als burgemeesters over. En als dat verstoord 
dreigt te worden, moeten wij ons daar zo goed als mogelijk 
een beeld van kunnen vormen en er alles aan doen om dat 
te voorkomen. Daar horen dus ook de signalen of dreigingen 
vanuit de online omgeving bij voor zover het een dreiging voor 
onze openbare orde en veiligheid betreft. Dat heeft echt niets 

te maken met beperken van vrijheid van meningsuiting.

Otwin van Dijk, Oude IJsselstreek 

Het onderscheid tussen de digitale en fysieke wereld wordt 
steeds kleiner. Zo kan een oproep op een openbaar digitaal 
platform grote gevolgen hebben in de echte wereld. Je ziet 
daarvan de afgelopen jaren volop voorbeelden. Daar zullen 

we dus iets mee moeten doen als we niet achter de feiten wil-
len aanlopen. Ik ben er dan ook zeer voor dat burgemeesters 
moeten kunnen optreden op openbare online plekken om de 

openbare orde te beschermen.

Jannewietske de Vries, Südwest Fyslan 

De wereld verandert en de publieke ruimte verschuift steeds meer naar het digitale domein. Het gesprek 
op straat verplaatst zich naar groepsapps, fora en andere platforms. Hierdoor raken mensen uit het 

fysieke zicht en kunnen ze zich verschuilen in de anonimiteit. In die online wereld zijn er geen grenzen. 
Normen en waarden die wij nu met elkaar in het fysieke domein delen, vervagen steeds meer door 

online-gedrag dat zich ook op straat uit. Het is tijd om als overheid ook hier normen voor op te stellen, 
zodat de digitale openbare ruimte onder dezelfde openbare orde komt te vallen. Als overheid die het 

dichtst bij zijn inwoners staat, moeten wij ook op digitale veld dichtbij onze mensen staan.
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VOORKOMEN DAT VIRTUELE 
ONRUST REALITEIT WORDT
ALMELO KAN VIA APV OPTREDEN TEGEN ONLINE AANGEJAAGDE ORDEVERSTORINGEN 

Foto | Peter Weideman

Almelo nam eind 2022 een specifieke bepaling op in de Algemene plaatselijke verordening 
(APV) waarmee de burgemeester preventief kan optreden tegen online aangejaagde rellen 
en ander geweld. De APV-wijziging riep zowel waardering op als hoon. Minister Yeşilgöz 
toont begrip voor de zoektocht van gemeenten naar manieren om de openbare orde te 
handhaven als de oorzaak ligt in online gedragingen. Anderen menen dat de wijziging de 
vrijheid van meningsuiting of het demonstratierecht schendt. Burgemeester Arjen Gerritsen 
van Almelo is daar glashelder in: “Ik sta pal voor onze grondrechten. Een APV kán die niet 
beperken en daar is de APV ook niet op ingericht. Maar als de veiligheid van mijn stad en 
inwoners vanwege een online geplaatste oproep tot geweld en vernielingen in het geding 
is, wil ik vooraf daartegen kunnen optreden om te voorkomen dat derden schade en letsel 
oplopen. Met een inbreuk op de vrijheid van meningsuiting heeft dat niets te maken.”  

Stadhuis Almelo
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In 2017 werd via een Facebook-event 
opgeroepen de A7 bij Joure opzettelijk 
te versperren en werd door bedreiging 
met geweld een betoging verhinderd. 
Het maakte duidelijk hoe groot de rol 
en daarmee het bereik is die online 
oproepen spelen bij het ontstaan 
van rellen en ongeregeldheden. Dat 
bleek ook in coronatijd. De rechtbank 
Midden-Nederland veroordeelde vier 
mannen tot (voorwaardelijke) gevange-
nisstraffen én taakstraffen. Het viertal 
verstuurde online opruiende teksten 
met als doel mensen op te roepen mee 
te doen aan rellen. 

Strafrechtelijke vervolging
Er zijn juridische middelen waarmee 
online oproepen tot ordeverstorin-
gen aangepakt kunnen worden. De 
genoemde online oproepen leidden tot 
strafrechtelijke vervolging en veroorde-
ling van degenen die deze oproepen 
online plaatsten. “Maar dat is nádat de 
fysieke publieke orde is verstoord en 
nádat een strafbaar feit heeft plaats-
gevonden”, benadrukt Arjen Gerritsen. 
“Een strafrechtelijke vervolging is altijd 
gericht op bestraffing. Het is punitief. 
Bestuursrechtelijk handhavend optre-
den is gericht op het ongedaan maken 
of voorkomen van een overtreding 
ter bescherming van een algemeen 
belang. Het is preventief. Als burge-
meester wil je vooraf kunnen ingrijpen 
om de samenleving veilig te houden. 
Decennia oude wetgeving sluit niet lan-
ger aan bij een samenleving die steeds 
verder digitaliseert. Dat zorgt voor een 
duidelijke lacune in het instrumentari-
um van burgemeesters.”

Openbare orde
In ons land zijn burgemeesters verant-
woordelijk voor de openbare orde in 
hun gemeente. Dat is een wettelijke 
taak die uit de Gemeentewet voort-
vloeit. Op grond daarvan kan een 
burgemeester optreden tegen ver-
storingen van de openbare orde. Het 
begrip ‘openbare orde’ staat niet nader 
omschreven in de Gemeentewet. Uit 
rechtspraak volgt dat er sprake is van 
een verstoring van de openbare orde 
wanneer de ordening wordt verstoord 
die ter plaatse in het maatschappelijk 
leven is aangebracht. Daarbij moet het 
gaan om een verstoring van enige  
betekenis van de normale gang van 
zaken in of aan de desbetreffende 
openbare ruimte.

Online oproep 
Online gaat het er vaak rumoerig aan 
toe. Oproepen tot geweld, haatzaaien 
of het plaatsen van beledigende en 
racistische opmerkingen. “Hoe verwer-
pelijk ook, zo lang er geen verstoring 
van de openbare orde dreigt, is er voor 
een burgemeester geen aanleiding 

hiertegen op te treden”, stelt Arjen Ger-
ritsen. “Maar wanneer de politie mij na 
grondige analyse via een bestuurlijke 
rapportage meldt dat er een verstoring 
van de openbare orde dreigt en dat die 
dreiging online aangejaagd of via een 
oproep verspreid wordt, wil ik meteen 
kunnen optreden. Online oproepen 
hebben een enorm bereik en een grote 
aanzuigende werking. Dat hebben we 
keer op keer gezien. Ook hier in Almelo 
bij heftige ordeverstoringen naar aan-
leiding van coronamaatregelen en het 
voorgenomen stikstofbeleid. En dat is 
de crux van waar we het hier over heb-
ben: om te voorkomen dat door zo’n 
groot digitaal bereik zaken uit de hand 
lopen moet je kunnen handelen. Vanuit 
de veiligheid van omwonenden en win-
keliers, maar bijvoorbeeld ook die van 
demonstranten die door relschoppers 
gehinderd worden bij het uitoefenen 
van hun demonstratierecht. Op dit 
online domein hebben burgemeesters 
nu geen enkele grip, terwijl zij wel de 
verantwoordelijkheid hebben voor het 
handhaven van de openbare orde.”

Last onder dwangsom
Volgens de nieuwe bepaling in de APV 
kan de burgemeester iemand die een 
dergelijke online oproep tot ordever-
storing doet of verspreid, via een last 
onder dwangsom dwingen de oproep 
van internet te verwijderen. “Of zo’n 
last wordt opgelegd hangt natuurlijk af 
van de verwachte effectiviteit van zo’n 

'Als de veiligheid van mijn stad en 
inwoners in het geding is, wil ik vooraf 
kunnen optreden tegen online geplaatste 
oproepen tot geweld en vernielingen'

'Om te voorkomen dat door zo’n groot 
digitaal bereik zaken uit de hand 
lopen, moet je kunnen handelen'
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maatregel. Soms hoeft het helemaal 
niet nodig te zijn om daarmee een  
ordeverstoring te voorkomen”, aldus 
Gerritsen. Als iemand geen gehoor 
geeft aan een last, kan ook de beheer-
der van de site worden aangesproken 
de uiting weg te halen. Uiteraard is het 
bij nep-accounts lastig te achterhalen 
wie daadwerkelijk de overtreder is. 
“Maar beheerders van websites, hos-
tingproviders of sociale mediaplatforms 
kunnen een overtreding wél beëindi-
gen. Om die reden bestaat de moge-
lijkheid om ook hen aan te schrijven. 
Om te voorkomen dat virtuele onrust 
realiteit wordt.”

Geen gebiedsverbod
In de media wordt het verbod om 
online ordeverstoringen aan te jagen 
bijna voortdurend verward met een 
online gebiedsverbod. “De Almelose 
APV verbiedt niemand om online te 

gaan en om zich daar in volle vrijheid te 
uiten of deel te nemen aan het maat-
schappelijke debat. Het is dan ook 
onzin om te spreken over een ‘online 
gebiedsverbod’. Hoe zou je iemand dat 
kunnen of willen verbieden?”, aldus de 
burgemeester. “De term vertroebelt bo-
vendien het gesprek dat nodig is. Niet 
over vrijheid van meningsuiting. Die 
staat buiten kijf. Eigenlijk ook niet over 
oproepen tot geweld en ordeverstoring. 
Dat is gewoon strafbaar. Wel over  

het effect van het online oproepen  
tot en aanjagen van ordeverstoringen 
op de aard en de omvang van zo’n 
ordeverstoring.”

Rechter
De monitoring van online uitingen ligt 
bij de politie. “Handhavend optreden 
vereist een uiterst zorgvuldige be-
oordeling en een degelijke analyse”, 
benadrukt de Almelose burgemeester. 
“Daarbij is er oog voor de vrijheid van 

DIGITALE OPRUIING  

Arjen Gerritsen

Burgemeester van Almelo
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Almelo eerste met verbod online opruiing
Almelo is de eerste gemeente met een bepaling waarmee de burgemeester vooraf kan optreden tegen online uitingen die 
gericht zijn op het verstoren van de openbare orde. Artikel 2:1b stelt dat het verboden is om via digitale middelen, onder 
andere via internet, virtuele ruimtes en sociale media, uitingen te doen, te delen en/of in stand te laten, die kunnen leiden 
tot een fysieke verstoring van de openbare orde binnen het grondgebied van de gemeente Almelo, dan wel tot het ont-
staan van een ernstige vrees daarvoor.

Er is nog geen rechter geweest die zich heeft uitgesproken over het APV-artikel en er heeft zich sinds de invoering ervan  
– gelukkig – nog geen situatie voorgedaan om dit te testen. Burgemeester Arjen Gerritsen: “Ik vind dat we in Nederland 
op een goede manier het gesprek moeten voeren over het maatschappelijk debat dat zich digitaal afspeelt. Dat debat 
moet vrijelijk gevoerd kunnen worden. Maar vinden wij nou dat een online oproep tot geweld bij het maatschappelijk debat 
behoort en onderdeel daarvan uitmaakt? We zijn het aan elkaar als samenleving verplicht om daar op een zinvolle manier 
met elkaar over na te denken.”

De ministeries van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties en van Justitie en Veiligheid werken momenteel met onder-
zoekers en de VNG aan een juridisch kader rond online monitoring en een handreiking voor gemeenten in het kader van 
de openbare orde en veiligheid. De verwachting is dat het kabinet hierover in het eerste kwartaal van 2023 met nadere 
informatie komt. 

'Decennia oude wetgeving sluit niet 
langer aan bij een samenleving die 
steeds verder digitaliseert. Dat zorgt 
voor een duidelijke lacune in het 
instrumentarium van burgemeesters'

meningsuiting. Een uiting die daaron-
der valt, valt niet onder de reikwijdte 
van de APV. Wat velen miskennen is de 
vraag, die daaraan vooraf gaat, name-
lijk of een uiting onder de vrijheid van 
meningsuiting valt. Als iemand bijvoor-
beeld online roept ‘Laten we morgen 
met z'n allen het centrum van de stad 
kort en klein slaan en een paar winkels 
in brand steken’ of oproept ‘Laten we 
die aangekondigde demonstratie van 

anderen met rellen gaan tegenhou-
den’, dan heeft dat niets te maken met 
de vrijheid van meningsuiting. Rechten 
zijn bovendien nooit absoluut en staan 
altijd in relatie tot andere rechten en 
belangen die tegen elkaar moeten 
worden afgewogen. In het gegeven 
voorbeeld hebben burgers, winkeliers 
en vreedzame demonstranten juist het 
recht om beschermd te worden tegen 
een online aangejaagde oproep tot ver-

nieling of ordeverstoring. Zeker als uit 
voorafgaande politie-informatie blijkt 
dat het gevaar van daadwerkelijke or-
deverstoringen daardoor zeer dreigend 
is. Dat is de basis van onze democrati-
sche rechtsstaat. En uiteindelijk is het 
nog steeds zo dat tegen een beslissing 
van een burgemeester een beroep op 
de rechter openstaat om te beoordelen 
of een besluit op goede gronden is ge-
nomen. In Almelo is dat niet anders.”  ■
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HET WAS EEN INCIDENT: NIET MINDER, MAAR OOK NIET MEER 

HOE KIJKEN WE TERUG  
OP DE NOS-GIJZELING  
OP 29 JANUARI 2015 

TERUGBLIK   

Het moment dat Tarik Z. de NOS- 
studio binnenloopt ben ik niet in 
Hilversum, maar  in Utrecht bij de Con-
sumentenbond waar ik een vergade-
ring van de Raad van Toezicht voorzit. 
Rond acht uur krijg ik een telefoontje: 
‘er is een man met een pistool het 
NOS-gebouw binnengedrongen. Waar 
ben je?’ Ik informeer de aanwezigen 
en vertrek spoorslags. Getergd. 
Op de autoradio hoor ik de laatste 
details. Het Journaal van acht uur is 
afgelast. Dat is 25 jaar geleden voor 
het laatst gebeurd. Er zijn ongeveer 
80 werknemers aanwezig in het ge-
bouw. Ik druk extra op het gaspedaal. 
Hilversum is niet ver weg meer. 
In het persbericht lees ik later: “Het 
NOS-gebouw is ontruimd omdat er 
een gewapende man op de redactie-
vloer is binnen gedrongen. De man 
eiste een aantal minuten zendtijd op 
tv. Het personeel is het gebouw uit 
gevlucht en staat buiten. De politie 

onderzoekt het gebouw op zoek  
naar explosieven.” 
Mijn intuïtie zegt dat ik naar de  
plaats delict moet. Een oude,  
journalistieke reflex. Ik was nog  
maar 3 jaar burgmeester. Ik wil zelf 
polshoogte nemen en horen en zien 
wat er aan de hand is. Het is mijn 
eerste grote crisis tenslotte. 

Op weg dus naar het Media Park, 
waar ik enthousiast word begroet door 
oud-collega’s. De schrik zit er goed in: 
wat hangt er boven ons hoofd?  
Inmiddels is er ook politie aanwezig  
en leden van de Veiligheidsregio 
(brandweer en ambulancepersoneel). 
Mijn aanwezigheid wordt niet door  
iedereen begrepen. Moet ik niet 
elders zijn – in het Raadhuis  
bijvoorbeeld – en leiding geven aan 
het crisisteam; ver weg van het Media 
Park? Mijn telefoon gaat: waar ik ben 
en of ik onmiddellijk naar het Raad-
huis wil komen, waar de politie en het 
OM op mij wachten. Oeps, ik begrijp 
de boodschap. Tegenstribbelen heeft 
geen zin. De burgemeester wordt ge-
acht leiding te geven aan de operatie. 
Dat leerstuk uit de map ‘Wat te doen 
bij een crisis?’ heb ik even niet paraat. 
Ik groet iedereen en vertrek naar 
het Raadhuis. Maar wel met actuele 
informatie, opgetekend uit de monden 
van direct betrokkenen. Het voelt niet 
goed dat ik ze alleen achterlaat. 
In mijn kamer op het Raadhuis tref ik 

ernstige gezichten. Alle begin is moei-
lijk voor een zij-instromer als burge-
meester… die sfeer hangt er.  Mij valt 
op dat ik beter weet wat er gaande 
is dan de andere deelnemers aan 
het gesprek. De ontwikkelingen gaan 
razendsnel. Inmiddels is duidelijk dat 
er sprake is van een nepwapen en dat 
Tarik Z. zich heeft overgegeven.  De 
acute dreiging is weg. God dank. De 
verbinding met Hilversum kan worden 
hersteld. Eind goed, al goed. 

Uit de televisiebeelden van de arresta-
tie blijkt dat de plaatselijke politie een 
heldenrol heeft vervuld door de indrin-
ger kordaat te arresteren. De ingevlo-
gen ME kwam te laat. Ze hadden wat 
graag de arrestant in de boeien willen 
slaan. Een pluim voor de politieman 
uit Hilversum. Hij en zijn team krijgen 
alle credits. Terecht. 
In het crisisteam heerst opluchting. 
Er wordt nog wat gesteggeld over de 
communicatie. Het Raadhuis ziet 
inmiddels zwart van de camera’s en 
nieuwsgierige journalisten. Voor mij 
staat vast dat we de pers te woord 
moeten staan. De andere partijen, po-
litie en OM, aarzelen want veel is nog 
onduidelijk. Er wordt een kernbood-
schap voorbereid door communicatie. 
Eenmaal oog in oog met de camera’s 
doet iedereen het woord. Er is geen 
ontkomen aan en Nederland heeft 
recht op meer informatie. 

Tekst | Pieter Broertjes, burgemeester Hilversum van 2011 tot 2022
Foto | Marcel Molle



 BURGEMEESTER  104 | ngb   69

Het geschuif met microfoons op de 
tafel leidt later nog tot kolderieke 
beelden. 
De volgende dag is er een hoop na-
zorg. De redactie van de NOS is zich 
rot geschrokken. Het is goed afgelopen 
maar dat had ook anders gekund. Ik 
ga opnieuw naar het Media Park en 
luister naar de verhalen. Er komen 
kritische vragen richting mij als burge-
meester, maar ook aan het adres van 
NOS-hoofdredacteur Marcel Gelauff. 
Hoe heeft dit kunnen gebeuren? Is de 
beveiliging van het Park wel in orde? 
De veiligheid van het Media Park en de 
omroepgebouwen is al geruime tijd on-
derwerp van regelmatig overleg tussen 
de gemeente en de bewoners van het 
Park. Sinds de moord op Pim Fortuyn 
in mei 2002 op het Media Park is er 
van alles gedaan om de veiligheid te 
verbeteren. Er is zelfs een hek om het 
Media Park geplaatst. Gelukkig heeft 
mijn voorganger dat al laten weghalen 
vlak voor mijn komst als burgmeester 
(in 2011). Dat hek gaf een hoop over-
last in plaats van grotere veiligheid. 
De roep om een nieuw hek kan ik  
met kracht tegenspreken: Hilversum 
wordt geen vesting en het Media Park 
geen bunker. 

Sinds die tijd is wel met man en 
macht gewerkt aan een nieuw 
convenant, waarin alle partijen hun 
verantwoordelijkheid pakken. De 
veiligheid van het Park is de verant-
woordelijkheid van de eigenaar. Het 
beter beveiligen van de omroepgebou-
wen is een zaak voor de omroepen. 
En de gemeente: die ziet toe op alle 
afspraken en pakt de regie. Vlak voor 
mijn vertrek als burgemeester – in het 
voorjaar van 2022 – is het convenant 
2.0 in werking getreden.
Een ander heugelijk feit is de voor-
dracht van twee NOS-bewakers voor 
een eervolle onderscheiding van het 
Carnegie Heldenfonds. Beiden hebben 
zeer koelbloedig opgetreden. De ene 
door de politie direct te waarschuwen 
en verdiepingen te laten ontruimen 
en hulpdiensten te informeren. De 
andere heeft - met gevaar voor eigen 
leven - de gijzelnemer naar een lege 
studio geleid. En bleef voortdurend in 
gesprek om zo erger te voorkomen. 
Hun doortastend optreden is beloond 
met een prachtige medaille, die ik met 
gepaste trots heb uitgereikt. 

Inmiddels kent het Park andere 
problemen. In 2020 en ‘21 tijdens 

de pandemie worden we veelvuldig 
geconfronteerd met demonstranten. 
Van allerlei pluimage, maar  
Hilversum is na Amsterdam en  
Den Haag de favoriete demonstratie-
plek. Met name het Media Park.  
De NOS moet het vooral ontgelden als 
zogenaamde staatsomroep en bren-
ger van fake news. Barre tijden. Bijna 
elke zaterdag is het raak en staan er 
demonstranten voor de poort. Voor 
werknemers die dienst hebben in het 
weekend een bizarre ervaring. 
Bizar en schokkend, noemde 
NOS-hoofdredacteur Marcel Gelauff 
de nepgijzeling destijds. En zo was het 
ook. Acht jaar later treffen wij elkaar 
opnieuw. In het filmtheater in Hilver-
sum. Ik, in mijn oude, vertrouwde 
rol van interviewer en hij als onder-
vraagde. Aanleiding is zijn vertrek als 
hoofdredacteur. Na tien jaar is het 
genoeg geweest. Twee pensionado’s 
in gesprek over de staat van de  
journalistiek in Nederland. De  
gijzeling staat niet in zijn lijstje van 
hoogte- of dieptepunten. Hoe kijk je  
er op terug, vraag ik tenslotte. “Het 
was echt een incident en geen  
voorbode voor meer van dit soort 
interventies. Gelukkig niet.”  ■

TERUGBLIK   
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ORDERECHT 

Trend 1: Bestuursrechtelijk  
optreden tegen drugs: verschuiving 
13b Opiumwet, lachgas en  
designerdrugs
Als eerste belangrijke ontwikkeling uit 
2022 noemt Buitenhuis dat er een 
strenger beoordelingskader is gaan 
gelden voor besluiten tot het uitoefe-
nen van bestuursdwang op grond van 
artikel 13b Opiumwet. De uitkomst van 
de besluitvorming op deze grondslag is 
daarmee een stuk onzekerder gewor-
den. Dit is volgens Buitenhuis niet 
alleen een gevolg van de strengere  
blik van de bestuursrechter op de  
evenredigheid van besluiten, maar  
ook mogen burgemeesters minder snel 
dan voorheen aannemen dat sprake is 
van handel. 

Doorgaans gold bij een sluiting op 
grond van artikel 13b Opiumwet dat 
een burgemeester bij het aantreffen 
van een handelshoeveelheid drugs  
(0,5 gram harddrugs of 5 gram 
softdrugs) in beginsel mocht aanne-
men dat er van handel sprake is. Het 
was dan aan de overtreder om het 
tegendeel aannemelijk te maken. 
Dat is in 2022 veranderd. “Uit een 
aantal uitspraken uit 2022 volgt een 

aangescherpt beoordelingskader van 
de bestuursrechter om de noodzaak 
van woningsluitingen aan te tonen.” 
Uit het nieuwe beoordelingskader 
volgt kortgezegd dat er pas handel in 
drugs mag worden aangenomen als er 
sprake is van feitelijke handel vanuit 
de woning, feitelijke ‘loop’ naar de 
woning, overlastmeldingen die wijzen 
op handel vanuit de woning of attribu-
ten zijn aangetroffen die kunnen wijzen 
op drugshandel. Pas wanneer een van 
deze situaties zich voordoet mag er 
een noodzaak worden aangenomen om 
de woning te sluiten.

Ook is per 1 januari 2023 – na lang 
lokaal aandringen – een verbod gaan 
gelden op het recreatief gebruik van 
lachgas. Het bereiden, verkopen en 
in bezit hebben van lachgas werd 
daarmee niet alleen strafrechtelijk 
verboden, maar burgemeesters kunnen 
daarmee ook hun bevoegdheid op 
grond van artikel 13b Opiumwet bij 
lachgas toepassen. Buitenhuis geeft 
een tip: “Wij adviseren gemeenten om 
met de toevoeging van lachgas aan lijst 
II van de Opiumwet hun beleidsregels 
met betrekking tot artikel 13b van de 
Opiumwet nog eens onder de loep te 

nemen en duidelijkheid te scheppen 
over wanneer en hoe er handhavend 
wordt opgetreden bij het aantreffen 
van lachgas. Ook is het goed om de 
APV nog eens onder de loep te nemen. 
Met het lachgasverbod zijn enkele 
APV-bepalingen namelijk overbodig 
geworden.”

Ook signaleert Buitenhuis dat er in 
2022 door het ministerie van Justitie 
en Veiligheid plannen zijn aangekon-
digd om de productie van en de handel 
van designerdrugs aan banden te 
leggen. Het gaat bij designerdrugs om 
stofgroepen waarvan de chemische 
structuur is afgeleid van middelen die 
al vermeld staan op lijst I van de Opi-
umwet (harddrugs). De regering wijst 
voor deze stoffen op een ‘uitputtings-
slag’ tussen drugsmarkt en autoritei-
ten. Het is nog niet bekend wanneer 
deze wetswijziging in werking treedt. 

Trend 2: Verzwaarde motive-
ringsplicht slecht levensgedrag
Ook noemt Buitenhuis dat de  
bestuursrechter het beoordelingskader 
ten aanzien van slecht levensgedrag 
flink heeft aangescherpt. Veel Alge-
meen Plaatselijke Verordeningen (APV) 

Het openbare orderecht heeft in 2022 niet stilgestaan. De verwachting is 
dat ons voor 2023 ook nog genoeg te wachten staat. In deze bijdrage praat 
Mariëtta Buitenhuis (advocaat openbare orderecht bij AKD) u bij over drie 
trends binnen het openbare orderecht die zij vanuit de praktijk signaleert. 

TERUGBLIK OPENBARE  
ORDERECHT 2022 
– EN WAT STAAT ONS VOOR 2023 TE WACHTEN? 

Tekst | Mariëtta Buitenhuis
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De bestuursrechter heeft het beoordelingskader ten aanzien van 
slecht levensgedrag in 2022 flink aangescherpt. Buitenhuis 
verwacht dat veel gemeenten als gevolg van deze uitspraak de 
noodzaak zullen zien om beleid op te stellen waarmee meer handen 
en voeten wordt gegeven aan hoe er met het criterium ‘niet in enig 
opzicht van slecht levensgedrag’ wordt omgegaan.

Er is in 2022 een strenger 
beoordelingskader gaan 
gelden voor besluiten 
tot het uitoefenen van 
bestuursdwang op grond 
van artikel 13b Opiumwet. 
De uitkomst van de 
besluitvorming op deze 
grondslag is daarmee een 
stuk onzekerder geworden.

en Horecaverordeningen van gemeen-
ten bevatten als weigeringsgrond voor 
vergunningen dat leidinggevenden 
‘niet in enig opzicht van slecht levens-
gedrag’ mogen zijn. Dit vereiste leidt 
geregeld tot discussie, omdat vaak niet 
duidelijk is welke feiten en omstandig-
heden tot de conclusie kunnen leiden 
dat er slecht levensgedrag  
wordt aangenomen. 

Buitenhuis: “In de rechtspraak werd 
bestuursorganen tot nu toe veel ruimte 
gelaten om invulling te geven aan het 
criterium. Dat veranderde op 25 mei 
2022.” Op die datum deed de hoogste 
bestuursrechter een uitspraak die met 

name gevolgen heeft voor gemeenten 
die het criterium slecht levensgedrag 
niet in hun beleid of toelichting gespe-
cificeerd hebben. Als een gemeente 
geen beleid heeft waaruit volgt welke 
feiten er bij wat voor besluiten worden 
betrokken en hoe lang deze feiten 
worden tegengeworpen dan moeten 
de gemeenten voortaan per besluit 
motiveren waarom de betrokken feiten 
en omstandigheden relevant zijn en 
hoe de betrokkene vooraf had kunnen 
weten dat hij, gezien die feiten of om-
standigheden, niet aan de voorwaarde 
voldoet. Buitenhuis verwacht dat  
veel gemeenten als gevolg van deze 
uitspraak de noodzaak zullen zien  

om beleid op te stellen waarmee  
meer handen en voeten wordt gegeven 
aan hoe er met het criterium ‘niet in 
enig opzicht van slecht levensgedrag’ 
wordt omgegaan.

Trend 3: Online openbare orde
Als derde trend merkt Buitenhuis op 
dat de ontwikkelingen op het gebied 
van het online openbare orderecht 
in 2022 een grote ontwikkeling heeft 
doorgemaakt. En dat zal zich in 2023 
naar haar verwachting alleen maar 
doorzetten. Zo waren er diverse 
gemeenten die de grenzen verkenden 
van online gebiedsverboden, ver-
scheen een eerste uitspraak over een 
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advocaat openbare orderecht bij AKD
Buitenhuis verzorgt een nieuwsbrief ontwikkelingen openbare orderecht, waarmee zij lezers 
op de hoogte houden van de laatste updates (jurisprudentie, wetsvoorstellen) binnen dit 
rechtsgebied. U kunt zich hiervoor aanmelden bij mbuitenhuis@akd.nl.

Een andere trend is het online 
openbare orderecht. Deze heeft 

in 2022 een grote ontwikkeling 
doorgemaakt en dat zal zich in 
2023 alleen maar doorzetten.

online gebiedsverbod (Utrecht) van 
de Rechtbank Midden-Nederland en 
nam een eerste gemeente (Almelo) in 
haar APV een basis op om tegen online 
ordeverstoringen te kunnen optreden. 
Ook heeft een gemeente experimenten 
met online gebiedsverboden op grond 
van de Gemeentewet aangekondigd 
(Amsterdam).
Buitenhuis hierover: “We kunnen er 
eigenlijk niet meer omheen: het niveau 
van rust in de samenleving wordt in 
toenemende mate beïnvloed door 
oproepen en uitlatingen van personen 
op het internet. Neem bijvoorbeeld de 
oproepen op social media in het najaar 
2021 om tegen de coronamaatregelen 
te gaan rellen. Denk ook aan zoge-
noemde pedojagers, die individuen 
op Facebook aansporen om tot de 

opsporing van pedofielen over te gaan 
en de verspreiding van nepnieuws via 
YouTube.” Burgemeesters hebben zich 
in reactie op deze ontwikkelingen de 
vraag gesteld of er voor hen een mo-
gelijkheid bestaat om de berichtgeving 
van bepaalde personen van het inter-
net te weren. Buitenhuis schreef eerder 
een wetenschappelijke bijdrage waarin 
de vraag centraal stond of burgemees-
ters met een internetverbod kunnen 
optreden tegen een verstoring van de 
openbare orde met een aanleiding in 
het online domein. Conclusie daar-
in was dat er juridisch onder strikte 
voorwaarden aanknopingspunten voor 
lijken te bestaan. 

Maar, merkt Buitenhuis op: “Bij  
de uitvoering wordt het pas echt  

spannend. Wat als de rechter een 
van de juridische methoden van een 
gemeente wél in stand laat? En wat 
staat ons te wachten als de wetgever 
uiteindelijk wel met een nieuwe wet 
komt? Op dat moment verdient de 
uitvoerbaarheid en handhaafbaarheid 
van de verboden aandacht.” Sommige 
overtreders zullen zich misschien door 
het signaal laten afschrikken, maar 
middelen om een grote groep aan te 
pakken zijn er nog nauwelijks. Wanneer 
een van deze scenario’s zich voltrekt, 
wordt de uitvoeringskant pas echt 
een uitdaging. Juist daarvoor moet in 
eventuele nieuwe wetgeving volgens 
Buitenhuis aandacht zijn. “Het recht  
is wat dat betreft nog te veel een  
papieren werkelijkheid.”  ■

ORDERECHT 
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ARBEIDSMIGRANTEN IN  
DE GRENSREGIO

Tekst | Tjeu Semmekrot

Werken onder het minimumloon, geen verzorging bij ziekte, honderden euro’s 
huur voor een bed in een onveilig pand met slechte hygiëne. Het zijn verhalen 
over de leefomstandigheden van duizenden arbeidsmigranten, niet ver weg, maar 
in Nederland en over de grens in Duitsland. Verspreide verantwoordelijkheden 
en grensbarrières bemoeilijken samenwerking tussen Nederlandse en Duitse 
overheden om dit tegen te gaan. De EUREGIO wil hier verandering in brengen.  

Al jaren worden arbeidsmigranten uit 
voornamelijk Oost- en Zuidoost-Europa 
aangetrokken door uitzendbureaus om 
in de logistiek, de voedingsindustrie, 
de landbouw, de tuinbouw en andere 
sectoren laagbetaald werk uit te  
voeren. Arbeidsmigranten in deze 
sectoren zijn al jaren een bekend 
gezicht en leveren een omvangrijke 
bijdrage aan de economie. Een groep 
die zichtbaarder en belangrijker wordt, 
naarmate de hoeveelheid in Nederland 
werkzame arbeidsmigranten groeit.  
Het aantal arbeidsmigranten in Neder-
land is tussen 2006 en 2021 zowaar 
verviervoudigd, tot meer dan 800.000.1 
Een aantal dat blijft toenemen. Een vrij 
stabiele twee derde van deze mensen 
is bovendien afkomstig uit Midden- en 
Oost-Europese landen.

Door in de recente geschiedenis onge-
kende krapte op de arbeidsmarkt wordt 
de nood bij werkgevers aan betaalbare 
werknemers steeds dwingender. Er 

wordt dan ook vaak gebruik gemaakt 
van de dienstverlening van in het 
buitenland actieve uitzendbureaus, 
zonder dat er altijd even kritisch wordt 
gekeken naar de achtergrond van deze 
bedrijven. Een vruchtbare bodem voor 
schrijnende toestanden, waarin een 
grote groep arbeidsmigranten op grote 
schaal te maken heeft met ernstige be-
nadeling en uitbuiting door duizenden 
uitzendbureaus die worden gedreven 
door winstbejag. 

Gedurende de uitbraak van de  
CoViD-pandemie in 2020, kregen ver-
antwoordelijke instanties in het kader 
van controles op naleving van corona-
maatregelen op de werkvloer de nodige 
instrumenten in de hand om regelmati-
ge controles uit te voeren bij bedrijven 
met arbeidsmigranten in dienst. De 
misstanden die op deze manier werden 
blootgelegd gaven de schaal en ernst 
van het probleem pijnlijk weer.

Tegelijkertijd ondervinden steden en 
Kreisen aan de Duitse kant van de 
grens de gevolgen van de wereld die in 
Nederland is ontstaan. Naast krapte op 
de arbeidsmarkt, werkt ook de woning-
marktcrisis namelijk een schadelijk 
verdienmodel in de hand. In de Kreis 
Borken, over de grens bij Twente en de 
Achterhoek, zijn naar schatting 2000 
tot 3000 arbeidsmigranten gehuis-
vest, die werkzaam zijn in Nederland.2 
Uitzendbureaus regelen vaak de 
huisvesting van arbeidsmigranten 

1  SEO Economisch Onderzoek, in opdracht van ABU, “Arbeidsmigranten in 2030:  
mogelijke ontwikkelingen in vier scenario’s, p. i”

2  Schatting Kreis Borken

‘Veiligheid wordt in de 
grensoverschrijdende 

context tussen 
Nederland en Duitsland 

een steeds  
belangrijker thema.’
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zelf, en houden daarvoor geld in op de 
loonstrook. Door de hoge huizenprijzen 
in Nederland worden arbeidsmigranten 
vaak over de grens in Duitsland gehuis-
vest, in panden die door derde partijen 
worden opgekocht in opdracht van de 
uitzendbureaus.

Regelmatig wordt in deze panden ge-
controleerd op bouwveiligheid, hygiëne, 
brandveiligheid en registratie, waarbij 
ook regelmatig overtredingen worden 
vastgesteld. Schimmel, gebrek aan 
elektriciteit en brandonveilige situaties 
zijn geen uitzonderingen. Vaak wordt bij 
werknemers het vervoer naar het werk 
en de huur van een matras voor tiental-
len, respectievelijk honderden euro’s in 
rekening gebracht. Uit gesprekken met 
arbeidsmigranten komt bovendien naar 
voren dat ze ongeïnformeerd zijn over 
hun sociale, arbeids- en huurrechten, 
en dat ze bedreigd worden.3

Uitzendbureaus kennen goed de weg 
door de mazen van de wet in dit grijze 
grensgebied, waar de verantwoorde-
lijkheden van Nederlandse en Duitse 
overheden slecht op elkaar afgestemd 
zijn. Zo ontkomen zij aan handhaving 
en strafoplegging en strijken ze grote 
winsten op. De winsten leiden ertoe, 

dat uitzendbureaus inmiddels boetes 
van zes cijfers voor de komma contant 
kunnen betalen.

De EUREGIO, een samenwerkingsver-
band van 128 Nederlandse en Duitse 
gemeenten en steden in het grensge-
bied van Zuidoost Drenthe tot en met 
de Achterhoek, zet zich namens haar 
leden in de grensregio in voor meer 
Nederlands-Duitse samenwerking 
op dit gebied. ‘Veiligheid wordt in de 
grensoverschrijdende context tussen 
Nederland en Duitsland een steeds 
belangrijker thema. Op alle bestuurlijke 
niveaus staan veiligheid, de bestrijding 
van uitbuiting en ondermijnende cri-
minaliteit hoog op de agenda’, volgens 
Christoph Almering, directeur-bestuur-
der van de EUREGIO.

Zo heeft ook de EUREGIO als doel een 
versterkte bewustwording en het delen 
van kennis tussen veiligheidsdiensten 
te bevorderen, om tot een geïntegreer-
de aanpak van grensoverschrijdende 
georganiseerd criminaliteit te komen. 
‘In dat kader neemt de EUREGIO in 
2023 een regierol en werkt samen 
met onder meer het RIEC Oost-Neder-
land, om een Euregionale aanpak van 
ondermijnende criminaliteit op een 

gemeentelijk niveau in een regionale 
grensoverschrijdende context te ont-
wikkelen’, zegt Almering.

Parallel aan dit traject, heeft de EURE-
GIO samen met de Kreis Borken, de 
gemeente Enschede en de gemeente 
Oost-Gelre begin 2023 een subsidie-
aanvraag ingediend voor het starten 
van een Europees INTERREG-project, 
specifiek gericht op de aanpak van 
de uitbuiting van arbeidsmigranten in 
de grensregio. Dit mede met financi-
ele ondersteuning van de provincies 
Overijssel en Gelderland. Het doel van 
dit ‘Euregionaal Netwerk Arbeidsmi-
granten’ is de samenwerking tussen de 
verschillende Nederlandse en Duitse 
overheden en instanties te bevorderen 
en op het gebied van handhaving en 
controle tot gezamenlijke werkafspra-
ken te komen.

Indien het project wordt goedgekeurd, 
zullen er vanaf juni 2023 tot en met 
juni 2025 ronde tafelbijeenkomsten 
georganiseerd worden met gemeen-
ten, Kreisen, Politie en Polizei, het 
RIEC Oost-Nederland, de Nederlandse 
Arbeidsinspectie en de Arbeitsschutz. 
Hier wordt kennis uitgewisseld en  
worden op een praktische manier  

‘Over de grens bij de 
Achterhoek worden 

2.000 tot 3.000 
arbeidsmigranten 

gehuisvest die 
werkzaam zijn in 

Nederland.’
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gezamenlijke afspraken gemaakt  
over informatie-uitwisseling, controles 
en de registratie van arbeidsmigranten. 
Ook wordt er een coördinator aange-
steld om dit grensoverschrijdende net-
werk op te bouwen en te ondersteunen.

Een goed voorbeeld van de huidige pro-
blemen bij controlerende instanties is 
gegevensuitwisseling tussen overheden 
over de grens. Dit is mede door wet-
geving omtrent gegevensbescherming 
doorgaans zeer ingewikkeld. Dit hindert 
de dossieropbouw tegen internationaal 
actieve uitzendbureaus, waardoor deze 
straffen kunnen ontlopen. Door betere 
samenwerking tussen verantwoorde-
lijke instanties aan beide kanten van 
de grens kunnen nieuwe werkwijzen 
ontstaan en kan doelgerichter gewerkt 
worden. Met deze aanpak wordt de  
bestraffing van illegale praktijken  
door uitzendbureaus vergemakkelijkt 
en wordt door betere handhaving  
de uitbuiting van arbeidsmigranten 
tegengegaan.

Tegelijkertijd is er in Nederland op na-
tionaal niveau beweging op het gebied 
van wetgeving, waarmee de situatie in 
de komende jaren hopelijk zal verbete-
ren. Op basis van de adviezen van het 
Aanjaagteam Bescherming Arbeidsmi-
granten werkt het Ministerie van Justi-
tie en Veiligheid aan nieuwe wetgeving, 
om verschijnselen van ernstige bena-
deling van arbeidsmigranten nadruk-
kelijk strafbaar te maken. Daarnaast 
wordt een certificeringsplicht voor 
uitzendbureaus voorgesteld, en worden 
werkgevers verplicht gesteld zeker te 
kunnen stellen dat hun werknemers 
niet uitgebuit worden. De wetgeving 
staat gepland om in 2025 van kracht 
te gaan.

Hoopgevende berichten dus. Helaas 
betekent dit niet dat de situatie zich 

vanzelf zal oplossen. Grensoverschrij-
dende samenwerking zal nodig blijven 
om te zorgen dat er geen nieuwe ma-
zen in de wet gevonden worden door 
de uiteenlopende regels en verantwoor-
delijkheden in Nederland en Duitsland. 
Zo zou een harde aanpak van uitzend-
bureaus in Nederland er niet toe moe-
ten leiden dat het probleem zich over 
de grens verplaatst. Een gezamenlijk 
optrekken is de sleutel naar succes. 

Zo hebben gezamenlijke huisves-
tingscontroles van de Duitse deelstaat 
Noordrijn-Westfalen in samenwerking 
met de Nederlandse arbeidsinspectie 
al de nodige resultaten geboekt. Door 
dergelijke bilaterale samenwerking 
uit te breiden naar een multilaterale 
samenwerking met verschillende over-
heden aan weerszijden van de grens, 
ontstaat simpelweg een vruchtbare 
bodem voor samenwerking en concrete 
maatregelen die er anders niet is, die 
niet vanzelf komt, maar die wel hard 
nodig is.  ■

3  Berichtgeving controleacties 2022. Zie berichtgeving NRW
https://www.land.nrw/pressemitteilung/ministerin-scharrenbach-hand-hand-gegen-ausbeuterische-wohnverhaeltnisse

‘Gezamenlijk  
optrekken is de sleutel 

naar succes.’
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Eerst even wat feiten. In de gemeente Westland 
werken 14.000 arbeidsmigranten, voornamelijk in 
de glastuinbouw. In het hoogseizoen kan dit aantal 
oplopen naar 18.000. Vroeger waren deze arbei-
ders vooral Turken en Marokkanen en sinds 2007 
(opening arbeidsmarkt voor Polen) vooral Polen. De 
laatste jaren neemt het aandeel Polen percentueel 
af en komen er relatief meer andere MOE-landers, 
zoals Bulgaren en Roemenen. Sinds de oorlog in 
hun land vinden ook veel Oekraïners werk in de 
productieketen van groente, bloemen en fruit. 
“Nederland – en Westland in het bijzonder – heeft 
deze mensen nodig”, zegt Arends. “Arbeidsmigran-
ten zijn onmisbaar voor onze economie. Zonder 
hen zou de wereldwijde export van bijvoorbeeld 
tomaten, paprika’s en orchideeën volledig  
vastlopen. Export waar de Nederlandse economie 
mede op drijft.”

Zorgen serieus nemen
Als EU-burgers mogen arbeidsmigranten zich vrij 
vestigen. Ze kunnen woonruimte huren van een 
particuliere verhuurder of een woningcorporatie.  
In Westland zijn het meestal de uitzendbureaus  
die huisvesting regelen, zoals de bekende arbeids-

migrantenhotels. Sinds de opening van de arbeids-
markt voor Polen hebben 4.500 arbeidsmigranten 
ervoor gekozen in Westland te gaan wonen. De 
gemeente beoordeelt huisvestingsplannen van uit-
zendbureaus, verleent vergunningen en speelt een 
rol bij het wijzigen van bestemmingsplannen. 
Arends is er eerlijk over: dit huisvestingsvraagstuk 
is niet eenvoudig. “Bij het aanwijzen van mogelij-
ke (bouw)locaties komen altijd bezwaren binnen 
van omwonenden”, zegt hij. “Die hebben vooral 
betrekking op veiligheid en overlast. We erkennen 
de zorgen en nemen ze serieus. Arbeidsmigranten 
hebben vaak andere werktijden dan een gemiddeld 
Westlands gezin. Ze vertrekken bijvoorbeeld in de 
zomer al om 05.00 uur naar de kassen. Daardoor 
kunnen omwonenden overlast ervaren. Maar ook 
plannen voor een appartementencomplex in een 
landelijk gebied raakt omwonenden. En toch zullen 
we met elkaar moeten zorgen voor goede, humane 
woonomstandigheden voor deze werknemers. We 
zijn welvarend dankzij hen, de tuinders hebben 
hen nodig en wij hebben hen nodig voor onze 
voedselvoorziening. Dat leggen we keer op keer 
uit. Tegelijkertijd ben ik ook realistisch: we kunnen 
nooit iedereen tevreden stellen.”

Ruimtelijk vraagstuk
Heldere communicatie is hier cruciaal. Wat de ge-
meente daarbij helpt is dat áls er ergens woonruim-
te is gerealiseerd voor arbeidsmigranten, het met 
die gevreesde overlast meevalt. Neem Elsenbosch, 
een complex met 120 appartementen voor drie 
à vier personen op de grens van Naaldwijk en 
Honselersdijk. Arends: “Vooraf was er veel verzet 

ARBEIDSMIGRANTEN 
ZIJN ONMISBAAR VOOR 
ONZE ECONOMIE

'Oplossingen 
vragen soms om 
bestuurlijk lef' 

Westland is dé gemeente als het gaat om kennis en ervaring op het gebied van 
arbeidsmigratie. In het volgebouwde glastuinbouwgebied zijn de uitdagingen groot. Een 
gesprek met burgemeester Bouke Arends. “Oplossingen vragen soms om bestuurlijk lef.” 

Foto | Gemeente Westland
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tegen de komst van de woningen, maar het aantal 
klachten is verwaarloosbaar. Het gaat goed. Dat 
zeggen ook de bewoners in de buurt die indertijd 
bezwaar maakten.”

Toch blijven het politiek lastige beslissingen. Eind 
vorig jaar zijn twee geplande projecten op het laatst 
toch afgeblazen. Ook de ontwikkeling van een grote 
locatie in het buitengebied aan de rand van De Lier 
verloopt niet zonder slag of stoot. Het plan voorziet 
in de huisvesting van 688 arbeidsmigranten. Dat is 
omvangrijk, maar met 24 uurs toezicht is de kans 
op overlast minimaal.“ Het vinden van geschikte 
locaties is ontzettend lastig”, zegt Arends. “De 
ruimtedruk in Westland is enorm. We zijn de dichtst 
bebouwde gemeente van Nederland. Voor ieder 
stukje vrije ruimte is de vraag groot. Ruimte om te 
wonen, te ondernemen, maar ook om in het groen 
te recreëren. Het is een ingewikkeld ruimtelijk 
vraagstuk. Soms moet je doorpakken en kiezen 
voor huisvesting van arbeidsmigranten. Daar is, 
rekening houdend met omwonenden, bestuurlijk 
lef voor nodig.”

Afhankelijkheid
Om het probleem van de huisvesting op te los-
sen mogen tuinders sinds kort ook op hun eigen 
terrein onderdak verlenen aan hun Midden- en 
Oost-Europese werknemers. Dit was jarenlang niet 
toegestaan wegens het risico op uitbuiting. Arends: 
“Het nadeel van huisvesting op eigen terrein is dat 
werknemers afhankelijk worden van hun directe 
werkgever. Die kan daar misbruik van maken. Als 
jouw huisbaas je na een dag hard werken vraagt 

nog een paar uurtjes langer fresia’s te plukken, 
dan is het moeilijk om ‘nee’ te zeggen. Maar als 
oplossing voor het huisvestingsvraagstuk staan we 
het nu onder strikte voorwaarden toe.” 
Die zorgen over afhankelijkheid zijn er niet voor 
niets. Arends kent uiteraard ook de verhalen over 
uitbuiting en lage lonen. De gemeente neemt ook 
de aanbevelingen ter harte van de commissie Roe-
mer uit het rapport ‘Geen tweederangs burgers’ 
om de situatie te verbeteren. “We trekken hierin 
vaak samen op met Den Haag en Rotterdam en de 
VNG, en zijn vertegenwoordigd in allerlei netwer-
ken. Daarnaast voeren we integrale controles uit. 
Op basis van signalen hebben we onlangs nog 
een grote controle uitgevoerd bij een Westlandse 
ondernemer. Daarbij kwam van alles naar boven, 
van illegale bouwwerken tot strafbare feiten.”

Betere registratie
Een van de aanbevelingen van de commissie 
Roemer luidde: verbeter de registratiesystemen om 
beter zicht te krijgen op arbeidsmigratie. Westland 
is al in 2011 begonnen met het inschrijven van 

'Wettelijke mogelijkheden 
om arbeidsmigranten zichtbaar 

te maken verbeteren'

Wooncomplex Elsenbosch voor arbeidsmigranten in Honselersdijk
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arbeidsmigranten als ingezetene. Arends: “Goede 
registratie is de basis van alles. Alleen als we weten 
hoeveel mensen hier wonen en ook waar, kunnen 
we bescherming bieden tegen bijvoorbeeld uitbui-
ting en ondermijning.”
Voor de registratie heeft de gemeente een con-
venant afgesloten met de uitzendbranche en 
een speciale procedure ontwikkeld, bekend als 
Westlandse model. De uitzendbranche is daarbij 
nodig, omdat arbeidsmigranten niet vanzelf naar 
de gemeente komen. Elke twee weken is er in 
het gemeentehuis in de avonduren een registra-
tieavond voor arbeidsmigranten die in Westland 
wonen. Binnen de Westlandse procedure regis-
tratie als ingezetene is ook aangifte verhuizing 
en emigratie geregeld. Want ook daar zit een 
knelpunt. “Als mensen zich niet uitschrijven wordt 
de BRP vervuild”, aldus Arends “De gemeente is 
verplicht de juistheid van de gegevens te bewaken. 
En inzicht in aantallen en adressen is onmisbaar 
voor de handhavingsinstanties zoals bijvoorbeeld 
de Nederlandse Arbeidsinspectie.” Mensen die 
aangeven korter dan vier maanden in Nederland 
te verblijven worden ingeschreven in de Registratie 
Niet Ingezetenen. “We weten echter allemaal  
dat zij regelmatig veel langer, soms jaren, in  
Nederland wonen en werken. Omdat in de RNI 
geen verblijfsadres staat, blijven zij onzichtbaar 

voor de woongemeente en voor alle andere afne-
mers van de BRP. We zoeken al jaren samen met 
Den Haag en Rotterdam naar verbetering van wet-
telijke mogelijkheden om ook deze arbeidsmigran-
ten zichtbaar te maken in de persoonsregistratie. 
Het Nachtregister is hier absoluut niet voldoende; 
afnemers zoals de Arbeidsinspectie en de politie 
kunnen dit niet direct raadplegen .”

Goede startpositie
Driekwart van de arbeidsmigranten is binnen tien 
jaar weer vertrokken. 750 personen uit Midden- en 
Oost-Europa hebben besloten zich in Westland te 
vestigen. Van arbeidsmigranten zijn ze dus migrant 
geworden. Vaak hebben ze gezinnen met kinderen 
die in Westland naar school gaan. Weer een inge-
wikkeld vraagstuk, want deze EU-burgers vallen 
niet onder de verplichte inburgering, zoals migran-
ten van buiten de EU “Hier is nog geen goed beleid 
voor”, stelt Arends vast. “We kunnen deze mensen 
bijvoorbeeld niet verplichten de Nederlandse taal 
te leren of te integreren en participeren, maar het 
is voor hun integratie wel heel belangrijk dat zij de 
taal snel leren. We bieden hen daarom taalcursus-
sen. Zo hopen we hen een goede positie te geven 
in de maatschappij.”  ■

Bouke Arends 
burgemeester gemeente Westland 
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VERTROUWEN 
ALS WAPEN  
TEGEN  
ONDERMIJNING  
IN HET  
BUITENGEBIED 

Ondermijning is een actueel en toenemend probleem op het 
platteland. De Zuidelijke Land- en Tuinbouworganisatie (ZLTO) 
komt met een aanpak die veelbelovend is. 
Tekst | Ko van den Boom

Waarom maakt een boeren-
organisatie zich hard voor de 
aanpak van criminaliteit?
‘We zien duidelijk dat het buitengebied 
aantrekkelijk is voor criminelen’, zegt 
Hendrik Hoeksema, bestuurder van 
ZLTO. ‘Vooral in de wintermaanden 
zijn er veel inbraken en diefstallen. De 
politie rolt in het buitengebied geregeld 
drugslabs en hennepkwekerijen op en 
ze vinden drugsdumpingen.’

Onderzoek in opdracht van het minis-
terie van Justitie & Veiligheid onder 
ZLTO-leden in 2020 wees uit dat maar 
liefst een op de vijf boeren weleens 
door criminele netwerken is benaderd 
in relatie tot drugs. ‘Van al dit soort  
criminele praktijken ondervinden  
boeren en tuinders veel last’, aldus 
Hoeksema. ‘Het buitengebied is 

immers de plek waar de agrarisch 
ondernemers wonen met hun gezinnen 
en waar ze ondernemen.’

‘Als brancheorganisatie 
pakken we onze rol 

om de afstand tussen 
agrarisch ondernemers 
en de overheidspartijen 
in het veiligheidsdomein 

te verkleinen’

Femke van de Plas is vertrouwensper-
soon veilig buitengebied bij ZLTO. ‘Het 
buitengebied is erg aantrekkelijk voor 
criminele netwerken. Dat komt door de 

combinatie van anonimiteit, leeg-
staande stallen, schuren en kassen én 
kwetsbare boeren. Het water staat bij 
heel wat boeren aan de lippen en de 
meldingsbereidheid is laag.’

‘Hier denken we ook een koppeling te 
zien met de vertrouwenscrisis waar 
Remkes over sprak’, vult Hoeksema 
aan. ‘Zo bleek onlangs uit onderzoek 
van het AD en Nieuwe Oogst dat 
slechts zes procent van de boeren 
vertrouwen heeft in de landelijke 
politiek. Kortom, wij zien voor ons als 
belangenbehartiger een rol weggelegd 
om te werken aan een vitaal en veilig 
buitengebied. In de eerste plaats voor 
onze boeren en tuinders, maar ook 
voor de andere bewoners en onderne-
mers. En – niet minder belangrijk - een 
rol om de vermeende kloof tussen 

Femke van de Plas en Hendrik Hoeksema
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boeren en overheid te verkleinen. Als 
ZLTO kunnen we hierin een belangrijke 
brugfunctie vervullen; samen bouwen 
aan vertrouwen: stapje voor stapje.’

Hoe zien jullie dat: een  
vertrouwensbrug slaan tussen  
boer en overheid?
‘Allereerst hebben we de functie van 
vertrouwenspersoon veilig buitenge-
bied ingesteld, zoals Femke die invult’, 
legt Hoeksema uit. ‘De aanleiding was 
dat boeren en tuinders niet of nau-
welijks melding maken van criminele 
activiteiten via de meldkanalen van 
de overheid, zoals de politie of Meld 
Misdaad Anoniem. We zien nu dat de 
aanpak van ZLTO met een vertrouwens-
persoon werkt. Vanuit de eigen bran-
cheorganisatie kom je anders binnen 
bij boeren en tuinders. Veelal haken we 
aan bij onderwerpen die hun onderne-
merschap raken. Niet door een loket te 
openen, maar door actief de boer op te 
gaan en begrip tonen voor hun situatie 
en kennis van de agrarische wereld.’

‘Kleine acties kunnen al een verschil 
maken’, vult Van de Plas aan. ‘Bijvoor-
beeld door niet te communiceren via 
de gangbare media, maar nadrukkelijk 

via een blad als Nieuwe Oogst, dat bij 
vrijwel iedere boer of tuinder op de 
keukentafel ligt.’

Los van de individuele meldingen die 
de vertrouwenspersoon vertrouwelijk 
afhandelt, krijgt ZLTO ook meer zicht op 
de vraag waarmee boeren en tuinders 
nu echt geholpen zijn. Van de Plas: 
‘Wanneer criminelen een schuur pro-
beren te huren, vragen zij bijvoorbeeld 
of er veel mensen op het erf komen. 
We zijn nu dus ook aan het kijken naar 
laagdrempelige manieren om meer 
‘ogen en oren’ in het buitengebied te 
krijgen. Denk aan een afwisselend 
aanbod aan melktaps, eierautomaten, 
maisdoolhoven, ijsboerderijen en B&-
B’s. We hopen dat het mes aan meer-
dere kanten snijdt: minder anonimiteit, 
minder leegstand én minder financiële 
kwetsbaarheid.’

Van de Plas kwam erachter dat er nog 
een reden was waarom boeren terug-
houdend zijn in het melden van drugs-
dumpingen. ‘Ze moesten niet alleen 
een hele papierwinkel invullen, maar 
ook nog eens het geld voor het sane-
ren van de grond zelf voorschieten. 
Nu heeft de minister van Justitie en 

Veiligheid aangegeven dat ze graag wil 
kijken of een ‘vliegende brigade’ hierin 
iets kan betekenen, zodat de boeren 
dit uit handen wordt genomen. Wij 
denken dat dit leidt tot meer meldingen 
van boeren en tuinders, meer onderling 
vertrouwen én een veel betere informa-
tiepositie bij de politie.’

Hoeksema ziet nog andere opties. ‘Ac-
tief participeren in het Platform Veilig 
Ondernemen. Daarin willen we samen 
met onze leden de nadruk leggen op 
de tweede ‘p’ binnen het publiek-pri-
vaat samenwerken: de ondernemers 
zelf. Waar hebben zij nu echt behoefte 
aan? Er is winst te behalen in het ver-
kleinen van de afstand tussen boeren 
en tuinders en de wijkagenten. Kleine 
initiatieven kunnen een ‘win-win’ zijn, 
zoals twee keer per jaar een boeren-
brunch met de plaatselijke agrariërs en 
de wijkagenten. Nabijheid organiseren, 
daar gaat het om.’

‘En vergeet de boerinnen niet’ vult Van 
de Plas aan. ‘Die zijn bij uitstek van 
belang voor die onderlinge verbinding 
en het bouwen aan vertrouwen in het 
buitengebied. De vrouwen vormen een 
hecht en breed vertakt netwerk dat 
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ervoor openstaat om het goede ge-
sprek te voeren: wat hebben we nodig 
voor een toekomstbestendig en vitaal 
buitengebied. Deze sociale structuur 
hebben we hard nodig, gezien de enor-
me transitie waar de agrarische sector 
momenteel middenin zit.’

Welke bijdrage kunnen burgemees-
ters leveren om ondermijning aan 
te pakken?
‘De aanpak vraagt veel meer dan wat 
er in de lokale driehoek wordt bespro-
ken’, antwoordt Hoeksema. ‘Voor een 
vitaal en veilig platteland is integraal 
gemeentelijk beleid onmisbaar en 
actief beleid op leegstand en stoppers. 
Om andere mogelijke verdienmodellen 
te vinden, hebben we snelheid en flexi-
biliteit in het ruimtelijk beleid nodig.’

‘Een brede 
investeringsagenda voor 

het landelijk gebied 
is zeer welkom, ook 

vanuit het oogpunt van 
veiligheid'

Ook Van de Plas geeft een aantal hand-
reikingen. ‘Bekijk of je met je generieke 
WMO-beleid ook boeren en tuinders in 
de knel bereikt. Blijf daarnaast pleiten 
voor meer ‘blauw’ in het buitengebied 
evenals faciliteiten als de buurtbus. 
Het behoud van sociale structuren is 
cruciaal. Hulp vanuit de burgervaders 
en -moeders voor een brede investe-
ringsagenda voor het landelijk gebied 
met een gunstige sloopregeling voor 
vrijkomende agrarische bebouwing zou 
zeer welkom zijn!’

'Als burgemeester 
zelf de boer op gaan, 
maakt echt verschil 
in het bouwen aan 

vertrouwen' 

‘En blijft als gemeentebestuur in 
contact’, benadrukt Hoeksema. ‘Bij 
voorkeur door zelf geregeld de boer 
op te gaan. Ga het gesprek aan met 
agrarisch ondernemers in je gemeente, 

aan de keukentafel en door je rond te 
laten leiden op het bedrijf. Dan is de 
kou vaak snel uit de lucht en hoor je 
wat er echt speelt. We horen al op veel 
plekken dat burgemeesters dit steeds 
vaker zelf oppakken én met resultaat.’

‘Boeren zijn in die zin net mensen’, 
zegt Van de Plas met een knipoog. ‘Ze 
willen vooral gehoord en gezien wor-
den’. Het gevoel gesteund te worden in 
deze uitdagende tijden met een onge-
kende optelsom aan stikstofmaatrege-
len, stallenbesluiten, hoge gasprijzen 
enzovoort die op de boeren en tuinders 
neerslaat. Tegelijkertijd zien we dat 
veel boeren heel weerbaar zijn. Creatief 
in moeilijke omstandigheden en nuch-
ter kijkend naar de toekomst. Veelal 
bereid om te kijken ‘hoe kan het wel?’

Hoeksema rondt het thema veilig-
heid af: ‘Boeren en tuinders zijn van 
nature niet geneigd om voor het snelle, 
criminele geld te gaan. Zij willen vanuit 
hun kennis en vakmanschap en hun 
binding met de natuur waarde schep-
pen voor mens en dier.’  ■
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Het is vrijdagavond, half acht. In het 
Huis van de Stad is het stil. Alleen op  
de verdieping van Stadstoezicht brandt 
er licht. Meldkamermedewerker Adil*  
zit ingespannen naar zijn scherm te 
turen. Daar loopt een jongen in een 
hoodie door de fietsenstalling bij het 
station. Pal onder de ruimte waar Adil 
hem via de camera’s in de stalling in  
de gaten houdt. 

‘Je ziet meteen of iemand gewoon zijn 
eigen fiets zoekt of dat hij slechte be-
doelingen heeft’ zegt hij, zonder zijn blik 
af te wenden van de jongen. ‘Dit is zeker 
het laatste.’ Via de telefoon heeft Adil 
intussen contact gezocht met de politie. 
Er loopt een directe lijn van de meldka-
mer van de gemeente naar die van de 
politie. ‘Ze zijn onderweg.’

De jongen loopt nog steeds rondjes. 
Morrelt eens aan een slot, schijnt 
zichzelf bij met zijn telefoon en loopt 
dan weer naar de volgende fiets. Hij 
lijkt geen idee te hebben dat er iemand 
meekijkt. Op een ander scherm komt 
de politie aangelopen. Adil klikt soepel 

heen en weer tussen de camera’s en 
geeft instructies: ‘Hij is boven’. Nog voor 
de jongen een fiets mee kan nemen, 
zijn de agenten bij hem. Ook wel een 
beetje jammer, vindt Adil. ‘Fijn dat we 
hebben kunnen voorkomen dat er een 
fiets gestolen is, maar een heterdaadje 
is natuurlijk nog mooier.’

De deur naar de meldkamer gaat open. 
Gino* stapt naar binnen. Hij is een 
collega van Adil. Ze begroeten elkaar 
hartelijk. ‘Op deze afdeling zijn we alle-
maal close met elkaar. Moet ook wel, 
want je maakt veel mee en je kan er 
niet zomaar met iedereen over praten.’

Voor Gino geldt dat nog meer dan voor 
Adil, die zelf niet in Gouda woont.  
Gino: ‘Alleen mijn moeder weet dat ik 
dit werk doe. Ik ben jong. Kom hier uit 
de stad. Soms zie ik op de camera’s 
jongens uit mijn eigen buurt dingen 
uithalen die, laat ik het netjes zeggen, 
niet horen. Het zou niet goed zijn als 
die weten dat ik dat kan zien en daar 
melding van maak.’ 

Afdelingshoofd Stadstoezicht Wilco 
Slotboom-Zeedijk snapt dat. ‘Wij doen 
hier belangrijk werk. We zorgen voor de 
leefbaarheid in de stad. Dat betekent 
onder andere dat we in de gaten hou-
den wat er gebeurt. Fijn voor de meeste 
inwoners, maar natuurlijk minder prettig 
voor de mensen die graag ongezien rot-
zooi willen trappen. Dan is het fijn als zij 
in anonimiteit hun werk kunnen doen. 

Aan de ene kant om agressie tegen 
hen te voorkomen. Maar ook de andere 
kant op. Het kan voor mensen met 
kwade bedoelingen best aantrekkelijk 
zijn om tegen iemand in de meldkamer 
te zeggen: als ik jou een leuk bedragje 
geef, kijk jij dan op die en die tijd even 
de andere kant op?’ 

Dat even de andere kant op kijken, daar 
kunnen Gino en Adil zich niets bij voor-
stellen. Adil: ‘Daarvoor is dit werk veel te 
leuk. Ik doe een studie en loop daarvoor 
overdag stage. Dan vragen mensen wel 
eens: trek je het wel om na een volle 
werkweek ook nog in die meldkamer te 
gaan zitten? Maar dat vind ik juíst fijn. 
Dit werk is zo anders dan mijn studie 
en heel belangrijk voor mij, ook wel 
ontspanning.’

Gino zit driftig te knikken. ‘Dit werk is 
echt mijn passie. Ik maak er echt een 
sport van om zo snel mogelijk te zien 
waar het mogelijk mis kan gaan. Dingen 
die andere mensen misschien niet 
opvallen, die zien wij meteen. En dat 
gaat niet, zoals veel mensen denken, 
over hoe iemand eruit ziet, maar over 
hoe iemand zich gedraagt. Mensen die 
niets slechts van plan zijn, die bewegen 
zich anders. Die letten niet zo op. Maar 
loopt er iemand steeds om zich heen te 
kijken, dan weten wij: even opletten.’

Adil: ‘Omdat Gouda niet zo groot is, 
herken je ook al snel bepaalde mensen. 
Groepen jongeren die vaak overlast 

' ALLEEN MIJN MOEDER WEET 
DAT IK DIT WERK DOE' 
MEEKIJKEN IN DE MELDKAMER VAN GEMEENTE GOUDA

‘Soms zie ik op de 
camera’s jongens uit 
mijn eigen buurt  
dingen uithalen’ 

Tekst | Anke Laterveer
Foto | Astrid den Haan
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geven bijvoorbeeld. Als die weer de 
stad in gaan, weet ik meteen: dat is dat 
groepje. Dan ben je toch alerter.’

Dat dat alert zijn zin heeft, dat bewees 
Gino laatst nog. Gino: ‘Ik zat thuis 
Opsporing Verzocht te kijken en zag een 
overvaller in beeld. Meteen dacht ik: die 
ken ik! Ik had hem eerder al op beelden 
langs zien komen. Dus ik appen met 
mijn leidinggevende: ‘Wat zal ik doen?’ 
Lang verhaal kort: dankzij een tip van 
ons aan de politie is die overvaller nu 
gepakt.’ Hij lacht. ‘Ja, dan ben je wel 
even trots hoor.’

Het nieuws ging als een lopend vuurtje 
door het gemeentehuis. Ook burge-
meester Pieter Verhoeve hoorde ervan. 
‘Prachtig natuurlijk,’ zegt die erover. ‘Het 
geeft maar weer aan wat voor belang-
rijk werk de collega’s in de meldkamer 
doen. Ze helpen mee om onze mooie 
stad leefbaar en veilig te houden.’

Toch vindt Verhoeve niet dat overál 
camera’s moeten hangen. ‘Het is een 
zwaar middel. Daar beslis ik ook niet in 
mijn eentje over. Het plaatsen van een 
camera gaat altijd in goed overleg met 
politie en Openbaar Ministerie. Het is 
natuurlijk best ingrijpend voor inwoners 
om te weten dat je bekeken kan worden. 
Het moet dus wel echt iets toevoegen.’

‘Maar’, zo geeft afdelingshoofd Slot-
boom-Zeedijk aan, ‘vaak vinden inwo-
ners het ook prettig. Het vergroot het 

gevoel van veiligheid voor veel mensen. 
En het maakt het mogelijk dat we op 
veel plekken ‘aanwezig’ kunnen zijn, 
zonder dat er daadwerkelijk 80 handha-
vers aan het werk moeten zijn. Want dat 
is natuurlijk niet haalbaar. Nu kunnen 
we op de camera iets waarnemen en 
een collega vragen even te gaan kijken.’ 

‘Dat kijken is overigens niet meteen om 
boetes uit te delen,’ zegt Slotboom-Zee-
dijk. ‘We krijgen niet per boete betaald 
en de burgemeester heeft ook geen 
quotum ingesteld. Wat wij willen is 
dat het prettig wonen en verblijven is 
in Gouda. Daarom treden we vaker 
de-escalerend en preventief op dan dat 
we hard of repressief ingrijpen. Eerst in 
gesprek, is ons adagium. En heel vaak 
is dat voldoende.’

Verhoeve vult aan: ‘Stadstoezicht is 
geen politie. Ze zijn er niet om crimine-
len op te sporen. Maar overlastgevende 
jongeren aanspreken, dat doen ze wel. 
Of even kijken hoe het gaat met iemand 

die verward gedrag vertoont. En ook bij 
evenementen zijn ze goud waard. Een 
kindje dat in de drukte zijn ouders  
kwijt is, is met de camera’s meestal  
zo weer gevonden.’

Zulke momenten, daar doen ze het  
voor, zeggen ook Gino en Adil. ‘Als wij, 
op een avond als deze kunnen zorgen  
dat Gouwenaars en bezoekers een  
rustige, veilige avond hebben, dan is 
ons werk geslaagd!’  ■

*Adil en Gino kunnen i.v.m. hun werk niet  
onder hun eigen naam in dit artikel

‘Ik zat Opsporing 
Verzocht te kijken en 
dacht: die ken ik!'  

Meldkamer gemeente Gouda met Afdelingshoofd Stadstoezicht  
Wilco Slotboom-Zeedijk

In 2007 zijn we gestart met came-
ratoezicht bij de gemeente met een 
paar camera’s. Sinds 2014 hebben 
we in het Huis van de Stad een goed 
ingerichte meldkamer. 36 schermen 
laten er verspringend beelden zien 
vanaf 88 camera’s. 5 vaste mede-
werkers wisselen elkaar af achter de 
knoppen. Met een joystick kunnen 
zij camera’s bedienen en inzoomen. 
In huizen kijken, kan niet. De soft-
ware van het camerasysteem plakt 
de ramen automatisch af. 

 Pieter Verhoeve
Burgemeester van Gouda  
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OUD-BURGEMEESTER  
JAN BOELHOUWER OVER 
ZIJN TIJD IN GILZE EN  
RIJEN EN WAALRE
De bescherming van zijn inwoners is voor hem altijd een drijfveer geweest. In zijn 
tijd als burgemeester van Gilze en Rijen stelde Jan Boelhouwer de georganiseerde 
(drugs)criminaliteit in zijn gemeente en andere delen van Noord-Brabant aan de 
kaak. Sinds 1 december 2022 is Boelhouwer burgemeester-af. Zijn laatste post 
(waarnemend burgemeester van Waalre) stond in het teken van het brengen van 
bestuurlijke rust in die gemeente. 

Tekst | Wessel Versteegh  
Foto  | Gemeente Waalre
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Je bent sinds 1 december jl.  
burgemeester-af. Hoe bevalt dat? 
Dat bevalt goed. Waalre was en is een 
prachtgemeente. In de tijd dat ik daar 
burgemeester was zijn er stappen gezet 
en nu heeft de gemeenteraad een 
goede keuze gemaakt met de nieuwe 
burgemeester, Marcel Oosterveer.  

Je laatste opdracht als waar nemer
in Waalre was duidelijk: het  
brengen van bestuurlijke rust in  
de gemeente. Een intensieve  
periode van ruim twee jaar  
volgde, waarbij er ook enkele  
keren wrijving ontstond. Hoe heb 
je deze periode ervaren? 
In Waalre begreep ik al snel dat er geen 
gebruik gemaakt moest worden van 
een blusdeken om de boel weer toe te 
dekken. Vele jaren bestuurlijke onrust 
vroeg om een harde aanpak, de tijd 
van pappen en nathouden was echt 
voorbij. De politieke partijen moest ik 
duidelijk maken dat het tijd was voor 
verandering: nieuwe mensen op de lijst 
en fatsoenlijk gedrag richting elkaar, het 
college en de organisatie. In Waalre was 
‘nee’ eigenlijk nooit een antwoord voor 
de toenmalige gemeenteraad. Dat had 
gevolgen voor coalitieprogramma’s en 
de ambtelijke organisatie. Na 250  
dagen heb ik een brief met mijn  
bevindingen naar de gemeenteraad 
en Commissaris gestuurd. De reactie 
van de raad was er een van woede en 
ontstentenis. Maar omdat ik vind dat 
boosheid een gerecht is dat koud moet 
worden opgediend, heb ik iedereen 

opgeroepen ruimte te nemen voor 
overdenking en zelfreflectie. Drie weken 
later zijn we pas echt met elkaar in ge-
sprek gegaan over mijn brief.  Dat heeft 
echt geholpen. Met een volledig college 
van wethouders van buitenaf heb ik 
voortreffelijk samen kunnen werken en 
zo stappen kunnen zetten. 

Wie zijn je gesprekspartners bij 
zo’n opdracht? 
Om een beeld te krijgen van de situatie 
in Waalre, heb ik in de eerste weken van 
mijn waarnemerschap ruim zeventig 
gesprekken gevoerd met alles en ieder-
een, van raadsleden tot verenigingen. 
Zo kon ik beeld krijgen van wat er alle-
maal speelde. Ik had daarbij grote steun 
van de oud- adjunct kabinetchef van de 
provincie die mijn onmisbare sparring-
partner en klankbord was. Het verlichtte 
de constitutionele eenzaamheid waar je 
als burgemeester in die omstandighe-
den mee te maken hebt. 

Heb je volgens jou de gestelde 
taak/taken kunnen volbrengen?
De laatste gemeenteraadsverkiezingen 

hebben tot grote vernieuwingen geleid: 
veel nieuwe -ook jongere- raadsleden 
die met respect voor elkaar politiek 
bedrijven. Een raad die roept dat zij de 
baas is komt niet ver. Er wordt gesnapt 
dat de raad kaderstellend en contro-
lerend is, tegenover een uitvoerend 
college. Soms moet door het college ook 
‘nee’ worden gezegd. Dat was eerder 
erg ongebruikelijk in Waalre. Daarnaast 
heeft men begrepen dat je in een ge-
meente met 17.000 inwoners niet alles 
zelf kunt doen. Zeker niet in een regio 
zoals de Metropoolregio Eindhoven, 
waar de wereld om je heen veel van  
je vraagt. 
Als je denkt “wij zijn klein en wij hoeven 
dus niet”, dan neemt de wereld om je 
heen beslissingen voor jou. Zo loop je 
uiteindelijk tegen muren aan de jezelf 
hebt opgebouwd. Met de nieuwe raad, 
college en hernieuwd vertrouwen van en 
in de ambtelijke organisatie kan Waalre 
werken aan deze uitdagingen. 

Na 8 jaar maak je de overstap  
naar een andere gemeente, met 
een andere cultuur en andere 
uitdagingen. Brengt dat nieuwe 
inzichten met zich mee? 
Ik moet eerlijk zeggen dat ik voor mijn 
aantreden Waalre nog niet zo goed 
kende. Zodoende had ik niet verwacht 
dat ook daar criminaliteit en ondermij-
ning grote thema’s zouden zijn: na een 
goede week had ik al gesprekken met 
de politie over het op peil brengen van 
de beveiliging van mijn huis. Dat was 
wel even schrikken. 

'Als je denkt “wij zijn 
klein en wij hoeven 

dus niet”, dan neemt 
de wereld om je heen 
beslissingen voor je'

'Ons openbaar 
bestuur is ook van 
een ongelooflijke 
schoonheid'
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Je haalde net criminaliteit en  
ondermijning al kort aan. Deze  
thema’s zijn in jouw verhaal wel 
altijd een rode draad geweest. 
In Gilze en Rijen kreeg ik door dat 
ondermijnende criminaliteit een groot 
en veelkoppig monster is, dat zich in 
veel verschillende gedaanten voordoet. 
Toen Jan Hamming (tegenwoordig 
burgemeester Zaanstad red.) en ik dit 
toentertijd aan de kaak stelden werden 
we daarbij niet serieus genomen. Het 
was volgens velen aanstellerij en  
aandachttrekkerij. Hierbij past toch wel 
de Cruijffiaanse uitspraak “je ziet het 
pas al je het doorhebt”. Op deze manier 
heb ik mij altijd ingezet in de strijd  
tegen criminelen en hun invloed op  
de lokale samenleving. 

Ondanks deze rode draad wilde 
je niet graag een “crime-fighter” 
genoemd worden?
Nee, ik vond dat ik moest staan voor de 
veiligheid van mijn inwoners. Inwoners 
hebben het recht om beschermd te 
worden, vooral de onschuldige mensen 
die slachtoffer worden van ondermij-
ning. Ik heb meegemaakt dat criminelen 
bijvoorbeeld financieel zwakke personen 
benaderden voor allerhande praktijken. 
Kwetsbare mensen wisten ze altijd te 
vinden en indien iemand niet meewerk-
te, werd er overgegaan op intimidatie. 
Daarover kon ik mij echt kwaad maken. 
Het was dus niet zo dat ik er genoegen 
in schepte om weer eens een pand te 
sluiten of een crimineel achter de tralies 
te krijgen. 
Ik wist heus wel dat ik in Gilze Rijen het 
drugsprobleem van Nederland niet kon 
oplossen, maar ik kon wel de verant-
woordelijkheid nemen voor mensen die 
in het nauw gedreven werden. Inclusief 
de buurkinderen die op zolder, zonder 
het te weten, naast een brandgevaar-
lijke hennepkwekerij van een criminele 
buurman lagen te slapen.

In een recentelijk onderzoek van 
EenVandaag gaven burgemeesters 
aan dat er vaak wel zicht is op on-
dermijning, maar dat het verkrijgen 
en behouden van grip hierop lastig 
is. Waar begint volgens jou het 
verkrijgen van zicht en/of grip?
Het begint met erkennen dat je altijd 
achter de criminaliteit aanloopt, wat je 
ook doet. Je moet dus proberen slimmer 
te zijn dan criminelen, al dan niet met 
het gebruik van onconventionele  
methoden. Het bekende verhaal bij mij
is het briefje onder mijn autoruit. Dit had 
effect, want er was geen andere moge-
lijkheid om informatie uit te wisselen. 
Natuurlijk loop je soms tegen grenzen 
aan van wat nu wel en niet mag, maar 
dat moet niet leiden tot een soort angst 
om in te grijpen. Indien je door de  
rechter teruggefloten wordt, zie dat dan 
ook niet als een verlies. In tegendeel, 
want hiermee krijg je namelijk gigan-
tisch veel kennis aangeleverd hoe je het 
wel moet doen. Dat zijn de leermomen-
ten als resultaat van een onconventio-
nele aanpak. 

We weten dat de strafrechtketen 
onder grote druk staat. In hoeverre 
kun je volgens jou de burgemees-
ter daarvoor laten compenseren? 
Een veelkoppig monster zoals onder-
mijning kun je alleen aanpakken door 
ook alle middelen te benutten die je 
daarvoor hebt. In het ene geval kun je 
het strafrecht gebruiken, in het andere 
geval het bestuursrecht waarmee je als 
burgemeesters een pand kunt sluiten. 
Dat kan de politie op basis van het straf-
recht nooit doen. Door verschillende 
vormen van wetgeving te benutten hak 

je niet slechts één kop af, wat een stuk 
effectiever is. 
De burgemeester is op die manier een 
betrokken partner. Je kunt als burge-
meester bij ondermijnende criminaliteit 
niet zeggen dat je er niet van bent. Van 
collega’s die dat roepen denk ik “in 
welke eeuw leef je?”

Ook de gevolgen van een  
strenge aanpak zijn bekend:  
volgens EenVandaag zijn zo’n vier 
op de tien burgemeesters in hun 
functie ministens een keer  
bedreigd door criminelen. Ook jij 
hebt dit moeten meemaken. Wat 
doet dat met je als persoon en in 
je rol als burgemeester? 
In mijn rol als burgemeester kon ik er 
niet veel mee. Je kunt niet zeggen “dan 
doen we maar niks”, want dan geef je 
ruim baan aan de criminaliteit. In per-
soonlijk opzicht kan ik zeggen dat ik al-
tijd volledig op de politie heb vertrouwd. 
De politie zet alles in om je veiligheid te 
garanderen. Daar moet je op kunnen 
en durven vertrouwen. Echt bang ben ik 
dus ook nooit geweest, hooguit voorzich-
tig. Angst is wat dat betreft ook een hele 
slechte raadgever. Hierbij moet ik wel 
zeggen dat ik makkelijk praten had. Zo 
woonde ik niet duidelijk zichtbaar mid-
den in de gemeente, had ik geen kleine 
kinderen en ook mijn vrouw stond er 
nuchter in. Indien ik bijvoorbeeld wel 
kleine kinderen had gehad, ik ken de 
verhalen van andere burgemeesters, 
dan weet ik ook niet goed wat ik zou 
hebben gedaan. Ik heb veel begrip  
voor zulk soort situaties en geef  
nogmaals het advies om echt te  
vertrouwen op de politie. 

'Je kunt vertrouwen 
geven en daarmee  
een wereld winnen'
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DR. Jan Boelhouwer
(1950) studeerde psychologie in Groningen, en promoveerde later in Tilburg. 
Tussen 1973 en 1999 was hij als universitair (hoofd-)docent verbonden aan de 
Universiteit van Tilburg. 

Begon zijn bestuurlijke loopbaan in 1997 als lid van de Provinciale Staten  
namens de PvdA. 

Bestuurlijke loopbaan 
1997 – 2003: Lid Provinciale & Gedeputeerde Staten Noord-Brabant
2003 – 2007: Lid Tweede Kamer namens PvdA
2008 – 2010: Lid Tweede kamer namens PvdA
2010 – 2011: Waarnemend burgemeester Gilze en Rijen
2011 – 2012: Waarnemend burgemeester Bernheze
2012 – 2020: Burgemeester Gilze en Rijen
2020 – 2022: Waarnemend burgemeester Waalre 

Enkele jaren geleden heb je aange-
geven dat je vond dat de overheid 
“het maar niet wist te winnen van 
georganiseerde criminaliteit”. Hoe 
kijk je daar nu tegenaan? 
Je ziet dat er op verschillende fronten 
enorme successen worden geboekt,  
kijk maar naar de ontcijfering van 
PGP-telefoons. Echter, naar mijn mening 
blijft het witwassen van geld een onvol-
doende belicht aspect van ondermijnen-
de criminaliteit. Zeker nu zaken zoals 
cryptocurrency geldstromen nog sneller 
en minder transparant maken. We 
slagen er niet in om goede juridische 
maatregelen te treffen. En de enorme 
leegloop bij de FIOD en de Belasting-
dienst van de laatste jaren helpt ook 
niet echt mee.

Wat denk je dat deze toegenomen 
criminaliteits- en veiligheidskwes-
ties doen met de aantrekkelijkheid 
van het ambt?
Het zit dieper dan alleen criminaliteit en 
veiligheid. Dat mensen ministers thuis 
opzoeken met fakkels, laat zien dat het 
wantrouwen en de boosheid van men-
sen hoog zit. Het lage vertrouwen in het 
openbaar bestuur straalt af op burge-
meesters. Niet eens zozeer wanneer je 
als burgemeester criminaliteit aan wilt 
pakken, maar ook al wanneer je gewoon 
de orde en de regels probeert te hand-
haven. Boosheid, frustratie en elkaar 

verketteren lijkt een laatste toevluchts-
oord voor mensen die vertrouwen in de 
overheid zijn kwijtgeraakt. En daar zit je 
dan als burgemeester mee als je moet 
vertellen dat het antwoord ‘nee’ is.  
Vroeger werd het gewaardeerd als je 
kwam uitleggen waarom iets niet kan, 
nu zie je dat heftige discussies,  
verwijten en persoonlijke aanvallen 
steeds meer de reactie vormen. Daar-
door kan ik mij wel voorstellen dat af en 
toe een gevoel van hopeloosheid en de 
vraag “moet ik hier wel aan willen  
beginnen” opkomt. 

In die zin klopt de veelgemaakte 
uitspraak dat mensen mondiger 
zijn geworden en het debat harder.
Zeker, en met name dat laatste. Dat 
blijft een lastige kwestie. Maar, ik vind 
dat er nog een andere kant aan dit 
verhaal zit. Ons openbaar bestuur is 
namelijk ook van een ongelooflijke 
schoonheid. Dat meen ik serieus. Als 
raadslid ben je in staat om dingen op 
de agenda van de gemeente te krijgen 
waar een burger jaren over doet om er 
aandacht voor te krijgen. Je hebt de mo-
gelijkheid om als bestuur in deze zaken 
iets te betekenen. Die kracht zit ook nog 
steeds in het openbaar bestuur. Dat je 
in staat bent om het voor mensen, even-
als je ambtelijke organisatie, beter te 
maken. Tuurlijk, niet alles kan tegelijk, 
maar leg je daar ook maar bij neer. Je 
kunt vertrouwen geven en daarmee een 
wereld winnen. 

Is er nog iets dat je wil meegeven 
aan het burgemeesterskorps? 
Wat ik geleerd heb in mijn tijd als  
burgemeester is dat het hebben  
van uitgebreide kennis op het gebied 
van OOV enorm van pas kan komen. 
Denk hierbij niet alleen aan juridi-
sche- maar ook aan achtergrondken-
nis. Zo heb ik het bijvoorbeeld in vele 
veiligheids casussen waardevol gevon-
den dat ik wist waarom politiekorpsen 
gevormd zijn zoals ze zijn. Daarnaast 
heb ik voor het genootschap de bood-
schap om echt het genootschap van en 
voor burgemeesters te blijven. Zeker 
in een omgeving waarin de VNG een 
steeds grotere rol speelt. Mijn bood-
schap zou zijn: ga voor die eigenstandig-
heid en blijf je als genootschap richten 
op het uitdragen van de schoonheid 
van het ambt en wat je moet leren om 
het ambt te blijven waarderen en erin te 
kunnen acteren.  ■

'Inwoners hebben het 
recht om beschermd 
te worden, vooral de 
onschuldige mensen  

die slachtoffer worden 
van ondermijning'
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Burgemeester Schuurmans: ‘Ik was erg 
blij met dit rapport, het heeft een goed 
beeld gegeven van de werkwijzen van 
en de mogelijkheden voor criminelen op 
de luchthaven. Op basis daarvan heb-
ben we gerichte stappen kunnen zetten. 
Inmiddels zijn zowel publieke als private 
partijen op Schiphol doordrongen van 
de urgentie. Dat heeft in twee en half 

jaar al tot goede resultaten geleid. De 
bedrijven die op Schiphol werken zijn 
enorm betrokken en zetten echt grote 
stappen als het gaat om de weerbaar-
heid en bewustwording van hun mede-
werkers. Ook logistieke processen zijn 
aangepast, zodat het veel moeilijker is 
voor criminelen om daar misbruik van 
te maken. Ik heb inmiddels twee awards 

uitgereikt, aan Menzies Aviation (baga-
geafhandelaar) en Asito (schoonmaak-
bedrijf). Het is voor hen niet alleen het 
bestrijden van criminaliteit, het is ook 
goed werkgeverschap. Als werkgever 
staan zij voor hun medewerkers, zij zor-
gen er ook voor dat hun medewerkers 
veilig hun werk kunnen doen.’ 

HET IS NOOIT KLAAR

Tekst | Petra Faber 
Foto's  | Desril Santoso Teguh 

Schiphol is een factor van formaat in de Nederlandse economie, een omvangrijk 
logistiek knooppunt van mensen en goederen, een toegangspoort tot Europa en naar 
de wereld. Net als op andere (lucht)havens en grote steden ziet de georganiseerde 
criminaliteit ook hier kansen. Twee en een half jaar geleden, op 20 mei 2020, werd 
het rapport ‘Ondermijning op en rond Schiphol’ gepubliceerd. In dit rapport werd een 
goed beeld gegeven van vooral de mogelijkheden voor ondermijnende criminaliteit op 
Schiphol. Opdrachtgevers van het rapport waren de Stuurgroep Aanpak Ondermijning 
NH en burgemeester Marianne Schuurmans van Haarlemmermeer. 

Criminelen hebben 
oneindig veel 
mogelijkheden om 
mensen onder druk te 
zetten en worden daarbij 
niet gehinderd door 
enige compassie.
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Het rapport ‘Ondermijning op en 
rond Schiphol’ is een belangrijke 
mijlpaal in de aanpak van  
ondermijning op Schiphol. 
‘Dat klopt, het rapport is een resultaat 
van het project Orville, waarin private 
en publieke partijen al nauw samen-
werkten om criminaliteit aan te pakken’, 
aldus Marianne Schuurmans. ‘Criminele 
organisaties zijn gewetenloos en zoeken 
altijd naar zwakke plekken en gaten 
in het systeem. Zij deinzen niet terug 
voor intimidatie, chantage en geweld. 
Zij hebben oneindig veel mogelijkhe-
den om mensen onder druk te zetten 
en worden daarbij niet gehinderd door 
enige compassie. In het project Orville 
werkten we - de gemeente 
Haarlemmermeer, de Schiphol 
Group, de Belastingdienst 
(Douane en FIOD), de Konink-
lijke Marechaussee, het RIEC 
Noord-Holland, Nationale 
Politie, het Openbaar Ministe-
rie en KLM – dus al samen om 
barrières op te werpen. Maar 
wat we nodig hadden, was een 
goed beeld van de zwakke 
plekken, van de gaten; kortom 
van alle mogelijkheden die 
criminelen kunnen gebruiken. 
Het gerenommeerde bureau 
Beke heeft een nauwgezet 
onderzoek uitgevoerd, met dit 
rapport als resultaat. Opmer-
kelijk is te constateren dat 
criminelen altijd medewerking 
nodig hebben van mensen die 
werkzaam zijn op Schiphol. 
We moeten dus investeren 
in de bewustwording en het 
weerbaarder maken van alle 
medewerkers op Schiphol.’ 

Welke stappen zijn er de afgelopen 
drie jaar gezet?
‘We hebben op verschillende fronten 
stappen gezet. Er zijn fysieke barrières 
geplaatst, denk aan poortjes, came-
ra’s en andere beveiligingssystemen. 
Daarnaast steken we enorm veel tijd 
en energie in de menselijke kant: in het 
versterken van de weerbaarheid van 
medewerkers. Ik refereerde daar al aan: 
criminelen zijn echt nietsontziend en ze 
benaderen op allerlei mogelijke manie-
ren Schipholmedewerkers. Dat gaat via 
de voetbalclub, of er komt iemand naast 
je zitten in de bus, die je vraagt of je op 
Schiphol werkt. Ze hebben informatie 
uit bijvoorbeeld gehackte systemen over 
mensen: of ze in de schulden zitten, 
of andere problemen hebben. Daar 
maken ze misbruik van. We moeten 
de Schipholmedewerkers dus weer-
baar maken, maar we moeten ze ook 
bescherming bieden. De afgelopen twee 
en een half jaar is de samenwerking 
tegen ondermijning verdergegaan onder 
de naam Sterke Luchthaven. Partners 
als de Schiphol Group, KLM, Menzies en 
Asito hebben veel fysieke en logistieke 
aanpassingen gedaan: er zijn poortjes 
en camera’s geplaatst; werkroosters 
worden dusdanig gemaakt dat men van 
tevoren niet weet waar men die dag 
werkt; men heeft geen eigen kluisje 
meer, maar krijgt steeds ad random een 
ander kluisje toegewezen. Verder moet 
de Schipholpas nu op meer locaties op 
het Schipholterrein gebruikt worden. 

ONDERMIJNING 

sterkeluchthaven.nl

Geef criminelen 
geen kans 

Draag je pas zichtbaar op plaatsen 
waar het moet, maar berg hem op als 
je bijvoorbeeld de trein naar huis pakt. 
Deel géén foto’s van je toegangspas op 
social media en let op aan wie je vertelt 
dat je er een hebt. Voor criminelen 
zijn mensen met een pas namelijk een 
mogelijke ingang tot onze luchthaven. 
Kijk voor meer tips tegen ondermijning 
op sterkeluchthaven.nl

Wees voorzichtig  
met je toegangspas 
voor Schiphol 

Opmerkelijk is te constateren dat criminelen altijd 
medewerking nodig hebben van mensen 
die werkzaam zijn op Schiphol. We moeten dus 
investeren in de bewustwording en het weerbaarder 
maken van alle medewerkers op Schiphol.

In Den Haag moet ondermijnende criminaliteit 
hoog op de agenda staan en hoog op de 

agenda blijven. Voor een succesvolle aanpak 
is een lange adem nodig, flexibiliteit, een groot 

lerend vermogen, innovatievermogen én we 
moeten elkaar als partners scherp blijven houden, 

zowel in de samenwerking als in het benoemen 
van de prioriteiten. Het is dus nooit klaar. 
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Ook mogen er geen foto’s gemaakt wor-
den van de overheidsdiensten binnen 
het beveiligde gebied. Daarnaast zijn 
veel middelen ontwikkeld om mede-
werkers alert en bewust te maken van 
hun kwetsbare positie. Een foto van 
jezelf met je Schipholpas op Instagram 
bijvoorbeeld, kan al voldoende zijn. Een 
van de belangrijkste ontwikkelingen 
vind ik zelf de poco’s (poco staat voor 
Points of Contact Ondermijning). Poco’s 
zijn medewerkers die zijn opgeleid om 
verdachte situaties en handelingen te 
zien en die aanspreekpunt zijn voor hun 
collega’s. We hebben hier in korte tijd 
heel veel goede ervaringen mee opge-
daan en we zien dat bedrijven zichzelf 
aanmelden om mee te gaan doen. Maar 
er is bijvoorbeeld ook een e-learning 
beschikbaar die medewerkers met een 
Schipholpas kunnen doen. 
Naast de fysieke barrières en de men-
selijke kant, is er ook de Haagse kant. 
Daar moet ondermijnende criminaliteit 
hoog op de agenda staan en hoog op 
de agenda blijven. Voor een succes-
volle aanpak is een lange adem nodig, 
flexibiliteit, een groot lerend vermogen, 
innovatievermogen én we moeten el-
kaar als partners scherp blijven houden, 
zowel in de samenwerking als in het 
benoemen van de prioriteiten. Het is 

dus nooit klaar. En er zijn nog wel een 
paar aandachtspunten die ik graag met 
‘Den Haag’ zou willen bespreken. 

U wilt aandachtspunten in  
Den Haag bespreken: welke  
zijn dat dan? 
‘Laat ik vooropstellen, we zijn echt op 
de goede weg. Alle partijen werken 
mee, er is enorm veel werk verzet in de 
afgelopen periode. Er is structureel geld 
gekomen, het staat op de agenda. Maar 
er is inderdaad wel een aantal aan-
dachtspunten, waarover ik graag met 
de minister van gedachten zou willen 
wisselen, omdat die buiten mijn macht 
als burgemeester liggen. De uitwisseling 
van informatie tussen de publieke en 
private partijen bijvoorbeeld. Bij vermoe-
dens van criminele betrokkenheid duurt 
dat proces enorm lang, tot wel drie jaar. 
Al die tijd kan iemand dus zijn of haar 
gang gaan. We hebben in Nederland de 
privacy van werknemers goed geregeld, 
maar criminelen maken misbruik van 
de zorgvuldigheid waarop we hiermee 
omgaan. Daar waar je snel en accuraat 
zou moeten handelen, moeten we nu op 
onze handen zitten. 
Een tweede aandachtspunt is de 
veiligheid van medewerkers: hoe be-
schermen wij mensen die benaderd zijn 

door criminelen? Hoe zorgen we ervoor 
dat medewerkers die zich melden, 
die informatie hebben en dat met ons 
delen, erop kunnen vertrouwen dat die 
informatie snelle opvolging krijgt? En 
dat zij vervolgens geen gevaar lopen? 
Daar valt naar mijn idee nog een wereld 
te winnen.’ 

Onlangs ging er een nieuwe  
campagne van start: een  
campagne van Meld Misdaad 
Anoniem. Is dat naast alle andere 
maatregelen nog wel nodig? 
‘Dat is zeker nodig. Naast mensen die 
weerbaar, alert en bewust zijn, moet 
men ook criminele activiteiten willen 
melden. Dat kan nu al bij je werkgever, 
bij de poco of bij de Koninklijke Mare-
chaussee. Maar met deze campagne 
willen we de meldingsbereidheid ver-
hogen én een extra meldpunt bieden, 
waar men echt anoniem de melding kan 
doen. En het gaat er ook om dat men 
beseft dat een deur een keer op een 
kiertje laten staan, of de andere kant 
op kijken niet zo onschuldig is. En dat 
men weet dat dit nooit bij één keer blijft. 
Dat zijn echt belangrijke stappen in een 
effectieve aanpak van criminaliteit. 
Wat ik ook niet onvermeld wil laten: er 
is nu ook een lesprogramma ontwikkeld 

Een tweede aandachtspunt is de veiligheid van 
medewerkers: hoe beschermen wij mensen die 

benaderd zijn door criminelen? Hoe zorgen we ervoor 
dat medewerkers die zich melden, die informatie 

hebben en dat met ons delen, erop kunnen vertrouwen 
dat die informatie snelle opvolging krijgt? En dat zij 

vervolgens geen gevaar lopen? Daar valt naar mijn idee 
nog een wereld te winnen.
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voor het ROC Airport College in Haarlem-
mermeer. Daar worden jonge mensen 
opgeleid voor een baan in de luchtvaart, 
zij worden tijdens hun opleiding al weer-
baar gemaakt. 

Wanneer is de samenwerking  
onder de vlag van Sterke  
Luchthaven een succes? 
‘Een beroemde uitspraak van Cruijff is 
“als je denkt dat je er bent dan ben je 
er geweest.” En hij heeft gelijk. Schiphol 
blijft, net als de havens in Rotterdam, 
IJmuiden en Antwerpen, een aantrek-
kelijk gebied voor criminelen. Zij blijven 
zoeken naar zwakke plekken, daar 
hebben ze ook de mensen en midde-
len voor. Wij moeten dus telkens weer 
evalueren, inventariseren, onderzoeken 
of datgene wat we doen nog klopt met 
de praktijk. Onze aandacht, onze focus 
mag niet verslappen. 

Journalisten, maar ook Den Haag, me-
ten het succes van Sterke Luchthaven 
aan de hoeveelheid drugs die wordt on-
derschept. Maar het succes van Sterke 
Luchthaven is juist dat de techniek, de 
logistiek én voorál de medewerkers er 
samen voor zorgen dat Schiphol geen 
interessante plek meer is voor crimine-

len. En dat er dus minder drugs worden 
onderschept. Wat we in feite doen is 
het criminele verdienmodel negatief 
beïnvloeden, door de luchthaven van 
binnenuit weerbaarder en daardoor ster-
ker te maken. En die aanpak vraagt dat 
wij continu meebewegen, dat we alert 
blijven en dat we ieder kiertje, iedere 

zwakke schakel die we vinden adequaat 
aanpakken. Een Sterke Luchthaven is 
een continue opgave voor iedereen die 
op Schiphol werkzaam is; het motto is 
dat we samen verantwoordelijk zijn voor 
een veilige werkomgeving op Schiphol.’ 

www.sterkeluchthaven.nl   ■

 Marianne Schuurmans-Wijdeven
Burgemeester van Haarlemmermeer  

Journalisten, maar ook  
Den Haag, meten het succes 
van Sterke Luchthaven aan de 
hoeveelheid drugs die wordt 
onderschept. Maar het succes 
van Sterke Luchthaven is juist 
dat de techniek, de logistiek 
én voorál de medewerkers er 
samen voor zorgen dat Schiphol 
geen interessante plek meer is 
voor criminelen.
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Al meer dan 10 jaar werken overheids-
organisaties binnen de 10 RIEC’s  
(Regionale Informatie- en Expertis-
ecentra) samen om ondermijnende 
criminaliteit zo effectief mogelijk aan 
te pakken. Onder het RIEC-LIEC-conve-
nant kunnen overheden, OM, Politie, 
Belastingdienst, Douane, FIOD, de Ne-
derlandse Arbeidsinspectie, Koninklijke 
Marechaussee, IND, UWV en NVWA 
hun kennis, expertise en informatie 

delen. Onder coördinatie van het RIEC 
kunnen deze worden gebruikt in casu-
istiek omtrent de aanpak van georga-
niseerde ondermijnende criminaliteit. 
Het LIEC verbindt de netwerkpartners 
met als doel informatie, kennis en 
ervaring samen te brengen, overzicht 
te bieden en de gezamenlijke aanpak 
op het gebied van regio-overstijgende 
fenomenen vorm te geven. Daarnaast 
ondersteunt het LIEC de RIEC’s op 

het gebied van informatievoorziening, 
communicatie, strategisch en juridisch 
advies. Ook heeft het LIEC de taak om 
het RIEC-LIEC-samenwerkingsverband  
te versterken en landelijk te vertegen-
woordigen. 

Het LIEC is zo in staat de behoefte van 
de partners in het netwerk te identifice-
ren, de samenwerking te versterken en 
knelpunten en kansen te signaleren. 

Een hennepplantage in een huurwoning, malafide uitzendbureaus en keiharde afrekeningen. 
Dagelijks halen kleine en grote voorbeelden van georganiseerde ondermijnende criminaliteit 
het nieuws. De urgentie om ondermijning aan te pakken en de samenleving hiertegen 
te beschermen en weerbaarder te maken is hoog. Een van de sleutels tot het succesvol 
verstoren en bestrijden van de criminele netwerken is een integrale samenwerking in de 
aanpak. Het LIEC (Landelijk Informatie- en Expertisecentrum) faciliteert de integrale 
samenwerking van haar partners in de aanpak van georganiseerde ondermijnende 
criminaliteit in Nederland.

HET LIEC VERBINDT,  
FACILITEERT EN  
ONDERSTEUNT IN DE  
INTEGRALE AANPAK VAN  
GEORGANISEERDE  
ONDERMIJNENDE CRIMINALITEIT 

Tekst | LIEC
Foto | Gemeenten Zaanstad & Meierijstad 
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Door steeds te anticiperen op verande-
ringen en ontwikkelingen in de omge-
ving, wordt de integrale aanpak continu 
doorontwikkeld. In de praktijk levert dit 
verschillende werkvormen en producten 
op die burgemeesters en gemeenteme-
dewerkers ondersteunen in de aanpak 
van georganiseerde ondermijnende 
criminaliteit. Voorbeelden hiervan zijn 
de Landelijke Fenomeentafels, het Ken-
nisplatform Ondermijning en het online 
magazine Code Geel.

Landelijke Fenomeentafels
Met de Landelijke Fenomeentafels 
(LFT’s) geeft het LIEC invulling aan het 
versterken van een robuust, wend-
baar en goed toegerust netwerk, dat 
ondermijnende processen duurzaam 
verstoort en de samenleving weerbaar-
der maakt.  Binnen een LFT werken 
partners samen op een geprioriteerd 
thema om de aanpak van georgani-

seerde ondermijnende criminaliteit te 
versterken. De partners delen onderling 
hun kennis en inzichten en bespreken 
knelpunten in de aanpak of samenwer-
king. Ook worden nieuwe strategieën en 
handelingsperspectieven ontwikkeld en 
actief ter beschikking gesteld aan het 
netwerk van de aanpak georganiseerde 
ondermijnende criminaliteit. Het LIEC 
ondersteunt en coördineert de LFT’s in 
advies, procesbegeleiding, het beschik-
baar stellen van kennisproducten op 
het Kennisplatform Ondermijning en  
de organisatie van evenementen. Mo-
menteel zijn er twee LFT’s operationeel: 
de LFT OMG en de LFT Ondermijning in 
de vastgoedketen. 

LFT Outlaw Motorcycle Gangs 
(OMG’s)
In 2012 stelt de minister van Justitie en 
Veiligheid dat Outlaw Motorcycle Gangs 
(OMG’s) broeinesten zijn van individu-

ele en georganiseerde criminaliteit. 
Een landelijke integrale aanpak OMG, 
de voorloper van de huidige LFT, wordt 
opgericht en zet sterk in op het aanpak-
ken van intimiderende en gewelddadige 
OMG’s met het doel om deze te weren 
uit het publieke domein. De georgani-
seerde aanpak is succesvol: inmiddels 
zijn zes OMG’s verboden. 

De aanpak van OMG’s is er een van de 
lange adem en tijdig en consequent 
optreden is van groot belang. Landelijke 
partners als het OM, JenV, bestuur, Be-
lastingdienst, FIOD, Politie, Koninklijke 
Marechaussee en het RIEC-LIEC-bestel 
zetten zich daarom nog steeds onver-
minderd in voor de OMG-aanpak met 
als doel de OMG-problematiek landelijk 
en regionaal te blijven monitoren om 
tijdig de juiste interventies te kunnen 
plegen. Succesvol gebleken interven-
ties worden geborgd en landelijk ter 
beschikking gesteld. 

Voorzitter van het Landelijk Strategisch 
Overleg OMG is Burgemeester  
Hamming van de gemeente Zaanstad. 
Over de LFT OMG en de noodzaak van 
de landelijke integrale aanpak van dit 
fenomeen: “De invloed van OMG's is 
groot op ondermijnende criminaliteit 
in onze samenleving. Dat ervaar ik in 
Zaanstad, maar heb ik ook op eerdere 

ONDERMIJNING 

'Een van de sleutels tot het  
succesvol verstoren en bestrijden  
van de criminele netwerken  
is een integrale samenwerking  
in de aanpak'

'Door deze samenwerking 
én met steun vanuit de 
ministeries kunnen we 

daadwerkelijk een  
vuist maken!'

Burgemeester Van Rooij,  
gemeente Meierijstad
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Nadine Vaes, hoofd LIEC
Waarin onderscheidt het LIEC zich van andere organisaties die actief 
zijn op het gebied van georganiseerde ondermijnende criminaliteit? 
“Er zijn veel initiatieven, onderzoeken en oplossingen, daarin kunnen we echt 
van elkaar leren, maar soms zie je ook door de bomen het bos niet meer. Het 
LIEC brengt lokale, regionale en landelijke kennis, expertise en aanpakken 
samen en verbindt de partners die hierbij betrokken zijn. Zo kunnen we van en 
met elkaar leren en de aanpak van georganiseerde ondermijnende criminaliteit 
versterken. Als het wiel niet steeds opnieuw hoeft te worden uitgevonden scheelt  
dit ook veel tijd en geld.”

Levert het LIEC ook een bijdrage op gemeentelijk niveau?
“De RIEC’s zijn de directe lijn met gemeenten. Het LIEC brengt de netwerkpart-
ners ook op landelijk niveau met elkaar in verbinding zodat kennis en projecten 
worden gedeeld. De producten die de LFT’s leveren zijn vaak direct lokaal toe-
pasbaar. Zo werd er vorig jaar bijvoorbeeld een artikel geschreven voor gemeen-
ten over de ondermijningsrisico’s bij opvanglocaties voor Oekraïense vluchtelin-
gen, met handvatten hoe hiermee om te gaan. Maar ook hebben we een tool om 
spookbewoning te kunnen detecteren beschikbaar gemaakt voor alle gemeenten 
in Nederland. Door breder te profiteren van wat is ontwikkeld wordt de aanpak 
nog effectiever.”

Voor welke uitdagingen staat het LIEC de komende periode.
“Een positieve uitdaging is de toekenning van structurele gelden aan de RIEC’s 
en het LIEC. Dit biedt de mogelijkheid om onze organisaties blijvend te verster-
ken. Hierdoor kunnen kennis en expertise beter worden geborgd en kan de 
opgedane kennis en ervaring van de afgelopen jaren duurzaam worden ingezet. 
Dit zijn belangrijke stappen in het ondersteunen en faciliteren van de integrale 
aanpak van georganiseerde ondermijnende criminaliteit.“

'Door breder te profiteren van 
wat is ontwikkeld wordt de 
aanpak nog effectiever'

Nadine Vaes, hoofd LIEC

3 vragen aan: 
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plekken ervaren. We ondervinden aan 
den lijve de impact van OMG's die hele 
buurten kunnen ontwrichten. Dit soort 
criminaliteit is georganiseerd. Daar 
moeten wij dus ook iets georganiseerds 
tegenover zetten door met alle overhe-
den en partners op strategisch niveau 
te overleggen. Samen werken aan 
afspraken over strategie en uitvoering 
is cruciaal om tegenwicht te kunnen 
bieden. De samenwerking binnen 
de LFT ervaar ik als constructief en 
productief. Denk bijvoorbeeld aan de 
verboden die tot stand zijn gebracht. 
Hierdoor dringen we deze ondermijning 
terug naar de onderwereld.  
Onderwereld moet onderwereld  
blijven en niet vermengen met  
de bovenwereld.”

LFT Ondermijning in de  
vastgoedketen
Burgemeester Van Rooij, van de ge-
meente Meierijstad en voorzitter van 
het Landelijk Strategisch Overleg LFT 
Ondermijning in de vastgoedketen over 
de noodzaak van deze LFT:  
“Het is onacceptabel dat criminelen 
voet aan de grond krijgen door panden 
te misbruiken en gevierde zakenlui 
worden door het witwassen via vast-
goed. Dit speelt in veel gemeenten en 
daarom is het goed dit fenomeen aan 
te pakken. Dat we daarin succesvol 
kunnen zijn bewijst onze aanpak van 
de OMG’s. Samen hebben we heel  
veel expertise: binnen de LFT, maar 
ook door het delen van interessante 
aanpakken door burgemeesters uit 

diverse gemeenten. Door deze sa-
menwerking én met steun vanuit de 
ministeries kunnen we daadwerkelijk 
een vuist maken!”

Met deze LFT worden de publieke en 
private krachten gebundeld, om de 
vastgoedsector weerbaarder te maken 
tegen georganiseerde ondermijnende 
criminaliteit. Ook voor dit thema geldt 
dat structurele aandacht voor samen-
werking nodig blijft om tot de gewenste 
veranderingen te komen. Samen met 
de partners werkt het LIEC daarom 
concreet aan acties, die helpen om 
misbruik van het vastgoed door de 
georganiseerde misdaad te voorkomen 
en terug te dringen. 

Kennisplatform Ondermijning
Met kennis heeft de overheid meer 
slagkracht. Een goede integrale samen-
werking is dan ook gebaat bij landelijke 
kennisdeling. Met dat beeld op het 
netvlies heeft het RIEC-LIEC-bestel des-
tijds in samenwerking met het Aanjaag-
team Ondermijning het Kennisplatform 
Ondermijning (KPO) ontwikkeld. Een 
platform om kennis snel, eenvoudig én 
veilig met elkaar te delen en zo de ‘le-
rende overheid’ te versterken. Het KPO 
bestaat uit een publiek en vertrouwelijk 
gedeelte. Het publieke gedeelte bevat 
een kennisbank en een module met 
24/7 het meest actuele nieuws over 
ondermijning. Het vertrouwelijke ge-
deelte van het KPO is enkel na registra-
tie toegankelijk voor professionals die 
werkzaam zijn in de aanpak van onder-

mijning bij RIEC convenantpartners. De 
kennisbank bevat kennisdocumenten 
zoals plannen van aanpak en rappor-
ten, maar bijvoorbeeld ook podcasts. 
De content is overzichtelijk verdeeld 
over thema’s zoals drugs- en vastgoed-
criminaliteit, witwassen, mensenhan-
del, zorgfraude en OMG. Professionals 
kunnen hier kennis vinden en hun 
eigen kennis delen. Deze kennisdocu-
menten bevatten nadrukkelijk geen 
subject- of andersoortige persoonsge-
gevens. Een redactieraad ziet hierop 
toe. Ook heeft het KPO een communi-
ty-functie waarmee eenvoudig contact 
kan worden gelegd met professionals 
uit heel Nederland. Dit jaar neemt het 
LIEC het KPO  in beheer en wordt het 
platform verder doorontwikkeld. 

Code Geel
Synthetische drugs, weerbaar bestuur 
en ondermijning in de amateursport  
is een aantal recente thema’s van 
Code Geel; het online magazine over 
ondermijnende criminaliteit. Onder 
hoofdredactie van het LIEC en in 
samenwerking met de RIEC’s verschij-
nen jaarlijks drie edities. Het magazine 
is primair gericht op burgemeesters, 
maar sluit ook aan op de informatie-
behoefte van alle betrokken partners 
in de aanpak van georganiseerde 
misdaad. In Code Geel delen burge-
meesters aan de hand van het thema 
van de editie hun ervaringen, komen 
onderzoekers aan het woord en worden 
interessante projecten uitgelicht. ■

Meer info & contact
Algemeen: www.riec.nl

KPO: www.kennisplatformondermijning.nl
Code Geel: magazines.riec.nl/codegeel  

LIEC: info@liec.nl 
LFT’s: LFT@liec.nl 

Burgemeester Hamming, 
gemeente Zaanstad
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MENSENHANDEL KOMT IN 
HEEL NEDERLAND VOOR

Mensenhandelaren weten  
precies de zwakke plek van 
anderen te vinden. Opererend 
onder de radar van opsporing-
instanties en gemeenten maken 
ze van uitbuiting een verdien-
model. Voor burgemeesters is 
hier een belangrijke agenderende 
rol weggelegd. ‘We weten dat 
mensenhandel heel moeilijk 
zichtbaar is’, zegt Nationaal 
Rapporteur Mensenhandel en 
Seksueel Geweld tegen  
Kinderen Conny Rijken.  
‘Dat vraagt om alertheid.’ 

Tekst | Roxanne Koenis
Foto  | Roma Kaiukua, Mak 
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Rijken doet sinds 1998 onderzoek naar 
mensenhandelpraktijken. Eerst als we-
tenschappelijk onderzoeker, vervolgens 
als hoogleraar mensenhandel aan de 
Universiteit Tilburg en sinds september 
2022 als Nationaal Rapporteur Men-
senhandel en Seksueel Geweld tegen 
Kinderen. De verschillende gezichten 

van mensenhandel kent ze goed: van 
de Nederlandse tiener die gedwongen 
wordt om seks te hebben tegen beta-
ling, tot de Roemeense arbeidsmigrant 
die wordt uitgebuit in de kassen; van 
de alleenstaande minderjarige in een 
azc die worden geronseld door een 
criminele bende, tot de jongen met een 
licht verstandelijke beperking die wordt 
uitgebuit als huisslaaf. 

Gemeenten hebben een  
belangrijke rol
‘Gemeenten hebben hier een belang-
rijke rol: zij zijn de ogen en oren van de 
overheid die het dichtst bij de burger 
staan’, zegt Rijken. In het Interbestuur-

lijk Programma (IBP) is ook de afspraak 
opgenomen dat elke gemeente over 
specifiek mensenhandel beleid moet 
beschikken. Daarnaast is mensenhan-
del opnieuw opgenomen als prioriteit 
op de Veiligheidsagenda. ‘Gemeenten 
zijn steeds belangrijker in de aanpak 
van mensenhandel, burgemeesters 
hebben hierbij een belangrijke agen-
derende rol. Als dit thema politiek-be-
stuurlijk geen prioriteit krijgt is het voor 
de uitvoering ontzettend lastig hier 
actie op te ondernemen. Soms hoor ik 
een bestuurder zeggen: dit komt niet 
voor in mijn gemeente. Het is een pijn-
lijke constatering, maar mensenhandel 
komt overal voor.’ 

‘Het is goed om te zien 
dat mensenhandel 
opnieuw is opgenomen 
als prioriteit op de 
Veiligheidsagenda’ 
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Arbeidsuitbuiting 
Nationaal Rapporteur Rijken maakt 
zich in het bijzonder zorgen over 
mensen die in een kwetsbare situa-
tie zitten, zoals arbeidsmigranten in 
Nederland. In Nederland werken ruim 
800.000 arbeidsmigranten. Iets meer 
dan de helft van deze groep werkt in 
de uitzendbranche in sectoren waar 
vooral sprake is van laagbetaalde, 
laaggeschoolde en flexibele arbeid. Zij 
hebben vaak minder goede kennis van 
Nederlandse wet- en regelgeving. Daar-
naast is vaak sprake van meervoudige 
afhankelijkheid van hun werkgever, 
bijvoorbeeld voor huisvesting, vervoer 
en verzekeringen.

‘Arbeidsmigranten zijn daarmee kwets-
baar voor uitbuiting’, zegt Rijken, ‘het is 
voor gemeenten ontzettend belangrijk 
om daar alert op te zijn. Welke werkge-
vers in mijn gemeente zetten arbeids-
migranten in? En hoe gaan zij met hen 
om? Daar hoort een kennisniveau bij: 
wat is de aard en omvang, wat speelt 
er op lokaal niveau?’ 

Uit onderzoek van de Nationaal Rap-
porteur blijkt al jaren een daling van 
het aantal gestarte opsporingsonder-
zoeken naar arbeidsuitbuiting. Tege-
lijkertijd zijn er in de afgelopen twee 
jaar juist veel meer slachtoffers van 
arbeidsuitbuiting gemeld dan voor-

heen. ‘Dit is ernstig, aangezien het hier 
gaat om schrijnende en mensonteren-
de zaken.’

Belang van drempels opwerpen
Volgens Rijken gaat het om drempels 
opwerpen en voldoende voelsprieten 
uitzetten. Dat kan bijvoorbeeld door het 
stellen van eisen aan de huisvesting 
van arbeidsmigranten in een gemeen-
te. ‘Dit is bij uitstek een rol voor burge-
meesters. Je wil voorkomen dat er een 
grote brand uitbreekt in een pand en 
dat niemand weet hoeveel mensen er 
wonen. Of dat mensen moeten wonen 
op plekken die niet geschikt zijn  
voor bewoning.’ 

Volgens Rijken is het terecht dat 
Emile Roemer als voorzitter van het 
Aanjaagteam Bescherming Arbeids-
migranten een beroep op gemeenten 
heeft gedaan om arbeidsmigranten 
fatsoenlijk te huisvesten. ‘Je ziet vaak 
dat er wel ruimte wordt gemaakt voor 
distributiecentra, maar geen voorzie-
ningen worden getroffen voor huisves-
ting van de arbeidsmigrant. Daar ligt 
een rol voor gemeenten: voorwaarden 
scheppen. Weet waar arbeidsmigran-
ten gehuisvest zijn. Dan wordt over-

bewoning sneller inzichtelijk en kan je 
dat aanpakken. Nu zien we dat veel 
migranten ingeschreven blijven staan 
in de RNI.’ 

 ‘We hebben alertheid nodig om ar-
beidsuitbuiting en andere vormen van 
mensenhandel - waar ook de leefom-
standigheden onder kunnen vallen - te 
kunnen signaleren.’

Prostitutiecontroles
Uit onderzoek van de Nationaal Rap-
porteur blijkt seksuele uitbuiting in 
de sekswerkindustrie zich al jaren te 
verschuiven van de zichtbare sector 
(bordelen en raamprostitutie), naar 
de minder zichtbare sectoren, zoals 
thuisprostitutie, straatprostitutie en 
hotelprostitutie. 

‘Het valt me op dat er onduidelijkheden 
zijn bij de controles op misstanden. 
Soms worden controles door politie en 
gemeentelijke toezichthouders samen 
uitgevoerd, soms alleen door gemeen-
ten. Om te voorkomen dat we het zicht 
verliezen op sekswerk en de misstan-
den die daar kunnen voorkomen, 
moeten we een eenduidige  
aanpak hebben.’ 

Rijken heeft zorgen bij de voornemens 
in de nieuwe Wet Regulering Sekswerk 
(WRS). ‘De rol van de gemeente is dan 

'Weet wat er 
speelt in 

je gemeente'

‘Gemeenten zijn steeds belangrijker in de 
aanpak van mensenhandel, burgemeesters 
hebben hierbij een belangrijke rol'
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groter, zij staan aan de lat voor het 
verstrekken van de vergunning. Het is 
belangrijk om te weten: Wie doet de 
controle? Zijn gemeenten hiertoe uit-
gerust? Om niet het risico te lopen dat 
dit soort misstanden blijven bestaan, is 
het nodig om dit goed te borgen.’

Kwetsbare inwoners
Voor criminele uitbuiting ziet de 
Nationaal Rapporteur steeds meer 
aandacht, ze ziet dit als een positieve 
ontwikkeling. ‘Slachtoffers raken snel 
verstrikt in het web van daders van 
mensenhandel. Ze weten precies de 
zwakke plekken van mensen te vinden. 
Dat ze zich richten op mensen die in 
een kwetsbare situatie zitten, bijvoor-
beeld mensen met een licht verstan-
delijke beperking, die minder goed 
kunnen overzien wat de consequenties 
zijn of minder goed weerstand kunnen 
bieden. Of jongeren die denken dat 
je met het wegbrengen van pakketjes 

drugs makkelijk geld kan verdienen, 
maar vervolgens niet meer uit het  
circuit kunnen komen. Of mensen  
zonder verblijfsvergunning die leven in 
de marge van de samenleving. Als er 
geen andere mogelijkheden zijn maakt 
dat je kwetsbaar voor uitbuiting.’ 

‘Weet wat er speelt’
Ook asielzoekers en vluchtelingen 
bevinden zich in een kwetsbare positie. 
‘Een voorbeeld zijn mensen bij opvang-
centra die in busjes worden opgehaald. 
Vervolgens worden meldingen hierover 

niet verder uitgezocht. Dit zijn het soort 
signalen waar alarmbellen moeten 
afgaan. Wat gebeurt daar?’ 

Volgens Rijken is het belangrijk om 
hierbij in te zetten op preventie, sig-
nalering, hulpverlening, vervolging en 
berechting. ‘De aanpak mensenhandel 
vergt veel samenwerking met een groot 
aantal partners in het netwerk. Als er 
een melding komt, dan moet er ook 
follow-up aan worden gegeven. Je bent 
hier afhankelijk van andere partijen.’ 

Burgemeesters kunnen volgens Rijken 
een verbindende en aanjagende rol 
spelen. Zowel in hun eigen gemeente, 
als in de regio. Het is belangrijk dat 
zij goed op de hoogte zijn van wat er 
speelt en hierover met partners in 
gesprek gaan. ‘Mensenhandel  
komt voor in heel Nederland. Het is  
niet iets exotisch. Weet wat er speelt  
in je gemeente.’  ■

‘Daders van 
mensenhandel weten 

precies de zwakke 
plekken van mensen 

te vinden’

Conny Rijken
 Nationaal Rapporteur Mensenhandel en 

Seksueel Geweld tegen Kinderen
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EN DAN BELT DE 
MELDKAMER…  

TERUGBLIK   

Het is vrijdagmorgen 21 oktober 
2022. Zoals gewoonlijk staat de  
wekker op half acht, maar stap ik rond 
7 uur uit bed. Ik start de dag, ook 
weer zoals gewoonlijk, met een kop 
thee en het lezen van de lokale krant. 

Dan belt de meldkamer: ‘Aanvaring op 
de Waddenzee tussen de sneldienst 
en een jacht. Jacht deels gezonken, 
doden vallen niet uit te sluiten.’

Nog geen minuut later belt onze 
teamchef politie met bijna dezelfde 
mededeling, echter de gevolgen lijken 
minder erg. Na een kort gesprek, 
waarin ik aangaf in een minuut tijd 
twee verschillende versies te hebben 
gehoord zijn we het snel eens: duide-
lijkheid is een noodzaak.

De levensader tussen Terschelling 
en de wal wordt gevormd door rederij 
Doeksen, er vaart een veerdienst, met 
ook auto’s aan boord en maximaal 
ca. 800 passagiers, duur ca. 2 uur, en 
een sneldienst, een catamaran met 
een capaciteit van ca. 400 personen 
die in ca. 50 minuten de oversteek 

naar Harlingen maakt. De aanvaring is 
met de sneldienst. 

Niet veel later blijkt het jacht waarover 
werd gesproken een watertaxi van een 
rederij uit Harlingen te zijn. Werkne-
mers van een bouwbedrijf maakten 
dagelijks met deze watertaxi de over-
steek naar het eiland om te werken 
aan een woningbouwproject. 
In de piket app groep van de gemeen-
te Terschelling maak ik een korte 
melding van hetgeen gebeurd is en 
dat ik wacht op duidelijkheid.

Onze driehoek met politie en OM 
behelst ook de gemeenten Waadhoe-
ke, Harlingen en Vlieland. Omdat de 
genoemde rederij ook de verbinding 
tussen de wal en Vlieland verzorgt én 
omdat Harlingen de gemeente is waar, 
naar verwachting, de slachtoffers 
aan wal komen, plan ik om 9 uur een 
vergadering van de driehoek in met 
als doel af te spreken welke gemeente 
in de lead is, duidelijkheid voor alles. 
Het overleg duurt slechts enkele minu-
ten. Terschelling pakt dit op, collega’s 
steunen waar nodig. 

GRIP 3
In die tussentijd komen er doorlopend 
telefoontjes en whatsapp berichten 
binnen. En echt, dat duurt tot laat in 
de middag. Op dat moment zitten we 
in een grip 2 situatie, welke al snel, in 
overleg met de dienstdoende officier 
van dienst, wordt opgeschaald naar 
grip 3. 

Het ROT (in Drachten) staat paraat, 
en het gemeentelijke beleidsteam 
(GBT) komt bijeen. En dan blijkt dat al 

die trainingen van de veiligheidsregio 
echt zin hebben gehad. Ik heb altijd 
(in de cloud) een agenda voorhanden 
voor een GBT overleg met daarbij een 
aantal belangrijke aandachtspunten, 
bijvoorbeeld afstemming ROT over 
vergadertijden, mogelijke emotionele 
betrokkenheid van de mensen aan 
tafel en communicatie, maar bovenal 
hoe ronden we de vergadering,  
conform de BOB structuur, binnen  
een kwartier af. 

Het beeld dat we, zo’n twee uur na 
de aanvaring, hadden is dat er een 
aanvaring was tussen de sneldienst 
en een watertaxi. De watertaxi was 
zwaar gehavend. Er waren doden en 
vermisten. Om hoeveel mensen het 
precies ging was nog onduidelijk, mo-
gelijk was er ook een kind bij betrok-
ken. Hulpdiensten zijn ter plaatse. Aan 
boord van de sneldienst waren een 
kleine 30 personen. Enkelen hebben 
uit hoofde van hun medische beroep 
hulp kunnen bieden. Natuurlijk zat de 
schrik er goed in. Ook dit schip had 
averij opgelopen, lag ietwat scheef in 
het water, maar kon veilig Harlingen 
bereiken. In de terminal daar werden 
de passagiers opgevangen. 

In totaal is het GBT die dag 5 maal bij-
een geweest. De grip situatie is rond 
17 uur afgeschaald naar 0. 

In de loop van de dag wordt duidelijk 
dat er twee doden zijn en twee vermis-
ten, waaronder een kind van 12 jaar. 
De jongen zou een dagje met papa 
mee naar het werk gaan. 
Vanzelfsprekend pakt de pers zo  
een ernstig ongeval snel op. Vandaar 

Caroline van de Pol, burgemeester Terschelling 
Foto | Berbe Rinders
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dat ik, per watertaxi, einde middag 
naar Harlingen ben gegaan voor  
de persconferentie op het gemeente-
huis aldaar. 

Maar er gebeurt zo’n dag zoveel meer
Ik meen dat ik die dag zo’n 200 
appberichten en 100 telefoontjes 
heb gehad. Natuurlijk vragen van de 
kinderen: ‘Zijn jullie in orde?’, maar 
ook van familie en vrienden. Daar-
naast: meldkamer, regionale politie, 
lokale politie, veiligheidsregio, KNRM, 
de voorzitter van de Friese veiligheids-
regio, collega burgemeesters, onze 
commissaris van de Koning, pers. Wel 
eens onder de douche je haren staan 
wassen en tegelijkertijd bellen? Ik kan 
dat, weet ik nu.

Daarnaast moet je bij zo’n grip 3 
situatie als burgemeester sterk in je 
schoenen staan. Goedbedoelde ad-
viezen moet je soms naast je neerleg-
gen. Bijvoorbeeld: ‘er zit een kapitein 
overstuur in de terminal, daar moet je 
even naartoe’. Nee dus. Of: ‘we heb-
ben onze eigen medewerkers klaar 
zitten om vragen te beantwoorden.’ 
Nee dus. Allemaal logisch, lief en 
aardig, maar een grip 3 situatie vraagt 

om andere acties. Even geen burger-
moeder, even niet empathisch, eerst 
zakelijk en professioneel handelen.

Tijdens de vaartocht richting perscon-
ferentie krijg ik het advies om deze 
wel met politie en OM te doen, eerder 
was afgesproken dit niet te doen. Zo’n 
20 minuten voor de persconferentie 
hoor ik dat het toch anders gaat. De 
locoburgemeester van Harlingen en 
ik staan er samen voor. De zaal zit vol 
met landelijke verslaggevers. En voor 
mijn gevoel weet ik bijna niets; ik kan 
niets zeggen over de toedracht van 
het ongeluk, noch over de slachtoffers 
en de geruchtenmachine via social 
media ligt op stoom. Ik heb ervaren 
dat de pers me gunstig gezind was. 

De dagen daarna
Eenmaal thuis ben ik in een stoel ge-
ploft. Bekaf, echt. En dan nog naden-
ken over de komende dagen. De dag 
erna hebben we ’s morgens op het 
gemeentehuis een bijeenkomst voor 
inwoners gehouden. Deze werd matig 
bezocht, maar zeker de mensen die 
het ongeluk van nabij hebben meege-
maakt hebben dit op prijs gesteld.  
’s Middags hebben we de hulpdien-

sten uitgenodigd. Die bijeenkomst 
werd goed bezocht. 

De dag daarna kwam de familie van 
de vermiste man naar ons eiland. Zijn 
vrouw, zonen, ouders, naaste familie 
en vrienden. Ik heb ze ontvangen 
in de haven, we hebben met elkaar 
gepraat op het gemeentehuis, gewan-
deld over het strand, waar ze konden 
spreken met onder andere mensen 
van de SAR (Search And Rescue) 
en konden zien dat er volop werd 
gezocht. Dat deed ze goed.

De moeder van het vermiste kind 
wilde zelf ook komen zoeken.  
Begrijpelijk, maar stel je voor!  
De familierechercheur heeft dit in 
goede banen weten te leiden. 

En nu
Inmiddels is de vermiste man  
gevonden, aangespoeld op ons 
strand, maar het kind (zijn naam  
is Riemer) nog niet.

Ik heb persoonlijke berichten gestuurd 
aan de nabestaanden. Eén van de 
overledene kwam uit Kroatië. Ik heb 
zijn familie kunnen schrijven dat hij 
zich als held heeft gedragen door 
hulp te bieden aan zijn medereizigers. 
Maar wat schrijf je aan de moeder van 
een vermist kind, terwijl de andere 
overledene haar echtgenoot is?  
Uiteindelijk heb ik een brief van  
moeder aan moeder geschreven.  
De slachtoffers woonden niet op  
Terschelling. De persoonlijke  
contacten met nabestaanden worden- 
verzorgd door de burgemeesters van 
hun woonplaats.

En is alles goed gegaan? Ik denk het 
niet. Gelukkig maken we een Grip 3 
situatie niet regelmatig mee en krijgen 
we het dus niet ‘in de vingers’. Alle 
lof voor alle (al dan niet commerciële) 
hulpdiensten. 

En we zoeken door. Nog steeds. Er is, 
naast mijn eigen kinderen en klein-
kinderen, geen kind waar ik zo vaak 
aan denk. En niet alleen ik, maar alle 
eilanders dragen dit mee. ■

TERUGBLIK   

De watertaxi die bij Terschelling betrokken was bij de aanvaring met een 
snelboot, arriveert in de haven van Harlingen. (bron: ANP)
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Het wordt niet snel meer als vroeger. 
‘Gewoon’ is nu een wereld waarin we 
ons lockdowns kunnen voorstellen: met 
uitgestorven straten, nagenoeg alle 
voorzieningen gesloten en maatrege-
len die diep ingrijpen in het leven van 
mensen. Een oorlog op ons Europese 
continent volgde naadloos en bracht 
de angst voor militaire dreiging en het 
bewustzijn van de kwetsbaarheid van 
vitale processen in onze samenleving. 
Het is de realiteit, al zullen we ons daar 
nooit bij neerleggen. Maar een weer-
bare en veerkrachtige samenleving 
die is voorbereid op een veelvoud aan 
dreigingen is belangrijker dan ooit.

De nieuwe standaard gaat gepaard met 
grote verwachtingen vanuit de samen-
leving richting de overheid. Als het 
gaat om snelheid van handelen, een 
vangnet voor getroffenen en de manier 
waarop mensen worden geïnformeerd. 
De crisisplanvorming en –preparatie 
is amper bij te benen. Maar er zijn 
belangrijke ankers.  

Complex
Veiligheid is de basis in het leven. Zon-
der onze veiligheid is er geen vrijheid. 
Met de hedendaagse dreigingen is dat 

besef gegroeid. Tegelijkertijd groeit het 
aantal dreigingen, ook in complexiteit 
en onderlinge verwevenheid. Internati-
onale aspecten, gekoppelde systemen, 
kwetsbaarheid van voorzieningen. Met 
de recente Veiligheidsstrategie voor 
het Koninkrijk der Nederlanden is dit 
jaar een koers neergelegd voor de 
manier waarop we met elkaar werken 

aan die veiligheid. Voor het eerst doen 
we dat samen met alle landen in het 
Koninkrijk, omdat veel van de gevaren 
hetzelfde zijn. Ook worden met deze 
strategie binnenlandse en buitenland-
se veiligheid beleidsmatig met elkaar 
verbonden, om recht te doen aan de 
verwevenheid en om nieuwe dwarsver-
banden te kunnen leggen.

NCTV / NATIONAAL CRISISCENTRUM

PARTNERS BIJ  
DREIGING & CRISIS 

Tekst | Herman Wiersema en Marco Zannoni

Generaties lang waren ‘dreiging’ en ‘crisis’ uitzonderlijk, van korte duur en iets 
van lang geleden. Met de coronacrisis en de oorlog in Oekraïne is dat in korte 
tijd drastisch veranderd. Dat vraagt veel van de overheid én de samenleving – en 
zeker ook van burgemeesters. Directeur Marco Zannoni en hoofd communicatie 
Herman Wiersema van het Nationaal Crisiscentrum en de NCTV belichten  
verschillende aspecten.

Herman Wiersema, Hoofd Communicatie bij Nationaal Coördinator  
Terrorismebestrijding & Veiligheid (NCTV) en Nationaal Crisiscentrum
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Moedwillig of niet
Het lokale perspectief is daarbij net zo 
relevant als de internationale aspecten. 
Want de uitgangspunten zijn overal 
hetzelfde. Zoals de noodzaak om zowel 
moedwillige (security) als niet-moedwil-
lige (safety) dreigingen in ogenschouw 
te nemen. Zo veranderen geopolitieke 
machtsverhoudingen in hoog tempo. 
Cyberaanvallen nemen toe en in onze 
digitale wereld staat de betrouwbaar-
heid van informatie steeds vaker op  
het spel. De grensoverschrijdende 
georganiseerde criminaliteit onder-
graaft stabiele maatschappelijke 
verhoudingen. Tijdens de coronatijd 
hebben we gezien hoe een pandemie 
tot grote maatschappelijke onrust kan 
leiden. En ook de gevolgen van klimaat-
verandering hebben een grote en  
groeiende invloed op onze manier  
van leven. De Veiligheidsstrategie  
richt zich op dreigingen die de  
nationale veiligheid kunnen raken.  
Bij de uitwerking van de strategie zal 
ook rekening moeten worden ge-
houden met sociaaleconomische en 
demografische factoren zoals armoede-
problematiek, toegang tot onderwijs en 
zorg, tegengaan van discriminatie en 
ongelijke behandeling. 

Allemaal
Regie op nationale veiligheid ligt bij 
de overheid. Maar voor een veilige 
en weerbare samenleving is de inzet 
van iedereen nodig: niet alleen van de 
overheid in al haar geledingen, maar 
ook van burgers, bedrijven en maat-
schappelijke organisaties. Samen zijn 
we verantwoordelijk om onze veilig-
heid te beschermen. Daarbij weten 
we: absolute veiligheid bestaat niet, 
dreigingen kunnen niet volledig worden 
weggenomen. We willen de kans en 
impact verminderen. Daarmee ligt de 
focus op risicobeheersing, en niet op 
risico-uitsluiting. Dit vraagt van ons 
allemaal dat we voorbereid zijn. Ook 
als het onverhoopt toch fout gaat. 

Openheid 
Decennialang heeft risicocommuni-
catie beperkt aandacht gekregen, 
zeker op landelijk niveau. Het vragen 
van een verantwoordelijkheid aan 
inwoners begint met openheid over de 
hedendaagse risico’s. Dat gaat ook om 
duidelijkheid over mogelijke (blijvende) 
impact van korte en langdurige crises 
op de manier van leven zoals we die 
gewend zijn. Veranderingen in onze 
manier van leven kunnen nodig zijn om 
de kans en impact van de dreiging te 

verkleinen. De respons op klimaatver-
andering en pandemieën is hier een 
belangrijk voorbeeld van. Door aan te 
sluiten op specifieke omstandigheden 
en een concreet handelingsperspectief 
te bieden, kunnen organisaties en  
burgers geholpen worden om tot actie 
over te gaan en de weerbaarheid  
te versterken.

Risicocommunicatie
Met DenkVooruit.nl is vorig jaar een 
nieuwe start gemaakt met landelijke 
risicocommunicatie. De website biedt 
een overzicht van situaties waar men-
sen zorgen over kunnen hebben. Per 
thema wordt uitgelegd wat de overheid 
doet en welke voorbereidingen je als 
inwoner kunt treffen. Als de informa-
tiebehoefte of de dreiging toeneemt, 
kan de inhoud en toon van de website 
worden aangepast. 

Veiligheidsregio’s en gemeenten zijn 
belangrijke partners: zij weten als geen 
ander mensen te bereiken en kunnen 
de vertaalslag maken naar regionale 
en lokale omstandigheden. Juist als 
een risico dichtbij komt of mensen 
persoonlijk worden aangesproken, is 
risicocommunicatie effectief. Net als in 
de coronacrisis, maken we gebruik van 
gedragsexpertise en onderzoek.

Nationale crisisstructuur 
Juist omdat de complexiteit van de cri-
ses toeneemt, blijft het van belang om 
ons zo goed mogelijk voor te bereiden 
en toe te rusten. Naast het werken aan 
veerkracht en weerbaarheid. De Evalu-
atiecommissie Wet Veiligheidsregio’s 
stelde in 2020 dat we in Nederland 
onvoldoende paraat stonden voor de 
grotere, grensoverschrijdende crises 
van de toekomst die steeds ingewik-
kelder, onvoorspelbaar en langduriger 
worden. De minister van Justitie en 
Veiligheid heeft onlangs de hoofdlijnen 
van de nationale crisisstructuur geac-
tualiseerd. De rollen, taken en verant-
woordelijkheden van de belangrijkste 
actoren daarbinnen zijn vastgelegd in 
het vernieuwde Nationaal Handboek 
Crisisbeheersing. De nationale crisis-

Marco Zannoni, Directeur Nationale Crisisbeheersing &  
Bewaken en Beveiligen
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structuur kan worden geactiveerd in si-
tuaties met een spoedeisend karakter, 
waarbij de nationale veiligheid in het 
geding is, of waarbij sprake is van een 
grote uitwerking op de maatschappij. 

Intensief en flexibel
Bij de aanpak van een crisis moeten we 
oog hebben voor mogelijke gevolgen, 
voor kwetsbare groepen en voor de uit-
voeringspraktijk, de handhaafbaarheid 
en de financiële haalbaarheid. Ook 
moeten we kunnen uitleggen waarom 
we bepaalde maatregelen nemen. 
Daarom is de nationale crisisorgani-
satie van begin af aan gericht op een 
intensieve en flexibele samenwerking 
met medeoverheden, overheidsdien-
sten en betrokken publieke en private 
partners, als samenstellende delen van 
een landelijk dekkend stelsel. 

Zo kunnen op uitnodiging een bur-
gemeester of een voorzitter van een 
veiligheidsregio met raadgevende stem 
aan crisisvergaderingen deelnemen. 
Verder kunnen ook andere operatio-
nele partners en inhoudelijke deskun-
digen als adviseur deelnemen. Denk 
daarbij aan politie, inlichtingen- en vei-
ligheidsdiensten, krijgsmacht, Konink-
lijke Marechaussee en private partners 
zoals aanbieders van vitale processen 
of kennisinstituten of -netwerken. 

Eén crisisstelsel
Tegelijk met het vernieuwde handboek 
verscheen ook de Contourennota 
Versterking Crisisbeheersing en Brand-
weerzorg. Daarin schetst het kabinet 
hoe de organisatiestructuur en samen-
werking structureel worden versterkt. 
Uitgangspunt is om daarbij als één 
overheid te opereren, ongeacht geogra-
fische of organisatorische grenzen en 
negatieve gevolgen van crises zoveel 
mogelijk te beperken. De gezamenlijke 
ambities worden gebundeld in een 
meerjarige landelijke agenda crisisbe-
heersing.

Onrust
De onzekerheid die met de veelheid 
aan dreigingen gepaard gaat, is een 
voedingsbodem voor maatschappelijk 
wantrouwen en polarisatie. Ook dat 
is een veiligheidsvraagstuk. Sommige 

mensen zullen zeggen dat we ons met 
de huidige maatschappelijke onrust in 
een constante crisissituatie bevinden. 
Feit is dat gevoelens van ongenoegen 
en wantrouwen (zeker richting de 
overheid) een extra uitdaging vormen 
in tijden van onzekerheid en crisis. 
De boerenprotesten en klimaatacties 
zijn concrete voorbeelden. Op lande-
lijk niveau wordt geprobeerd om deze 
ontwikkelingen goed te duiden, maar 
het echte contact is er veelal lokaal 
met burgemeesters als bevoegd gezag 
én tegelijkertijd belangrijke bruggen-
bouwers. Deze lokale context draagt 
bij aan een optelsom: de landelijke 
gevoelsdynamiek. 

Crisiscommunicatie
Met de miljoenen kijkers naar de 
coronapersconferenties, werd heel 
Nederland in 2020 crisiscommuni-
catie-expert. De live persconferentie 
met gebarentolk, duidelijke gedrags-
adviezen met iconen, een Alleen 
Samen campagne die een beroep deed 
op onze gemeenschappelijkheid en 
veel inzet op specifieke doelgroepen.  
Er is een nieuwe verwachting gezet 
voor de manier waarop de overheid 
informatie overdraagt tijdens een crisis.

In de samenwerking tussen Rijk en 
regio’s wisten we elkaar goed te vinden 
en gebruik te maken van elkaars 
kracht. Eenduidige boodschappen voor 
heel Nederland (hoe moeilijk het ook 
na verloop van tijd werd om mensen 
te overtuigen van de aanpak), en de 

luisterende oren en het persoonlijk 
contact in het land. En niet te vergeten: 
de tastbare communicatie op straat 
en vernieuwende ideeën die in regio’s 
ontstonden. Het Nationaal Kernteam 
Crisiscommunicatie (NKC) bood de 
infrastructuur voor die uitwisseling. 

Het NKC kan ieder moment geactiveerd 
worden, om communicatiedisciplines 
binnen het Rijk maar ook in het land 
en bij andere (uitvoerings)organisaties 
te verbinden. Alle kennis en ervaring 
komt dan bij elkaar om te zorgen dat 
communicatie bijdraagt aan het bieden 
van informatie, handelingsperspectief 
en betekenisgeving. Regelmatig wor-
den er handreikingen gedeeld, zoals 
over communicatie voor de opvang van 
mensen uit Oekraïne of het bereiken 
van specifieke doelgroepen. Er zijn 
crisisvoorzieningen beschikbaar (zoals 
een gebarentolk en een publieksinfor-
matienummer) voor het hele land. 

Verder in gesprek 
De belangrijkste les van succesvolle 
samenwerking tijdens een crisis is 
altijd: leer elkaar kennen, ook voordat 
je samen aan de bak moet. Daarom is 
dit een geschikt podium om meer te 
vertellen over landelijke ontwikkelingen 
op het gebied van veiligheid en crisis 
en de rol van de NCTV en het Nationaal 
Crisiscentrum. We bedoelen het ook 
als een uitnodiging om in gesprek te 
komen en blijven. Want burgemeesters 
en de NCTV: we zijn partners bij drei-
ging en crisis. ■

In contact
Het Nationaal Crisiscentrum is 24/7 bereikbaar voor (inter)nationale partners 
binnen overheid, maatschappelijke organisaties, wetenschap en bedrijfsleven. 
Telefoon: 070 751 54 00 of NCC@minjenv.nl

De afdeling Communicatie is bereikbaar via communicatie@nctv.minjenv.nl en 
bovenstaand telefoonnummer. Tijdens een crisis kan ook door gemeenten en 
veiligheidsregio’s gebruik worden gemaakt van een publieksinformatienummer, 
een crisiswebsite en een gebarentolkvoorziening. 

Persoonlijk contact? Vind ons op LinkedIn of via m.zannoni@minjenv.nl of 
h.m.wiersema@minjenv.nl.

NCTV / NATIONAAL CRISISCENTRUM



 BURGEMEESTER  104 | ngb   105

ONDERZOEKSRAAD VOOR VEILIGHEID

HELP, EEN OVV-ONDERZOEK…
ENKELE HANDREIKINGEN VOOR BURGEMEESTERS

Tekst | Stavros Zouridis, plaatsvervangend voorzitter OvV
Foto  | ANP, Marco de Swartt 

Zo af en toe krijgen burgemeesters te maken met het werk van de Onderzoeksraad voor 
Veiligheid (OvV). Over OvV-onderzoek, en hoe daarmee om te gaan, bestaan veel vragen 
en misverstanden, zo blijkt mij uit gesprekken met bestuurders. In deze bijdrage ga ik in 
op het werk van de OvV. Begrip daarvan is nuttig om als burgemeester een OvV-onder-
zoek goed te hanteren. verschillende aspecten.
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De eenvoudige wettelijke opdracht voor de OvV is 
voorvallen onderzoeken met het uitsluitende doel 
om toekomstige voorvallen te voorkomen dan wel 
de gevolgen te beperken. Voorvallen omschrijft de 
wet breed, wat plat gezegd neerkomt op iedere 
gebeurtenis die schade toebrengt aan lijf, goed 
of milieu. Daarbinnen heeft de OvV op een paar 
terreinen een onderzoeksplicht. Deze volgt uit 
internationale afspraken en is vastgelegd in de 
Rijkswet op de OvV. De plicht geldt voor ernstige 
voorvallen op de terreinen luchtvaart en zee-
scheepvaart, maar ook voor emissies van schade-
lijke stoffen boven bepaalde drempels. Dan vindt 
dus altijd een OvV-onderzoek plaats. Buiten het 
verplichte onderzoek kunnen ook andere onder-
zoeken worden gestart. Verzoeken van burgers, 
bestuurders of bedrijven kunnen een rol spelen in 
deze afweging. Zo verzochten omwonenden van 
industriecomplexen om onderzoek daarnaar, maar 
ook verzocht de burgemeester van Zeist om een 
onderzoek naar aanleiding van de casus Michael 
P. (die Anne Faber vermoordde). Ook als er een 
verzoek ligt, maakt de raad volledig onafhanke-
lijk een eigen, onafhankelijke afweging of er een 
onderzoek plaatsvindt en hoe dit onderzoek wordt 

ingevuld. Naast verplichte onderzoeken of naar 
aanleiding van verzoeken van derden kan de raad 
na een voorval, incident of crisis ook zelf bepalen 
een onderzoek te starten, of niet. De motivatie om 
een onderzoek te starten is altijd terug te voeren 
op de eenvoudige wettelijke taak: het doel om te 
leren van voorvallen en toekomstige voorvallen te 
voorkomen dan wel de gevolgen te beperken.

De wet geeft de OvV niet alleen een opdracht 
mee, maar ook een helder kader van onderzoek-
bevoegdheden en waarborgen. De onderzoekbe-
voegdheid van de OvV is de facto onbegrensd. 
Iedereen moet meewerken en alle informatie en 
ander materiaal verstrekken aan de OvV. De wet 
biedt ook drie waarborgen: (1) onderzoekinfor-
matie is vertrouwelijk en dus voor niemand op 
te vragen (geen Woo-verzoeken, maar ook het 
Openbaar Ministerie kan niet bij de OvV terecht), 
(2) het concept-rapport wordt voorgelegd aan de 
betrokkenen alvorens het te publiceren en (3) 
een rechter mag het rapport niet gebruiken als 
bewijs in een civiele of strafzaak dan wel als basis 
voor een bestuursrechtelijke of tuchtrechtelijke 
sanctie. Omdat er geen strafrechtelijk zwaard van 
Damocles boven het rapport hangt en onder-
zoeksmateriaal vertrouwelijk is, wordt een veilige 
omgeving gecreëerd waarin ook geleerd kan wor-

Prof. dr. mr. Stavros Zouridis 
is momenteel plaatsvervangend voorzitter van de Onderzoeksraad voor Veiligheid. Ook 
is Zouridis als hoogleraar Bestuurskunde verbonden aan Tilburg University. Met zijn 
onderzoek wil hij de inrichting en het functioneren van rechtsstaten in de praktijk beter 
begrijpen. In het bijzonder richt hij zich daarin op rechtshandhaving en legitimiteit. Hij is 
voorzitter van de Commissie Sectorplannen social sciences & humanities.

'Klink goed zo’n veilige leeromgeving,  
maar deze omschrijving zal menig  
bestuurder als naïef bestempelen'

'Stel dus het voorval voorop 
als bestuurder en beschouw 
het OvV-rapport als een kans 
om te leren'
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den. Bovendien schrijft de wet expliciet voor dat 
een conclusie of aanbeveling niet een vermoeden 
van schuld aan een voorval mag behelzen. 
Klinkt goed, zo’n veilige leeromgeving, maar deze 
beschrijving zal menig burgemeester als naïef 
bestempelen. Weten ze bij de OvV dan niet dat 
OvV-rapporten terecht komen in wat de Britse 
bestuurskundige Hood ‘blame games’ heeft 
genoemd? Hierin gaat het niet om leren maar om 
de (politieke) schuldvraag. Buiten het OvV-onder-
zoek is er immers ook een politieke en publieke 
werkelijkheid waarin het niet gaat om leren 
maar om verantwoorden en om het zoeken naar 
schuldigen. Dan komt een OvV-rapport vaak ook 
nog eens op het moment dat de publicitaire of 
politieke wind net is gaan liggen. 

Natuurlijk weten we bij de OvV dat rapporten 
in deze context terecht komen. Onze werkwijze 
is dan ook zo afgesteld dat de kans op leren 
zo groot mogelijk is. Elk middelgroot en groot 
onderzoek start met een reeks bestuurlijke 
gesprekken, waarin we betrokkenen informeren 
over de onderzoekfocus en het wettelijk kader 
waarin de OvV werkt. Wij krijgen hiermee inzicht in 
het krachtenveld voor het onderzoek en betrok-
kenen krijgen hetzelfde beeld van de rol van de 
OvV. Is het onderzoek eenmaal gaande, dan is 
de Onderzoeksraad voor betrokken partijen altijd 
beschikbaar voor een update over het proces (de 
stand van zaken) of vragen over informatie-uit-
vraag (waarom is bepaalde informatie nodig voor 
het antwoord op onderzoeksvragen?). Op enig mo-
ment is het onderzoek afgerond en dan volgt een 
formele inzageprocedure. Het inzagerapport, van 
vraagstelling tot en met conclusies, gaat naar alle 
betrokken partijen met het verzoek om eventuele 
feitelijke correcties aan te leveren. Daarvoor zijn 
in principe vier weken beschikbaar. De voorge-
stelde correcties worden grondig bekeken door 
de Onderzoeksraad. Met het eindrapport wordt 
een tabel gepubliceerd waarin de raad precies 
aangeeft welke correcties zijn overgenomen (en 
waarom) en welke niet (en waarom niet). Is de 
inzage afgerond, dan volgt doorgaans weer een 
ronde bestuurlijke gesprekken. Nu niet om de 
bevindingen te bespreken, want die staan op dat 
moment immers vast. Wel om te verkennen wat 
betrokkenen van de bevindingen leren en om 
het krachtenveld te verkennen voor lessen en 
aanbevelingen. Om met de juiste aanbevelingen 
te komen en achterhaalde aanbevelingen te voor-
komen is het voor de Onderzoeksraad belangrijk 
om te weten wat de actuele stand van zaken is. 
Het belangrijkste verschil tussen inzagerapport en 
eindrapport zit in de aanbevelingen, doorgaans 

vooraf gegaan door een beschouwing naar aanlei-
ding van de conclusies.

Wat kunnen burgemeesters met deze kennis als 
ze met een OvV-onderzoek te maken krijgen? Ik 
lees ten minste drie handreikingen in de boven-
staande beschrijving. Ten eerste is het voor het 
welslagen van de wettelijke opdracht van de OvV 
belangrijk dat iedereen zich op het leren blijft 
richten. De Onderzoeksraad doet dat per definitie, 
maar het helpt als alle andere betrokkenen dat 
ook doen. Stel dus het voorval voorop als bestuur-
der en beschouw het OvV-rapport als een kans 
om te leren. Ten tweede kunnen de gesprekken 
met de Onderzoeksraad aan het begin en aan 
het eind van een onderzoek worden benut. Niet 
om de onderzoeksvraag te sturen, want daarvoor 
is de raad te onafhankelijk (en eigenwijs). Maar 
wel om de Onderzoeksraad te helpen met het 
begrijpen van wat hier nu is gebeurd (aan het 
begin van het onderzoek) en wat er van te leren 
valt (aan het eind van het onderzoek). Aarzel ook 
vooral als burgemeester zelf niet om de OvV om 
toelichting op een onderzoek te vragen. Ten slotte 
kunnen bestuurders een beroep doen op de OvV 
bij structurele veiligheidstekorten. Incidentele 
onderzoekscommissies moeten telkens het wiel 
uitvinden en beschikken niet over de wettelijke, 
onafhankelijke context van het OvV onderzoek, 
laat staan over de noodzakelijke onderzoekbe-
voegdheden en waarborgen voor betrokkenen. 
Ter afsluiting nog een misverstand dat ik soms 
aantref. Namelijk dat zodra de Onderzoeksraad 
een onderzoek instelt, het bestuurlijk werk niet 
kan doorgaan (de voorbereiding van een jaarlijks 
evenement, of werkzaamheden die moeten wor-
den uitgevoerd). Dit is geenszins het geval. Sterker 
nog, in de industrie, de luchtvaart en scheepvaart 
zien we dat bedrijven na een voorval vaak zelf ook 
evalueren en lessen trekken, waarna het OvV-on-
derzoek het sluitstuk is van een leerproces. Dat 
is in de context van het openbaar bestuur zeker 
mogelijk en kan ‘blame games’ voorkomen. Wacht 
niet op het OvV-rapport om lessen te leren uit 
het voorval en eigen processen te verbeteren. En 
gebruik een OvV-onderzoek als extra vehikel om 
de kwaliteit van de organisatie en het bestuur te 
verbeteren. Daarmee wordt Nederland met ieder 
OvV-onderzoek weer wat veiliger.   ■

ONDERZOEKSRAAD VOOR VEILIGHEID

'Begin met leren, 
wacht niet op OvV-rapport'
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VOGELGRIEP

Een besmet pluimveebedrijf in de gemeente
Hoe begint het? Als bijvoorbeeld kippen ziekte-
verschijnselen vertonen of doodgaan, minder  
eten of drinken, of minder eieren produceren, 
moet de veehouder of dierenarts daar een  
melding van doen bij de NVWA. Dan gaat de 
NVWA met de houder van het bedrijf in gesprek 
en mag bij het bedrijf geen aan- en afvoer van 
pluimvee of producten meer plaatsvinden. Zo 
wordt de kans op verdere besmetting naar andere 
bedrijven verkleind. 
Ondertussen gaat een specialistenteam naar het 
bedrijf. Dit team bestaat uit een dierenarts van 
de NVWA, een gespecialiseerde dierenarts op het 
gebied van pluimvee van de Gezondheidsdienst 
voor Dieren (GD) en de dierenarts van het bedrijf 
zelf. Dit team beoordeelt de situatie en neemt 
monsters van zieke en dode dieren voor verder 
onderzoek op het laboratorium van Wageningen 
Bioveterinary Research in Lelystad, het officiële 
laboratorium van het ministerie van LNV. Daar 
wordt onderzocht of er virus op het bedrijf aan-
wezig is of niet. Afhankelijk van het moment van 
monstername komt de uitslag nog dezelfde dag of 
de volgende dag. Bij een positieve uitslag ver-
klaart de NVWA het bedrijf besmet. De plaatselijke 
GGD en het RIVM worden geïnformeerd over een 
besmetting. De LNV-liaison officier informeert de 
burgemeester over een lopende verdenking van 
vogelgriep en de uiteindelijke besmetting in zijn of 
haar gemeente. 

Ruimen
Zodra de uitslag bekend is, zal de NVWA een 
besmet pluimveebedrijf zo snel mogelijk gaan 
ruimen. Dat is ook verplicht op basis van Europe-
se wetgeving. Het ruimen van een pluimveebedrijf 
is een ingrijpende gebeurtenis waar de NVWA zeer 
zorgvuldig mee omgaat, met oog op dier- en volks-
gezondheid, en bescherming van medewerkers 
tegen besmetting. Ook houdt de NVWA rekening 
met de impact die een ruiming heeft op de pluim-
veehouder en het gezin.
Na de ruiming wordt het bedrijf voor de eerste 
keer ontsmet en volgen na het schoonmaken van 
de stallen nog twee ontsmettingen. Het bedrijf 
blijft tenminste negen weken leeg staan voordat 
er weer dieren mogen worden aangevoerd.

Beperkingszones
Op het moment dat een bedrijf besmet blijkt, stelt 
de minister van LNV een beperkingszone in van 
een straal van 10km rondom het gebied. Binnen 
dit gebied gelden beperkingen voor vervoer van 
pluimvee, pluimveeproducten en mest. Als er geen 
nieuwe besmettingen in het gebied plaatsvinden, 
wordt de beperkingszone 30 dagen na de eerste 
reiniging en ontsmetting opgeheven. 

De NVWA plaatst in de betreffende gemeente 
vrijwel altijd borden op de grens van de zone die 
aangeven dat er een vervoersverbod van kracht 
is. Alleen in uitzonderlijke gevallen, als er bijvoor-

DE BESTRIJDING VAN  
VOGELGRIEP

Tekst | Ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit 

Vogelgriep is sinds oktober 2021 het hele jaar door aanwezig onder wilde vogels in Nederland en 
in Europa, wat tot veel besmettingen heeft geleid in de pluimveehouderij en vogels in de natuur. 
Het ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit (LNV) werkt samen met het ministerie 
van Volksgezondheid, Welzijn en Sport (VWS), de Nederlandse Voedsel- en Warenautoriteit (NVWA) 
en diverse andere organisaties aan de preventie en bestrijding van vogelgriep.
Waar krijgen gemeentes mee te maken als vogelgriep geconstateerd wordt in hun gemeente en 
wie doet wat in dat geval?
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beeld geen andere pluimveebedrijven in de zone 
liggen, plaatst de NVWA geen borden. De maatre-
gelen die gelden in het gebied worden in een rege-
ling op Rijksoverheid.nl gepubliceerd. De naleving 
ervan wordt gehandhaafd door de NVWA. Controle 
door de plaatselijke handhavers is vaak niet no-
dig, maar het is uiteraard altijd goed als eventuele 
overtredingen worden gemeld aan de NVWA. 
De landelijke maatregelen zoals de afscherm- en 
ophokplicht en een bezoekersverbod voor pluim-
veestallen zijn ook van toepassing in de beper-
kingszones. Op de ‘dierziektenviewer’ van de 
Rijksdienst voor Ondernemend Nederland (RVO) 
is te zien waar in Nederland beperkingszones van 
kracht zijn.

Contact met een besmet bedrijf
Burgemeesters willen vaak graag hun betrokken-
heid tonen, en vragen dan wat het beste moment 
is om contact te zoeken. De ruiming vindt vaak 
plaats op de dag van de melding of een dag later. 
Een ruiming heeft een enorme impact, zowel 
organisatorisch als emotioneel. Het wordt door 
houders en de NVWA daarom in het algemeen het 
meest gewaardeerd als er contact opgenomen 
wordt nadat de ruiming voltooid is. Meestal is dit 
één à twee dagen na de uitslag van het onder-
zoek. De LNV-liaison officier, die de burgemeester 
ook over een vogelgriepcasus informeert, kan 
gevraagd worden naar een goed moment hiervoor. 

Hoe om te gaan met wilde dieren en  
vogelgriep?
In Nederland zijn ook veel wilde vogels in de na-
tuur het slachtoffer van vogelgriep. Het beleid ten 
aanzien van wilde vogels is gericht op het zo veel 
mogelijk voorkomen van contact tussen besmette 
vogels en gehouden dieren, andere wilde dieren, 
en mensen. Plekken waar veel dode vogels bij el-
kaar liggen, trekken daarnaast ook aaseters aan, 
zoals roofvogels, vossen, bunzingen of marters 
die zo ook besmet kunnen raken. Daarom is het 
verstandig om ook grote aantallen dode vogels op 
te ruimen in natuurgebieden of in de gemeente. 
Gemeenten zijn het eerste aanspreekpunt voor 
hun burgers en zijn vaak gedeeltelijk eigenaar 
of beheerder van een terrein. Het is goed om als 
gemeente voorbereid te zijn en te weten welke 
maatregelen een gemeente kan nemen als er 
sprake is van verspreiding van het vogelgriepvirus 
onder dieren in het wild. Het ministerie van LNV 
heeft een leidraad ‘Omgang met wilde vogels met 
vogelgriep’ opgesteld om de rollen en verantwoor-

delijkheden te verduidelijken en er wordt een 
landelijke werkgroep opgericht om dit verder uit te 
werken. Binnenkort zal het ministerie van LNV ook 
een landelijke app lanceren waarin dode vogels 
gemeld kunnen worden en er komt een landelijk 
telefoonnummer voor vragen over vogelgriep.

Zorgen van burgers
Het vogelgriepvirus dat nu circuleert heeft een zo-
genaamd laag zoönotisch potentieel en is relatief 
ongevaarlijk voor mensen. De kans op besmetting 
is klein. Incidenteel zijn enkele mensen in het 
buitenland besmet geraakt, na intensief contact 
met een besmet dier. Het is ook belangrijk te 
voorkomen dat honden of andere huisdieren met 
kadavers in contact komen om de kans op be-
smetting zo klein mogelijk te maken. Niettemin is 
het belangrijk om waakzaam en voorbereid te zijn 
als het huidige virustype muteert of wanneer wél 
een meer zoönotische variant komt. Als mensen 
kadavers van dieren willen opruimen, of anders-
zins mogelijk besmette dieren willen helpen, is het 
belangrijk om persoonlijke beschermingsmiddelen 
te gebruiken. Het is in elk geval goed om tijdig 
contact op te nemen met de GGD wanneer er 
hierover vragen zijn.   ■

Meer informatie
• RIVM
 www.rivm.nl/veelgestelde-vragen-aviaire-influenza-vogelgriep
• Informatie over vogelgriep
 www.rijksoverheid.nl/onderwerpen/vogelgriep
• Platform voor samenwerking tussen gemeente over dieren 
 diervizier.nl
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HOW THE CITY OF CAPE TOWN IS 
STEPPING UP THE FIGHT TO KEEP 
COMMUNITIES SAFE

Tekst | Geordin Hill-Lewis
Foto | City of Cape Town

I am a big fan of sharing knowledge and collaborating with my peers across the globe 
on solutions to the burning issues we all face in our cities. We may be half a world apart 
and have very different social and economic situations, but at the heart of running a 
city lie the same challenges for all of us. We want our residents to have dignity through 
dependable services and affordable housing, we want them to have access to economic 
opportunities and public transport, and we want them to be safe.

Given the high crime rate in South  
Africa – particularly violent crimes in 
our urban communities – improving 
safety across Cape Town is one of my 
top priorities as Mayor, and one the se-
ven key pledges I made to Capetonians 
when I campaigned for Mayor. Howe-
ver, in South Africa this is complicated 
by the fact that policing, through the 
South African Police Service (SAPS), is 
a function of the national government 
and falls under the national Minister  
of Police.

At local level, we have command over 
the Metro Police, which has a limited 
law enforcement mandate, but neither 
local governments nor provincial 
governments have a say in how SAPS 
stations are resourced, or how SAPS 
officers are allocated to these stations. 
The under-resourcing of these stations 
is the biggest driver of our high crime 
numbers. In the past five financial 
years, 71% of police stations in the 
Western Cape Province saw a decline 
in their police personnel. 

Geordin Hill-Lewis, Cape Town Mayor
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But this does not mean we are  
powerless in the fight against crime. 
Far from it. We have a comprehensive 
and detailed plan to make Cape Town 
safer, and this plan focuses both on 
the things that are currently within our 
mandate as a local government, as 
well as a call to national government 
to extend this mandate even further so 
that we can properly empower our local 
law enforcement to investigate crimes 
and build cases.

I will touch more on that subject – 
what we call the devolution of policing 
powers – in a moment, but first I would 
like to talk about some of our  
successful current interventions, which 
include the training and deployment 
of hundreds of additional law enforce-
ment officers, the expansion and sup-
port of neighbourhood watches, and 
the use of technology to fight crime.

About three and a half years ago the 
City embarked on a project in partner-
ship with the Western Cape Provincial 

Government called LEAP, which stands 
for the Law Enforcement Advancement 
Programme. This involves the training 
of additional law enforcement officers 
for deployment in the City’s highest cri-
me areas. The first LEAP officers hit the 
streets in February of 2020, and since 
then we have deployed over 1200 of 
these officers to areas that have been 
ravished for decades by gangs, drugs 
and gun crime.

This has led to us tripling our arrest  
rate, over half of which has been for 
drugs-related offences, and in the  
past financial year alone our LEAP  
officers have removed more than  
400 guns from Cape Town’s streets.  
As a result, four of these high-crime 
areas no longer feature among the 
country’s top 30 murder hotspots. 
That’s not to say that the crime  
rates there are acceptable – we  
still have a mountain to climb –  
but we can certainly see the  
positive impact that this programme 
has already had.

And we’re not done expanding our  
local policing structures yet. We have 
allocated a further R5,4bn (€278m) 
safety budget this year with funding  
for 230 more officers and auxiliaries.  
We’re also about to launch an  
80-officer strong Facility Protection unit 
to protect key municipal buildings from 
vandalism and attacks. 

But shoring up our city’s defence 
against crime isn’t something we 
should try to do alone. I am a firm be-
liever in the whole-of-society approach 
to solving challenges in the city, and 
community safety is no exception. One 
of our biggest success stories has 
been the expansion and support of 
neighbourhood watches throughout the 
city. There is an unbelievable appetite 
among ordinary citizens to be part of 
the solution, and we have set aside 
considerable budget to train and equip 
these neighbourhood watches.

There is an added benefit to neighbour-
hood watches, in that they are also 
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an ideal proving ground for volunteers 
who want to step up their involvement 
in fighting crime. We have plans to 
expand our volunteer Auxiliary Law 
Enforcement Service over the next five 
years by an additional 600 members, 
and these people will be mostly recrui-
ted from neighbourhood watches.

All these efforts to put more boots on 
the ground are making a visible impact 
on safety in the Metro, but there is also 
an important role to be played by tech-
nology in fighting crime. In this regard, 
Cape Town is leading the way in South 
Africa. The smart use of technology 
allows us to really integrate the various 
elements of our crime fighting  
strategy and make the most of our 
limited resources.

We are in the process of converting our 
current Transport Management Centre 
into a fully integrated Joint Services 
Operations Centre (JSOC), where our 
entire crime-fighting operation will be 
run from. If the JSOC is the “head” of 
our policing operation, then our Emer-
gency Police Incident Control (EPIC) 
software system is the “brain”. EPIC 
will process data in real time to give our 
operational command team enhanced 
situational awareness, and enable us 
to respond decisively and immediately 
to incidents as they occur.

The “eyes” of the operation are various 
camera-based technologies including 
CCTV cameras, drones, number-plate 
recognition technology, vehicle dash 
cams and body-worn cameras, while 
the “ears” are a network of audio sen-
sors, called ShotSpotter, that can de-
tect when and where a gunshot is fired, 
and even the type of firearm used. This 
location data is crucial when you need 
to react quickly to gun crime.

These are all interventions and 
programmes currently employed by 
the City of Cape Town to augment 
crime-fighting in the metro, and to fill 
some of the big gaps left by a strug-
gling and under-resourced South 
African Police Service. But in order 
to do this properly, we cannot simply 

put more boots on the ground – those 
officers also need to be empowered to 
do real investigative and case-building 
work. 

Our Constitution allows for such a devo-
lution of powers from national govern-
ment, and it is something we’ve long 
been advocating for. Through a simple 
declaration from the minister, local 
law enforcement officers in competent 
metros can be granted the powers to 
go beyond mere arrests and confisca-
tions, and actually investigate cases 
so that prosecution-ready dockets can 
be brought to court. Because there is 
nothing more frustrating than seeing 
the criminals you have just arrested 
back on the street.

A recent study found that 48% of SAPS 
detectives in the Western Cape have 
a caseload of over 200 dockets per 
officer. This is 333% above the norm. 
It is little wonder then that arrests so 
seldom lead to convictions, and crimi-
nals are released back into our com-
munities. Our call for the devolution of 
policing powers is not an attempt to 

take over control of SAPS in the Metro. 
It is simply aimed at strengthening the 
powers of our existing municipal police 
so that we don’t have to rely so heavily 
on an under-resourced and overwhelm-
ed SAPS.

We will continue to advocate for this 
critical devolution of power. Just as we 
are calling for the devolution of the 
city’s struggling passenger rail service 
from national to local government, and 
as we are also taking on the challenge 
of electricity provision in the face of the 
collapse of the state-run power utility.

I believe, as has been proven again and 
again throughout the world, that com-
petent local governments are better 
placed to solve many of these issues 
than national government departments 
that sit a thousand kilometres away 
and don’t have an intimate knowledge 
of the challenges on the ground.  
This is particularly true when it comes 
to the critical task of keeping our  
communities and our residents safe 
from criminals.  ■

INTERNATIONAAL



 BURGEMEESTER  104 | ngb   113

EEN UNIEKE ROL OP HET 
GEBIED VAN OPENBARE 
ORDE EN VEILIGHEID
Tekst | Jonathan Johnson, gezaghebber van het Openbaar Lichaam Saba
Foto | MMP, Mischa Schoemaker 

Sinds 2 juli 2008 heb ik het voorrecht 
om gezaghebber te zijn van het eiland 
van mijn geboorte, Saba. Saba is een 
eiland van 13 vierkante kilometer 
gelegen in het noordoosten van het 
Caribisch gebied in de buurt van St. 
Maarten & St. Eustatius. We hebben 
de hoogste punt van Nederland, Mount 
Scenery, op 887 meter maar ook de 
kortste commerciële landingsbaan ter 

wereld, Juancho E. Yrausquin Airport, 
op 400 meter. De bevolking van Saba 
is vrij stabiel op ongeveer 2000 inwo-
ners verdeeld over vier dorpen. Tot 10 
oktober 2010 maakten we deel uit van 
de Nederlandse Antillen. Sindsdien 
zijn wij net als Bonaire & St. Eustatius 
een openbaar lichaam van Nederland. 
Een openbaar lichaam wordt vaak een 
bijzondere gemeente genoemd.

Bij mijn aantreden hadden gezagheb-
bers een unieke rol op het gebied van 
openbare orde en veiligheid, omdat wij 
het plaatselijk hoofd van de politie wa-
ren en zo nodig als hulpofficier konden 
optreden. De tweede dag op het werk 
kwam een politieagent naar mijn kan-
toor met een doos. Ik vroeg wat erin zat 
en hij zei dat ik het moest openen na-
dat hij was vertrokken. Het bevatte een 

Koning Willem-Alexander, koningin Maxima en gezaghebber Jonathan Johnson bij de 
viering van Saba Day in The Bottom tijdens het bezoek aan de Caribische eilanden.
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Walther PPK. Afgezien van een korte 
cursus in Nederland en advies van mijn 
collega's van de andere eilanden was 
er geen formele opleiding voor gezag-
hebbers zoals die door het Nederlands 
Genootschap van Burgemeesters wordt 
aangeboden voor burgemeesters.
Mijn collega van Curaçao, Liza Dindial, 
vertelde me dat als er één ding dat je 
snel moet leren, is dat de gezaghebber 
de pispaal van iedereen is.
Velen vragen zich misschien af, wat  
zou er kunnen gebeuren op zo'n klein 
eiland als Saba? Daar zou ik snel  
achter komen. 
 
Half oktober 2008 werden we bedreigd 
door orkaan Omar. Op Saba weet onze 
bevolking over het algemeen wat te 
doen voor de dreiging van een orkaan 
zoals het sluiten van luiken en oprui-
men zodat er geen rondvliegend puin 
is. We waren destijds afhankelijk van 
meteorologische informatie van  
Curaçao. Ik herinner me dat ik mid-
den in de nacht een telefoontje kreeg 
met het dringende verzoek om onze 

bewoners te waarschuwen dat de 
orkaan dichterbij was dan verwacht. Ik 
zei dat ze zich geen zorgen moesten 
maken, omdat ik de bevolking al had 
gewaarschuwd om voorbereid te zijn 
op het onverwachte. Gelukkig werd het 
eiland niet zwaar getroffen maar mijn 
ambtswoning was beschadigd en ik 
moest verhuizen. 

Een paar weken na het passeren van 
de orkaan werd ik geconfronteerd met 
een nieuwe crisis.  Een bewoner kreeg 
een zware hartaanval en een kleine  
privéhelikopter (Robinson R44) werd 
opgeroepen om de patiënt van Saba 
naar St. Maarten te evacueren.  
Tragisch genoeg stortte de helikop-
ter neer in zee op weg naar Saba en 
kwamen de piloot en een passagier 
om het leven. Tijdens het uitvoeren van 
een zoek- en reddingsoperatie voor de 
neergehaalde helikopter hadden we 
nog steeds te maken met de patiënt. 
De patiënt werd op een 20 meter lange 
veerboot met 5 Nitroglycerine tabletten 
onder zijn tong geplaatst en moest 

een 3 uur durende rit op een ruwe 
zee doorstaan. De patiënt heeft het 
overleefd, maar dit is natuurlijk niet de 
manier om met dergelijke incidenten 
om te gaan.

In november 2008 waren we in onder-
handeling met Nederland over onze 
huidige status en samen met VWS is 
de volgende afspraak gemaakt:
“Voor het vervoer van acute zorg (in 
levensbedreigende situaties) zal een 
7 x 24 uurs voorziening gerealiseerd 
worden.” Op St. Eustatius zijn nu heli-
kopters gestationeerd die zijn uitgerust 
om personen te vervoeren van Saba of 
St. Eustatius naar St. Maarten. 
Winston Churchill zei: "Never waste a 
good crisis" en wat er gebeurde was 
nooit goed, maar we gebruikten het 
momentum om te onderhandelen in 
het belang van de bewoners van  
ons eiland. 

Veel van wat ik heb gedaan en doe is 
niet volgens het draaiboek, maar het 
gaat erom een positieve impact  
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te hebben op het leven van de bewo-
ners van mijn eiland. 
Saba is sinds het een openbaar 
lichaam is geworden en maakt deel uit 
van één van de twee politiekorpsen van 
Nederland, namelijk Korps Politie Ca-
ribisch Nederland. Het ministerie van 
Justitie en Veiligheid heeft in de loop 
der jaren fors geïnvesteerd in perso-
neel en materieel. 

In 2015 werden we geconfronteerd met 
een student geneeskunde die op het 
eiland werd vermoord. Ik weet nog dat 
ik de toenmalige minister van VenJ, van 
der Steur, belde om zijn hulp te vragen. 
De dag erna hadden we een team 
grootschalige opsporing op het eiland. 
Hoewel complex werd bewezen dat een 
medestudent het misdrijf had gepleegd 
en werd veroordeeld. De impact van 
dergelijke gebeurtenissen op een klein 
eiland is groot. 

Hetzelfde geldt voor wanneer we ge-
confronteerd worden met weerrampen. 
In 2017 werden we binnen twee weken 
getroffen door twee grote orkanen, 

Irma & Maria. De steun die we voor, 
tijdens en na kregen zijn voor ons een 
bewijs van de positieve relatie en ban-
den die we met Nederland hebben. 

De afgelopen jaren hebben we een 
afdeling openbare orde/veiligheid & 
rampenbestrijding ontwikkeld. Ik heb 
het voorrecht gehad dat ik gesteund 
werd en ben door sterke beleidsme-
dewerkers. We trainen continu voor 
incidenten die kunnen variëren van een 
vliegtuigcrash, tsunami, overstromin-
gen, vulkaan (we wonen op een actieve 
vulkaan), orkanen en in 2018 simuleer-
den we een epidemie waarbij we de rol 
van een Outbreak Management Team 
introduceerden. 

Het toezicht en de handhaving van 
lokale verordeningen is ook verbeterd 
met twee BavPol ambtenaren (BOA) die 
handhaven van de lokale verkeersver-
ordening tot het plasticverbod.
Het lijkt misschien veel voor zo'n klein 
eiland, maar de realiteit is dat we, 
hoewel we meer lijken op een gemeen-
te, ook een waterschap, een provincie 

en soms als rijkoverheid zijn. We zijn 
onze eigen veiligheidsregio en in het 
begin van de COVID-19-pandemie heb 
ik noodverordeningen uitgevaardigd tot-
dat de nationale wet van kracht werd.

Hoe zorgen we ervoor dat het allemaal 
werkt? Door te luisteren, te leren en 
te engageren. Ik zit nu in mijn derde 
ambtstermijn en er is in de loop der 
jaren veel ontwikkeld en verbeterd op 
ons eiland. Om het te laten werken 
hebben we elkaar nodig om een veilige 
gemeenschap te bevorderen.  
We moeten waakzaam blijven en  
investeren om ervoor te zorgen dat de 
basis op orde is. Zonder een sterke 
basis kan je niet blijven groeien of iets 
sterks opbouwen.  ■

INTERNATIONAAL

Winston Churchill zei: 
'Never waste 
a good crisis'
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"CrossFire" is de werktitel van de eerste Neder-
lands-Duitse brandweerkazerne die er in de 
grensplaats Suderwick (D) en Dinxperlo (NL) moet 
komen. Dit unieke grensoverschrijdende initiatief 
hebben de Gemeenten Bocholt (D) en Aalten met 
de bijbehorende brandweren en ingenieursbureau 
antwortING uit Keulen samen ontwikkeld. Doel 
is de versterking van de grensoverschrijdende 
brandbeveiliging. Een project van lange adem 
zoals zo veel grensoverschrijdende initiatieven. 
De goede wil is er, maar de wet- en regelgeving in 
beide landen verschilt van elkaar. 

Aanleiding voor een gezamenlijke brandweerka-
zerne op de grens is het feit dat de bestaande 
Duitse brandweerkazerne sowieso aan renovatie 
toe is en er aan Nederlandse zijde in de toekomst 
minder resources wat betreft voertuigen, perso-
neel en financiële middelen beschikbaar zijn. Ook 
aan Duitse zijde spelen financiële uitdagingen. 
Beide bestaande brandweerhuizen staan maar 
iets meer dan 2 km uit elkaar. Daartussen ligt de 
landsgrens. Zo ontstond het idee om samen op 
te trekken, omdat dit duurzamer is en ook omdat 
Suderwick/Dinxperlo (Dinxperwick) sowieso een 
bijzonder grensdorp is waar Nederland en Duits-
land heel dicht bij elkaar komen. De nationale 
grens loopt er namelijk midden door het dorp. Eén 
gezamenlijke kazerne voor de prijs van twee, zou 
je gekscherend kunnen zeggen.

Directeur Thomas Deckers van de Brandweer 
Bocholt vertelt er meer over: “Een gezamenlijk 
brandweerhuis is een uniek idee. Maar moet 

SAMEN STAAN WE STERKER
EEN GRENSOVERSTIJGENDE BRANDWEERKAZERNE IN DE EUREGIO

Tekst | Marie-Lou Perou, Euregio 
Foto  | Feuerwehr Bocholt 

INTERNATIONAAL
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het dan een Duits of een Nederlands gebouw 
worden? De Nederlandse brandweer heeft 
handige prefab gebouwen. Dit leek ons voor de 
kazerne op de grens een mooie oplossing. Alleen, 
om een voorbeeld van verschillende regelgeving 
te noemen, heb je in Nederland gezamenlijke 
kleedruimtes voor mannen en vrouwen, terwijl de 
kleedkamers in Duitsland gescheiden zijn. Hoe 
los je dit op als je gebruik maakt van Nederlandse 
prefab bouw?”

Aan de geplande realisatie gingen de afgelopen 
jaren een haalbaarheidsonderzoek, werkbezoe-
ken op zoek naar een geschikte locatie en de 
organisatie van Nederlands-Duitse werkgroepen 
tijdens de Covid-pandemie vooraf. Deze fase 
werd mede gefinancierd door INTERREG A Deut-
schland-Nederland. INTERREG A is een Europees 
subsidieprogramma dat de samenwerking in 
grensregio’s bevordert.

Het samenwerken over de grens is voor het bina-
tionaal openbaar lichaam EUREGIO, gevestigd op 
de Nederlands-Duitse grens bij Enschede, al 65 
jaar dagelijkse kost. De EUREGIO is een samen-
werkingsverband van 128 Nederlandse en Duitse 
gemeenten, Duitse Kreise en Nederlandse Water-
schappen in de grensstreek tussen pak’m beet 
Doetinchem, Coevorden en Osnabrück. Een groot 
gebied, dat al tientallen jaren inziet dat je in de 
grensregio juist de kansen moet pakken die door 
de nauwe samenwerking met het buurland ont-
staan. “Het beste uit twee werelden direct voor de 

eigen huisdeur”, zoals directeur-bestuurder van 
de EUREGIO Christoph Almering de grote meer-
waarde van de internationale ligging samenvat. 
De EUREGIO stimuleert de grensoverschrijdende 
samenwerking op de onderwerpen duurzame 
ruimtelijke ontwikkeling, economie en arbeids-
markt en maatschappelijke ontwikkeling.

Gepassioneerd initiatief valt herhaaldelijk in 
de prijzen
De EUREGIO kent al sinds 2009 elk jaar de Peo-
ple-to-People-EUREGIO-prijs toe aan bijzondere 
prestaties als het erom gaat de buurlanden te 
verbinden en zowel vriendschap als ook samen-
werking te bevorderen. Begin 2023 was CrossFire 
de gelukkige prijswinnaar. In 2022 had CrossFire 
ook al de prijs van de overheid van de Duitse 
deelstaat Noordrijn-Westfalen voor innovatieve 
intergemeentelijke samenwerking gewonnen in de 
categorie ‚crisisbeheersing‘. 

Hoe nu verder?
Op dit moment zijn de gemeenten Aalten en 
Bocholt bezig met verdere concrete stappen. 
Brandweerdirecteur Thomas Deckers licht toe: 
“Naast de zoektocht naar een geschikt bouwter-
rein worden de kosten van een brandweerkazerne 
aan Duitse en Nederlandse zijde vergeleken. 
Tegelijkertijd is het de bedoeling in de komende 
maanden duidelijkheid te krijgen over de juri-
dische en financiële aspecten, onder meer wat 
betreft het onderhoud van een gezamenlijke 
brandweerkazerne.”  ■

INTERNATIONAAL
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WAT WE MOETEN LEREN 
VANUIT DE INTERNATIONALE 

ERVARING MET OPENBARE 
ORDE EN VEILIGHEID

HANDREIKINGEN VOOR BURGEMEESTERS IN NEDERLAND

Tekst |Eelco H. Dykstra
Foto  | AFP, Sameer Al-Doumy 

Deze bijdrage aan het Burgemeesters-
blad eindigt niet met een punt, maar 
met een komma. Ze bevat een syste-
matische, stapsgewijze methode voor 
het (proberen te) doorgronden van ne-
gen universele knelpunten waar we bij 
elke ‘crisis’ steeds opnieuw tegenaan 
lopen en die we maar niet schijnen te 
kunnen oplossen of omzeilen, de zgn. 
‘Nine Universal Roadblocks’. 

De getrokken conclusies en de gedane 
aanbevelingen kunnen overdacht, 
besproken, aangepast en verbeterd 
worden. Zulks vereist echter een open 
dialoog waarbij dan ook werkelijk alle 
betrokken partijen aan tafel zitten, al 
was het alleen maar vanwege deze 
onontkoombare waarneming: All of  
us know more than one of us. 

In het eerste deel van deze bijdrage 
kijken we terug. Waar en wat zijn de 
internationaal geleerde lessen en 
welke hindernissen zijn er die het in de 
praktijk brengen van deze lessen, ook 
in Nederland en bij de gemeentes, zo 
moeilijk maken? 

In het tweede deel kijken we vooruit. Er 
zijn genoeg lessons learned vanuit de 
praktijk, vanuit het beleid en vanuit de 
wetenschap, maar hoe ruimen we de 
knelpunten, de ‘roadblocks’ op die we 
elke keer tegenkomen wanneer we ze 
in de praktijk willen brengen ? 

Het gaat hierbij niet zozeer om de WAT 
vraag maar om de HOE vraag: 
HOE kunnen we aanbevelingen vanuit 
internationale kennis en praktijker-
varing zo aanpassen dat ze ook echt 
landen in Nederland?

Terug naar de punten en komma’s. Ver-
wacht geen definitieve oplossingen aan 
te treffen in deze bijdrage want die zijn 
er gewoonweg niet. Net zo min als dat 
er lineaire oplossingen zouden bestaan 
voor de complexe problematiek die 
kenmerkend is voor ‘Openbare Orde  
en Veiligheid’.

Wat u wel kunt verwachten is een 
structuur, een toolbox met instrumen-
ten. Vanuit de internationale ervaring 
wordt u deze aangereikt zodat u zelf 
kunt nadenken en beslissen hoe u  
zou kunnen sturen; sturen niet alleen 
vanuit uw intenties op papier, maar  
nu juist op resultaten in de praktijk.  
Dus niet achteraf in het kader van  
reputatie- en schadebeperking maar 
juist van tevoren om schade en  
schande te voorkomen. 

Want dat is de echte uitdaging: sturen 
in een tijd die internationaal meer en 
meer als “VUCA” beleefd wordt:  
Volatile (veranderlijk/vluchtig),  
Uncertain (onzeker), Complex en  
Ambiguous (dubbelzinnig). Er zijn  
dus geen punten, enkel komma’s… 

Achteruit kijken: lessons learned?
Uiteraard zijn er vele lessen geweest 
die getrokken zijn uit eerdere voorval-
len. Het is daarom opmerkelijk dat bij 
elke “nieuwe” crisis we toch vaak zien 
dat het wiel opnieuw wordt uitge-
vonden en dezelfde fouten opnieuw 
gemaakt worden. Kijk maar naar de re-
cente aardbevingen in Turkije en Syrië. 

Tijdens de vele internationale projecten 
die ik heb mogen doen, stelden we 
daarom vaak de volgende 5 vragen:

1. Wie is er bij u verantwoordelijk voor 
het bijeenbrengen en – houden van 
de geleerde lessen?

2. Waar worden deze bewaard?
3. Hoe proactief bent u in het naar 

buiten brengen van deze lessen? 
4. Wat zijn volgens u de obstakels  

die het in de praktijk brengen  
bemoeilijken?

5. Hoe zou u deze obstakels uit de  
weg willen ruimen? 

Er zijn dus geen 
punten, enkel 
komma’s,,, 
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Een Turkse man hangt een ballon aan het puin van een ingestort gebouw in Antakya, Zuid-Turkije, twee 
weken na een aardbeving die aan meer dan 44.000 mensen het leven heeft gekost. Ze zijn "het laatste 

speelgoed" van kinderen die stierven tijdens de aardbeving die deze Zuid-Turkse stad verwoestte.

Het gegeven dat deze lessen wel 
bestaan op papier maar dat ze niet 
in de praktijk worden gebracht, heeft 
tot grote frustratie geleid. Frustratie 
niet alleen bij wetenschappers en 
praktijkdeskundigen, maar ook bij de 
bevolking, de burger. En deze laatste 
categorie is belangrijk wanneer men 
zich realiseert dat zij niet alleen ‘target 
audience’ en ‘end-users’ van OOV be-
leid zijn, nee, zij bepalen in hoge mate 
het draagvlak voor en de impact van  
dit beleid! 

En zo komen we aan bij het onderwerp 
‘vertrouwen’. En dat het niet goed zit 
in de vertrouwensrelatie tussen burger 
en overheid, hoef ik u niet te vertellen. 
Ook de door de overheid zelf zeer ge-
respecteerde instituten zoals Clingen-
dael en Montesquieu, trekken hierover 
al jaren aan de bel maar dit lijkt weinig 
effect te sorteren.123  
We hebben gezien dat de door overhe-
den gepropageerd en uitgevoerd beleid 
– zoals bij de toeslagenaffaire, Corona 
crisis, stikstofcrisis, boerenprotesten, 
energiecrisis en klimaatcrisis – ervoor 
heeft gezorgd dat het vertrouwen bij 
de bevolking in politiek, bestuur en 
overheid voor nieuwe dieptepunten 
heeft gezorgd. 

Vooruit Kijken: Van Risico Naar 
‘Resilience’?
Inherent aan de risico benadering is 
dat zij vooral kijkt naar de negatieve 
kant. Het gaat daarbij om allerlei (be)
dreigingen die via de kans-effect 
formule in kaart worden gebracht om 
daar beleid op te maken. In Nederland 
gebeurt dit middels de Nationale 
Veiligheidsanalyse.4

Internationaal is er echter een tegen-
beweging op gang gekomen die niet  
de risicoanalyse centraal stelt maar  
het begrip ‘Resilience’. Tijdens mijn  
interactieve lezingen en workshops  
die ik af en toe in Nederland geef, 
kwam naar voren dat ‘Resilience’  
waarschijnlijk het best te vertalen is  
als ‘combinatie van veerkracht en 
weerstandsvermogen’. 

 

1 https://www.montesquieu-instituut.nl/id/vlrnbcbpywmg/policy_paper_10_tegen_de_verrommeling
2 https://spectator.clingendael.org/nl/publicatie/brachten-de-coronamaatregelen-de-rechtsstaat-gevaar
3 https://spectator.clingendael.org/nl/publicatie/de-kloof-die-de-liberale-democratie-van-binnen-uitholt
4 https://www.rijksoverheid.nl/documenten/rapporten/2022/07/31/rijksbrede-risicoanalyse-nationale- 

veiligheid-2022

Een beknopte inkijk in het verschil tussen ‘Risico’ en ‘Resilience’ 
levert het volgende plaatje op:



120   BURGEMEESTER  104 | ngb   

INTERNATIONAAL

In Nederland is men nog maar  
amper begonnen met de overgang 
van een risico-benadering naar een 
benadering die ‘resilience’ centraal – 
of centraler – stelt. 
Het invoeren van een ‘resilience’ bena-
dering is ook interessant voor Neder-
land want zij biedt immers de mogelijk-
heid om een overgang van ‘probleem’ 
naar ‘oplossing’, van ‘diagnose’ naar 
‘therapie’ mogelijk te maken. 

Wel zij, met enige nadruk, vermeld dat 
men niet ‘resilient’ is – het is geen 

status die men wel of niet bereikt – het 
is een proces waar men continu mee 
bezig is. “Er zijn geen punten maar 
komma’s”, weet u nog? 

Achteruit en vooruit kijken?
De ‘Nine Universal Roadblocks’  
(NUR Model)
Decennialang is er internationaal en 
trans-disciplinair gekeken naar: 
a.)  de oorzaken van frustratie over 

het niet in de praktijk brengen van 
geleerde lessen, en 

b.)  de factoren die de overgang van een 

risico benadering naar een  
‘Resilience’ benadering  
bemoeilijken. 

Deze speurtocht leverde uiteindelijk 
negen universele valkuilen op, de zgn. 
Nine Universal Roadblocks: negen 
knelpunten die zowel het in de praktijk 
brengen van geleerde lessen als de 
overgang van risico naar ‘resilience’ in 
de weg staan. Knelpunten ook waar we 
keer op keer tegenaan lopen en die we 
maar niet schijnen te kunnen oplossen 
of omzeilen. 

'Resilience' is is 
geen status die men 
wel of niet bereikt 
– het is een proces 
waar men continu 
mee bezig is.

Nine Universal Roadblocks 

1. Gemeenschappelijk referentiekader – of het gebrek daaraan…

2. Geleerde lessen – wat, waar, wie, hoe?

3. Afstand tussen ‘beleid’ en ‘praktijk

4. Versnippering/Fragmentatie

5. Concurrentiestrijd tussen risico (vooraf), response (tijdens) en gevolgen (achteraf)

6. Pro-actief of Reactief?

7. Motivatie

8. Rendement

9. Hoe goed is ‘goed genoeg’?
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In het kader van mijn werk en lezingen 
binnen het internationale ‘20/20 Visi-
on program’ alsook het recent opge-
richt ‘Centre-of-Excellence for Adaptati-
on and Resilience’ aan de Universiteit 
van Zuid-Afrika, stellen we, na het 
presenteren van deze Nine Universal 
Roadblocks, aan elke deelnemer deze 
vier vragen:

1. Waar maakt u zich zulke grote zorgen 
om dat u daar ’s nachts wakker van 
wordt?

2. Welke van deze Nine Roadblocks 
vindt u de meest belangrijke, de 
meest urgente?

3. Kunt u kort aangeven waarom u deze 
keuze heeft gemaakt?

4. Hoe zou u het Roadblock dat u een 
prioriteit 1 heeft gegeven willen 
oplossen?

Om de toegankelijkheid voor het beant-
woorden van deze vragen zo groot mo-
gelijk te maken, gebruiken we hiervoor 
het onderstaande formulier, een uiterst 
simpele methode om zeer waardevolle 
informatie op te halen. 

Hoe nu verder?
Het antwoord op de vraag of u dit  
model ook als ‘toolbox’ lokaal kunt 
gebruiken, is het antwoord ‘ja’. Het  
antwoord op de vraag hoe u dit dan 
gaat doen, is echter aan u. 

Wat we u hier aanbieden vanuit de 
internationale ervaring zijn een  
aantal vragen per Roadblock. Hier 
volgen negen referentiekaarten ter 
overdenking, bespreking, aanpassing 
en verbetering. 

INTERNATIONAAL

Gemeenschappelijk  
referentiekader

•  Kennen we elkaar?
•  Spreken we dezelfde taal?
•  Begrijpen we elkaar?
•  Hebben we wel de juiste  

mensen bij elkaar?
•  Zijn we het erover eens dat dit 

überhaupt een probleem is?
•  Willen of kunnen we dit  

thema wel oppakken c.q. dit 
probleem oplossen?

•  Zo ja, hoe dan?

Geleerde lessen?

• Leren we eigenlijk wel van de 
ervaringen uit het verleden en 
van elders?

• Waar bewaren we deze geleer-
de lessen, hebben we hier 
een soort centrale bibliotheek 
voor?

• Wie beheert deze bibliotheek 
en borgt de lessen?

• Wat zijn de geleerde lessen 
voor dit specifieke thema of 
probleem?

• Hoe proactief worden deze les-
sen uitgedragen en gecommu-
niceerd naar de bevolking?

• Wat zijn de knelpunten voor 
het in de praktijk brengen van 
de lessen en hoe lossen we 
die op c.q. omzeilen ze?

Afstand tussen beleid  
en praktijk

• Onze bedoelingen zijn goed 
maar de resultaten zijn dat 
niet altijd. Hoe komt dat?

• Is er sprake van een (te) groot 
verschil tussen de intenties 
van het beleid en de resulta-
ten in de praktijk?

• Zo ja, hoe kunnen we die 
afstand dan verkleinen?

• Hebben we wel genoeg men-
sen die zowel de beleidskant 
als de praktijk kennen?

• Zo niet, waar kunnen we deze 
mensen dan vandaan halen 
en welke ondersteuning moe-
ten en kunnen we ze bieden?

KAART 1 - NUR 1: KAART 2 - NUR 2: KAART 3 - NUR 3: 
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Versnippering/Fragmentatie 

• Hebben we een overzicht van 
welke stakeholdergroepen en 
initiatieven er al zijn voor dit 
probleem of thema?

• Kennen deze groepen en ini-
tiatieven elkaar en zijn ze op 
de hoogte van wat de anderen 
met veel energie en talent aan 
het doen zijn?

• Kunnen of moeten we deze 
mensen een gezamenlijk 
platform aanbieden?

• Hoe kunnen we de dwarsver-
bindingen zo leggen dat we 
niet in een situatie terecht 
komen waar we te maken 
hebben met 25 kapiteins op 
één schip? 

Motivatie 

• Als de vlam in de pan slaat 
kijkt iedereen op en ieder-
een heeft een mening. Als er 
echter ‘niets’ aan de hand 
is horen en zien we niets en 
niemand. 

• Welke oorzaken heeft dit en, 
nog belangrijker, hoe kunnen 
we mensen motiveren om 
het momentum gaande en 
de aandacht vast te houden 
tijdens zgn. ‘probleemloze’, 
stillere periodes?

Concurrentie tussen risico 
(vooraf), response (tijdens) 

en gevolgen (achteraf)

• Vaak zien we dat risico 
managers, responders en ge-
volgen-managers van drie ver-
schillende planeten afkomstig 
zijn, terwijl we eigenlijk heel 
goed weten dat ze tezamen 
één zijn 

• Hoe komt dit en wat gaan we 
eraan doen? 

Rendement

• Het rendement van investeren 
in OOV is niet altijd makkelijk 
wanneer er geen ‘tastbaar’ 
product is en de (meer)waar-
de moeilijk kwantificeerbaar 
is. 

• Hoe kunnen we anderen 
ervan overtuigen dat het de 
gewoonste zaak van de wereld 
is om elke dag te investeren in 
het verminderen van kwets-
baarheid en het vergroten  
van capaciteit?

Proactief of Reactief?

• “Voorkomen is beter dan 
genezen” – we weten het 
wel en toch wachten we vaak 
af totdat er iets gebeurt en 
komen dan pas in actie

• Is deze reactiviteit een weef-
fout in het menselijke ras? 

• Welke slimme manieren 
kunnen we bedenken zodat 
mensen zich proactiever  
opstellen en niet blijven  
wachten op anderen? 

Hoe goed is ‘goed genoeg’?

• Deze vraag dwingt ons om te 
bepalen welk resultaat we wel 
willen en accepteren (succes), 
en welke niet (falen).

• Als we deze vraag stellen 
en beantwoorden zijn we 
daarmee ook aansprakelijk 
geworden voor de behaalde 
resultaten - en niet meer al-
leen op onze intenties. Willen 
we dat? 

• Het stellen en beantwoorden 
van deze vraag leidt tot kwa-
liteitskaders en -normen die 
opgenomen kunnen worden in 
NUR 1, ‘Gemeenschappelijk 
Referentiekader’. 

KAART 4 – NUR 4:

KAART 7 – NUR 7:

KAART 5 – NUR 5: 

KAART 8 – NUR 8: 

KAART 6 – NUR 6:

KAART 9 – NUR 9:
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INTERNATIONAAL

In de nastoot…
-  ‘Safety’ en/of ‘Security’?
 Wanneer we in Nederland het domein “OOV” 

vanuit internationale optiek tegen het licht houden, 
lopen we tegen een welbekend probleem aan: 
‘Veiligheid’ kan zowel ‘Security’ als ‘Safety’ beteke-
nen. Het Studiecentrum voor Bedrijf en Overheid 
(SBO) beschrijft het verschil als volgt: “Waar safety 
zich richt op niet-moedwillig handelen zoals een 
bedrijfsongeval, richt security zich op moedwillig 
handelen; bijvoorbeeld iemand die probeert in te 
breken.”5 Terwijl het Engels dus wel onderscheid 
maakt tussen Safety en Security, biedt het Neder-
lands enkel het woord ‘Veiligheid’ aan. Daarvoor 
biedt ook de verruiming tot ‘Integrale Veiligheid’ 
weinig soelaas. Ook in dit opzicht biedt de term 
‘Resilience’ daarvoor meer aanknopingspunten. 

-  Bestuurlijk ‘jargon’?
 De functie van verschillende talen en jargon is dat 

zij verbinden naar binnen en scheiden naar buiten. 
In het geval van het OOV is het gebruik van be-
stuurlijk jargon sterk af te raden al was het alleen 
maar omdat er zoveel externe, niet-bestuurlijke 
partijen bij betrokken zijn – of zouden moeten zijn. 

-  Geweldsmonopolie
 De Westerse democratie en de rechtsstaat zijn 

gebaseerd op redelijkheid en het nakomen van 
gemaakte afspraken. Zo heeft men in Europa afge-
sproken dat het geweldsmonopolie bij de overheid 
berust en niet bij de burger. In andere landen en 
culturen is dit echter anders. Wanneer we ener-
zijds ‘diversiteit’ en ‘inclusiviteit’ in een multi-et-
nische samenleving hoog in het vaandel hebben 
staan, moeten we dit soort culturele verschillen 
meenemen in onze denk- en doe-patronen.

-  Rol van en voor de bevolking en burgers? 
 Vaak zijn het de burgers die een belangrijke rol 

(kunnen) spelen bij het vroegtijdig signaleren en 
alerteren wanneer het gaat om (be)dreigingen 
aan zowel de Safety als de Security kant. Het 
internationale koepelbegrip waarbinnen zich dit 
afspeelt wordt ook wel een ‘Early Warning System’ 
(EWS) genoemd. Dit staat of valt echter met het 
vertrouwen tussen overheden en de bevolking. Wat 
we daarom met z’n allen nu vooral niet moeten 
pretenderen is dat het maatschappelijk vertrouwen 
in het bestuur (rond de 20 procent) en het gebrek 
aan vertrouwen (rond de 70 procent) geen invloed 
zou hebben op het domein van OOV.

5 https://blog.sbo.nl/veiligheid/veiligheid-in-de-organisatie/wat-is-het-verschil-tussen-de-safety-en-security/

Het blijft een uitdaging. Voor ieder-
een. Zoals gezegd is het OOV domein 
immers “VUCA”: Volatile (veranderlijk/
vluchtig), Uncertain (onzeker), Complex 
en Ambiguous (dubbelzinnig). 

En dus zijn er geen punten, maar  
komma’s,,,, ■

Eelco H. Dykstra
Chairman/Founder, Daily Impact  
Emergency Management (DIEM)

Professor (visiting) of Adaptation and Resilience, University of South Africa (UNISA)   
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We liggen Europees gezien centraal en zijn ook nog 
eens de grootste Nederlandse stad aan de grens. 
De regio Twente heeft 630.000 inwoners en is 
daarmee qua inwoneraantal groter dan de afzon-
derlijke provincies Flevoland, Zeeland en Drenthe. 
Dat Enschede aan de grens ligt heeft voordelen. In 
de driehoek Enschede-Osnabrück-Münster hebben 
we zo’n 120.000 hoogopgeleiden. Als je deze 
driehoek omklapt naar het westen kom je hier niet 
aan. Enschede bevindt zich aan de rand van twee 
grote Duitse deelstaten: Nordrhein-Westfalen en 

Niedersachsen. Er wordt veel samengewerkt over 
de grens. Met de stad Münster heeft Enschede 
een sterke partner. Münster is een van de snelst 
groeiende Duitse steden en ligt op slechts 60 km 
van Enschede. Ook direct over de grens wordt 
samengewerkt; de Euregio is het oudste Duits-Ne-
derlandse samenwerkingsverband. Nadelen aan 
het zijn van grensstad, bestaan er natuurlijk ook. 
Om ervoor te zorgen dat de Euregio een veilige 
regio is, is het belangrijk dat er geen obstakels zijn 
rondom de grens en dat de veiligheidsdiensten aan 

ENSCHEDE, 
DÉ MEEST DUITSE STAD VAN NEDERLAND

v.l.n.r.: Roelof Bleker, burgemeester Enschede, Andries Heidema, commissaris van de Koning provincie Overijssel,  
dr. Cyrill Jean Nunn, Duitse ambassadeur in Nederland en Ronald van Roeden, Nederlandse ambassadeur in Duitsland.

Tekst | Roelof Bleker 
Foto | Gemeente Enschede 

Enschede, de grootste stad in de provincie Overijssel is van oudsher een stad die zich 
steeds opnieuw uitvindt. Enschede werkt grensoverschrijdend als toegangspoort naar  
de rest van Europa. 
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Roelof Bleker
Burgemeester van Enschede  

beide zijden van de grens onbelemmerd kunnen 
samenwerken. Naast concrete projecten als  
Twente Safety Campus, Risk Factory op de 
Technolgy base Twente - een voormalig militair 
vliegveld - is er periodiek een internationale drie-
hoek. Deze heeft voor het eerst plaatsgevonden 
in 2016. De burgemeesters en politiechefs uit En-
schede en Gronau en de officieren van justitie uit 
Duitsland en Nederland hebben gesproken over 
de aanpak van grensoverschrijdende drugsover-
last en Outlaw Motor Gangs. Het was Enschede 
die het initiatief nam om ook de bestuurlijke over-
legstructuren over de grens met elkaar te verbin-
den. Onlangs vond er nog een gesprek plaats over 
veiligheid over de grens in aanwezigheid van de 
beide ambassadeurs uit Nederland en Duitsland. 
Met onderstaande grensoverschrijdende casus wil 
ik het belang benadrukken om snel te komen tot 
het ook wettelijk toestaan van het uitwisselen van 
grensoverschrijdende informatie. Zowel politie als 
justitie mogen dit al, burgemeesters nog niet. 

Interessant hieraan: waar op het eerste gezicht de 
grens een belemmering leek, omdat de betrokke-
nen niet waren getrouwd en de ene betrokkene 
alles op naam had en de andere betrokkene in 
Gronau woonde, konden we eerst niets. Door het 
infoplein internationaal werd duidelijk dat ze in 
Duitsland waren getrouwd en dat wij dit huwe-
lijk in Nederland konden registreren. Op basis 
daarvan konden de zorg bureaus, de vastgoedpor-
tefeuille, de winkel worden aan gepakt en kon de 
Belastingdienst een enorme naheffing opleggen. 

Bij het internationale infoplein is verteld wat de 
werkwijze was van deze personen. Vervolgens  
konden de Duitse collega’s door middel van  
eigen controles constateren dat ze ook daar 
woningen opkochten, er geen mensen werden 
ingeschreven, maar er hennepkwekerijen en 
drogerijen in zaten. Dit met als resultaat 5 jaar 
cel in Duitsland. Tijdens het uitzitten van de straf 
in Duitsland, kwam daar in Nederland nog een 
celstraf van 13 maanden bij. ■

INTERNATIONAAL

Grensoverschrijdende casus 

Wat een gewone alles-voor-weinig-winkel lijkt, komt 
in een ander daglicht te staan als blijkt dat er een 
wapen is verkocht aan een minderjarige. Later ziet 
een gemeentelijk handhaver ook nog een busje met 
het logo van een zorgbureau voor de deur staan en 
trekt aan de bel. Het RIEC duikt in de zaak en stuit 
op een crimineel samenwerkingsverband, dat zich 
niet alleen bezig houdt met fraude rondom drie 
zorgbureaus, maar ook met hennep, wapenhandel 
en witwassen. De groep wordt integraal aangepakt: 
de Twentse gemeenten stoppen de betalingen aan 
de zorgbureaus, de winkel wordt tijdelijk gesloten, 
hennepkwekerijen en opslaglocaties worden 
ontmanteld en de Belastingdienst legt met behulp van 
de gemeente Gronau, via het internationale infoplein, 
beslag op vastgoed voor ruim 1 miljoen euro.
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POLITIE

Wie aan de politie denkt, denkt toch 
vooral als eerste aan agenten die met 
zwaailicht en sirene komen aanrijden 
als er een noodgeval wordt gemeld 
bij de meldkamer van de politie. Deze 
noodhulp wordt mogelijk daarom zeer 
gewaardeerd door het publiek1 en de 
lokale en landelijke politiek. 

Het met garantie kunnen bieden van 
noodhulp binnen een genormeerde 
tijdsperiode, vergt echter veel politieca-
paciteit die niet voor ander politiewerk 
beschikbaar is. Daarnaast leidt het ook 
tot een reactieve politiecultuur waarin 

de noodhulpmentaliteit overheerst. 
Onder de noodhulpmentaliteit ver-
staan we het voortdurend beschikbaar 
moeten (of willen) zijn voor die enkele 
melding die kan komen, waardoor er 
vooral wordt afgewacht en ‘ingeblikt 
wordt rondgereden’. Daardoor is er wei-
nig verbintenis met de samenleving.

De blijvende noodhulpfixatie
Al ruim 25 jaar wordt er aan de hand 
van verschillende onderzoeken op ge-
wezen dat de noodhulp een belemme-
ring is voor het uitvoeren van andere 
basispolitiezorgtaken.2 Eind jaren 

negentig werd door de Inspectie Politie 
al geconstateerd dat de noodhulp een 
belemmering is voor het vormgeven 
van het gebiedsgebonden politiewerk 
(GGP) dat in de jaren ervoor zijn intrede 
deed om de politie weer dichter bij de 
burger te brengen.3

De noodhulpmentaliteit was toen ook 
al duidelijk zichtbaar. ‘De noodhulp had 
het liefst zoveel mogelijk meldingen 
vooral als het ging om meldingen van 
de gewenste soort: zware meldingen 
zoals een misdrijf op heterdaad, een 
brand, een vechtpartij of andere cala-

EEN BETERE POLITIE 
VRAAGT OM ANDERE 

STURING DOOR  
BURGEMEESTERS

Tekst |  Astrid Scholtens, onderzoeker Crisislab 
Ira Helsloot, hoogleraar Besturen van Veiligheid, Radboud Universiteit 

De politie laat zich al jaren de verkeerde kant 
opjagen door de lokale politiek waardoor te veel  

politiecapaciteit opgaat aan ingeblikte agent-
en. Dit helpt de lokale gemeenschap niet. De 

focus van burgemeesters op opkomsttijden zou 
vervangen moeten worden door sturing op de 

aanwezigheid van de politie op straat zodat zij in 
verbinding staat met de gemeenschap.
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POLITIE

'De noodhulpfixatie 
staat een verbindende 

politie in de weg' 

miteit, met als hoogste prioriteit de ‘as-
sistentie collega’ (collega in nood). Een 
hoogtepunt waren de meldingen die 
uitmondden in een achtervolging. Daar 
tegenover staan de ‘flutmeldingen’.4 

De robuuste multidisciplinaire basis-
teams die met de komst van de natio-
nale politie in 2013 werden geïntrodu-
ceerd, moesten een oplossing bieden 
voor de negatieve effecten van de 
noodhulp.5 Deze basisteams moesten 
alle basispolitietaken in het verzor-
gingsgebied uitvoeren, waaronder ook 
de noodhulp.6 De noodhulpmedewer-
kers zouden daarmee geen aparte 
suborganisatie meer vormen, wat een 
positieve invloed op de ‘noodhulpmen-
taliteit’ zou hebben. In de inmiddels 
organisatorisch gevormde basisteams 
en in beleidsdocumenten spreekt men 
daarom ook liever niet meer van nood-
hulp maar van ‘incidentafhandeling’ of 
‘beschikbaarheid’ om te benadrukken 
dat ‘de noodhulpmentaliteit’ definitief 
tot het verleden hoort.

1 Meest recentelijk (in 2019) liet een publieksonderzoek in Brabant-Zuidoost nog zien dat meer dan de helft van de respondenten ‘paraatheid’ 
het belangrijkste beoordelingscriterium voor de politie vonden. Ruim boven kwaliteitsaspecten als ‘goed opgeleid’ of ‘voldoende mensen’.  

Zie I. Helsloot, A. Scholtens en J. Haen (2019). Wat vinden burgers over de opkomsttijden van de hulpverleningsdiensten?
2 Dit omvat alle eerstelijns politieactiviteiten als surveillance, opsporing van strafbare feiten, verkeerstoezicht, ongevallenbehandelingen, hulp-

verlening, zonder dat daarbij bijzondere specialismen of specialistische diensten behoeven te worden betrokken.
3 R.J. Beumer (1997). Gebiedsgebonden politiewerk, een verkenning.

4  W. PH. Stol, W, A. Ph. Van wijk, G. Vogel, B. Foederer & L. Van Heel (2004). Politiestraatwerk in Nederland. Politie & Wetenschap
5  Nationale Politie (2012). Inrichtingsplan Nationale Politie.

6  Nationale politie (2014). Actualisatie Realisatieplan nationale politie.
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POLITIE  

Toch blijft de noodhulpmentaliteit 
sindsdien onverminderd bestaan. 
Politieonderzoekers concludeerden 
bijvoorbeeld in 2016 dat het grootste 
deel van de basisteams uit medewer-
kers basispolitiewerk bestaat die zich 
toelegt op noodhulp. Het is zelfs zo dat 
‘de noodhulp en incidentafhandeling 
de laatste jaren aan gewicht gewonnen 
hebben ten koste van een probleem-
gerichte en preventieve manier van 
werken.’7 De Inspectie Justitie en 
Veiligheid stelde een jaar later dat ‘bij 
de capaciteitsplanning de focus als 
vanouds meestal nog helemaal op 
de incidentenafhandeling ligt. (…) Het 
effect hiervan is dat wijkgerichte taken 
– belangrijk voor probleemgericht en 
lokaal verankerd werken – steeds op 
het tweede plan staan.’8 Drie jaar later, 
in 2020, stelde de Inspectie Justitie 
en Veiligheid wederom vast dat de 
aandacht nog vooral uitgaat naar de 
noodhulp en beveelt dan ook aan: 
‘Bespreek met het (lokaal) gezag wat 
van de politie wordt verwacht en wat 
voor een soort politieorganisatie in 
Nederland gewenst is. Een politie die 
in verbinding is met alle lagen van de 
samenleving, of een meer repressieve 
organisatie?’9

Hoeveel tijd besteedt de noodhulp 
eigenlijk aan meldingen?10

De huidige noodhulpmedewerkers 
zijn gemiddeld nog geen een vijfde 
van de tijd bezig met het afhandelen 
van meldingen tijdens de ochtend- en 
avonddiensten. Dit is exclusief de tijd 
die nodig is om de meldingen adminis-
tratief in het Basis Voorziening Hand-
having (BVH) systeem te verwerken. In 
35% van de gevallen werd de melding 

uitgegeven als een spoedeisende  
(prio 1-) melding. De rest had een  
lagere prioriteit.

In iets minder dan een derde van de 
tijd (30%) voeren de noodhulpmede-
werkers buitenactiviteiten op eigen 
initiatief uit. Dat wil zeggen dat ze daar 
geen specifieke opdracht toe hebben 
gekregen. Het merendeel van de eigen 
initiatief-tijd is men kwijt met surveille-
ren. Dat wil zeggen dat in de auto wordt 
rondgereden op plekken waar men 
(zelf) vindt dat er extra toezicht gehou-
den moet worden (bedrijventerreinen, 
tankstations, vakantieparken, woonwij-
ken etc.). Men komt daarbij doorgaans 
niet uit de auto; of er eventueel sprake 
is van een verdachte situatie wordt dan 
ook vanuit de auto bepaald. 

De kern van deze bevindingen is dat 
de noodhulpmedewerker een ingeblikt 
politiemens is die het voertuig niet 
uitkomt en daarmee van weinig tot 
geen betekenis is voor de dagelijkse 
sociale veiligheid op straat. Terecht 
hecht de samenleving aan wijkagen-
ten omdat die aanspreekbaar zijn op 
straat. Die wijkagenten worden echter 
ook gedwongen om de noodhulpgaten 
op te vullen.

Sturen op het halen van  
opkomsttijden
Dat de politie gevangen blijft in haar 

eigen noodhulpfixatie wordt voor een 
belangrijk deel veroorzaakt door de zelf 
opgelegde streefnorm voor spoed-
eisende meldingen: de politie wil bij 
90% van de spoedeisende meldingen 
binnen 15 minuten ter plaatse zijn.11 
Deze streefnorm is niet in wetgeving 
vastgelegd zoals dat bij de brandweer 
en ambulance wel het geval is. In de 
praktijk is de streefnorm wel hetgeen 
waar de politie zichzelf en het bestuur 
de politie op beoordeelt. Een analyse 
van spoedeisende meldingen laat zien 
dat meer dan de helft niets met sociale 
veiligheid te maken heeft.12 

Overigens haalt de politie ondanks 
alle inspanningen vrijwel nergens in 
het land haar eigen opgelegde norm 
voor de opkomsttijd van spoedeisende 
meldingen.13

Conclusie
Op basis van ruim 30 jaar onderzoek 
naar de noodhulp kan maar een 
conclusie worden getrokken: zolang po-
litiek en politieleiding het halen van de 
15 minuten norm door een ingeblikte 
eenheid van twee politiemensen als de 
primair te leveren politieprestatie be-
schouwen, zal de politie een noodhulp-
organisatie blijven met alle negatieve 
effecten daarvan. 

Met de komst van de nationale politie 
werd aan de burgemeesters beloofd 
dat zij op de lokale politiezorg zouden 
kunnen blijven sturen door gesprekken 
met de basisteamleiding. Die sturende 
gesprekken zouden wat ons niet meer 
moeten gaan over het halen van de 
opkomsttijden maar over wat beteke-
nisvol politiewerk is in de gemeente. ■ 

7  J. Terpstra, I. van Duijneveldt, T. Eikenaar, T. Havinga & B. van Stokkum (2016). Basisteams in de Nationale Politie. Politie & Wetenschap.
8  Inspectie (2017). Modernisering van de gebiedsgebonden politiezorg.

9  Inspectie J&V (2020). Lokale handhaving door de politie. 
10 A. Scholtens & I. Helsloot (2019). Naar een efficiëntere noodhulp? Politie & Wetenschap.

11 Zie bijvoorbeeld Inrichtingsplan Nationale Politie. 
12 A. Scholtens & I. Helsloot (2019). Naar een efficiëntere noodhulp? Politie & Wetenschap.

13 https://data.politie.nl/#/Politie/nl/.

'Geen bestuurlijke 
sturing op 

opkomsttijden' 
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DE KLIMAATOPGAVE:  
VEILIGHEIDSVRAAGSTUKKEN VOOR BURGEMEESTERS

Vuurhaarden bij zeer grote natuurbrand op 3 maart 2020 in de Mariapeel nabij Deurne. De hulpdiensten 
hebben noodscenario GRIP-3 afgekondigd en diverse huizen in Liessel en Griendsveen geëvacueerd.

Tekst | Menno van Duin en Vina Wijkhuijs
Foto | ANP, Rob Engelaar, Robin Utrecht  

De opwarming van de aarde, die mede het gevolg is van de wijze waarop wij - en dan 
met name de westerse wereld - de afgelopen decennia hebben geleefd, stelt ons de 
komende jaren voor een enorme opgave. Jarenlang hing het thema al boven de markt, 
maar werd het door niemand echt serieus opgepakt. Inmiddels is een stevige aanpak 
onvermijdelijk. Het Nederlands Instituut Publieke Veiligheid (NIPV) doet onderzoek 
naar de mogelijke gevolgen van de klimaatverandering en de energietransitie. Wij geven 
hier graag enkele belangrijke bevindingen uit dat onderzoek aan burgemeesters mee.
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Energietransitie brengt nieuwe 
risico’s met zich mee
Vanuit het lectoraat Energietransitie 
gaat de aandacht uit naar de potentiële 
veiligheidsrisico’s van allerlei nieuwe 
technologieën die het gebruik van 
fossiele brandstoffen moeten beperken. 
Zonnepanelen bijvoorbeeld blijken nog 
weleens ‘spontaan’ te gaan branden en 
nog lastiger zijn de problemen met al 
die accu’s. Accubranden zijn zeer lastig 
te bestrijden; gewoon blussen heeft 
eigenlijk nauwelijks effect. Het probleem 
doet zich voor bij elektrische auto’s 
 - zeker als deze in een parkeerga-
rage staan - maar geldt ook voor die 
milieuvriendelijke vrachtauto’s en de 
vele buurtaccu’s voor de opslag van 
opgewekte zonne-energie. Ook het 
grootschalig gebruik van waterstof kent 
nieuwe risico’s, door meer gebruik van 
ammoniak! Door al deze nieuwe techno-
logieën wordt vooral de brandweer voor 
nieuwe uitdagingen gesteld.1

Natuurbranden met grotere impact 
op samenleving
Natuurbranden vormen een ander 
thema dat met de klimaatverandering 
een steeds waarschijnlijker en groter 
probleem wordt. Daarbij gaat het niet 
alleen om de bedreiging van onze 
bossen en heidegebieden tijdens droge 
perioden, maar ook om de daarmee 
gepaard gaande risico’s voor campings, 
(zorg)instellingen en vitale infrastructuur 
die veelal middenin natuurgebieden 
liggen. Bij het lectoraat Brandweerkun-
de verricht een groep onderzoekers al 
enkele jaren onderzoek naar dit thema. 
Begin dit jaar kwam een consortium van 
experts van het NIPV, KNMI, Wage-
ningen University & Research, de Vrije 
Universiteit Amsterdam en Deltares met 
onder meer de aanbeveling dat bij de in-
richting van het Nederlandse landschap 
het risico op natuurbranden meer na-
drukkelijk moet worden meegewogen.2

De potentiële gevolgen van  
extreem weer
Vanuit het lectoraat Crisisbeheersing 
richten wij ons specifiek op extreem 
weer en de gevolgen van dergelijke 
situaties voor de samenleving en  

hulpdiensten. Als we de deskundigen 
mogen geloven, zullen wij de komende 
jaren vaker met dergelijke situaties te 
maken krijgen. Op extreme kou na - de 
kans op een Elfstedentocht lijkt verke-
ken - zijn er allerlei vormen en gevolgen 
van extreem weer te verwachten. Denk 
aan perioden van hitte en droogte, plot-
selinge hagelbuien, hevige regenval en 
zware stormen. Velen zullen de zomer 
van 2022 niet snel vergeten, die niet 
alleen heel warm, maar ook extreem 
droog was. We kregen te maken met 
een feitelijk watertekort en met verschil-
lende natuurbranden. 

Eén jaar eerder, in de zomer van 2021, 
werd Leersum getroffen door een 
kortstondige valwind van hooguit één 
minuut. Daardoor sneuvelden enkele 
tienduizenden bomen en werd grote 
schade aangericht aan een parkgebied, 
oude beukenlanen en woningen. Een 
maand later leidden aanhoudende 
regenbuien in Limburg en aangrenzen-
de gebieden tot (dreigende) overstro-
mingen. De problemen als gevolg van 
de hoogwaterstand in de Maas bleven 
nog redelijk beheersbaar, alhoewel een 
ziekenhuis aan de oever van de Maas 
geëvacueerd zou worden. De rivier de 
Geul kon echter de snelle aanvoer van al 
het water niet aan, waardoor met name 
Valkenburg maar ook andere gebieden 
onder water kwamen te staan. Burge-
meester Prevoo van Valkenburg aan de 
Geul heeft zich nadien ingespannen om 
aandacht te vragen voor de financiële 
en psychosociale gevolgen. Zowel na de 
valwind in Leersum als na de waterramp 
in Limburg was voor velen ruim ander-
half jaar nadien de schadeafhandeling 
nog niet afgerond en het leed nog niet 
verwerkt. Het zijn zo enkele recente 
gebeurtenissen, waarvan de gevolgen 
overeenkomen met die van de hagel-
storm in Zuidoost-Brabant in juni 2016.

Wat betekent dit nu voor 
burgemeesters?
De kans dat een gemeente met extreem 
weer te maken krijgt, zal de komende 
jaren toenemen. Ervaringen van burge-
meesters van gemeenten die recentelijk 
met dergelijke gebeurtenissen zijn  

geconfronteerd, zijn vooralsnog niet  
als zodanig collectief geboekstaafd. 
Maar uit de gesprekken die wij met  
enkele van deze burgemeesters en 
andere betrokkenen voerden, kan  
wel een aantal overeenkomsten  
worden gedestilleerd.

1. De thema’s alarmering en waarschu-
wing, crisiscommunicatie en hulpver-
lening spelen altijd een belangrijke 
rol. Bij extreem weer overtreft de 
vraag om hulp en ondersteuning al 
snel de mogelijkheden die daartegen-
over staan oftewel de hulpverlenings-
capaciteit. Als in verschillende delen 
van ons land een natuurbrand woedt 
of in grote delen van ons land door 
een hevige storm bomen zijn omge-
waaid en dakpannen van huizen zijn 
geblazen dan is de brandweercapaci-
teit op zo’n moment beperkt. Extreem 
weer zal mogelijk tot situaties leiden 
waarin soms onwelgevallige keuzes 
moeten worden gemaakt.

KLIMAATOPGAVE
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Naar schatting tussen de tien en twintig huizen in Leersum zijn voorlopig niet bewoonbaar na noodweer. 
Volgens een woordvoerder van de veiligheidsregio Utrecht hebben de woningen ernstige schade opgelopen 

door omgewaaide bomen of weggewaaide dakpannen.

2. In veel gevallen raken de gevolgen 
van extreem weer een flink aantal 
personen. Dikwijls overstijgen de 
gevolgen het niveau van een gemeen-
te en soms ook dat van een veilig-
heidsregio. De gebeurtenissen blijken 
keer op keer ingrijpend. Bij nogal wat 
mensen zit na een weerincident de 
schrik er voor langere tijd in. Iedere 
keer wanneer het opnieuw hard waait 
of veel regent, houden sommigen hun 
hart vast. Zelfs de in omvang kleine 
weersincidenten raken vaak al de 
nodige aantallen mensen. Er is nooit 
één gezin of persoon slachtoffer; het 
gaat al snel om tientallen of honder-
den personen. Daarin onderschei-
den extreme weersituaties zich van 
bijvoorbeeld verkeersongevallen  
en hebben ze meer gemeen met 
(boven)lokale rampen.

3. Extreme weergebeurtenissen worden 
ook wel ‘flitsincidenten’ genoemd, 
maar die flits verwijst eigenlijk alleen 
naar de snelheid waarmee een en an-
der zich voltrekt. Het gaat om een val-
wind van één minuut of om hoogwater 
dat binnen enkele uren tot maximaal 
enkele dagen veel wateroverlast geeft 
en soms noodzaakt tot evacuatie. 
De gevolgen van zo’n gebeurtenis 
daarentegen dragen veel verder. Vaak 
wordt een lokale gemeenschap en zo 
ook een burgemeester nog tot enkele 
jaren erna met allerlei aspecten van 
de gebeurtenis geconfronteerd. Een 
terugkerend en heikel thema is wat 
dat betreft de schadeafwikkeling. 
Slechts in een enkel geval wordt 
de Wet tegemoetkoming schade 
bij rampen (Wts) van toepassing 
verklaard, terwijl na allerlei extreme 

weers incidenten een groot aantal ge-
troffenen financiële en psychosociale 
zorgen ervaren over het herstel.

Eind mei 2023 verschijnt in de reeks 
Lessen uit crises en mini-crises van  
het lectoraat Crisisbeheersing een  
speciale editie over klimaatverandering 
en extreem weer. In deze publicatie 
worden veertien situaties beschouwd 
waarin extreem weer een centrale rol 
speelde. De casus worden voorafgegaan 
door een inleidend hoofdstuk waarin 
de verschillende typen extreme weer-
situaties die met de klimaatverandering 
in Nederland gepaard gaan, alsook 
de veiligheids- en gezondheidsrisico’s 
die daaraan verbonden zijn, worden 
toegelicht.  ■

1  Zie de site van het lectoraat Energietransitie: https://nipv.nl/lectoraat-energie-en-transportveiligheid/
2  Zie de site van het lectoraat Brandweerkunde: https://nipv.nl/natuurbrandbeheersing/
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Vraag: 
Uit welke rol die u als burgemeester 
vervult haalt u het meeste plezier?

Jean Paul Gebben, Dronten 

Een belangrijke drijfveer in mijn leven is dat ik graag het verschil wil maken. Natuurlijk voor 
mijn gezin en naaste omgeving, maar ook in de samenleving. Ik verander echter niet de Wereld, 

Nederland, Flevoland of Dronten, maar ik probeer zelf de verandering te zijn en daarmee het 
verschil te maken. Men kijkt vaak naar de man/vrouw met de ambtsketen, maar het gaat niet 
om ons. Het gaat om die 400 Drontense medewerkers die zich dagdagelijks inzetten voor de 
Drontense samenleving. Als ik in mijn bescheiden rol als burgemeester er aan kan bijdragen 

dat deze 400 medewerkers hun werk goed kunnen doen en lekker in hun vel zitten, dan lever ik 
daarmee een bijdrage aan de Drontense samenleving.

Michiel Schrier, Vlieland 

Het mooie van burgemeester zijn vind ik dat je wel een rol hebt in de politiek, maar 
minder van de politiek bent. Dat was ook een belangrijke reden voor mij om burgemees-
ter te worden. Een aantal maanden waren er geen wethouders op Vlieland en dan ben 
je burgemeester van alles. Ook tijdens de raadsvergadering. Dan is het lastig om een 

vergadering onafhankelijk voor te zitten en tegelijkertijd portefeuillehouder te zijn. Nu er 
weer wethouders zijn kan ik echt genieten van raadsdebatten en de manier waarop er 
door raadsleden invulling wordt gegeven aan de rol van volksvertegenwoordiger. Soms 

met verbazing, vaak met veel waardering, maar wel met veel plezier.

Margo Mulder, Goes  

Ik haal plezier uit het verbinden van inwoners met de gemeente, de samenleving en elkaar. Ik ben bur-
gemeester van 40.000 inwoners, ook van de Goesenaren die zich niet of nauwelijks betrokken voelen bij 
Goes, minder benaderbaar zijn of het vertrouwen verloren hebben in de overheid. Ik vind het belangrijk 
om me ervoor in te zetten dat ook deze mensen zich hier thuis voelen, hun plek vinden of zich in elk 

geval gehoord weten. Dat doe ik graag. Natuurlijk vind ik grote evenementen in de stad erg leuk. Of dit 
nu met een mooi sportevenement is, een dag in het jaar dat kinderen de baas zijn in de stad of een 

groot cultureel evenement waar alle verengingen in samenwerken om een fantastisch evenement neer 
te zetten. Dit zorgt voor extra leven in de stad. Hier komen veel mensen samen en ook dat kan ervoor 

zorgen inwoners zich meer betrokken voelen bij de stad en onze dorpen.

Loes van der Meijs, Doesburg 

Ik haal het meeste plezier uit mijn rol als burgermoeder: soms minder plezierig omdat 
het om verdrietige gebeurtenissen gaat, waar je de "arm om een ander" vervult. En 

vaak een briefje, even binnenlopen , op straat een praatje, Ikea bedden in elkaar hel-
pen bij een buurtmiddag om de opvang voor Oekraïners voor elkaar te krijgen. Mensen 
durven je ook te benaderen: dat vind ik winst. Als ik moet ben ik "de burgemeester", 

maar liever ben ik "burgemeester Loes", die tussen de Doesburgers sta.

Marcel Thijsen, Tynaarlo 

Ik ben graag onder de mensen in onze gemeente. Of het nu gaat om bezoeken aan 
honderdjarigen, jubilerende echtparen, veteranen of de ontmoeting met jongeren bij 

de opening van een evenement. Ik luister graag naar hun verhalen. Ik hoor dingen die 
mij scherpen als burgemeester, maar vooral het persoonlijke contact brengt mij plezier. 
De burgervaderrol geeft mij energie. Ik ervaar dat ook inwoners dat contact waarderen. 

Wanneer ik dat constateer bedenk ik me dat ik een mooie baan heb.

Illustratie  | Bonteboel Illustraties - Esther van den Nieuwenhof
Foto  | Robbin van Turnhout
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Magda Jansen, Woudenberg 

Het meeste plezier haal ik uit de rol die ik vervul als ik echt van betekenis ben voor 
anderen. Dat hoeft helemaal niet op de voorgrond te zijn, vaak juist niet. Er zijn voor 
die inwoner die - zonder enige schuld - een dodelijk ongeluk veroorzaakt. Oekraïense 
vluchtelingen een goede plek in Woudenberg geven en daarbij vooral ook veel ruimte 

aan de Woudenbergse samenleving geven om daarin het voortouw te nemen. Aanjagen, 
smeerolie zijn. Alles om Woudenberg verder vooruit te helpen.

Han ter Heegde, Gooise Meren 

Het is met OOV hetzelfde als met een stad; die is nooit klaar. Onverwachtheden in inciden-
ten en crises blijven altijd opduiken. Naast alle (theoretische) kennis is gezond verstand 

en gevoel gebruiken ter voorkoming, dan wel ter oplossing het belangrijkste instrument. En 
met alle menselijke beperkingen op dit vlak doen we gewoon ons stinkende best! En als we 
samen op die wijze de karavaan op een beetje rustige en respectvolle wijze bij elkaar en op 

het pad houden, geeft mij dat de meeste voldoening.

Adriaan Hoogendoorn, Midden Groningen  

Het meeste plezier beleef ik aan mijn burgervaderrol. Met 
mensen in contact komen, individueel of in groepsverband. 
Zeker in deze tijd van polarisatie is het zaak onze gemeen-

schappen heel te houden. Basisvoorwaarde is dan dat 
mensen zich daadwerkelijk gezien en gehoord voelen. Door 

feitelijk present te zijn, kun je bruggen bouwen.

Erica van Lente, Dalfsen  

Het burgemeesterschap vind ik onder andere zo mooi vanwege de unieke 
nabijheid bij mensen. De rol van burgermoeder is voor mij dan ook van 

grote waarde en hier haal ik veel voldoening uit. Variërend van de vrolijke 
bezoeken aan huwelijksjubilea tot de verdrietige bezoeken aan nabe-

staanden van iemand die om het leven kwam. De waarde van dit soort 
bezoeken bleek heel nadrukkelijk uit een bedankje dat ik ooit kreeg: 

‘omdat je ons het gevoel gaf dat we er niet alleen voor stonden’.

Björn Lugthart, Pijnacker Nootdorp 

Plezier is niet het juiste woord. Het geeft mij energie als ik het verschil kan maken. 
De meeste voldoening haal ik eruit, als het openbare orde en veiligheid gaat, om samen met 

de hulpdiensten, de BOA’s en de gemeente ervoor te zorgen dat inwoners zich hier veilig voelen. 
Door de politie hun goede werk laten doen, zelf mijn bestuurlijke rol te pakken, de wijk in te 

gaan en in gesprek te blijven met inwoners zorgen wij samen voor de veiligheid.

Annemieke van de Ven, Reusel-de Mierden   

Juist de grote afwisseling in de te vervullen rollen maakt, dat ik het ambt als een 
feest ervaar. Aan de relatie met de inwoners en organisaties invulling geven, het  

(be)sturen, het coachen, het adviseren, de veiligheid optimaliseren, de ambassa-
deur zijn: alle opgebouwde expertise in voorgaande functies en de levenservaring 

komen prachtig bij elkaar in het burgemeestersambt. Ik zou er niet één rol uit willen 
kiezen, waar ik alléén mee bezig zou zijn.

Nicole Ramaekers, Gulpen-Wittem 

Als burgemeester heb je de hele dag door contact met mensen. Dat maakt de rol afwisselend, 
interessant en zeker niet saai ! In een kleinere gemeente sta je als burgemeester dicht bij de 
inwoners. Je bent er bij feestelijke aangelegenheden maar ook op het moment dat mensen op 
hun kwetsbaarst zijn. Bij een alles vernietigende brand, dodelijk ongeluk of ziekte. Vooral dat je 

als burgemeester door een telefoontje, een kaartje of gewoon al door je aanwezigheid het verschil 
kunt maken, vind ik bijzonder en geeft me een fijn gevoel en veel energie.
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Het begint bij de Amersfoortse Merlin Dik. Na de 
eerste persconferentie over Corona op de landelij-
ke TV tweette zij naar de minister-president Rutte: 
“Ik ben tolk Nederlandse Gebarentaal en ik heb 
een heleboel professionele collega’s. Als wij nou 
NAAST u mogen staan bij een belangrijke persco, 
beloof ik dat we geen handen schudden en ze 
alleen gebruiken om de communicatie toeganke-
lijk te maken! Deal?” Het verzoek kreeg bijval. De 
volgende persconferentie maakte het land kennis 
met gebarentolk Irma Sluis die met haar collega’s 
nog vele persconferenties vertaalden. 

Dit bleef ook in Amersfoort niet onopgemerkt. Een 
dove inwoonster van Amersfoort nam het initiatief 
en benaderde Dik. "Ze zei: eigenlijk is het toch raar 
dat de wekelijkse corona video’s van burgemeester 
Lucas Bolsius niet door een tolk worden vertaald?" 
Ik was het met haar eens. Na een oproep op twitter 
is hierna contact ontstaan. Amersfoort vroeg me 
vervolgens om de wekelijkse video’s samen met de 
burgemeester op te nemen.”

Amersfoort was de eerste gemeente die tijdens 
corona de informatie op deze manier vertolkte.  
Het werd een hele reeks video’s waarin Lucas  
Bolsius de corona-ontwikkelingen in de stad deel-
de, geflankeerd door Merlin Dik en later andere 
tolken die vertaalden. Het bleek op meerdere ma-
nieren een exercitie in duidelijk communiceren. De 
video’s kwamen soms op korte termijn tot stand, 
waardoor ter plekke goed met elkaar samenge-
werkt moest worden. Lucas Bolsius: “Voor mij was 
het een hele kunst om niet te snel te praten. Dus 
het was een oefening in spreken met de rem erop. 
Ook de zon is een factor: Merlin stond een keer iets 
te veel in de schaduw waardoor niet alle gebaren 
zichtbaar waren. Je leert al doende.”

Merlin Dik: “Soms heb je meerdere takes nodig om 
het verhaal allebei goed te krijgen en zo raak je op 
elkaar ingespeeld. Je stelt elkaar vragen en werkt 
naar elkaar toe. Ik als tolk die de inhoud steeds 
beter leert kennen en de burgemeester die steeds 
rustiger en scherper formuleert. Uiteindelijk is dat 
voor iedereen fijn en de boodschap wordt aan alle 
kanten helderder. Amersfoortse doven hebben het 
enorm gewaardeerd.”

Nu is de pandemie voorbij en is gebarentaal inmid-
dels een officiële taal. Aanbieden van NGT is niet 
verplicht, maar dient wel aangemoedigd te worden 
door overheden. Dik: “Met gebarentaal commu-
niceren bij heftige gebeurtenissen is broodnodig, 
maar inclusief communiceren kan veel breder. 
Om te beginnen als er iets leuks te melden is.” De 
gemeente Amersfoort maakt hier af en toe gebruik 
van. Zo bracht Lucas Bolsius al eens eerder samen 

DE NEDERLANDSE GEBARENTAAL; 
OOK ALS HET GÉÉN CRISIS IS

Foto | Gemeente Amersfoort

Bij welke onderwerpen zet u een tolk in om ook sprekers van de Nederlandse Gebaren Taal 
(NGT) te bereiken? Het zouden er meer kunnen zijn: sinds 1 juli 2021 is de NGT een officiële 
taal. Een moedertaal voor Nederlanders die doof zijn of om een andere reden gebarentaal 
spreken. Het Nederlands komt vaak als tweede taal. Burgemeester Lucas Bolsius van  
Amersfoort werkte samen met gebarentolken tijdens corona.  

'Probeer eens te  
denken vanuit iemand 
die doof is'
Merlin Dik, gebarentolk
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met een gebarentolk een nieuwjaarsgroet of 
informatie over Oekraïense vluchtelingen. Merlin 
Dik: “Denk ook aan tolken bij informatie die voor 
iedereen belangrijk is om te weten. Zo is er bij de 
politie en banken bijvoorbeeld niets in gebarentaal 
te vinden op het moment dat je slachtoffer bent 
van diefstal of phising.”
 
Gebarentaal is voor veel doven de moedertaal.  
Dik: "Doof geborenen spreken volledig gebarentaal, 
met een eigen grammatica en woordenschat. Je 
moet je voorstellen dat Nederlandse teksten, of 
ondertiteling, niet voor iedereen volledig te volgen 
zijn. Je mist dan toch 30 of 40 procent van de 
informatie, omdat het Nederlands een tweede taal 
is. Om het echt goed te doen is een gebarentolk 
nodig. Het liefst iemand die zelf doof is en de taal 
perfect beheerst.”

Haar advies aan burgemeesters: “Probeer eens 
te denken vanuit iemand die doof is. Wat wil je 
dan van je gemeente weten? Dat is veel meer dan 
dat je nu denkt. Wat heb je in je eigen taal van je 
overheid nodig naast crisis of pandemie? De inzet 
van gebarentaal kan eigenlijk overal van nut zijn, 
de beperkingen in geld of logistiek moeten hier niet 
altijd de prioriteit in hebben.”

Ondertussen is het aanpoten om voldoende 
gebarentolken op te leiden. Dik doceert op de 
Hogeschool Utrecht, bij het instituut gebarentaal 
en dovenstudies. Hier worden studenten in 4 jaar 
tot professionele tolk opgeleid. “De aandacht voor 
gebarentolken heeft in de corona jaren gelukkig 
veel aandacht gekregen. Maar we zitten nog niet 
op de gewenste hoeveelheid. De meeste tolken in 
Nederland zijn zzp-er en hebben het razend druk. 
Daar zit ook een probleem: als een burgemeester 
ons wil inzetten is het slim om al vroeg een tolk te 
boeken. Ad hoc zoals we dat in Amersfoort in de 
coronaperiode konden doen, is nu bijna nooit  
meer mogelijk. Dus plan vooruit, ook dat is  
inclusieve communicatie.” ■

Lucas Bolsius
Burgemeester van Amersfoort

'Het was een 
oefening spreken 
met de rem erop'
Lucas Bolsius, burgemeester 
Amersfoort



136   BURGEMEESTER  104 | ngb   

CRISISCOMMUNICATIE 

TOEGANKELIJKHEID IN NEDERLANDSE 
GEBARENTAAL

Deze spottekening werd gemaakt door de dove tekenaar Gert-Jan de Kleer naar aanleiding van een 
brand bij een opslagbedrijf voor chemicaliën in de Rotterdamse haven op 28 februari 1996.

Tekst | Corline Koolhof en Sarah Muller, Nederlands Gebarencentrum
Beeld | Woord en Gebaar/Gert-Jan de Kleer
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De brand veroorzaakte enorme rookwolken. Omdat 
de autoriteiten niet meteen wisten hoeveel en 
welke giftige stoffen er bij de brand waren vrijgeko-
men, werd vrij snel groot alarm gegeven en werden 
sommige wijken van de buitenwereld afgesloten. 
In een van de wijken woonde een dove man. Hij 
had werkelijk geen idee wat er aan de hand was. 
Hij hoorde het alarm niet en ook niet de informatie 
op de radio met de waarschuwingen om ramen en 
deuren gesloten te houden. Hij rook een vreemde 
geur in zijn huis en zette de ramen wijd open! De 
buren probeerden hem te waarschuwen. Gelukkig 
is het goed afgelopen met deze man. Een van de 
vele voorbeelden hoe communicatie tijdens crisis-
situaties dove mensen niet bereikt en hen afhanke-
lijk maakt van de buren.

In Nederland zijn ongeveer 1,7 miljoen mensen 
doof of slechthorend. Van deze groep zijn ongeveer 
17.000 mensen doof en hebben als moedertaal 
de Nederlandse Gebarentaal NGT. De Nederlandse 
Gebarentaal is een visuele taal die volledig toegan-
kelijk is voor dove mensen. Het gesproken Neder-
lands is niet toegankelijk en moeilijk te verwerven. 
Voor de meeste dove mensen blijft het Nederlands 
altijd een tweede taal. Geschreven teksten zijn 
vaak lastig te begrijpen als je het Nederlands 
niet goed genoeg beheerst en ondertiteling geeft 
daarom geen volledige informatie, omdat je de 
intonatie van degene die spreekt volledig mist. In 
crisissituaties is het belangrijk dat dove mensen 
de informatie in de eigen taal krijgen die volledig 
toegankelijk is.

Goede voorbeelden hebben we kunnen zien bij 
persconferenties tijdens de Corona-crisis en ook 
bij de watersnoodramp in Limburg, deze werden 
voorzien van een tolk Nederlandse Gebarentaal. Dit 
is zo belangrijk omdat bij mensen in een crisissitu-
atie onmiddellijk de onzekerheid toeslaat wat het 
stresslevel verhoogt: Wat is er aan de hand? Loop 
ik gevaar? Wat moet ik doen? Duidelijke commu-
nicatie die antwoord geeft op deze vragen in eigen 
taal is pure noodzaak! 

De Nederlandse Gebarentaal is een van de  
minderheidstalen in Nederland en sinds 2021 bij 

wet erkend. (https://www.rijksoverheid.nl/onder-
werpen/erkende-talen/de-nederlandse-gebaren-
taal-ngt)

De Wet Veiligheidsregio’s is als gevolg van de 
erkenning Nederlandse Gebarentaal bij  
artikel 7.1 aangepast:

Hiermee hebben dove mensen als burgers van 
de Nederlandse samenleving recht op informatie 
in de Nederlandse Gebarentaal. Hoe de vertaling 
het beste kan gebeuren en hoe een tolk ingescha-
keld kan worden, staat helder beschreven in het 
Zakboek ‘Hoe organiseer je een persconferentie tij-
dens een crisis of ramp?’, uitgegeven door V-en-R. 
En natuurlijk kan voor informatie altijd een beroep 
gedaan worden op het Nederlands Gebarencen-
trum, het expertisecentrum op gebied van de Ne-
derlandse Gebarentaal (www.gebarencentrum.nl).

Tot slot: er is zoveel informatie in tekst vanuit de ge-
meente voor de inwoners over allerlei onderwerpen 
te lezen op de website. Realiseer u als burgemees-
ter dat u uw dove medeburgers volledige toeganke-
lijkheid tot deze informatie kunt geven door de tek-
sten te vertalen in de Nederlandse Gebarentaal en 
zichtbaar te maken via een filmpje op de website.
Laten we met elkaar zorgen dat toegankelijkheid 
vanzelfsprekend is voor iedereen!  ■

De burgemeester draagt er zorg dat de bevolking 
informatie wordt verschaft over de oorsprong, omvang 

en de gevolgen van een ramp of crisis die de gemeente 
bedreigt of treft alsmede over de daarbij te volgen 

gedragslijn. De informatie wordt zoveel mogelijk  
onverwijld omgezet in de Nederlandse Gebarentaal.



138   BURGEMEESTER  104 | ngb   

CRISISCOMMUNICATIE 

Informatie
“Nog te vaak is schriftelijke informatie op een te 
hoog taalniveau”, vertelt Hester Saakes, senior 
adviseur Laaggeletterdheid bij Stichting Lezen en 
Schrijven. “De zinnen zijn te lang, te veel moeilijke 
woorden en afkortingen… Houd het bij crisisinfor-
matie vooral kort en gebruik zo eenvoudig mogelij-
ke taal.” Ook is het goed om de informatiestroom 
beperkt te houden. Saakes: “Veel laaggeletterden 
kunnen moeilijk inschatten welke informatie be-
langrijk is. Extra uitleg of achtergrondinformatie kan 
bijvoorbeeld afleiden.” Vaak is er bij een crisis of 
ramp een website met alle informatie. Richt op die 
site een logische plek in waar mensen informatie 
in begrijpelijke taal kunnen vinden. “Zorg ook altijd 
voor een telefoonnummer, waarnaar gebeld kan 
worden voor het stellen van vragen. Mensen die 
moeite hebben met taal, komen er online niet altijd 
uit. Dan is een telefoonnummer een uitkomst”, legt 
Saakes uit. Ze benadrukt dat het bovendien steeds 
belangrijker wordt om informatie inhoudelijk te 
blijven controleren. Betrek ook de doelgroep bij het 
maken van de informatie. Wat vinden zij belangrijk, 
waar en hoe willen ze de informatie vinden?”

Toegankelijk
Niet alleen het begrijpen van informatie, maar 
ook het vinden informatie is voor laaggeletterden 
moeilijk. Meer en meer is de verspreiding van 
informatie digitaal. Uit de verkenning ‘Nieuws en 
laaggeletterdheid’ van Stichting Lezen en Schrijven 
blijkt echter dat 66 procent van de laaggeletterde 
respondenten nieuws het liefst via de TV wil krij-
gen. Terwijl 60 procent van de niet-laaggeletterde 

respondenten aangeeft nieuwsapps en websites 
te raadplegen voor nieuws. Ex-laaggeletterde Jeen 
Hoftra zoekt bij een crisis of een ramp de informa-
tie ook nog steeds op TV. “Ik heb wel een telefoon. 
Maar berichtjes zoals Amber Alert begrijp ik nooit. 
Ik weet niet eens hoe ik die kan vinden op mijn 
telefoon. Ik mis daardoor enorm veel belangrijke 
informatie, die anderen wél krijgen. Ik voel mij 
daardoor zeker op dat soort momenten erg  
buitengesloten. Ik weet niet wat ik moet doen.  
Of waar ik naartoe moet”, legt hij uit. Ook de  
onbekende woorden en benamingen maken hem 
en veel andere laaggeletterden onzeker. Hofstra: 
“Er bestaat ‘een Veiligheidsregio’, vertelde iemand 
mij laatst. En die hebben een website. Ik weet  
helemaal niet wat Veiligheidsregio is. Dus uit mijzelf 
ga ik die informatie nooit vinden.” 

Samenwerken
Hofstra is sinds een aantal jaren Taalambassadeur 
bij Stichting ABC, een organisatie voor en door laag-
geletterden. Samen met andere Taalambassadeurs 
helpt hij bedrijven, overheden en maatschappelijke 
organisaties om hun communicatie toegankelijker 
en begrijpelijker te maken. Hofstra: “Ik ga altijd 
ervanuit dat iedereen die communiceert, gewoon 
zijn best doet. Vaak is het onwetendheid over hoe 
ze mensen die moeite hebben met taal, rekenen 
en digitale vaardigheden kunnen bereiken. Daarom 
is het zo belangrijk dat ervaringsdeskundigen, 
zoals wij ex-laaggeletterden zijn, daarin betrokken 
worden. Samenwerken is altijd samen sterker.  
Vooral bij crisiscommunicatie.”  ■

ZORG VOOR TOEGANKELIJKE CRISIS-
INFORMATIE IN BEGRIJPELIJKE TAAL

Tekst | Jan-Willem Heijkoop, persvoorlichter Stichting Lezen en Schrijven

Bij crisissituaties en rampen verspreiden hulpdiensten, gemeenten, media en Veiligheids-
regio’s veel informatie. Er zijn echter 2,5 miljoen volwassenen in Nederland die moeite  
hebben met lezen, schrijven en/of rekenen. Daardoor kunnen zij vaak ook niet goed 
omgaan met computers en smartphones. Voor hen is het daardoor een crisis op veel  
terreinen tegelijk. Ze hebben angst voor de crisis of ramp. En ze kunnen de informatie  
erover niet vinden en begrijpen. Terwijl het juist in deze situaties van levensbelang kan  
zijn dat informatie voor iedereen toegankelijk en begrijpelijk is.

Ex-laaggeletterde 
Jeen Hoftra
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Zo begon Liesbeth Spies haar column in het  
Burgemeestersblad van december 2022, dat 
geheel in het teken stond van het burgemeester-
schap in een steeds digitalere wereld. Ze merkte 
op dat wij burgemeesters op zoek zijn naar onze 
verhouding en verantwoordelijkheid tot ontwik-
kelingen in de digitale wereld. Of het nu gaat om 
online bevoegdheden bij ordeverstoring, voorlich-
ting en preventiebeleid, cybercrisis of eigen huis 
op orde brengen en houden; voor al deze vraag-
stukken is geen pasklaar antwoord. Ze vergen een 
goed en doorlopend gesprek met collega’s, amb-
tenaren (zowel lokaal als regionaal en nationaal), 
partners en bedrijven.

Als cyberburgemeesters1 zijn we deze gesprekken 
al drie jaar aan het voeren. Wij zien dat gemeen-
ten hun handen vol hebben aan de ontwikkelin-
gen in het digitale domein en dat ze daar maar 
heel beperkt in gesteund en gefaciliteerd worden 
door het Rijk. Vaak weten gemeenten niet goed 

wat ze met de ontwikkelin-
gen aan moeten. Waar 

te beginnen? Ze 
hebben immers 
ook talloze 
andere zaken 
aan hun hoofd. 
Gelukkig hebben 

we veel goede 
voorbeelden van 

interventies en handelingsperspectieven. Als 
cyberburgemeesters willen we die met zoveel 
mogelijk collega’s delen. En elkaar ook bijstaan 
als het (bijna) fout gaat.

Natuurlijk staan we ook in nauw contact met de 
VNG, de Informatiebeveiligingsdienst, de minis-
teries van Justitie en Veiligheid en Binnenlands 
Zaken en Koninkrijkrelaties, politie en Openbaar 
Ministerie, onder meer over nieuw beleid zoals de 
Nationale Cyber Security Strategie en de Europese 
NIS2-richtlijn. Als mede-overheden moeten we  
die beleidsdoelen helpen realiseren, maar daar-
voor hebben we structurele middelen, expertise 
en menskracht nodig. Het Rijk lijkt dat wel eens  
te vergeten. 

Als burgemeester bent u verantwoordelijk voor 
de openbare orde en veiligheid in uw gemeente. 
Dat betekent dat u ook aanspreekbaar bent voor 
slachtoffers van cybercrime, dat u samen met 
politie en OM iets moet doen aan daderschap, dat 
u moet zorgen voor goede en veilige online dienst-
verlening aan inwoners en bedrijven en voorbereid 
moet zijn op een cybercrisis. Digitaal burgerschap, 
weerbaarheid tegen online gevaren; wij zijn ervan!

Op deze plek willen de cyberburgemeesters u 
vanaf nu meenemen in ontwikkelingen die voor 
burgemeesters relevant zijn en handelingsper-
spectief bieden. Deze column gaat u regelmatig 
terugvinden in ons eigen blad. Heeft u een vraag 
aan ons? Mail dan naar jeroen.hamers@rvs-mn.nl 
of zoek contact met de cyberburgemeester in  
uw politie- eenheid.

Hartelijke groet,

Iris Meerts, burgemeester van Wijk bij Duurstede  
en voorzitter van het platform cyberburgemeesters
Astrid Nienhuis, burgemeester van Heemstede  
en vice-voorzitter

CYBORGemeester

1 Cyberburgemeesters zijn de burgemeesters die digitale veiligheid in de politiedistricten/ eenheden in  
portefeuille hebben. Zij vormen een landelijk dekkend netwerk dat regelmatig samenkomt om  

relevante thema’s te bespreken en af te stemmen. Enkelen van hen hebben bovendien  
zitting in een VNG-commissie of het College Dienstverleningszaken. 

Illustratie  | Bonteboel Illustraties - Esther van den Nieuwenhof

Bewust Onbekwaam
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LOCOBURGEMEESTER AAN ZET 
VOOR ALTIJD VERBONDEN MET  

DE SCHIPHOLBRAND EN  
CRASH TURKISH AIRLINES

TERUGBLIK   

“Het is 27 oktober 2005. Om half 
twaalf in de avond gaat mijn telefoon. 
Eerder op de avond ben ik gebeld 
over een inbewaringstelling. Ik schrik 
wakker en denk in eerste instantie 
dat het om een vervolg hierop gaat. 
Het blijkt toch wat anders te zitten. 
Een brand op Schiphol, meldt een 
adviseur van de afdeling Openbare 
Orde en Veiligheid, die er direct bij 
vertelt dat het verstandig is als ik naar 
Schiphol kom. Ik trek mijn kleren aan 
en zeg tegen mijn vrouw dat ik binnen 
anderhalf uur wel weer thuis ben. Op 
dat moment weet ik nog niet dat wat 
later bekend komt te staan als de 
Schipholbrand mijn bestuurlijke carri-
ère voorgoed zal veranderen.

 
 

Stomtoevallig heb ik eerder op de dag 
in de gangen van het gemeentehuis 
gegrapt dat het locoburgemeester-
schap niet zoveel voorstelt omdat er 
nooit wat gebeurt. Diezelfde avond 
sta ik in het beleidscentrum van 
Schiphol. Ik heb op dat moment al 
een lange ervaring met rampen en 
crises omdat ik in het COT (Crisis 
Onderzoeksteam) heb gezeten, maar 
het is mijn eerste klus als locoburge-
meester. In de eerste uren druppelt 
de informatie binnen, maar na een 
paar uur is duidelijk dat het mis is. 
“Dit ziet er niet goed uit,” vertelt de 
brandweercommandant die ter plekke 
is mij via de telefoon. En dan komt de 
informatie binnen. Een eerste dodelijk 

Tekst | Yorick Roos 
Foto | ANP Graphics, Onderzoeksraad voor Veiligheid, Koen van Weel, Herman Wouters

Michel Bezuijen, 
burgemeester van Zoetermeer 

Twee keer dienst als locoburgemeester tijdens twee van de meest 
ingrijpende nationale gebeurtenissen van de afgelopen twintig 
jaar. Het overkwam Michel Bezuijen, tegenwoordig burgemeester 
van Zoetermeer en destijds wethouder van de gemeente Haarlem-
mermeer. Als locoburgemeester werd hij geconfronteerd met de 
Schipholbrand en de crash van het vliegtuig van Turkish Airlines. 
Twee gebeurtenissen met een enorme impact op zijn leven, zowel 
op professioneel als menselijk gebied. 

'Stomtoevallig heb 
ik eerder op de dag 
in de gangen van 
het gemeentehuis 

gegrapt dat het 
locoburgemeesterschap 

niet zoveel voorstelt 
omdat er nooit wat 

gebeurt'
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slachtoffer door een brand in het cel-
lencomplex van Schiphol. Een tweede 
en uiteindelijk loopt dit aantal zelfs op 
tot elf. Ondanks dat het midden in de 
nacht was, zijn de media toch in grote 
getalen aanwezig. Om zes uur in de 
ochtend geef ik een persconferentie. Ik 
ben gekleed in een spijkerbroek en een 
paarse trui, omdat ik bij het verlaten 
van mijn huis er geen moment rekening 
mee heb gehouden dat dit zou gaan ge-
beuren. Het nieuws van de brand gaat 
al snel de hele wereld over. 

Een heftige periode volgt. De burge-
meester is op dat moment voor een 
werkreis naar Taiwan en is niet zo maar 
terug in Nederland. Het duurt ruim een 

week voordat hij terug is. Een periode 
waarin ik word geacht aan het roer te 
staan en moeilijke beslissingen moet 
nemen. Het wel of niet ontruimen van 
de rest van het gevangeniscomplex, 
bijvoorbeeld. Een aantal gedetineer-
den is bolletjesslikker, met de bolle-
tjes drugs nog in hun lichaam. Bij het 
overplaatsen kunnen die scheuren, wat 
zou betekenen dat deze gevangenen 
ook overlijden. Na intensief overleg 
besluit ik om ze toch over te plaatsen. 
Op die momenten kom ik erachter hoe 
belangrijk het is om als locoburgemees-
ter of bestuurder terug te vallen op de 
adviezen van collega’s. Mijn oud-colle-
ga’s bij het COT, Erwin Muller en mijn 
leermeester Uri Rosenthal, blijken goud 
waard in die hectische dagen.

 

Foto van het interieur van het door de brand verwoeste 
cellencomplex op Schiphol-Oost.

Bij het monument voor de elf slachtoffers van de 
Schipholbrand vindt een herdenking plaats. 
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Nationale ramp
Een paar jaar later gaat de telefoon 
opnieuw. Het is het voorjaar van 2009 
en ik vervang opnieuw tijdelijk de 
burgemeester omdat die op vakantie 
is in Zeeland. Op het moment dat de 
telefoon gaat zit ik net in mijn nieuwe 
auto die ik die dag heb opgehaald. 
De handsfree is nog niet geïnstal-
leerd en dus laat ik de oproep aan 
mij voorbij gaan. Ondertussen word 
ik links en rechts ingehaald door een 
groot aantal brandweervoertuigen en 
ambulances. Als voor de zesde keer 
de telefoon gaat zet ik mijn auto langs 
de kant. De boodschap aan de andere 
kant van de lijn is kort maar krachtig. 
“Michel, er is een vliegtuig neergestort 
bij Schiphol. Je moet zo snel mogelijk  
deze kant op komen.”

Opnieuw een nationale ramp, opnieuw 
op het moment dat ik de burgemees-

ter vervang. Veel tijd om over dit bizar-
re toeval na te denken heb ik niet. In 
tegenstelling tot de Schipholbrand is 
de impact namelijk direct in alle  
hevigheid duidelijk. Niet veel later zit 
ik het crisis beleidsteam voor. In de 
grote aula van Schiphol houden we 
later die dag een persconferentie. 
Het vliegtuig is overdag neergestort 
en dus is de complete nationale en 
internationale pers aanwezig. Honder-
den journalisten en cameraploegen 
wachten op mijn verhaal. Ik merk dat 
ik even goed moet slikken bij het zien 
van zo’n grote hoeveelheid pers. Ik 
haal diep adem, begin aan mijn ver-
haal en zit daarna al direct in de  
rol die er op dat moment van mij 
wordt verwacht.

Ongelukstrui
Tijdens de eerste uren na de crash 
merk ik dat ik profiteer van de  

opgedane ervaring. Op grote vlakken, 
zoals het snel kunnen nemen van 
beslissingen, maar ook op kleinere 
onderdelen. Stomtoevallig heb ik 
namelijk op het moment van de  
vliegtuigcrash opnieuw de paarse 
trui aan die ik ook droeg tijdens de 
Schipholbrand. Nog net op tijd brengt 
iemand mijn pak en een scheermes, 
zodat ik er een beetje fatsoenlijk uit 
zie tijdens de persconferentie. De 
paarse trui heb ik overigens later  
symbolisch weggegooid. Een onge-
lukstrui met teveel herinneringen.  
Een paar uur nadat ik aankom op 
Schiphol is de burgemeester terug uit 
Zeeland en lost mij af. Het is een gek 
gevoel. Zo snel als dat je in het oog 
van de storm staat, zo snel ben je er 
ook weer uit.

Achteraf is het een terechte vraag wat 
de invloed van deze twee gebeurtenis-

Overzicht van het ongeluk met de Turkse Boeing 737

'Ik merk dat 
ik even goed 
moet slikken 
bij het zien 
van zo’n grote 
hoeveelheid 
pers'
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sen is geweest op mijn loopbaan. Die 
invloed is denk ik heel groot. Ik heb 
tijdens deze twee rampen gemerkt 
dat dit werk me wel ligt. De aanlei-
ding en het menselijk leed dat erbij 
komt kijken is verschrikkelijk, maar 
ik merkte wel direct dat dit mij ligt 
en een bevestiging voor mij is dat ik 
het burgemeesterschap ambieer. Ik 
merkte ook dat ik na beide gebeurte-
nissen weer moest wennen om mijn 
werk als wethouder op te pakken. 
Andersom denk ik ook dat deze twee 
gebeurtenissen iets met mijn positie 
hebben gedaan. Tijdens de Schiphol-
brand en de crash kon ik laten zien 
wat ik in mijn mars had. Tijdens de 
sollicitatiegesprekken voor het burge-
meesterschap voor Rijswijk en ook in 
Zoetermeer ging het daarover, en ik 

denk dat dit in mijn voordeel werkte. 
Of ik op mijn huidige plek zonder deze 
gebeurtenissen ook had gezeten vind 
ik lastig, maar ik denk dat het zeker 
invloed heeft gehad.

Los van het gevolg voor mijn carrière 
hebben deze twee gebeurtenissen 
op mij als mens veel impact gehad. 
Ik weet nog goed dat ik samen met 
de toenmalige ministers Verdonk en 
Donner kort na de Schipholbrand een 
bezoek bracht aan de rampplek. Dat 
was voor mij het moment waarop ik 
voor het eerst even uit de modus van 
loco kwam en de gebeurtenissen bij 
mij binnenkwamen. Ik besefte mij 
plotseling dat dit de plek was waar elf 
mensen zijn overleden. Ik kreeg het 
daar even heel benauwd van, zoiets 

gaat je niet in de koude kleren zitten. 

Sowieso denk ik nog best vaak terug 
aan die twee gebeurtenissen. Mensen 
beginnen er nog vaak over tegen mij, 
maar er gebeuren ook nog weleens 
dingen waardoor ik er onbewust aan 
word herinnerd. Een bewijs dat deze 
twee gebeurtenissen een onmisken-
bare plek in mijn leven hebben is dat 
ik een kopie van het onderzoeksrap-
port naar de vliegtuigcrash nog altijd 
in mijn werkkast heb liggen. Met de 
huidige loco’s heb ik het niet heel 
uitgebreid over de zaken gehad, maar 
uiteraard heb ik er bij hun aanstelling 
wel voor gewaarschuwd. Ooit maakte 
ik de grap dat tijdens een locoschap 
nooit wat gebeurt, maar dat dit niet zo 
is heb ik wel ervaren.” ■

TERUGBLIK   

Schiphol directeur Jos Nijhuis en locoburgemeester van Haarlemmermeer  
Michiel Bezuijen bij de persconferentie nav het bij Schiphol neergestorte  

vliegtuig van Turkish Airlines TK 1951. 

'Los van het 
gevolg voor mijn 
carrière hebben 

deze twee 
gebeurtenissen 
op mij als mens 

veel impact 
gehad'
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DEMONSTRATIES

In de afgelopen jaren was er een fors 
aantal demonstraties, onder andere 
tegen de coronamaatregelen, de boe-
renprotesten, demonstraties over de 
klimaatcrisis en demonstraties tegen 
het kabinetsbeleid. Over het algemeen 
is het vertrouwen van burgers in de de-
mocratische rechtsstaat (nog steeds) 
groot1, maar tegelijkertijd zijn er ook 
aanwijzingen dat Nederlanders steeds 
ontvankelijker zijn voor antidemocra-
tisch gedachtengoed2. In dit artikel 
gaan we in op verschillende vormen 
van vertrouwen. We betogen dat met 
name wantrouwen ondermijnende 
effecten kan hebben op de democrati-
sche rechtsstaat. Bestuurders hebben 
een belangrijke rol in het voorkomen 
van wantrouwen door het uitdragen 
van belangrijke kernwaarden als inte-
griteit en rechtvaardigheid.

Vertrouwen
Vertrouwen gaat altijd gepaard met 
kwetsbaarheid. Je bent afhankelijk 
van een andere partij, zonder dat je 
zeker weet of die partij ook daadwer-
kelijk aan jouw behoeften kan en wil 
voldoen. Niet iedere burger is even 
kwetsbaar en afhankelijk van de over-
heid, en daarmee is ook de noodzaak 
om te vertrouwen niet voor iedereen 
gelijk. Voor kwetsbare mensen staat er 
meer op het spel en dat maakt dat zij 
ook wat kritischer kijken naar wie ze 
wel en niet kunnen vertrouwen.
Vertrouwen is het fundament van onze 
democratische rechtstaat. Dat wil niet 

zeggen dat mensen blind op elkaar en 
op de politiek moeten vertrouwen en 
klakkeloos alles van bestuurders  
moeten accepteren. Integendeel, het 
laten horen van een tegengeluid is 
noodzakelijk voor het goed functione-
ren van de rechtsstaat. Verminderd  
vertrouwen is dus niet noodzakelijker-
wijs slecht voor de democratie.  
Scepsis kan tot meer politieke betrok-
kenheid leiden en tot het aanspreken 
van politici op hun verantwoordelijk-
heid. Waar het om gaat is het vinden 
van de juiste balans tussen vertrouwen 
en kritische reflectie. 

Wantrouwen
Hoewel politieke betrokkenheid positief 
is, is de vorm waarin dat gebeurt wel 
van belang. Demonstreren is een de-
mocratisch recht, maar het bedreigen 
van politici gaat over de schreef. Er is 
dus een scheidslijn tussen wat als een 
democratisch recht wordt gezien en 
wat bestempeld wordt als antidemo-
cratisch gedrag. Dat gaat niet alleen 
over het bedreigen van politici of rellen, 
maar ook bijvoorbeeld helemaal niet 
meer gaan stemmen kan een aantas-
ting van de democratische rechtsstaat 
betekenen. 

Antidemocratisch gedrag lijkt samen 
te hangen met wantrouwen, wat iets 
anders is dan een gebrek aan ver-
trouwen. Bij wantrouwen gaat men 
er min of meer vanuit dat de ander 
negatieve bedoelingen heeft, terwijl 

men bij laag vertrouwen onzeker is 
over de competenties van de andere 
partij. Gebrek aan vertrouwen kan tot 
politieke betrokkenheid leiden, maar 
wantrouwen bedreigt de democratische 
stabiliteit. Wantrouwen in de politiek 
lijkt toe te nemen, zoals geïllustreerd 
door het Brexit referendum, de presi-
dentsverkiezingen in de VS in 2016, en 
de opkomst van populistische partijen 
in meerdere Europese landen3. 

Competenties versus  
welwillendheid 
In de literatuur wordt een onderscheid 
gemaakt tussen vertrouwen in de 
competenties en vertrouwen in de 
welwillendheid van de overheid. Bij een 
gebrek aan de eerste vorm schatten 
burgers in dat de overheid niet goed in 
staat is om problemen aan te pakken 
en niet de juiste competenties heeft. 
Bij een gebrek aan de tweede vorm 
van vertrouwen is de inschatting dat 
de overheid niet het beste met al haar 
burgers voorheeft. Weinig vertrouwen 
in welwillendheid is gerelateerd aan 
wantrouwen. Oordelen op basis van 
wantrouwen komen vaak voort uit ach-
terdocht en percepties als onrechtvaar-
digheid of de overtuiging dat de ander 
niet om je geeft. 

Dynamiek
Vertrouwen in competenties is vrij vari-
abel over tijd en hangt sterk af van het 
specifieke gedrag dat de overheid op 
dat moment laat zien. Het vertrouwen 

GEBREK AAN VERTROUWEN  
IS NIET HETZELFDE ALS  

WANTROUWEN 
Tekst | José Kerstholt & Esther Kox  
Foto  | ANP, Rob Engelaar
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in de welwillendheid van de overheid is 
minder variabel, omdat het in de loop 
van de tijd wordt opgebouwd op basis 
van gebeurtenissen en interacties. Dat 
betekent dat het, zeker op de korte 
termijn, ook lastiger positief te beïn-
vloeden is. 

Naast het gedrag van de overheid 
spelen vele andere factoren een rol 
bij de vorming van het vertrouwen van 
mensen in de overheid. Zo bleek uit 
een analyse van Brexit dat niet alleen 
het vertrouwen in de welwillendheid 
van politici belangrijk was, maar ook 
gevoelens van economische of culture-
le achteruitgang op lokaal niveau. Door 
een complex samenspel van interne 
en externe factoren kunnen mensen 
wantrouwig en gefrustreerd raken en 
dit vervolgens uiten door tegen de  
gevestigde orde te stemmen of zelfs  
te ageren4. 

Conclusie
Bestuurders hebben politiek vertrou-
wen nodig om hun werk goed uit te 
kunnen voeren. Enig tegengeluid  
(oftewel verminderd vertrouwen) is  

echter ook belangrijk in een democra-
tie en zorgt ervoor dat er een goede 
machtsbalans is tussen burgers en 
bestuur. Wantrouwen is echter iets dat 
voorkomen moet zien te worden. Niet 
alleen omdat het lastiger te herstellen 
is, maar ook omdat het de fundamen-
ten aan kan tasten van de democra-
tische rechtsstaat. Wantrouwen gaat 
gepaard met een houding van achter-
docht en kan antidemocratisch  
gedrag aanwakkeren.

Vertrouwen en betrouwbaarheid zijn 
aan elkaar gekoppeld. Een betrouw-
bare overheid zal logischerwijs meer 
vertrouwen oproepen, maar dat is 
makkelijker gezegd dan gedaan. Ge-
geven de complexiteit van het werk is 
het maken van fouten onvermijdelijk. 
Dit zal het vertrouwen in de competen-
ties van de overheid altijd op de proef 

blijven stellen. Deze vorm van vertrou-
wen is echter ook relatief makkelijk te 
herstellen door te leren van fouten en 
dezelfde fouten niet meer te maken. 
Van groter belang is om te investeren 
in het vertrouwen in de welwillendheid 
van de overheid. Vertrouwen in de wel-
willendheid gaat meer over de inschat-
ting of de overheid het beste voor heeft 
met (bepaalde groepen) burgers en dat 
alle (groepen) burgers eerlijk en recht-
vaardig worden behandeld. Deze vorm 
van betrouwbaarheid kan de overheid 
goed laten zien in de manier waarop 
zij omgaat met gemaakte fouten. Door 
bijvoorbeeld fouten te erkennen en zo 
snel en goed mogelijk proberen recht 
te zetten, versus kwesties onder het 
tapijt proberen te vegen, worden ach-
terliggende bedoelingen, waarden en 
belangen zichtbaar. Daar lijkt nog wel 
wat winst te behalen.  ■

 1  https://www.cbs.nl/nl-nl/longread/statistische-trends/2022/vertrouwen-in-medemens-en- 
instituties-voor-en-tijdens-de-pandemie

2  van Wonderen, R. (2022). Democratisch bewustzijn in Nederland. Over de ontvankelijkheid voor  
illiberaal en antidemocratisch gedachtegoed en de weerbaarheid daartegen. 

Utrecht: Verwey-Jonker Instituut/Anne Frank Stichting.
 3  Noordzij, K., de Koster, W., & van der Waal, J. (2021). “They don’t know what it’s like to be at the bottom”: 

Exploring the role of perceived cultural distance in less-educated citizens’ discontent with politicians. 
The British Journal of Sociology, 72(3), 566-579.

 4  Olivas Osuna, J. J., Kiefel, M., & Gartzou Katsouyanni, K. (2021). Place matters: Analyzing the roots of political 
distrust and Brexit narratives at a local level. Governance, 34(4), 1019-1038.

Burgemeester Kees van Rooij van Meierijstad gaat in gesprek met demonstrerende  
boeren. De boeren hebben eerder het distributiecentrum van de Jumbo en Friesland  

Campina geblokkeerd. De protestactie is gericht tegen de stikstofplannen van het kabinet.
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De CBRN Responseenheid is een  
operationele eenheid van het Ministerie 
van Defensie met als Nationale taak het 
beheersen en bestrijden van crises en 
incidenten op het gebied van Chemie, 
Biologie, Radiologie en Nucleairiteit.  
Deze Responseenheid viert dit jaar haar 
2e lustrum. De eenheid bestaat uit  
Defensie collega’s van alle operationele 
commando’s en staat 24/7 paraat om 
binnen 5 minuten aanrijdend te zijn naar 
plaatsen van een incident of delict. Een 
vast team met diverse disciplines en 
taken, deskundig opgeleid en zorgvuldig 
getraind, rijdt na melding en beknopte 
analyse vanuit de kazerne in Vught naar 
bestemming. Voertuigen, detectoren,  
analyse-apparatuur en persoonlijke 
beschermingsmiddelen dienen te allen 
tijde onderhouden en gekalibreerd ter 
beschikking te zijn van deze reactietijd  
en inzet.

MELDINGSBEREIDHEID 
REDT LEVENS

Tekst | Maj drs. Tessa Kingma, Commandant CBRN Responseenheid
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Om veilig te kunnen werken, zullen ook netwerk-
partners uit het civiele domein ter plaatse ko-
men. Denk hierbij aan bijvoorbeeld ontsmetting, 
brandweerexpertise, expertise op het gebied van 
volksgezondheid, explosievengevaar en medische 
hulpverlening. Een vast protocol voorziet in de alar-
mering van deze partners in het veiligheidsdomein. 
Dit betekent dat ter plaatse van het incident bij be-
nadering tussen de 15 a 20 voertuigen geparkeerd 
worden in een tijdsbestek van 2 uur. In 80% van de 
meldingen is deze schaalgrootte van optreden (ge-
lukkig) overbodig en overdadig gebleken, zo leerde 
ons de afgelopen jaren. Daarbij zorgde ze bij tijd en 
wijle voor onrust in het publieke domein, iets waar 
bestuurders hun burgers doorgaans liever voor 
willen behoeden, zo gaven zij herhaaldelijk aan. In 
sommige gevallen resulteerde dat zelfs in het ach-
terwege laten van het inschakelen van de expertise 
van de Responseenheid. Tijd om het concept van 
optreden te evalueren en waar mogelijk beter af te 
stemmen op de behoefte aan de-escalatie, dan wel 
niet onnodig opschalen. Immers meldingsbereid-
heid redt levens.

Bij de evaluatie van de inzetten is een analyse 
gemaakt van zowel de melders als de aard van de 
meldingen van afgelopen jaren. Hieruit bleek dat 
de Teamleider Explosieven Verkenning (hierna TEV) 
van de Nationale Politie in de meeste gevallen de 
melder is geweest als “first responder”. Deze had 
in de analysefase van zijn ter plaatse gaan (en 
zijn) in eerste instantie behoefte aan een gedegen 
risicoanalyse door een CBRN specialist ter plaatse, 
om zodoende de afweging te kunnen maken al dan 
niet de voltallige CBRN Responseenheid ter plaatse 
te laten komen. De expertise in deze gezamenlijke 
risico analyse met de TEV is cruciaal om tot een 

gewogen besluit te komen welke maatregelen er 
genomen moeten worden en welke netwerkpart-
ners er ter plaatse moeten komen: zo groot als 
noodzakelijk maar zo klein als mogelijk. 

In deze behoefte is de CBRN Responseenheid 
sinds 2021 gaan voorzien bij wijze van proef. Met 
kleinere voertuigen en een separate piketdienst 
door uitsluitend de meest operationeel ervaren 
specialisten, heeft ze haar dienst als kleinschalige 
analyse ter plaatse aangeboden. Op grond van 
deze analyse heeft de melder in sommige geval-
len alsnog besloten de CBRN Responseenheid in 
totaliteit te (laten) alarmeren. De ter plaatse zijnde 
CBRN specialist kon op die manier eigen eenheid 
nauwkeuriger informeren over de CBRN aspec-
ten van het incident, het delict, de context en de 
gevaarzetting. In andere gevallen kon de expert 
van de Responseenheid ter plaatse al de situatie 
de-escaleren voor wat betreft de CBRN dreiging en 
was opschaling van de inzet niet nodig.

Om meldingsbereidheid te vergroten, is het van 
belang dat men meldingen niet bezwaarlijk vindt. 
Dat onzekerheid geen parten speelt in de afweging 
de melding te doen. Het is van belang om expertise 
in te roepen daar waar veiligheid in het geding is of 
zou kunnen zijn. Ook op het gebied van Chemische, 
Biologische, Radiologische en Nucleaire dreigingen 
of incidenten. De CBRN Responseenheid is bereik-
baar voor alarmeringen en zorgen hieromtrent, dag 
en nacht, alle dagen van de week. 088-9569569 
algemeen alarmnummer of kleinschalig advies ter 
plaatse 06-83605564.  ■

'Veiligheidsdenken is 
niet gelijk aan opschalen'
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Nationale inzet 
De Nederlandse krijgsmacht is in het 
nieuws. De oorlog in Oekraïne bleek een 
klassiek ‘window of opportunity’ om iets 
te doen aan de financiële krapte waar-
mee de krijgsmacht al decennialang 
te maken heeft. Hij maakt het experts 
mogelijk hun licht te laten schijnen op 
nut en noodzaak van het krijgsbedrijf, 
het militair optreden. De krijgsmacht, 
zwaardmacht in handen van de staat, 
heeft de aandacht van politiek en sa-
menleving, wat onder meer resulteerde 
in een behoorlijke financiële injectie in 
de defensiebegroting.1 Die aandachtsre-
flex komt voort uit de appreciatie van de 
Europese- en bondgenootschappelijke 
veiligheidssituatie, die met de inval van 
de Russische federatie in Oekraïne ver-
ontrustend verslechterd is. Verslechterd 

omdat de Russische agressie afbreuk 
kan doen aan de integriteit van zowel de 
Europese buitengrens als het Europese 
deel van de bondgenootschappelijke 
grens. Verontrustend omdat de onbere-
kenbare agressor de veiligheidsbalans 
tussen Oost en West, waarin Oekraïne 
een prominente positie heeft, moedwil-
lig heeft verstoord. 

Of de aandacht voor de krijgsmacht 
van blijvend gewicht is, moet blijken; 
Nederland heeft niet bepaald een solide 
staat van dienst als het gaat om de 
willingness to pay voor de krijgsmacht. 
Ook is het de vraag of de opleving van 
het externe veiligheidsbesef het belang 
van het nationaal kunnen inzetten van 
de krijgsmacht onder de aandacht heeft 
gebracht. Interne en externe veiligheid 
zijn nauw verweven en moeten wor-
den beschouwd als twee kanten van 
dezelfde medaille. Dreigingen aan het 
adres van het bondgenootschap en ons 
land zijn van een hybride soort, waarbij 
statelijke en non-statelijke actoren over 
landsgrenzen heen zowel civiele als 
militaire machtsinstrumenten kunnen 
inzetten. Maar meer aandacht voor de 
nationale inzet vraagt beleidsmakers 
en bestuurders van ver te komen. De 

binnenlandse rol van de krijgsmacht 
wordt in het algemeen in beperkte zin 
begrepen, als incidenteel te leveren 
relatief kleinschalige hulp aan het 
civiel gezag. Niet meer dan een ‘derde’ 
hoofdtaak, de facto beschouwd als van 
ondergeschikt belang aan buitenlandse 
inzet hoog in het geweldsspectrum.  Dat 
beperkte zicht is trouwens verklaar-
baar, want langdurig gevoed door een 
dominante focus op de krijgsmachtinzet 
voor buitenlandse missies, de bijge-
volg jarenlange verwaarlozing van het 
militair vermogen voor nationale inzet 
en  - sinds het opschorten van de op-
komstplicht -  door een sterk afgenomen 
maatschappelijke verwevenheid van 
krijgsmacht en samenleving.  

Dat neemt niet weg dat de beperkte 
opvatting verkeerd is omdat zij geen 
recht doet aan de grondwettelijke 
doelstellingen van de krijgsmacht. Er 
is more than meets the eye. In deze 
bijdrage beschouw ik de nationale inzet 
van de krijgsmacht in ruime zin: de 
verdediging van het territoir, de structu-
rele ondersteuning van het Rijk, militaire 
bijstand aan de politie, militaire bijstand 
aan de veiligheidsregio en militaire 
steunverlening in het openbaar belang. 

NATIONALE INZET VAN DE KRIJGSMACHT; 

MORE THAN MEETS THE EYE 

Tekst | Prof. dr. Peter L.J. Bos MCDm  
Foto  | Mediacentrum Defensie, Maartje Roos, Valerie Kuypers, Christian Schrik, Paul Tolenaar

Prof. dr. Peter L.J. Bos MCDm 
Bijzonder hoogleraar ‘Militaire aspecten van crisisbeheersing en nationale veiligheid’ aan 
de Faculteit Militaire Wetenschappen van de Nederlandse Defensieacademie (NLDA)
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Overigens moet het begrip nationale 
inzet strikt genomen op het Koninkrijk 
worden begrepen. Wellicht kan het, 
voer voor discussie, nog ruimer worden 
uitgelegd omdat bijvoorbeeld de recente 
hulpinzetten aan de regering van Turkije 
ook als nationale inzet kunnen worden 
beschouwd.3 Voor dit artikel beperk  
ik mij evenwel tot het duiden van  
nationale inzet in het Europese deel  
van Nederland. 

Verdediging
De meest in het oog springende grond-
wettelijk vastgelegde doelstelling van 
de krijgsmacht is die van de verdediging 
van het territoir van het Koninkrijk.4 De 
verdediging is van wezenlijk belang voor 
het bestaan en voortbestaan van de 
Staat. Dat onze verdediging in bondge-
nootschappelijk verband wordt gevoerd 
doet niet af aan de krijgsmachttaak op 
en voor het eigen territoir, die voortvloeit 
uit de grondwettelijke doelstelling. Ofte-
wel, de vooronderstelling dat Nederland 

bij een bedreiging van haar territoir kan 
rekenen op voldoende NAVO-steun is 
juist, maar de gevolgtrekking dat de ver-
dediging aan bondgenoten kan worden 
overgelaten en dat het de krijgsmacht 
vrijspeelt voor alleen buitenlandse 
inzet is - met de Grondwet in de hand 
- onjuist. Nederland moet ook eigen 
middelen voor de verdediging kunnen 
aanwenden. Toch koerst Nederland in 
dat opzicht nagenoeg geheel op het 
bondgenootschappelijk adagium ‘één 
voor allen en allen voor één’. 

De krijgsmacht wordt dus geacht te 
allen tijde te kunnen worden ingezet in 
Nederland - en elders in het Koninkrijk 
- voor de verdediging. Dat basisper-
spectief op nationale inzet is out of 
scope, wat onder meer blijkt uit het feit 
dat er geen substantiële planvorming 
is voor de verdedigende inzet van de 
krijgsmacht in Nederland, inbegrepen 
de bewaking en beveiliging van onze 
vitale infrastructuur, militaire objecten 
en civiele en militaire mobiliteitsassen. 
Noch zijn daarvoor gevechtseenheden 

1  Voor het eerst sinds 1993 komt de Defensiebegroting weer op een NAVO-bbp-percentage  
van 2%. Er wordt tussen 2022 en 2025 €14,8 miljard extra geinvesteerd. 

2 Zie Bos, P. L. J. (2021). De krijgsmacht: een cruciale partner in nationale veiligheid; Civiel-militaire  
samenwerking op nieuwe leest geschoeid. Militaire Spectator, 190 (1), 40-55, waarin ik ervoor  

pleit de twintig jaar oude hoofdtakenindeling los te laten. Zie Sterker Nederland, veiliger Europa.  
Investeren in een krachtige NAVO en EU. Defensienota 2022; bijlage bij Kamerstuk 2021/2022,  

36124, nr. 1; p. 16 voor een overzicht van de hoofdtaken.
3 De krijgsmacht draagt substantieel (en structureel) bij aan USAR.NL, de Nederlandse Search and Rescue 
eenheid, en Nederland heeft een vliegtuig van de luchtmacht voor gewondentransport beschikbaar gesteld.

4  Grondwet voor het Koninkrijk der Nederlanden. (1815, 24 augustus); artikel 97.  
Geraadpleegd van https://wetten.overheid.nl/BWBR0001840/2022-11-01.

Blussen heidebrand 
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dedicated beschikbaar, het voorbeeldi-
ge Korps Nationale Reserve niet te na 
gesproken, om bijvoorbeeld de havens 
van Rotterdam te beveiligen en te bewa-
ken met militairen en luchtverdediging. 
De middelen van de krijgsmacht zijn 
bijna allemaal in EU- of NAVO-verband 
verplicht en ingebed. Dus als het in 
Nederland spannend wordt, is er vanuit 
de Nederlandse krijgsmacht nauwelijks 
gevechtskracht of commandovoeren-
de capaciteit om op terug te vallen. 
Eenheden en hoofdkwartieren zijn 
elders ingezet of stellen zich gereed om 
elders ingezette capaciteit af te lossen. 
Tegelijk is het mobiliserend vermogen 
van de krijgsmacht met het opschorten 
van de opkomstplicht en het verkleinen 
van de krijgsmacht gereduceerd tot nul. 
De kennis over de territoriale verdedi-
ging en de noodzakelijke voorbereiding 
daarop is teloor gegaan. Wat in de jaren 
van de Koude Oorlog nog gefundenes 
Fressen voor de generaals was, heeft 
nu nauwelijks de aandacht van de top 
brass. Om het maar niet te hebben over 
de welhaast onvoorstelbare situatie 
dat de noodtoestand van kracht is en 
het militair gezag in werking is gesteld, 
de situatie dat militaire gezagsdragers 
namens de Regering in de plaats treden 
van het decentrale gezag. Kortom: de 
Nederlandse krijgsmacht lijkt niet te zijn 
voorbereid op de uitvoering van de  

territoriale verdediging.  Dat element 
van nationale inzet - hoogstwaarschijn-
lijk in de staatsnoodrechtelijke omstan-
digheid van een uitzonderingstoestand 
- is een uit het zicht geraakte taak.
 
Oekraïne laat ons echter zien dat het 
belang van de verdediging van het ter-
ritoir - grond, zee, lucht en cyberspace 
- geen achterhaalde (militaire) werke-
lijkheid is. Integendeel, juist Nederland 
moet als een strategisch doelwit voor 
een agressor worden beschouwd. 
Nederland heeft een zeer belangrijke 
civiele en militaire geostrategische 
hub-functie.5 Er zijn tal van - kwetsbare - 
aanvalsdoelen in de vitale infrastructuur 
te vinden, al dan niet in het fysieke en 
cyberdomein; Nederland is een opeen-
hoping van uit te schakelen doelwitten. 
Er zijn in dat opzicht wel wat verdedi-
gingsscenario’s te bedenken, al dan niet 
hybride van aard.6 En als de Atlantische 
NAVO-partners in het Europees deel van 
het bondgenootschap moeten optreden 
is Nederland een doorvoerland van 
cruciaal belang.7 De militair-strategische 
positie van Nederland mag, gegeven het 
belang van de territoriale integriteit, dus 
niet worden onderschat. 

Er gloort een streepje licht aan het eind 
van de tunnel. Er zijn voorbereidingen 
voor het interdepartementaal civiel-mi-

litair beoefenen van crisis response 
measures (CRMs) als onderdeel van het 
NATO Crisis Response System (NCRS). 
Daarnaast wordt er gewerkt aan een 
landelijk crisisplan Defensie, in nauwe 
samenwerking met de Nationaal Coördi-
nator Terrorismebestrijding en Veilig-
heid (NCTV). Het zijn aanzetten tot het 
doordenken van het nationaal georiën-
teerd krijgsmachtoptreden in tijden van 
crisis, maar vooralsnog niet meer dan 
dat. Fundamentele en beredeneerde 
keuzes voor het nationaal georiënteerd 
militair vermogen van de krijgsmacht, 
die tot uitdrukking komen in onder 
meer organisatie en uitrusting, zijn in 
de meest recente Defensienota niet ge-
maakt.8 De beleidsinzet voor nationale 
inzet is non-coherent en fragmentarisch 
van aard; het narratief is overwegend 
dat van beloften en procesperspectief. 
Wat dat betreft is er nog een lange weg 
te gaan.9 Een weg met het wenkend 
perspectief van wat in bijvoorbeeld 
Noorwegen en Zweden total defence 
wordt genoemd: een alomvattende en 
integrale (civiel-militaire) benadering 
van het veiligheidsvraagstuk, waarvan 
vechten als onderdeel van crisisbeheer-
sing deel uitmaakt.10 

De verdediging van het Koninkrijk, het 
beschermen en zo nodig herstellen van 
de territoriale integriteit na een militaire 
schending ervan, is niet de enige doel-
stelling van de krijgsmacht.11 De krijgs-
macht is er ook voor de handhaving van 
de onafhankelijkheid van het Koninkrijk, 
zo blijkt uit het Statuut voor het Konink-
rijk der Nederlanden. Deze twee zijn 
onomstotelijk met elkaar verbonden.12 
De Grondwet benoemt niet alleen de 
verdediging maar ook het handhaven en 
bevorderen van de internationale rechts-
orde en de bescherming van de belan-
gen van het Koninkrijk als doelstellin-
gen. De belangen van het Koninkrijk zijn 
de vitale belangen, nader gespecificeerd 
in de Nationale Veiligheidsstrategie: 
ecologische veiligheid, fysieke veiligheid, 
internationale rechtsorde en stabiliteit, 
economische veiligheid, territoriale 
veiligheid en sociale en politieke stabili-
teit.13 Twee van deze zes vitale belangen 
zijn expliciet in de Grondwet genoemd, 
maar het is belangrijk te beseffen dat Inzet bij boerenprotest in Den Haag

DEFENSIE



 BURGEMEESTER  104 | ngb   151

de krijgsmacht er ook is voor het - 
mede - voorkomen van inbreuken op de 
ecologische, fysieke en economische 
veiligheid en voor het handhaven van 
de sociale en politieke stabiliteit.14 Met 
andere woorden: de nationale inzet van 
de krijgsmacht ziet op inzet ten gunste 
van het beschermen van al deze vitale 
belangen. Overigens is de gedachte dat 
de krijgsmacht de internationale rechts-
orde slechts door buitenlands optreden 
(hoofdzakelijk missies) handhaaft en 
bevordert een verkeerde uitleg van de 
Grondwet.15 Als voorbeelden: enige 
krijgsmachtinzet wanneer de integriteit 
van het International Criminal Court in 
Den Haag in het geding zou zijn of de 
bewakings- en beveiligingsinzet bij de 
Nuclear Security Summit in 2014. 

Nationale inzet in engere zin
Dat het bij de nationale inzet niet alleen 
hoeft te gaan om de autonome taak van 
het verdedigend optreden blijkt uit het 
feit dat wet- en regelgeving (en bijzon-
dere afspraken) voorzien in grondslagen 
voor een ondersteunende taak van de 
krijgsmacht. Dan kan het gaan om inci-
dentele of structurele ondersteunende 
nationale inzet. Het meest aanspreken-
de voorbeeld van zo’n structurele natio-
nale inzet is de Koninklijke Marechaus-
see (KMar), die onder meer op basis 
van de Vreemdelingenwet 2000 en de 
Politiewet 2012 zijn werk doet. Maar de 
krijgsmacht draagt ook structureel bij 
aan de kustwacht, de explosievenoprui-
ming, de Dienst Speciale Interventies 
(DSI), hydrografisch onderzoek, lucht-
ruimbewaking en -beveiliging, lucht-
verkeersleiding en aan het opsporen, 
bergen en identificeren van slachtoffers 
uit de Tweede Wereldoorlog.16

De incidentele ondersteunende nati-
onale inzet zien we terug als militaire 
bijstand en militaire steunverlening 
in het openbaar belang. De militaire 
steunverlening kan worden aange-
vraagd door een minister, een CdK, een 
burgemeester en een dijkgraaf in alle 
gevallen wanneer die bestuursorganen 
een belang hebben dat samenhangt 
met hun wettelijke verantwoordelijk-
heden en bevoegdheden. Het bestuurs-
orgaan ‘voorzitter veiligheidsregio’ kan 

strikt genomen de aanvraag dus niet 
doen. Dat is vreemd maar verklaarbaar; 
de betreffende regeling is van 2008 en 
nadien nooit aangepast, terwijl de Wet 
veiligheidsregio’s waarmee dat be-
stuursorgaan ten tonele verscheen pas 
in 2010 van kracht werd. In alle gevallen 
moet wel worden gemotiveerd waarom 
er geen andere mogelijkheden dan 
krijgsmachtinzet zijn en waarom  
civiele marktpartijen buiten schot 
blijven, dan wel moet door hen een 
verklaring worden overlegd waarin  
zij aangeven krijgsmachtinzet niet  
bezwaarlijk te vinden. 

Daarnaast is er de militaire bijstands-
taak als onderdeel van de incidenteel 
ondersteunende nationale inzet. De 
grondslagen daarvoor vinden we in 
de Politiewet 2012 en de Wet veilig-
heidsregio’s. In het eerste geval gaat 
het om militaire bijstand aan de politie 
voor zover deze naar het oordeel van 
de burgemeester of officier van justitie 
benodigd is en waarom vervolgens door 
hen wordt verzocht. Zo’n verzoek kan 
worden gedaan vanwege respectievelijk 
de openbare orde en veiligheid (OOV)  
en de strafrechtelijke handhaving van 
de rechtsorde (SHRO). Maar de  

5  Vgl. Sweijs, T., Van Manen, H., Kertysova, K., & Bekkers, F. (2018) Flow Security and Dutch Defense and Security 
Policies, The Hague Centre for Strategic Studies, The Hague, Netherlands.

6  Er zijn op zijn minst vier scenario’s te duiden: de klassieke aanval (zoals op Oekraïne), aanvallen op vitale infra-
structuur, al dan niet in het cyberdomein, de aanval op een NAVO-bondgenoot, waarbij Nederland verdragsrech-
telijk betrokken is en de aanval op een derde waardoor het eigen en bondgenootschappelijk grondgebied in het 

geding is. Dit in tegenstelling tot de wat meer ‘hoog over’ militair gerelateerde dreigingen waar de Rijksbrede 
Risicoanalyse Nationale Veiligheid zijn aandacht op richt; zie Rijksbrede Risicoanalyse Nationale Veiligheid 

2022 (RbRa). Geraadpleegd van Rijksbrede+Risicoanalyse+Nationale+Veiligheid+2022 (3).pdf.
7 Waar Nederland aan de NAVO-partners als gastland Host Nation Support levert, een bondgenootschappelijke 
taak. Veelal gaat dit gepaard met het door de Minister van Defensie (in de praktijk doorgaans de Commandant 

Landstrijdkrachten namens de Minister) aanwijzen van een civiele structuur of omgeving (bijvoorbeeld een 
havengebied) in een gemeente als te bewaken en beveiligen Tijdelijk Militair Object (TMO). In deze gevallen 

geldt een geweldsbevoegdheid voor militairen en burgerbewakers in de rechtmatige uitoefening van de militaire 
bewakings- en beveiligingstaak. 

8 Vgl. Isabelle Duyvensteyn, Jaap de Wilde en Niels van Willigen (2022). Wetenschapstoets Defensienota, Sterker 
Nederland, Veiliger Europa’. Militaire Spectator, 191 (12), 616-629.

9 De enige substantiële keuze lijkt het formeren van een multifunctioneel KMar-eskadron ter ondersteuning van 
de civiele gezagsdrager te zijn.

10 Vergelijk bijvoorbeeld: Norwegian Ministry of Defence, Norwegian Ministry of Justice and Public Security,  
Support and Cooperation; A description of the total defence in Norway (Oslo, 8 mei 2018). Zie: https:// 

www.regjeringen.no/contentassets/5a9bd774183b4d548e33da101e7f7d43/support-and-cooperation.pdf.
11 Zie Ducheine, P.A.L., & Bos, P.L.J. (2021). De Krijgsmacht: Doel, Functie, Taken en Rollen Geanalyseerd. 

(Amsterdam Law School Research Paper No. 2021-40). Universiteit van Amsterdam – Amsterdam Center for 
International Law and Netherlands Defence Academy, Breda, Nederland.

12 Statuut voor het Koninkrijk der Nederlanden (1954, 28 oktober). Geraadpleegd van wetten.nl - Regeling - 
Statuut voor het Koninkrijk der Nederlanden - BWBR0002154 (overheid.nl); artikel 3.

13 Zie Nationale Veiligheidsstratie 2019; bijlage bij Kamerstuk 2018/2019, 30821, nr. 81. Zie ook RbRa, waarin 
wordt geanticipeerd op vervanging van de NVS door een Rijksbrede Veiligheidsstratie (RbVs).

14 Een taak die primair is toevertrouwd aan civiele bestuurders, autoriteiten en organisaties.
15 Zoals betoogd geldt dat ook voor de verdediging!

16 Door de structurele bijdrage lijkt deze inzet dedicated van aard. 
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leveringsregel is: eerst onderlinge bij-
stand vanuit de nationale politie (het fei-
telijke verzoek doet de politie in dit geval 
zelf) en de KMar en vervolgens pas in 
bijzondere gevallen andere onderdelen 
van de krijgsmacht. Overigens kan wat 
betreft de OOV ook de voorzitter van 
de veiligheidsregio om deze militaire 
bijstand aan de politie verzoeken als hij 
of zij met toepassing van artikel 39 van 
de Wvr de betreffende bevoegdheid van 
de burgemeester heeft overgenomen.17 
De bijstandsvraag zal normaliter in het 
driehoeksoverleg worden besproken, 
maar het besluit om te verzoeken ligt bij 
het gezag! 

Blijft over de militaire bijstand die door 
de voorzitter van de veiligheidsregio kan 
worden gevraagd in het kader van de 
algemene rampenbestrijding (bij brand, 
ramp of crisis), al dan niet voor een en-
kele gemeente gelegen in de betreffen-
de veiligheidsregio.18 Dit is een generie-
ke bevoegdheid op basis van de Wvr; 
artikel 39 Wvr blijft buiten beschouwing. 
Waar in dit soort situaties precies het 
onderscheid kan worden gemaakt 
tussen dit type bijstandsaanvraag en 
militaire steunverlening in het openbaar 
belang is nog wel een punt van prakti-
sche en juridische afweging. De Rege-
ling Militaire Steunverlening geeft daar 
enig antwoord op: ‘Bij een concurreren-

de vraag naar Defensiecapaciteiten ten 
behoeve van het verlenen van militaire 
bijstand en militaire steunverlening 
heeft het verlenen van militaire bijstand 
voorrang. Bij een concurrerende vraag 
naar Defensiecapaciteiten ten behoeve 
van het verlenen van militaire steunver-
lening wordt door de Minister van BZK, 
in overleg met de beleidsverantwoorde-
lijke bestuursorganen besloten, welke 
vraag voorrang krijgt.’19 Voorts is het 
goed te beseffen dat de Minister van 
JenV bevoegd is de bijstandsinzet te 
autoriseren en de Minister van Defensie 
de steunverleningsinzet. Covid-onder-
steuning vond plaats in de vorm van 
militaire steunverlening terwijl militaire 
bijstand meer voor de hand had gele-
gen, want algemene rampenbestrijding. 
Hier prevaleerde de afweging rond 
schaal, omvang en aansturing van inzet, 
alhoewel je je kunt afvragen of destijds 
de civiele markttoets in voldoende mate 
heeft plaatsgevonden. 

De burgemeester 
Samenvattend, kan de nationale inzet 
van de krijgsmacht zich op vijf verschil-
lende manieren manifesteren. Inzet in 
het kader van de verdediging, inzet in 
de vorm van militaire bijstand aan de 
politie, inzet in de vorm van militaire 
bijstand aan de veiligheidsregio, inzet in 
de vorm van militaire steunverlening in 

het openbaar belang en inzet in de vorm 
van structurele ondersteuning aan het 
Rijk.20 Hier moet voor de volledigheid 
een verscholen vorm van structurele 
nationale inzet aan worden toegevoegd. 
De Militaire Inlichtingen- en Veiligheids-
dienst, die opmerkelijk genoeg niet tot 
de krijgsmacht wordt gerekend maar 
binnen Defensie de status van Bijzonde-
re Organisatie-eenheid heeft, draagt als 
defensieorganisatie immers ook direct 
bij aan het beschermen van de vitale 
belangen van het Koninkrijk.21 

De burgemeester kan zich wat betreft 
de militaire bijstand aan de politie, voor 
zover het de openbare orde en veilig-
heid betreft, rechtstreeks tot de Minister 
van JenV wenden. Mocht de voorzitter 
van de veiligheidsregio met gebruik van 
Wvr 39 die bevoegdheid van de burge-
meester hebben overgenomen, dan zal 
hij of zij dat kunnen doen. De recht-
streekse lijn voor de burgemeester is er 
ook voor een verzoek aan de Minister 
van Defensie om militaire steunverle-
ning in het openbaar belang. Het is een 
bevoegdheid die de voorzitter van de 
veiligheidsregio niet kan uitoefenen of 
van de burgemeester kan overnemen; 
daartoe ontbreekt een grondslag. In het 
geval de burgemeester zich wil verzeke-
ren van militaire bijstand ten behoeve 
van de algemene rampenbestrijding, 
dient hij of zij zich te wenden tot de 
voorzitter van de veiligheidsregio. 

De koninklijke weg voor het aanvragen 
van krijgsmachtondersteuning in enige 
vorm is via de Regionaal Militair  
Operationeel Adviseur (RMOA) die vanuit 
de krijgsmacht aan de veiligheidsregio 
verbonden is. Hij of zij zal het verzoek 
naar de Regionaal Militair Commandant 
(RMC) leiden, wiens gebied van verant-
woordelijkheid meerdere veiligheidsre-
gio’s (en dus gemeenten) betreft. De 
RMC beslist echter niet over de toewij-
zing, dat is voorbehouden aan de  
betreffende minister. De RMC is 
overigens ook een van de organen 
van militair gezag die in het geval 
van buitengewone omstandigheden 
buitengewone bevoegdheden kunnen 
uitoefenen. Daarmee is gezegd dat de 

Protest Greenpeace op Schiphol
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RMC de spil van nationale inzet van 
de krijgsmacht is, een taak die hij of zij 
overigens moet combineren met de taak 
van plaatsvervangend commandant van 
een landmachtbrigade die in ‘oorlogs-
tijd’ in NAVO-verband optreedt. De coör-
dinatie en aansturing van de nationale 
inzet (niet zijnde de verdediging) vindt 
vervolgens plaats vanuit het Territori-
aal Operatiecentrum (TOC), in nauwe 
samenwerking met de Defensiestaf van 
het Ministerie van Defensie. Enig rea-
lisme is wenselijk: de krijgsmacht werkt 
op dit moment in omstandigheden van 
schaarste en onvolledige inzetbaarheid; 
draaien na vragen is geen automatis-
me. Dat doet evenwel niet af aan de 
constatering dat nationale inzet van de 
krijgsmacht in de volle omvang van zijn 
betekenis op het tweede plan van het 
Defensiebeleid staat. 

Waar het uiteindelijk  - in het verband 
van deze beschouwing -  in het streven 
naar stabiliteit van staat en samenleving 
om draait, is wanneer de krijgsmacht 
zou kunnen worden ingezet om orde en 
continuïteit te bewerkstelligen. Orde in 
de zin van rechtsorde en openbare orde. 
Continuïteit als in continuïteit van het 
dagelijks leven en continuïteit van vitale 
processen. Het zou een misvatting zijn 
te beweren dat enige krijgsmachtinzet 
ten fundamentele moet worden verme-

den. Dat druist in tegen de doelstelling 
van die krijgsmacht. Maar dat er per 
geval een solide afweging van zowel 
vrager als leverancier met betrekking tot 
de nationale inzet van de krijgsmacht 
behoort te zijn spreekt voor zich. Vooral 
in die situaties waar de inzet grootscha-
lig is en of gelegitimeerd geweldgebruik 
aan de orde is. De bijstand die aan de 
politie werd geleverd door de KMar bij 
de avondklokrellen was een tamelijk 
verholen nationale inzet van de krijgs-
macht, je moest naar het schild kijken 
om het te kunnen zien, maar de feitelij-
ke inzet van een reguliere landmacht-  
of marinierseenheid voor dezelfde taak 
zou tal van vragen hebben opgeroe-
pen.22 Het is dus belangrijk, als  
burgemeester met enige basiskennis 
van de nationale inzet van de krijgs-
macht de(r)gelijke inzetafwegingen te  
kunnen maken. 

Tot slot
Defensie staat voor een grote en zeer 
ingewikkelde opgave om de switch te 
maken van een missiegerichte krijgs-
macht naar een zwaardmachtgerichte 
krijgsmacht die uitgerust en inzetbaar 
is voor al haar constitutionele taken. 
Daarbij laat zich de vraag stellen of Ne-
derland voorbij het klassieke model van 
civiel-militaire samenwerking wil denken 

en, vanwege de hybride dreigingsaard, 
het bijna onontkoombare concept van 
total defence als nationaal model voor 
crisisbeheersing zou willen en moeten 
omarmen. Dat daarbij ook vraagstukken 
van zichtbaarheid van de krijgsmacht en 
participatie van de samenleving aan die 
krijgsmacht v.v. een rol spelen, spreekt 
voor zich. Maar in de kern komt het 
erop neer dat de betrekkelijk beperkte 
scope op nationale inzet van de laatste 
decennia zich niet langer verhoudt tot 
de hybride dreigingswerkelijkheid waar 
wij dagelijks mee te maken hebben.23 
Een ruim begrip en dito beleidsont-
wikkeling van de nationale inzet van 
de krijgsmacht is gewenst. Een inzet 
die overigens stoelt op de gedachte 
dat de krijgsmacht niet bedoeld is als 
structureel vangnet voor al hetgeen 
in het civiele publiek-private domein 
niet of onvoldoende geregeld is onder 
crisisomstandigheden. Het gebrek aan 
zorgvoorzieningen in Covid-tijd bijvoor-
beeld manifesteerde een zorgschaarste, 
inherent aan de beleidskeuzen die 
over de inrichting en werking van de 
zorg in de voorbije regeerperioden zijn 
gemaakt. Dergelijke keuzen mogen de 
gevechtskracht van de krijgsmacht ten 
behoeve van de nationale veiligheid in 
het algemeen en de verdediging in het 
bijzonder niet institutioneel belasten.  ■

17 Wet veiligheidsregio’s (2010, 11 februari). Geraadpleegd van wetten.nl - Regeling - Wet veiligheidsregio’s - 
BWBR0027466 (overheid.nl); artikel 39, waarin opgenomen een bevoegdheid voor de voorzitter om bij  

uitsluiting toepassing te geven aan een aantal bevoegdheden die de burgemeester toekomen in geval van een 
ramp of crisis van meer dan plaatselijke betekenis, of van ernstige vrees van het ontstaan daarvan.  

Voor alle duidelijkheid, deze bevoegdheid vindt formeel geen grondslag in het afkondigen van GRIP 4.  
Dat is een wijdverbreide misvatting.

18 Ibid.; artikel 51.
19 Regeling Militaire Steunverlening in het openbaar belang (2007, 19 december). Geraadpleegd van  

wetten.nl - Regeling - Regeling militaire steunverlening in het openbaar belang - BWBR0023217 (overheid.nl).
20 Eigenlijk zes, omdat militaire bijstand aan de politie zich in twee strikt onderscheiden typen kan voordoen: in 

de sfeer van openbare orde en veiligheid en in de sfeer van de strafrechtelijke handhaving van de rechtsorde.
21 De MIVD voert haar taak uit op basis van de Wet op de inlichtingen- en veiligheidsdiensten (Wiv) 2017 en de 

Wet Veiligheidsonderzoeken (WvO). De Wiv en de WvO bieden een grondslag voor twee samenwerkende diensten, 
de AIVD en de MIVD. Het beheer van de MIVD berust bij de Secretaris-Generaal (SG) van het Ministerie van 

Defensie. De Commandant der Strijdkrachten (CDS) stuurt de MIVD niet aan, terwijl de Directeur MIVD tot taak 
heeft aangelegenheden die de inlichtingenketen betreffen onder de aandacht te brengen van CDS en SG. Zie: 

Algemeen 0rganisatiebesluit Defensie 2021 (2021, 12 januari). Geraadpleegd van wetten.nl - Regeling -  
Algemeen organisatiebesluit Defensie 2021 - BWBR0044746 (overheid.nl); artikel 2 en 18.

22 Een enkele partij bepleitte destijds in de Tweede Kamer ‘het leger in te zetten’. Zie bijvoorbeeld Tobias den 
Hartog (2021, 27 januari). Avondklokrellen: Het leger blijft achter de hand, als het aan kabinet en Tweede Kamer 
ligt. Het AD. Geraadpleegd op 13 februari 2023, van https://www.ad.nl/politiek/avondklokrellen-het-leger-blijft-

achter-de-hand-als-het-aan-kabinet-en-tweede-kamer-ligt~ad57f8af/. 
23 Vgl. Frank Bekkers, Hans van der Louw & Björn de Heer (2023) De toekomstige Nationale inzet van de  

Krijgsmacht, The Hague Centre for Strategic Studies, The Hague, Netherlands. Geraadpleegd op 16 februari 
2023, van https://hcss.nl/report/toekomstige-nationale-inzet-van-krijgsmacht/. 
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Woensdag 23 november 2022 wordt bij werkzaamheden in het centrum van Huissen een bom 
uit de Tweede Wereldoorlog gevonden. Het vinden van Ontplofbare Oorlogsresten is in de 
gemeente Lingewaard niet bijzonder. De grootte (een 500-ponder) en de ligging van de bom 
maken de vondst echter ook voor de burgemeester en ambtenaren van Lingewaard bijzonder. 

EEN ONTPLOFBAAR  
OORLOGSREST GEVONDEN. 
WAT DAN?

Tekst | Siegbert Beukens, communicatieadviseur VEO
Foto | Vereniging Explosieven Opsporing

Uit onderzoek van Kenniscentrum OO 
(februari 2023) blijkt dat de gemeente 
Lingewaard een van de 203 gemeen-
ten in Nederland is die de achterlig-
gende 20 jaar te maken had met het 
opsporen of ruimen van Ontplofbare 
Oorlogs resten (OO). 
In het gemeentehuis van Lingewaard 
wordt een gesprek georganiseerd om 
inzicht te krijgen in de gevolgen van 
het vinden van OO. Tijdens het gesprek 
blikken burgemeester Nelly Kalfs, Loes 
Cornelissen en Michiel van Baardewijk 
(adviseurs openbare orde en veiligheid) 
terug op de gebeurtenissen eind 2022. 
Namens de branche van bedrijven die 
zich bezighouden met het opsporen, 
benaderen en veiligstellen van OO 
neemt Jan van Belzen als onafhanke-
lijk voorzitter van de Vereniging voor 
Explosieven Opsporing (VEO) deel aan 
het gesprek. 

Onderzoek
Ondanks dat 60 procent van de ge-
meenten te maken heeft met OO geeft 
slechts een kwart van deze gemeenten 
aan beleid te hebben ten aanzien van 
het opsporen en ruimen van OO. Dit 
geldt niet voor de gemeente Linge-
waard. Omdat deze gemeente van 
september 1944 tot april 1945 vrijwel 

continu in de frontlinie lag, wordt bij 
alle werkzaamheden in de gemeente 
Lingewaard onderzoek gedaan naar 
mogelijke OO. Zo ook bij de (voorbe-
reiding van de) werkzaamheden op de 
Aloysiuslocatie in Huissen. Omdat daar 
een ondergrondse parkeergarage wordt 
gebouwd, wordt de grond tot een diep-
te van 6 meter laagje voor laagje weg-
gehaald. Daarbij wordt onder andere 
de 500-ponder gevonden. Voorafgaand 
aan het veldwerk stelde ingenieursbu-
reau IDDS met historisch onderzoek 
vast welke OO er eventueel nog zouden 
kunnen liggen. Door deze informatie 
naast de gegevens van de opgegraven 
500-ponder te leggen, bleek dat de 
bom hoogstwaarschijnlijk op 2 oktober 
1944 is afgeworpen door het 342ste 
RAF-squadron. Zij hadden als doel een 
stad in Duitsland te bombarderen. Per 
ongeluk vielen de bommen, waaronder 
de gevonden bom, in het centrum van 
Huissen. 

Vondst van de bom
Wanneer burgemeester Kalfs op  
23 november 2022 rond 17.00 uur de 
melding krijgt dat in het centrum van 
Huissen een vliegtuigbom gevonden is, 
heeft ze net te horen gekregen dat de 
koop van haar nieuwe woning rond is. 

“Dat maakte het extra persoonlijk. Mijn 
nieuwe woning ligt namelijk op de lo-
catie van de bom.” Uiteraard is er niet 
alleen de persoonlijke betrokkenheid. 
Vanuit haar functie denkt ze gelijk aan 
de veiligheid voor de buurt en over de 
vraag hoe de veiligheid gegarandeerd 
kan worden. “De ambtenaren bleven 
kalm. Ze zijn ervaren en hebben veel 
expertise. Ik kon op hen vertrouwen.” 
Direct na de vondst van de bom is het 
voor de betrokken ambtenaren hard 
werken. Er moet van alles in gang  
gezet worden; de draaiboeken komen 
tevoorschijn.
Na de vondst informeert IDDS de 
Explosieven Opsporingsdienst Defen-
sie (EODD) en politie over de vondst. 
Waarop de politie de adviseur open-
bare orde en veiligheid inlicht die op 
haar beurt de burgemeester inlicht. De 
EODD inspecteert de bom en onder-
zoekt of er meerdere explosieven op 
het terrein aanwezig zijn. Gelukkig blijkt 
de bom goed te liggen waardoor hij niet 
direct ontmanteld en verwijderd hoeft 
te worden. Er is voldoende tijd om 
zorgvuldige afwegingen te maken en 
de bom op een later tijdstip te ontman-
telen en tot ontploffing te brengen. Om 
de bom te beschermen wordt een terp-
constructie gemaakt waardoor de bom 
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Nelly Kalfs, burgemeester van 
Lingewaard in gesprek met 
Jan van Belzen, onafhankelijk 
voorzitter VEO

met een bunker van containers en big 
bags met zand wordt afgedekt. In over-
leg met de politie plaatst de gemeente 
een bouwplaatsbeschermingsysteem 
(BouWatch). Hierdoor kan men moni-
toren of er onbevoegde mensen op het 
afgezette terrein komen. 

Informatievoorziening
De fractievoorzitters, en daarmee de 
rest van de gemeenteraad, worden 
door de burgemeester ingelicht. Bij 
de vondst van OO is goede en eerlijke 
communicatie volgens de betrokkenen 
essentieel. “Vertel wat je ziet en hoe de 
situatie er voorstaat.” De omwonenden 
en inwoners van de gemeente worden 
dezelfde avond via lokale media en 
social media geïnformeerd over de 
vondst. De volgende ochtend wordt er 
een informatiebijeenkomst gehouden 
in een gebouw van de gemeente direct 

naast de vindlocatie. “Door de bijeen-
komst op korte afstand van de vindlo-
catie te houden, lieten we de inwoners 
zien dat het gebied veilig was.” Don-
derdagmiddag ontvangen de omwo-
nenden een brief waarin tekst en uitleg 
gegeven wordt over de gevonden bom. 
Lopende de periode communiceert de 
gemeente via een speciale webpagina, 
social media en andere media met de 
burgers, de ondernemersvereniging, 
parochie,  
VVE en de woningstichting. De om-
wonenden in de directe omgeving 
ontvangen meerdere keren een brief. 
De wijze van communiceren wordt erg 
gewaardeerd, zo blijkt uit een terugkop-
peling van de inwoners.
Op 14 december 2022 organiseert de 
gemeente in samenwerking met de 
EODD, politie en IDDS een avond waar 
omwonenden geïnformeerd worden 
over de dag van de ontmanteling en 
ontploffing van de bom. Tijdens deze 
avond geeft de EODD uitleg over hun 
ervaring met het werken met OO en 

het ontmantelingsproces. De politie 
informeert de omwonenden over de 
noodverordening en de ontruiming 
van het gebied. Daarnaast geeft IDDS 
tekst en uitleg over de historie van 
de vliegtuigbom en de uitgevoerde 
opsporingswerkzaamheden. Tijdens de 
bijeenkomst wordt aan omwonenden 
gevraagd of zij problemen verwachten 
tijdens de ontruiming of dat zij zich 
zorgen maken over bijvoorbeeld hun 
buurman. “Het is mooi om te horen dat 
er inwoners zijn die zich zorgen maken 
over bijvoorbeeld een buurvrouw die 
niet zelfstandig haar huis uit kan. Deze 
kennis biedt de mogelijkheid tijdig 
te anticiperen en de boa’s te vragen 
de betreffende vrouw te helpen met 
haar verplaatsing. Met de ontvangen 
signalen is in één situatie de wijk-GGZ 
ingezet. De VVE en de woningcorpora-
tie hebben voor de ontruiming nog een 
ronde gemaakt langs hun inwoners om 
te vragen of zij problemen verwachten 
bij de ontruiming en of er nog andere 
vragen zijn.”

'De ambtenaren
hebben veel ervaring 

en expertise. Ik kon op 
hen vertrouwen.' 
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Scenario’s 
Niet alleen met de inwoners en de ei-
gen ambtenaren moet veel afgestemd 
worden. Er zijn tal van externe partijen 
betrokken bij het proces. In overleg met 
de Veiligheidsregio is afgesproken een 
multiverantwoordelijke gesprekspart-
ner namens alle partijen van de Veilig-
heidsregio deel te laten nemen aan het 
overleg. Hiermee wordt voorkomen dat 
het aantal gesprekspartners te groot 
wordt. Dit werkte heel goed.
De ambtenaren nemen de burgemees-
ter in alle stappen mee. Alle informatie 
en keuzes worden op tijd aan haar 
voorgelegd en er wordt veel onderling 
afgestemd. “Als burgemeester moet 
je goede vragen stellen en betrokken-
heid hebben. Vanuit die situatie kun 
je elkaar vertrouwen en afgaan op het 
advies. Doordat er veel veiligheids-
maatregelen konden worden genomen, 
hebben we het te ontruimen gebied, 
op advies van EODD en politie, kunnen 
verkleinen.” 
Voor de ontmanteling van de vlieg-
tuigbom worden onder regie van de 
gemeente verschillende scenario’s 
uitgewerkt. Zo zijn er verschillende 
manieren om de bom te ontmantelen, 
maar moet er rekening gehouden wor-
den met het feit dat de ontmanteling 
verkeerd kan gaan. Omdat voor de ont-
ruiming en ontmanteling een noodver-
ordening wordt afgekondigd, is de eis 
dat de ontmanteling binnen de tijd die 
in de noodverordening is opgenomen,  
wordt uitgevoerd.

Ontmanteling en ontploffing
Mede op verzoek van ondernemers 

is in overleg met de partners beslo-
ten de vliegtuigbom op maandag 19 
december 2022 te laten ontmantelen. 
Doordat er voldoende voorbereidings-
tijd is tussen de vondst van de bom en 
de dag van de ontruiming en ontmante-
ling kan er nog kritisch gekeken worden 
naar de straal van ontruiming. Door het 
nemen van extra veiligheidsmaatrege-
len kan deze straal verkleind worden. 
Daardoor hoeft het verzorgingstehuis in 
de omgeving niet ontruimd te worden. 

Voor deze dag is een noodverordening 
afgekondigd waardoor inwoners van 
ongeveer 80 huizen van 8.00 tot 18.00 
hun huis moeten verlaten. Zij krijgen 
het advies elders onderdak te vinden. 
Mensen die geen onderdak kunnen 
vinden, kunnen terecht in een zalen-
centrum in de buurt. Mede door de so-
ciale betrokkenheid maakt slechts een 
handjevol mensen hier gebruik van. 
Na controle door de politie blijkt het 
gehele ontruimingsgebied om 8.38 
uur leeg te zijn. Dit is te danken aan 
de goede voorbereiding. Direct na het 
seintje van de politie kan de EODD met 
de ontmanteling beginnen. Een uur 
later is de bom door de EODD veilig-
gesteld en om 9.51 uur is het gevaar 
geweken. Doordat het ontruimings- 
en ontmantelingsproces zo soepel 
verloopt, wordt de noodverordening om 
10.07 uur ingetrokken en kunnen de 
bewoners terug naar hun woning.
Na ontmanteling op locatie wordt de 
bom door de EODD onder politiebege-
leiding verplaatst naar een springloca-
tie waar de bom om 11.42 uur tot ont-
ploffing wordt gebracht. Als aandenken 

aan deze dag ontving de gemeente een 
scherf van de vliegtuigbom uit handen 
van IDDS. 

Kennisdeling
Een relatief grote groep gemeenten 
geeft in het onderzoek van Kenniscen-
trum OO aan over onvoldoende kennis 
te beschikken als het gaat om de op-
sporing en ruiming van OO. Gemeenten 
blijken echter wel behoefte te hebben 
aan informatie en aan uniform landelijk 
beleid. Wanneer gemeenten advies 
inwinnen, doen zij dit bij externe par-
tijen of bij experts vanuit een andere 
gemeente. Burgemeester Kalfs biedt 
tijdens het gesprek burgemeesters en 
betrokken ambtenaren hun kennis en 
expertise aan. Kalfs kreeg voor een 
casus waarbij een vliegtuigwrak gevon-
den werd het aanbod van een collega 
burgemeester om een ambtenaar 
gedetacheerd te krijgen. Tijdens het 
gesprek geeft Kalfs aan in voorkomen-
de gevallen kennis te willen delen met 
andere gemeenten. Jan van Belzen 
sluit zich hier graag bij aan. Hij geeft 
aan dat hij zijn kennis als oud-bur-
gemeester en als vertegenwoordiger 
van de branche graag wil delen met 
burgemeesters van gemeenten waar 
OO gevonden worden.
Gemeenten die te maken krijgen met 
OO kunnen ook contact opnemen met 
het Kenniscentrum OO. Dit kenniscen-
trum is niet alleen een vraagbaak voor 
vragen rondom OO maar werkt momen-
teel aan een afwegingskader/wegwijzer 
met daarin stappen die gezet kunnen 
worden na de vondst van OO.  ■

'Communiceer wat 
je kunt zien en wees 

transparant over hoe 
het er voorstaat' 
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ONTPLOFBAAR OORLOGSREST 

Kenniscentrum Ontplofbare Oorlogsresten
Het Kenniscentrum Ontplofbare Oorlogsresten (Kenniscentrum OO) 
helpt gemeenten hun taken en rol op het vlak van ontplofbare  
oorlogsresten te vervullen. 

Het Kenniscentrum OO heeft drie kerntaken: 
1. een vraagbaak rondom het proces van opsporing
2. afwegingskader / wegwijzer op voor gemeenten 
3. is verantwoordelijk voor de oprichting en uitvoering  

van een onderzoeksprogramma.
 
Kijk op www.kenniscentrum-oo.nl voor meer informatie. 

'Schroom niet 
om contact op 
te nemen met 
ervaringsdeskundigen'

Vereniging voor Explosieven Opsporing
De Vereniging voor Explosieven Opsporing is de belangenvereniging en  
netwerkorganisatie voor professionals op het gebied van Ontplofbare  
Oorlogsresten. De VEO vertegenwoordigt organisaties die in het OO-werk-
veld werkzaam. De VEO is hun spreekbuis richting overheden en stakehol-
ders op het gebied van advisering en het opsporen, benaderen en veilig-
stellen van ontplofbare oorlogsresten.

Kijk op www.explosievenopsporing.nl voor meer informatie.

Stichting VOMES
Het opsporen van Ontplofbare Oorlogsresten mag op grond van art. 4.10 van het Arbobesluit alleen 
plaatsvinden door bedrijven die hiervoor gecertificeerd zijn volgens het Certificatieschema opsporen 
ontplofbare oorlogsresten. Certificatie van opsporingsbedrijven vindt plaats op basis van het Certifi-
catieschema opsporen ontplofbare oorlogsresten (CS-OOO). Personen die OO opsporen moeten op 
grond van het Arbobesluit aan deskundigheidseisen voldoen en geregistreerd zijn. 

Stichting VOMES is door het ministerie van Sociale Zaken en Werkgelegenheid aangewezen als 
stichting die het registratie- en certificatiesysteem beheert voor organisaties en personen binnen 
het OO-werkveld.

Kijk op www.vomes.nl voor meer informatie en voor een overzicht van organisaties en personen die 
bevoegd zijn te werken binnen het OO-werkveld.
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Wouter Kolff, burgemeester van Dordrecht en voorzitter van de Veiligheidsregio 
Zuid-Holland Zuid, volgt Hubert Bruls op als voorzitter van het Veiligheidsberaad. 
Kolff treedt op 1 april aan. Bruls, burgemeester van Nijmegen en voorzitter van de 
Veiligheidsregio Gelderland-Zuid, heeft zijn maximale termijn van twee periodes van 
drie jaar volgemaakt. ‘Het is mij een eer om met steun van de collega’s uit het  
Veiligheidsberaad Hubert Bruls op te volgen’, stelt Wouter Kolff. ‘Ik heb grote  
waardering voor de wijze waarop hij in complexe tijden invulling heeft gegeven  
aan het voorzitterschap.’ 

WOUTER 
KOLFF   
VOLGT HUBERT 
BRULS OP ALS 
VOORZITTER 
VAN HET 
VEILIGHEIDS-
BERAAD
Foto | Rob van der Teen

Het Veiligheidsberaad wordt gevormd door de 
voorzitters van de 25 veiligheidsregio’s die met 
elkaar standpunten innemen over strategische- en 
integrale veiligheidsvraagstukken en ontwikkelin-
gen van nu en in de toekomst. De voorzitter van het 
Veiligheidsberaad heeft verschillende taken.  
Naast het voorzitten van de vergadering zijn dat het 
vaststellen van de vergaderagenda, het laten uit-
voeren van de besluiten van het Veiligheidsberaad, 

het bewaken van de samenhang binnen de  
Strategische Agenda Veiligheidsberaad, het  
onderhouden van contact met de portefeuille-
houders en het te woord staan van de media.  
Ook voert hij namens het Veiligheidsberaad ver-
schillende bestuurlijke overleggen en onderhoudt 
hij relevante bestuurlijke contacten, waaronder  
met de minister van Justitie en Veiligheid.

VEILIGHEIDSBERAAD   

Wouter Kolff, burgemeester Dordrecht en  
voorzitter Veiligheidsberaad 
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‘Het is goed dat we nu de 
beweging maken naar een 

meer reguliere aanpak’
Van harte proficiat met uw nieuwe functie
‘Dank u wel. Ik doe het graag en heb veel zin in het 
voorzitterschap. Bij mijn kandidaatstelling zei ik 
gekscherend tegen de overige burgemeesters dat 
ondanks mijn ogenschijnlijk onbegrensde jeug-
digheid ik inmiddels toch al ruim tien jaar burge-
meester ben, waarvan inmiddels ruim vijf jaar in 
Dordrecht. Gedurende mijn burgemeesterschappen 
- en met name de laatste vijf jaar als voorzitter van 
de Veiligheidsregio Zuid-Holland Zuid - heb ik een 
goed beeld gekregen van de toegevoegde waarde 
van het stelsel van Veiligheidsregio’s. Dat gaat mij 
zeker helpen.’

U was de afgelopen jaren al  
portefeuillehouder Brandweer  
binnen het Veiligheidsberaad
‘Jazeker. Als portefeuillehouder heb ik mij de 
afgelopen vier jaar mogen bezighouden met één 
van de twee kerntaken van de veiligheidsregio’s: 
onze brandweer. Een uiterst bekwame, toegewijde 
en goed functionerende groep van zo’n 30.000 
mensen, van wie 80% vrijwilliger is. Op het  
brandweerdossier spelen actuele thema’s zoals 
natuurbrandbeheersing, de beleving van het  
brandweerpersoneel, opkomsttijden, het landelijk 
kader ‘uitruk op maat’ en de zoektocht naar een 
toekomstbestendig brandweerstelsel dat voldoet 
aan Europese wet- en regelgeving maar dat tege-
lijkertijd ook al het goede van het huidige stelsel 
bevat. Het is een uitdaging om met inachtneming 
van wet- en regelgeving ons mooie stelsel te koeste-
ren en toekomstbestendig te maken. Maar het kan 
en het moet.’ 

Het Veiligheidsberaad heeft de afgelopen 
periode een andere rol gekregen
‘Dat kun je wel stellen. Ik zie het als de tweede 
kerntaak van de veiligheidsregio’s: de voorbereiding 
op en de beheersing van rampen en crises. Ook 
hier zijn wij gesprekspartner van de minister en 
staatssecretaris. Op dat vlak hebben we inderdaad 
de afgelopen drie jaar onze portie wel gehad. In 
de Corona-aanpak bespraken we wekelijks triviale 
zaken als het al dan niet toestaan van strandstoe-
len, sanitaire cabines, prostitutie en weekmarkten. 
Maar ook ongekende ingrepen als winkel- en hore-
casluitingen en zelfs een avondklok. Een bijzondere 
tijd om mee te maken en om bestuurlijk onderdeel 
van te zijn. Toch hoop ik dat we deze periode 
voorgoed kunnen afsluiten. Met grote bewondering 
kijk ik terug op hoe wij samen naar eer en geweten 

hebben geopereerd en hoe onze voorzitter ons 
én de samenleving er vanuit lokaal en regionaal 
perspectief doorheen laveerde.’

‘Het laatste jaar staat in het teken van de vluchte-
lingenproblematiek. Deels een crisis die voorkomen 
had kunnen worden. Het is goed dat we momen-
teel de beweging maken naar een meer reguliere 
aanpak, waar VNG, provincies, colleges en wethou-
ders meer in positie komen. Tegelijkertijd zien we 
bij de huisvesting van Oekraïners de effectiviteit 
van de Veiligheidsregio’s. Ook de komende tijd zal 
nog veel vragen van onze laveerkunsten en van het 
uithoudingsvermogen van onze medewerkers. Maar 
er zijn meer onderwerpen die spelen. Cybercrimina-
liteit is daar een van, het kan onze vitale infra-
structuur bedreigen. Kijk maar naar Oekraïne waar 
energievoorzieningen zijn gebombardeerd. Of het 
groeiende aantal natuurbranden. In een land dat 
steeds verder wordt volgebouwd en bebouwing en 
natuur in elkaar gaan overlopen, vormen branden 
een groot risico. Over dit soort vormen van crisis 
gaan wij het hoofd buigen.’ 

Hoe gaat u invulling geven aan uw  
nieuwe rol?
‘Ondanks effectieve besluitvorming en uitvoering, 
ondanks een wettelijke positie en ondanks toegeno-
men positie in samenleving en jegens de landelijke 
politiek, vormen wij toch vooral een beraad. Een  
beraad van Kroonbenoemde functionarissen met 
een grote verantwoordelijkheid, maar ook een 
beraad van regionale burgervaders en burger-
moeders. In alles wat wij doen, zullen we moeten 
beseffen dat Nederland bestaat uit 12 provincies 
en bovenal 342 zelfstandige gemeenten.  
Effectiviteit is zeer waardevol; legitimiteit is ook 
een niet te onderschatten begrip als het gaat om 
ons beraad. Met oog en oor voor alle leden. Met 
een heldere rol- en taakopvatting én begrenzing. 
Bij voorkeur in goede afstemming met bewindsper-
sonen, VNG, het NGB en IPO, maar indien nodig 
autonoom en zelfbewust!’ . ■
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Informatievoorziening is enorm in ontwikkeling en een permanente portefeuille bin-
nen het Veiligheidsberaad. Gerhard van den Top is voorzitter van de veiligheidsregio 
Gooi- en Vechtstreek, burgemeester van Hilversum en namens het Veiligheidsberaad 
portefeuillehouder Informatievoorziening. ‘De digitalisering van de samenleving blijft 
één van de grote ontwikkelingen van deze tijd. Technologische ontwikkelingen volgen 
elkaar in een onverminderd tempo op. Deze brengen vele kansen met zich mee, 
maar het vergroot ook de kwetsbaarheid van de samenleving.’

GOEDE 
INFORMATIEVOORZIENING 
STEEDS URGENTER

Foto | Studio Kastermans / Danielle van Coevorden

De Wet op de veiligheidsregio’s bepaalt dat de be-
sturen van de veiligheidsregio’s gemeenschappelijk 
zorgdragen voor de inrichting van een uniforme 
informatie- en communicatievoorziening. Gezamen-
lijk geven de veiligheidsregio’s hieraan uitvoering 
binnen de programma’s als Informatievoorziening 
Veiligheidsregio’s en Netcentrisch Werken. Daar-
naast heeft het Veiligheidsberaad Digitale Ont-
wrichting als strategisch onderwerp bestempeld. 

Gerhard van den Top: ‘Digitale ontwrichting is een 
relatief nieuw onderwerp, dat raakt aan de verant-
woordelijkheid van diverse overheden. Bestuurlijke 
vraagstukken liggen op het terrein van voorkomen, 
beperken en bestrijden van digitale ontwrichting, 
waaronder ook de informatieveiligheid van de eigen 
organisatie. Daarbij speelt ook het vraagstuk van 
verantwoordelijkheden en bevoegdheden en de 
mogelijkheid van samenwerking door de verschil-
lende (overheids)partners. Want laten we eerlijk 
zijn: bij de ‘klassieke’ rampen en crises liggen zo-
wel oorzaak als gevolg in de fysieke omgeving. Dit 
geldt steeds minder voor rampen en crises in de 

toekomst. Een van meest voorstelbare scenario’s 
van deze toekomstige rampen is een digitale ont-
wrichting, waarbij de oorzaak in de digitale wereld 
ligt. Het stimuleren van landelijke samenwerking 
op dit thema is onderdeel van de aanpak digitale 
ontwrichting van de geactualiseerde Strategische 
Agenda van het Veiligheidsberaad 2021-2023. 
Hiervoor hebben de NCTV en het Veiligheidsbe-
raad nu met een gezamenlijk Landelijk Crisisplan 
Digitaal (LCP-D) een eerste stap gezet. Omdat bij 
het huidige LCP-D is gekozen voor een landelijke in 
plaats van nationale, benadering, zijn de veilig-
heidsregio’s bij het opstellen betrokken. Daarmee 
is het een gezamenlijke productie.’ 

Vitale infrastructuur en informatieveiligheid 
Bepaalde processen zijn zo essentieel voor de 
Nederlandse samenleving dat uitval of verstoring 
tot ernstige maatschappelijke ontwrichting leidt en 
een bedreiging vormt voor de nationale veiligheid. 
Deze processen vormen de Nederlandse vitale in-
frastructuur. Processen zoals inzet politie, Defensie 
en communicatie met en tussen hulpdiensten  
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Gerhard van den Top, burgemeester van Hilversum en portefeuillehouder Informatievoorziening

(112 en C2000) maken deel uit van die infrastruc-
tuur. Van den Top: ‘Maar de veiligheidsregio’s kun-
nen zelf echter ook worden getroffen door storing 
en uitval. Zij maken zelf echter nog geen onderdeel 
uit van de Nederlandse vitale infrastructuur. In 
2020 heeft het Veiligheidsberaad zich positief uit-
gesproken over de mogelijkheid dat processen van 
veiligheidsregio’s als vitaal worden bestempeld.’

De motivatie hiervoor was hoofdzakelijk vanuit het 
oogpunt van informatieveiligheid: vitale organisa-
ties verkrijgen betere en snellere dreigingsinfor-
matie vanuit het Rijk. Om hier alvast stappen in te 
zetten heeft het Veiligheidsberaad ingezet op het 
versnellingsplan informatieveiligheid. Binnen dit 
plan werken de veiligheidsregio’s gezamenlijk aan 
hun eigen informatieveiligheid’. Een belangrijke 
gezamenlijke stap. Mogelijk wordt deze komend 
jaar weer verder gezet met de gezamenlijk instelling 
van een SOC en een CERT. 

Nieuwe ontwikkelingen
Van den Top stelt dat een mooi voorbeeld de ont-

wikkeling van KCR2 is. Een ontwikkeling waarvoor 
het Veiligheidsberaad zijn steun heeft uitgesproken. 
‘Het startpunt in 2020 was de behoefte om de 
leemte in de crisisbeheersing tussen veiligheids-
regio’s en Rijk te vullen. Een eenduidig landelijk 
informatiebeeld, coördinatie en een samenwer-
kingsknooppunt voor partners werden benoemd 
als de hoofdzaken. Die behoefte is bekrachtigd 
door de ervaringen opgedaan in de coronacrisis, 
opvang van Oekraïense vluchtelingen, de proble-
matiek in de asielketen, wateroverlast in Limburg 
en de KPN-storing met 112-uitval als gevolg. Deze 
ervaringen hebben de urgentie aangegeven voor 
het gezamenlijk optrekken door veiligheidsregio’s 
en Rijk. Met KCR2 realiseren het ministerie van Jus-
titie en Veiligheid en de veiligheidsregio’s, samen 
met andere departementen en crisispartners, een 
organisatie die gaat helpen om gelijktijdig en  
gezamenlijk 24/7 over de juiste informatie en  
duiding te beschikken om een crisis te zien aanko-
men (early warning), te helpen voorkomen en om in 
de warme fase gezamenlijk de crisis goed  
te kunnen beheersen.’  ■



162   BURGEMEESTER  104 | ngb   

VEILIGHEIDSBERAAD   

Het Veiligheidsberaad kwam de afgelopen jaren vooral in het nieuws rond 
Covid19, crisisnoodopvang vluchtelingen en de opvang van Oekraïners.  
Maar ook binnen de “traditionele” onderwerpen gebeurt er veel. Marco Out,  
burgemeester van Assen en voorzitter van de Veiligheidsregio Drenthe, is  
de bestuurlijke portefeuillehouder Gemeenten (inclusief Bevolkingszorg), 
Vrijwilligheid en Evaluatie Wet Veiligheidsregio’s. 

Tekst | Gemeente Assen
Foto |Veiligheidsregio Drenthe, gemeente Assen, Herman van Oost

ER IS EEN  
PROFESSIONALISERINGSSLAG 
GAANDE BINNEN DE KOLOM  
BEVOLKINGSZORG 

De evaluatiecommissie Wet Veiligheidsregio’s (Wvr)stelde dat de invulling van  
bevolkingszorg per veiligheidsregio te verschillend is en dat er verbeterpunten  
zijn. Het Veiligheidsberaad formuleerde daarop een uit zeven onderdelen  
bestaande opdracht:

1. Eenduidige beschrijving van Bevolkingszorg, inclusief een afbakening tussen 
Bevolkingszorg en de gemeentelijke crisisbeheersing.

2. Landelijke kwaliteitsnormen voor Bevolkingszorg (inclusief crisiscommunicatie)
3. Certificering van opleiding, examens en nascholing
4. Eenduidige beschrijving rol Veiligheidsregio’s op de monitoring van het vastge-

stelde kwaliteitsniveau en de ondersteuning van de gemeente op de uitvoering
5. Kaders voor regionale inkleuring en flexibiliteit
6. Indicatie van de financiële consequenties bij implementatie in de regio’s
7. Uitgangspunten voor wetteksten in het kader van de wetswijziging Wvr
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‘Binnen de kolom Bevolkingszorg is een 
professionaliseringsslag gaande. Een 
belangrijke stap hierin is de opdracht 
die het Veiligheidsberaad in het najaar 
van 2021 heeft gegeven om te komen 
tot een voorstel dat is gericht op het 
uniformeren van kwaliteitseisen. Heel 
veel partijen hebben meegeholpen om 
tot een dusver breed gedragen uitwer-
king te komen’, aldus Out. Denk bij 
deze partijen aan het Landelijk Overleg 
Coördinatoren Bevolkingszorg (LOCB), 
het Landelijk Netwerk Bevolkingszorg 
(LNB) en het landelijk Netwerk Risico- 
en Crisiscommunicatie (RCC). Ook alle 
Veiligheidsregio’s zijn geconsulteerd. 
Hierdoor is er nu ook voor de portefeuil-
lehouders Bevolkingszorg een landelijk 
overleg gevormd. In de stuurgroep 
Uniform Kwaliteitsniveau Bevolkingszorg 
hebben collega’s Ada Grootenboer (Goe-
ree-Overflakkee), Cora-Yfke Sikkema 
(Oldambt) en Mark Buijs (Oosterhout) 
plaats genomen. Verder bestaat de 
stuurgroep uit een vertegenwoordiger 
vanuit het ministerie van J&V en vanuit 
de Raad van commandanten/direc-
teuren Veiligheidsregio’s (RCDV). Out: 
‘Samen met een projectgroep hebben 
we een voorstel gemaakt over de zeven 
aandachtspunten die het Veiligheids-
beraad heeft meegegeven. Het project 
heeft zich zoveel mogelijk gefocust op 

het wat, waarbij het hoe straks zoveel 
mogelijk aan de veiligheidsregio’s is. De 
vraag die daarbij centraal staat is hoe 
er meer kwaliteit kan worden bereikt en, 
voor zo ver nodig, uniformiteit.’

Op 20 maart is het voorstel van de 
project- en stuurgroep besproken in 
het Veiligheidsberaad en is er mee 
ingestemd. Een kwartiermaker gaat het 
landelijke programma Bevolkingszorg 
nu verder vormgeven. Gelijktijdig wordt 
het voorstel voorgelegd aan de AB’s van 
de veiligheidsregio’s. Out: ‘De imple-
mentatie vraagt na vaststelling inzet en 
betrokkenheid van zowel de regio’s als 
van de individuele gemeenten, waarbij 
de bestuurlijk portefeuillehouders Bevol-
kingszorg is gevraagd de implementatie 
in de eigen veiligheidsregio te bewaken.’ 
De coördinerend functionaris per regio 
pakt een aanjagende rol. Ook wordt 
er gewerkt aan een dienstverlenings-
overeenkomst tussen het NIPV en het 
Veiligheidsberaad om de opdrachtge-
ver-opdrachtnemer rol en bijbehorende 
afspraken beter vast te leggen.  
Kortom: een professionaliseringsslag  
op meerdere fronten.

Vrijwilligheid 
‘Vrijwilligheid in multidisciplinair per-
spectief’ is één van de vier thema’s van 

de Strategische Agenda Veiligheidsbe-
raad. Als portefeuillehouder is Marco 
Out voorzitter van de Stuurgroep Vrijwil-
ligheid. ‘In 2018 heeft het Veiligheids-
beraad opdracht gegeven aan de Raad 
van Brandweercommandanten om een 
programma vrijwilligheid op te stellen, 
in samenwerking met de Vakvereniging 
voor Brandweervrijwilligers, het Instituut 
Fysieke Veiligheid en het ministerie van 
Justitie en Veiligheid. Er spelen verschil-
lende maatschappelijke, demografische 
en juridische ontwikkelingen die de 
robuustheid en toekomstbestendigheid 
van het stelsel van vrijwilligheid bij de 
brandweer kunnen ondermijnen. Vrijwil-
ligheid is te koesteren, maar hoe ziet de 
vrijwilliger van de toekomst eruit? In het 
regeerakkoord werd geld beschikbaar 
gesteld om dit te onderzoeken.’

De brandweer concludeerde zelf ook dat 
er in de samenleving diverse ontwikke-
lingen (flexibilisering, individualisering, 
regelgeving en werkgeverschap) gaande 
waren, die maakten dat de brandweer 
kritisch naar het eigen stelsel van vrijwil-
ligheid bij de brandweer moest kijken. 
Out: ‘Naast de ontwikkelingen zoals 
door het Veiligheidsberaad benoemd, 
ging het ook om ontwikkelingen op 
gebied van techniek, technologie en in-
novatie. Ondanks “COVID-19-vertraging” 
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is er een aantal waardevolle onderzoe-
ken over werving en behoud gedaan. 
Brandweermensen die zijn gestopt zijn 
bevraagd over waarom ze dat hebben 
gedaan. Ook is bij werkgevers de beeld-
vorming en bereidheid om vrijwilligers in 
dienst te hebben onderzocht.’ Daar-
naast is onderzocht hoe andere landen 
omgaan met het thema vrijwilligheid, 
wat er speelt bij andere organisaties in 
Nederland die ook een groot beroep op 
vrijwilligheid doen en welke rol postcom-
mandanten spelen bij het behoud en 
vertrek van vrijwilligers. 

Bovendien heeft het programma 
haar meerwaarde bewezen als make-
laarsfunctie, door goede initiatieven 
in bepaalde regio’s te koppelen aan 
knelpunten in andere regio’s. Zo is er 
een landelijke dag voor vrijwilligers 
ontstaan en een internationale uitwis-
seling van experts rondom het thema 
vrijwilligheid. Out: ‘De ontwikkelingen 
rondom taakdifferentiatie, als onderdeel 
van de Stuurgroep Toekomstbesten-
dig Brandweerstelsel, hebben ervoor 
gezorgd dat er tijdelijk een pas op de 
plaats moest worden gemaakt met 
sommige acties binnen het programma. 
Dit jaar wordt een verbindende analyse 
gemaakt waarin de conclusies bij elkaar 
worden gebracht en opgeleverd aan de 
Stuurgroep Vrijwilligheid en vervolgens 
voorgelegd aan het Veiligheidsberaad.’

Evaluatie Wet veiligheidsregio’s
In 2019 evalueerde het ministerie van 
Justitie en Veiligheid de Wet veiligheids-
regio’s (Wvr). Deze wet beschrijft de 
werkwijze, structuur, rollen en taken van 
de veiligheidsregio’s. De wetsevaluatie 
was voor het Veiligheidsberaad hét 
moment om te bepalen of aanpassin-
gen en verbeteringen in de wet gewenst 
zijn met het oog op de toekomst van de 
veiligheidsregio’s. Marco Out was één 
van de portefeuillehouders die in relatie 
tot de evaluatie van de wet de menin-
gen heeft opgehaald van de voorzitters 
veiligheidsregio’s over de huidige wet. 

Het rapport van de evaluatiecommissie 
Wvr concludeerde dat de Wvr in de af-
gelopen tien jaar heeft bijgedragen aan 
professionalisering van crisisbeheersing 
en brandweerzorg en dat de veilig-
heidsregio’s zich hebben ontwikkeld tot 
stabiele partners in de crisisbeheersing. 
Out: ‘De maat van de veiligheidsregio 
bleek passend voor het merendeel 
van de crisistypen die zich lokaal of 
regionaal voordoen. Bovendien is de 
voorzitter veiligheidsregio als bestuur-
lijk aanspreekpunt en bevoegd gezag 
in specifieke crisissituaties succesvol 
geweest en heeft kunnen bijdragen 
aan duidelijkheid tijdens een crisis. De 
commissie stelde echter ook vast dat de 
Wvr tekortschiet als het gaat om grens-
overschrijdende risico’s en crises. Het 

Veiligheidsberaad heeft de opvattingen 
van de commissie onderschreven.’

De portefeuillehouders van het Veilig-
heidsberaad hebben de consequenties 
van de kernadviezen uit het evalua-
tierapport voor de ‘eigen’ portefeuille 
verkend. Out: ‘Inmiddels is er een con-
tourennota versterking crisisbeheersing 
en brandweerzorg verschenen. Deze is 
met het Veiligheidsberaad besproken. 
Hierin wordt geschetst hoe de minister 
van Justitie en Veiligheid de organisatie-
structuur en samenwerking van betrok-
ken partijen bij bovenregionale, natio-
nale en internationale risico’s en crises 
wil vernieuwen. Ook gaat de minister in 
op de veranderingen in de brandweer-
zorg. Over de verdere uitwerking van de 
contourennota richting de aanpassing 
van de Wvr is het Veiligheidsberaad 
momenteel in gesprek met de minister 
van Justitie en Veiligheid. Het is mooi 
dat we met Bevolkingszorg daarbij in de 
voorhoede terecht zijn gekomen!’. ■

Marco Out 
Burgemeester van Assen en portefeuillehouder Vrijwilligheid, Evaluatie Wvr en Bevolkingszorg
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Wat is de kracht en de toegevoeg-
de waarde van de GHOR?
Roelof Bleker: “De GHOR is in het leven 
geroepen om de geneeskundige hulp-
verlening te coördineren, in situaties 
waarin de individuele zorgverleners 
het werk alleen niet goed aan kunnen. 
Dit is het geval bij rampen en crises 
en de voorbereiding daarop. De GHOR 
is een verplicht onderdeel van iedere 
veiligheidsregio. De operationele leiding 
is belegd bij de directeur publieke 
gezondheid. Hij/zij is tevens directeur 
van de GGD. De toegevoegde waarde is 
duidelijk: coördineren bij incidenten.”

“De kracht van de GHOR zit in een goed 
afgestemd netwerk van veiligheids- en 
zorgpartijen en openbaar bestuur. De 
unieke meerwaarde van de GHOR is het 
ketenoverstijgende beeld en het grote 
netwerk van partners en instellingen 
in het zorg- en veiligheidsdomein. De 
speerpunten van de GHOR zijn gericht 

op risicobeheersing, crisisbeheersing 
en informatiemanagement. De GHOR 
draagt bij aan een actueel overzicht van 
beschikbaarheid en toegankelijkheid 
van de zorgketen en deelt deze infor-
matie met alle betrokken crisispartners. 
Door te zorgen dat betrokken organi-
saties (regionaal, nationaal, publiek en 
privaat) naadloos kunnen opschalen 
van dagelijkse naar grootschalige hulp-
verlening, beperkt de GHOR zoveel als 
mogelijk de gezondheidsschade bij een 
ramp of crisis.”

In de contourennota Versterking 
Crisisbeheersing en Brandweerzorg 
is een stevige rol weggelegd voor 
de GHOR. Wat houdt de rol  
precies in?
Roelof Bleker: “Geneeskundige hulp-
verlening in het kader van de rampen-
bestrijding en crisisbeheersing en de 
voorbereiding daarop zijn wezenlijke 
onderdelen van de publieke veiligheids-
taken. De GHOR, als onderdeel van de 
veiligheidsregio en onder aansturing 
van de directeur publieke gezondheid 

Binnen het Veiligheidsberaad is de Geneeskundige Hulpverleningsorganisatie in 
de Regio (GHOR) één van de portefeuilles. Sinds 1 december 2022 is Roelof Bleker 
(voorzitter van de Veiligheidsregio Twente) portefeuillehouder GHOR en voorzitter van 
de bestuurlijke adviescommissie GHOR van het Veiligheidsberaad. Een gesprek met 
de nieuwe portefeuillehouder over het grote belang en de kracht van de GHOR.

GHOR IS ALS ONDERDEEL 
VAN DE VEILIGHEIDSREGIO 
EEN CRUCIALE  
CRISISFUNCTIONALITEIT 

Tekst |Johan Miener
Foto | Gemeente Enschede 

Wat doet de GHOR?
De GHOR is onderdeel van de veiligheidsregio en zorgt voor de coördinatie, 
aansturing en regie van de geneeskundige hulpverlening bij rampen en crisis. 
Daarnaast adviseert en ondersteunt de GHOR andere overheden en  
organisaties op het gebied van geneeskundige hulpverlening en is daarmee 
dé onafhankelijke en noodzakelijke schakel tussen zorg en veiligheid.
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(DPG), vervult hierin een onafhankelijke 
en noodzakelijke regiefunctie.  
De GHOR en de DPG zijn en blijven dan 
ook een essentieel onderdeel van de 
publieke veiligheid.”

“Het Veiligheidsberaad is dan ook van 
mening dat de GHOR een cruciale 
crisisfunctionaliteit is. Daarmee is het 
een taak van de veiligheidsregio, onder 
aansturing van de directeur publieke 
gezondheid (DPG) en onder bestuurlijke 
verantwoordelijkheid van de voorzitter 
veiligheidsregio. De DPG heeft daarin 
een onafhankelijke verbindende rol, 
vanuit diens verantwoordelijkheid voor 
zowel de publieke gezondheid als de 
crisisbeheersing. Daarmee is de DPG de 
centrale publieke functionaris in de vei-
ligheidsregio ten aanzien van coördina-
tie en afstemming tussen het complexe 
zorgveld en de andere multidisciplinaire 
crisispartners, alsmede in de advisering 
naar de voorzitters veiligheidsregio’s en 
burgemeesters. Geneeskundige hulp  
bij crises is een publieke taak en moet 
dat blijven.”

In de contourennota Versterking 
Crisisbeheersing en Brandweerzorg 
wordt ook gesproken over de  
introductie van het zorgrisico-
profiel. Wat houdt dit in?
Roelof Bleker: “Als onderdeel van 
de bredere risicobeoordeling van de 
veiligheidsregio is het zorgrisicoprofiel 
voor de DPG en de GHOR een belangrijk 
nieuw instrument dat is opgenomen in 
de contourennota. In het zorgrisicopro-
fiel worden de dominante (boven)regi-
onale risico’s beschreven in het kader 
van geneeskundige hulpverlening naar 
scenario’s/capaciteiten voor de gehele 
geneeskundige keten. Dit zorgrisicopro-
fiel geeft de DPG een stevige positie in 
de borging van het publieke belang van 
veiligheid. Het zorgrisicoprofiel wordt zo 

actueel mogelijk gehouden en minimaal 
tweejaarlijks herzien. De verantwoorde-
lijkheid voor de totstandkoming van dit 
zorgrisicoprofiel ligt bij de DPG/GHOR 
en wordt door de DPG afgestemd in 
het Regionaal Overleg Acute Zorgketen 
(ROAZ). De DPG heeft als hoofd GHOR 
de verantwoordelijkheid dit proces te 
bewaken, belemmeringen te signaleren 
en het bestuur van de veiligheidsregio 
hierover te adviseren.”

Over de DPG gesproken. Wat 
maakt de rol van de DPG zo  
belangrijk bij crises en rampen?
Roelof Bleker: “De DPG is verantwoor-
delijk voor zowel de GGD als de GHOR. 
Hiermee komen bij rampen en crises de 
processen rondom publieke gezondheid 
en opgeschaalde acute zorg samen. De 
DPG heeft daarmee overzicht en kennis 
van de zorgketen zowel in de koude als 
de warme fase. Vanuit deze positie kan 
zij/hij bestuurlijk eenduidig adviseren 
vanuit het publieke belang bij rampen, 
risico’s en crises. Dit is uniek en effici-
ent. Voor de voorbereiding op een crisis 
zit de DPG vanuit haar/zijn bewakende 
en adviserende rol zowel in de functio-
nele kolom van de zorg aan de tafel van 
het Regionaal Overleg Acute Zorg, als in 
de algemene kolom naar het bestuur en 
de directie van de veiligheidsregio.”

Hoe ziet u als de portefeuille-
houder GHOR de toekomst van  
de GHOR?
Roelof Bleker: “De GHOR vertegenwoor-
digt de zorg als onderdeel van de alge-
mene crisisbeheersingsstructuur. Er is 
vrijwel geen crisis denkbaar, waarbij er 
geen risico bestaat voor de gezondheid 
van burgers, of waarbij de zorg zelf niet 
getroffen kan worden. De risico’s die 
hieruit voortvloeien vragen specifieke 
aandacht in de crisisrespons.

Daarnaast is er een toenemende  
complexiteit in rampen en crises te  
zien, maar ook in de samenleving zelf. 
Multidisciplinaire afwegingen worden 
daarom steeds belangrijker. Aandacht 
voor ‘publieke gezondheid en opge-
schaalde acute zorg’ mag daarbij niet 
ontbreken. De verbindende, adviseren-
de en bewakende rol van de GHOR zal 
daarom in de toekomst belangrijker wor-
den. De dienstverlening van de GHOR 
moet daarom verder verstevigd worden, 
onder andere door het in kaart brengen 
van het zorgrisicoprofiel in regio’s. 
Verder is de GHOR momenteel in 
gesprek met zorg- en crisispartners 
om elkaars rollen en taken verder te 
verduidelijken voor een optimale samen-
werking. De rol van de GHOR wordt in 
de toekomst steeds belangrijker met het 
oog op de toenemende complexiteit van 
een crisis.”  ■

Roelof Bleker, 
burgemeester van Enschede en portefeuillehouder GHOR
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Een quote1 van mij uit die tijd “Wat een 
ongekende crisis is, weten we niet want 
het is onbekend. Wat we wel weten, is 
dat het een grootschalige crisis is, dat 
het heel breed kan zijn – van een epide-
mie tot een incident waarbij vitale infra-
structuur uitvalt tot een grote hack – en 
met kettingeffecten. Eigenlijk hebben 
we het over ondenkbare crises.” Met de 
opdracht om ongekend, gekend te ma-
ken gaan Maarten Houben (burgemees-
ter Nuenen), Tonny van de Vondervoort 
(directeur publieke gezondheid), Anky 
Griekspoor (voorzitter Landelijk Netwerk 
Bevolkingszorg) en ik aan de slag. 

Het eerste thema dat we samen met 
het Instituut Fysieke Veiligheid2 hebben 

onderzocht, was ‘maatschappelijke 
ontwrichting door cyberverstoringen’. 
Tijdens het Veiligheidsberaad van  
9 december 2019 is het ‘bestuurlijk 
routeboek digitale ontwrichting’ vastge-
steld. Dit routeboek beschrijft aan de 
hand van zeven bestuurlijke opgaven, 
welke inspanningen veiligheidsregio's 
moeten verrichten om bij te dragen aan 
het voorkomen en bestrijden van  
digitale ontwrichting. Een bestuurlijke 
table top oefening stond gepland voor 

februari, maart 2020. De volgende 
ongekende crisis die we zouden onder-
zoeken? Een wereldwijde pandemie. 
Daarna zouden we stilstaan bij fysieke 
verstoringen. 

Dan wordt het 27 februari 2020 en wor-
den we door de werkelijkheid ingehaald. 
Op die dag maakt toenmalig minister 
Bruins op nationale televisie bekend dat 
de eerste patiënt met corona opgeno-
men is in een Tilburgs ziekenhuis. In 

Het is juni 2018. Een vergadering van het Veiligheidsberaad in de tijd dat slechts 
bestuurlijk Nederland van het bestaan van het Veiligheidsberaad weet. In die maand 
word ik portefeuillehouder ‘Ongekende crisis’. Als oud-burgemeester van Haarlem-
mermeer had ik me al eerder over deze thematiek gebogen, en trok ik de conclusie: 
het gaat om crises waar geen draaiboeken voor zijn en waar we niet in getraind zijn. 
Voor een grote brand, een evacuatie of ongeluk met chemische stoffen draaien we 
onze hand niet meer om. Maar zijn we klaar voor een ongekende crisis? 

ONBEHAGEN EN ONRUST ALS 
ONGEKENDE CRISIS 

Tekst | Theo Weterings
Foto | Maurice van den Bosch, Joris Buijs

1 Magazine Veiligheidsberaad, editie december 2018.
2 Instituut Fysieke Veiligheid (2020). Versterken van veerkracht.  

Naar een gezamenlijke aanpak van ongekende crises. 
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Theo Weterings
Burgemeester van Tilburg en portefeuillehouder Ongekende crises

mijn stad, even later in Noord-Brabant, 
en al heel snel in heel Nederland wordt 
de ongekende crisis ‘pandemie’ reali-
teit. Met 10% van de kennis nemen de 
voorzitters van de Veiligheidsregio’s in 
Brabant 100% van de beslissingen. We 
varen in de mist. Wat ons heeft geleid? 
Ons moreel kompas, de deskundigheid 
van onze adviseurs en de veerkracht 
in de samenleving. Inmiddels liggen er 
draaiboeken, nieuwe overlegstructuren, 
onderzoeken en evaluaties. Een wereld-
wijde pandemie is niet langer ongekend. 
Wat me van deze periode het meest 
is bijgebleven, zijn de onderstromen 
in onze maatschappij die expliciet en 
zichtbaar werden voor ons allen.

Een totale black out, een wereldwij-
de cyberaanval, de gevolgen van de 
klimaatcrisis, de oorlog op het Europese 
continent? Geen van deze issues is, 
naar mijn mening, de volgende onge-
kende crisis. De ongekende crisis die 
onze aandacht moet hebben, is veel 
dichterbij huis. Zij bestaat al in al onze 
steden, dorpen en gemeenten. En is 

niet met een vaccin, een betere firewall 
of hogere dijken te bestrijden. De vol-
gende ongekende crisis is onbegrepen 
maatschappelijke onrust.

We bevinden ons in een complex tijds-
gewricht. Angst, onzekerheid, zorgen, 
boosheid en frustratie nemen toe in 
onze samenleving. We zien en voelen 
allemaal het onbehagen groeien. Een 
dynamiek die we eerder alleen zagen 
in de kansarme wijken, zien we nu door 
de hele maatschappij. Gevoed door 
economische achteruitgang, oorlog, en 
het sociale contract tussen overheid en 
inwoners dat is geërodeerd. Of, zoals ik 
altijd zeg “in rond Tilburgs”: de overheid 
is onvoldoende in contact met inwo-
ners en wordt onbetrouwbaar geacht, 
mensen worden geraakt in hun porte-
monnee en alle dreigingen in de wereld 
komen 24/7 live op je telefoonscherm 
binnen. De overheid creëert daar boven-
op soms haar eigen crises. Hoe? Door 
problemen langjarig te verwaarlozen, 
door te ontkennen dat er een vraagstuk 
ligt, door simpelweg de aansluiting met 
inwoners te verliezen. Dan hebben we 
het over een verwaarloosd probleem, 
geen crisis. Het gevoel van onbeha-
gen dat opbouwt, kan zich vertalen in 
onrust. In verharding van het contact. In 
wij-zij denken. 

Dat roept vragen op als: kennen wij de 
zorgen die leven bij onze inwoners? 
Kennen wij het ongenoegen, de onze-
kerheid, de onmacht en de frustratie? 

Erkennen wij als bestuurders dat die 
gevoelens er zijn, dat ze er mogen zijn? 
En belangrijker nog: kunnen we daad-
werkelijk onbevooroordeeld luisteren? 
En opvattingen die niet de onze zijn, 
naast de onze laten bestaan? En zelfs 
actief op zoek gaan naar die andere 
perspectieven? 

Dit vraagstuk lossen we niet op met een 
draaiboek of een afsprakenkader. Dit 
vraagstuk definieert wel hoe wij ons als 
burgemeesters vandaag de dag verhou-
den ten opzichte van onze inwoners. Het 
is aan ons om de zorgen, de buikpijn, 
het ongenoegen in alle segmenten van 
onze lokale bevolking te kennen. Of in 
ieder geval te herkennen. Als burge-
meester erken ik dat alle gevoelens er 
zijn, dat al deze gevoelens er mogen 
zijn, dat zij naast elkaar bestaan, zonder 
oordeel. Ik signaleer, adresseer en 
kanaliseer waar mogelijk. In essentie zie 
ik de burgemeester als verbinder en als 
bruggenbouwer. Als overheid, als burge-
meester moeten wij present zijn. 

Onbehagen en gevoelens van onrust 
worden vaak gekoppeld aan het thema 
‘veiligheid’ of de portefeuille ‘openbare 
orde’. Daar ben ik het niet zomaar mee 
eens. De maatschappij, de mensen die 
onze samenleving vormen, kan niet ver-
worden tot een veiligheidsvraagstuk. Wij 
moeten onze inwoners blijven zien en 
blijven benaderen in al hun diversiteit, 
inwoners die ieder op hun eigen manier 
bijdragen aan onze maatschappij en op 
hun eigen manier hun leven vormgeven. 
Let wel, ons leven bestaat zowel offline 
als online! 

Ik zeg bewust ‘niet zomaar’. Zodra onbe-
hagen en gevoelens van onrust zich ver-
talen naar (oproepen tot) verstoren van 
de openbare orde dan is er wel degelijk 
sprake van een veiligheidsvraagstuk. Als 
burgemeester ben ik een bruggenbou-
wer, maar wel eentje die in de gelegen-

'Wat me van deze corona-periode  
het meest is bijgebleven, zijn de  
onderstromen in onze maatschappij  
die expliciet en zichtbaar werden  
voor ons allen'
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heid moet zijn om de brug indien nodig 
af te kunnen sluiten. Offline en online. 
Herinnert u zich 24 januari en 25 janu-
ari 2021 nog? Rellen die begonnen met 
online oproepen van mensen die ‘op de 
koffie wilden komen’? Het resultaat van 
online oproepen die resulteerden in de 
avondklokrellen staan in ons collectieve 
geheugen gegrift. In november 2021 
trachtte de Utrechtse burgemeester 
Sharon Dijksma ongeregeldheden in 
haar stad te voorkomen. Een 17-jarige 
jongen deed op Telegram een oproep 
om “Utrecht te laten zien hoe het moet”. 
Ze legde hem een online gebiedsverbod 
op. Een bestuursrechter bepaalde begin 
dit jaar dat dit instrument niet ingezet 
mag worden om te voorkomen dat 
iemand een dergelijke oproep doet. 

Hier wreekt zich wetgeving uit tijden 
van weleer. Of, als u wilt, wetgeving van 
voor het digitale tijdperk. Het wordt de 
hoogste tijd dat Den Haag zich buigt 
over de mogelijkheden om vooraf iets 
te doen tegen online aangejaagde 
rellen en ander geweld. Een groot deel 
van ons leven en de manier waarop we 
met elkaar communiceren vindt online 

plaats. Online oproepen tot geweld 
hebben daarmee in potentie een enorm 
bereik, maar vallen in sommige gevallen 
blijkbaar buiten de wet. Terwijl wij als 
burgemeester willen kunnen ingrijpen 
als oproepen daadwerkelijk worden 
omgezet in actie. We willen vooral ons 
instrumentarium inzetten dáár waar 
ongeregeldheden voorkomen kunnen 
worden. We willen dus ook online pre-
ventief de brug kunnen sluiten. 

De toekomst is ongewis. Welke crises, 
gekend of ongekend, komen nog op  
ons pad? En welk instrumentarium 
hebben wij tot onze beschikking?  
Hoe ontwikkelen we onze aanpak  
van focus op de flitscrisis naar focus 
op langdurige disruptieve crises? De 
Raad van Commandanten en Direc-
teuren Veiligheidsregio (RCDV) heeft 
samen met het Ministerie van Justitie 
en Veiligheid een Toekomstverkenning 
Crisisbeheersing3 laten uitvoeren. Het 
Nederlands Instituut Publieke Veiligheid 
(destijds: Instituut Fysieke Veiligheid) 
beschrijft vier trendthema’s: data en 
technologie, sociaal maatschappelijke 
ontwikkelingen, politiek en geopolitiek 

en duurzaamheid en klimaat. De rode 
draad komt overeen met mijn analyse: 
het gevoel van onbehagen en onrust 
komt van alle kanten op mensen, op 
ons, af en de crises - groot en klein -  
die dat gevoel aanwakkeren zullen 
in aantal alleen maar toenemen. De 
stapeling van crises, de crisis zonder 
(eind)punt en de groeiende complexiteit 
vraagt om een burgemeester die boven-
al in staat is om op menselijk niveau in 
contact te blijven. 

Ook als collectief van burgemeesters, of 
als deelverzameling van burgemeesters 
in het Veiligheidsberaad, ligt er een taak 
voor ons. Op 19 december 2019 stelde 
het Veiligheidsberaad het ‘bestuurlijke 
routeboek digitale ontwrichting’ vast. 
Vanwege corona is de aandacht voor  
de opgave rondom ongekende crises  
stil komen te liggen. De geplande 
doorleefsessie op 16 maart 2020 over 
taken en verantwoordelijkheden van 
overheids organisaties heeft nog niet 
plaatsgevonden. Laten we dit samen 
weer oppakken. Het denken over en 
handelen naar de ongekende crisis  
van morgen, start vandaag!  ■

3  Nederlands Instituut Publieke Veiligheid “Toekomstverkenning Crisisbeheersing.  
Wendbare crisisbeheersing. Wen er maar aan.” 
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Jan Hamming is binnen het Veiligheidsberaad 
al enkele jaren de portefeuillehouder Landelijke 
Meldkamer. ‘Het is natuurlijk wel een thema waar-
in continu ontwikkelingen plaatsvinden’, zo stelt 
hij. ‘Maar het gaat ook ergens over en dat maakt 
het interessant. We willen dat in Nederland ieder-
een die in nood is en 112 belt een beroep kan 
doen op de 24/7 meldkamerdienstverlening van 

brandweer, politie, ambulancezorg en Kmar, die 
samenwerken in 10 landelijk ‘genetwerkte’ meld-
kamerlocaties. Continuïteit en kwaliteit van de 
meldkamers is een groot goed. Daarvoor zijn de 
afgelopen jaren verschillende regionale meldka-
mers samengevoegd en worden zij één voor één 
aangesloten op een landelijke ICT infrastructuur. 
Als disciplines zoveel mogelijk standaardiseren en 

In de meldkamer werken ambulance, brandweer, politie en marechaussee 
samen met als doel om nu en in de toekomst inwoners in nood nog sneller, 
efficiënter en effectiever te helpen. Momenteel wordt toegewerkt naar een 
virtuele organisatie van alle meldkamers met tien meldkamerlocaties die 
werken volgens een gestandaardiseerde werkwijze. De veiligheidsregio’s zijn 
verantwoordelijk voor de meldkamerfuncties brandweer en crisisbeheersing 
en rampenbestrijding. Vanaf 2020 is het beheer van de meldkamers formeel 
ondergebracht bij de Landelijke Meldkamer Samenwerking van de Nationale 
Politie. Daarmee draagt de Nationale Politie zorg dat alle meldkamers worden 
ingericht en functioneren zodat de politie, regionale ambulancevoorzieningen, 
veiligheidsregio’s en de Koninklijke Marechaussee de eigen meldkamerfunctie 
kunnen uitvoeren.

DE MELDKAMER 
IN ONTWIKKELING

VEILIGHEIDSBERAAD   

Foto | Gemeente Zaanstad
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‘ Het 
gaat 
ergens 
over’

harmoniseren, vergroten we samen de robuust-
heid van elke meldkamer: als in geval van een 
calamiteit een te groot beroep wordt gedaan op de 
ene meldkamer, dan kan een andere meldkamer 
eenvoudig de dienstverlening tegen soortgelijke 
kwaliteit overnemen.

Veel partijen
De landelijke meldkamer heeft meerdere doe-
len. ‘Deze vragen om een  toekomstbestendige, 
lerende organisatie, die voldoende wendbaar is 
om snel in te spelen op een permanent verande-
rende samenleving, waarin ook de techniek zich 
onophoudelijk ontwikkelt. Daar komt bij dat er 
veel spelers binnen dit domein zijn: het Ministerie 
van Justitie en Veiligheid, Ministerie van Volksge-
zondheid, Welzijn en Sport, Ministerie van Defen-
sie – Koninklijke Marechaussee, Nationale Politie, 
Veiligheidsberaad, Veiligheidsregio's, Ambulance-
zorg Nederland en Regionale Ambulance Voorzie-
ningen. Het is belangrijk dat we als ‘partijen’ wel 
dicht bij elkaar blijven in deze fase.’

Hamming: ‘Binnen het Veiligheidsberaad liggen 
nu plannen om de meldkamerontwikkelingen en 
de zogenaamde meldkamer van de toekomst 

na de zomer onder te brengen bij de portefeuille 
Informatievoorziening. Dat is een logische keuze 
naar de toekomst, gezien alle ontwikkelingen. De 
afgelopen jaren zijn we heel druk geweest met 
samengaan. Er lag een grote verantwoordelijkheid 
bij de veiligheidsregio’s. Inmiddels zijn in acht 
van de tien regio’s de meldkamers gevormd, de 
laatste twee volgen nog. Er is veel werk verzet, 
maar dat was ook nodig. We wilden immers een 
kwaliteitsslag slaan om de burger beter te kunnen 
helpen. De onderwerpen die nu spelen zitten met 
name in de governence: hoe werk je met 53 partij-
en goed samen? Dat zijn lastige trajecten, omdat 
ontwikkelingen in het eigen domain wel kunnen 
bijten in het andere domein. Dit vraagt een goede 
organisatie. Maar we zitten nu inmiddels wel in de 
laatste fase.’

Bestuurlijk Meldkamer Beraad
Als portefeuillehouder is Jan Hamming ook lid 
van het Bestuurlijk Meldkamer Beraad (BMB). De 
aansturing van de Landelijke Meldkamer vindt 
plaats in verschillende overleggen. Het Bestuurlijk 
Meldkamer Beraad neemt op het hoogste niveau 
besluiten over beleidskeuzes, de besteding en 
uitvoering in de meldkamers.  ■

Jan Hamming, burgemeester van Zaanstad en portefeuillehouder 
Landelijke Meldkamer bij het Veiligheidsberaad
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RUBEN EN JULIAN  

TERUGBLIK   

Het is 19 mei 2013 en ik vierde met 
mijn gezin eerste Pinksterdag, toen 
halverwege de middag mijn telefoon 
begon te trillen. De teamchef van 
politie berichtte me dat er twee  
levenloze lichamen waren gevonden 
in een watergang nabij het dorp 
Cothen, gemeente Wijk bij Duurstede. 
Na enige momenten van verbijstering 
wist ik niet anders uit te brengen 
dan te vragen of het Ruben en Julian 
waren, de beide vermiste jongens 
waar half Nederland al weken naar 
op zoek was. Hun vader was op 7 mei 
dood in de bossen van het Doornse 
Gat gevonden en voor het lot van de 
jongens werd het ergste gevreesd. De 
politie gaf aan dat ze dit nog niet kon-
den bevestigen. De media twijfelden 
niet over de uitkomst van het familie-
drama; in no-time ontplofte het aantal 
nieuwsberichten en krioelde het in 
het buitengebied van Cothen van 
verslaggevers en satellietwagens van 
evenzoveel nieuwszenders uit binnen- 
en buitenland. 

Ook bij de inwoners in de gemeente 
Wijk bij Duurstede leefde de vermis-

sing en later de vondst van Ruben  
en Julian enorm. De vader van de jon-
gens was opgegroeid in de gemeente 
en had daar veel familie en vrienden. 
Ook zijn ouders, de grootouders van 
de jongens, woonden er nog. Dit  
heftige drama raakte iedereen. 

Later die middag was in het gemeen-
tehuis in Wijk bij Duurstede het 
beleidsteam verzameld en zat ik de 
eerste vergadering voor. Ik gaf aan het 
begin kort ruimte voor de emotie die 
bij iedereen aanwezig was en daar-
na deelden we vlot de verschillende 
informatiebeelden, bespraken we de 
dilemma’s en formuleerden we de 
acties. Dit deed ik in nauwe afstem-
ming met collega-burgemeester Koos 
Janssen uit Zeist, die in de media 
en naar ‘buiten’ het woord voerde 
aangezien de moeder in Zeist woonde 
en de jongens daar op school hadden 
gezeten. ‘s Avond werd de identiteit 
van de jongens officieel bevestigd. 

In de eerste uren was ik als burge-
meester met mijn team met veel 
praktische zaken bezig. Het aantal 
nieuwsgierigen in het buitengebied 
van Cothen liep zo snel op dat er een 
ruimere afzetting moest komen. Ook 
waren de eerste boten op het  
Amsterdam-Rijnkanaal gesignaleerd 
die een glimp probeerden op te 
vangen van de vindplaats langs het 
kanaal, daartegen moest worden 
opgetreden. Verder bleek in datzelfde 
buitengebied een dag later op tweede 
Pinksterdag een drukbezocht trekker-
trek evenement plaats te vinden. Uit 
piëteit met de slachtoffers is op mijn 
verzoek het programma aangepast 
met ook een moment van herdenking. 

Naast de ‘regelkant’ was de communi-
catieve kant belangrijk. In de  

media begon snel de schuldvraag  
op te spelen. De spreekwoordelijke  
vingers wezen ook naar familie en 
vrienden van de vader van de jongens, 
ze werden zelfs belaagd door sommi-
ge media. 
En dat terwijl de ouders van de vader 
drie dierbaren hadden verloren. Wat 
hun verdriet complex maakte, is dat 
ze intens treurden om hun twee klein-
zonen Ruben en Julian met wie ze  
‘close’ waren, en ook om de zelfge-
kozen dood van hun zoon, terwijl ze 
tegelijk niet begrepen waarom hij dit 
alles had gedaan. Ik besloot het  
Algemeen Nederlands Persbureau 
(ANP) te woord te staan om deze kant 
van het verhaal te belichten.  
Het ANP-bericht werd massaal over-
genomen door landelijke en regionale 
media en bracht meer balans in de 
publieke opinie.

Persoonlijke betrokkenheid als bur-
gemeester is bij deze heftige gebeur-
tenissen van grote waarde. Dat uitte 
zich in het bezoeken en persoonlijk 
condoleren van de grootouders in Wijk 
bij Duurstede, alsook van de moeder 
en de andere grootouders van de jon-
gens in Zeist. Daarnaast had ik in de 
Wijkse samenleving veel gesprekken, 
ook met vrienden van de vader, en 
belde ik met de wandelaar (en later 
de politiemensen) die de jongens had 
gevonden om hem een hart onder de 
riem te steken. 

Er kwamen hartverwarmende initia-
tieven uit de hele samenleving. Een 
aantal kerken hadden hun deuren 
open gesteld en er was pastorale zorg 
voor hen die dat nodig hadden. Kaars-
jes werden achter de ramen ontstoken 
en honderden bloemen en knuffels 
werden in de dagen die volgden 
neergelegd bij de vindplaats van de 

Tekst | Tjapko Poppens
Foto | ANP, Jeroen Jumelet, Robin van Lonkhuijsen

 Tjapko Poppens,  
burgemeester van Amstelveen
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jongens. Er kwamen massaal reacties 
binnen bij zowel het digitale condole-
anceregister als in de fysieke condo-
leanceboeken in de gemeentehuizen 
van Wijk bij Duurstede en Zeist. 
Gevoelig punt waarvoor enige aan-
dacht nodig was, betrof de opzet van 
de uitvaart zodat beide kanten van 
de familie in eigen kring op hun eigen 
wijze afscheid konden nemen. 

We realiseerden ons het belang om 
ook in de nazorg de aandacht vast te 
houden en goed af te blijven stem-
men. Even een telefoontje naar de 
familie, of een bezoek als ze dat op 
prijs stelden. Maar ook nadenken 
over het moment dat de hekken en 
knuffels bij de vindplaats weggehaald 
worden en dit tijdig met familie en 
samenleving communiceren. Moesten 
we de inmiddels vies geworden knuf-
fels en andere spulletjes wel of niet 
schoon laten maken? En hoe deze 
over de nabestaanden te verdelen? 
Ook waren er goedbedoelde initiatie-
ven uit de samenleving, soms onder 
grote druk van de publieke opinie, om 
bijvoorbeeld snel een gedenkteken of 

een monument op de vindplaats van 
de jongens te plaatsen. Het was goed 
hier wat meer tijd voor te nemen. Op 
verzoek van de moeder van Ruben en 
Julian is de opbrengst van de inzame-
lingsactie uiteindelijk besteed aan  
een landelijk monument bij Slot Zeist 
dat is bestemd voor alle kinderen die 
door huiselijk geweld om het leven  
zijn gekomen. 

Ik merkte bij het ophalen van de her-
inneringen aan deze gebeurtenissen 
tien jaar geleden, aan het begin van 
mijn eerste burgemeesterschap, dat 
het me weer raakte en realiseerde me 
tegelijk dat dit soort intens verdrietige 
gebeurtenissen ook een onderdeel 
zijn van het veelzijdige ambt van 
burgemeester. Daar is niet altijd een 
handboek voor, maar gewoon je ge-
voel laten spreken en op de mensen 
om je heen vertrouwen.  ■

TERUGBLIK   

Een ploeg van vrijwilligers doorzoekt de Kaapse Bossen bij Doorn, in de hoop 
een spoor te vinden van de vermiste broertjes Julian en Ruben uit Zeist.

De onthulling van het landelijk monument voor Ruben en Julian.
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Zo ontving het VST in december 2022 ook een 
inzetverzoek van het Operationeel Centrum 
(meldkamer) Limburg voor een dementerende 
dame die sinds woensdagmiddag vermist werd in 
de gemeente Valkenburg aan de Geul, vlak bij de 
gemeentegrens met Meerssen. 

Die woensdagavond kregen de vrijwilligers van het 
team middels een alarmeringssysteem de oproep 
voor de inzet. Ruim 40 vrijwilligers stonden binnen 
een uur op locatie paraat om ingezet te worden. 
Uiteindelijk meldde ruim 70 getrainde vrijwilligers 
uit het hele land zich in Valkenburg.

Het was inmiddels al donker en de buitentem-
peratuur daalde drastisch. Voor het VST is het 
ontbreken van daglicht echter geen belemmering. 
Voldoende zaklampen en warmtebeeldcamera’s 

geven zelfs een beter beeld dan overdag met  
het blote oog.

De politie had eerder die avond een Burgernet- 
bericht met het signalement van de vrouw  
verstuurd. In Valkenburg was door de politie ook 
een geïmproviseerd actiecentrum ingericht waar 
het VST op de computer een volledige weer- en 
terreinanalyse uitvoerde om zo de meest  
aannemelijke scenario’s en routes in kaart te kun-
nen brengen. De brandweer was inmiddels ook 
aangesloten en zorgde voor een stuk logistiek.

Alle informatie is relevant, hoe minimaal die info 
ook is. In deze casus waren 3 routes aannemelijk 
wat simpel lijkt maar ga er maar aan staan. Iedere 
vierkante meter moet bekeken worden. Burge-
meester van Valkenburg aan de Geul,  

Het Veteranen Search Team (VST) zoekt op verzoek van de politie naar vermiste personen in 
Nederland en grensstreken. Ruim 2600 getrainde vrijwilligers staan dag en nacht klaar om onder 
elke omstandigheid te gaan zoeken. 85% van de vrijwilligers heeft voor defensie een uitzending 
achter de rug. De overige 15% bestaat voor het grootste deel uit politie maar ook brandweer, 
ambulancepersoneel en boswachters zijn vertegenwoordigd. Met een basis in de gemeente Zeist 
is het VST in staat om binnen 2 uur gestart te zijn met een zoekactie in Nederland.

Tekst | Dennis van der Kraats 

EÉN TEAM, ÉÉN OPDRACHT  
VERMISSINGEN KUNNEN WE ALLEEN OPLOSSEN ALS WE HET SAMEN DOEN!

VERMISSINGEN   
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Daan Prevoo, ook aanwezig in het geïmproviseer-
de actiecentrum, vertelde dat er die dag net een 
druk bezocht evenement was geweest in Valken-
burg. Daardoor werd 1 van de 3 routes een stuk 
minder aannemelijk. 

De eerste 3 groepen gingen onder leiding van een 
groepscommandant op pad. Het vliegen met de 
drone is in het betreffende gebied niet toegestaan. 
Enorm zonde want de drone is uitgerust met een 
haarscherpe warmtebeeldcamera die in een  
casus als deze van grote meerwaarde kan zijn.

De visual trackers proberen op beslissings-
momenten (kruispunten e.d.) een spoor (sign)  
van de dame op te pikken. Op datzelfde  
moment fietsen de bikers in teams van  
2 langs alle bankjes, picknickplekken en kleine 
kapelletjes in de regio. Alle ogen gericht op het 
zoeken naar de vermiste dame.

Gelet op de broze gezondheid van mevrouw en 
de koude temperatuur is het voor de overlevings-
kansen cruciaal om haar zo spoedig mogelijk te 
vinden. De kans dat ze een nacht in deze kou 
overleeft is minimaal.

Het VST is 24/7 inzetbaar en kan op eigen  
middelen de klok rond werken. De kracht van  
het team is kameraadschap. Letten op elkaar en 
tijdig aangeven als de koek bijna op is. Dan is  
het tijd om de groep, of delen er van, te wisselen. 
Dan gaat er weer een frisse groep voorwaarts 
en de afgeloste groep praat onder het genot van 
soep, uit eigen mobiele keuken, de inzet nog  
even na. Het VST zoekt tot het maximale er uit 
gehaald is. 

Terwijl de vrijwilligers in het veld samen met  
de politie voortgang boeken wordt in het actie-
centrum al gewerkt aan de mogelijke vervolg-
stappen. Iedere mogelijkheid wordt bekeken  
en geprioriteerd. 

Via de communicatiemiddelen van het VST komt 
de melding binnen dat er een hotspot zichtbaar 
is op een van de warmtebeeldcamera’s van een 
groep. De locatie wordt nader bekeken. Wanneer 
de groep nadert is in het licht van de zaklampen 
te zien dat er iets diep in de bramenstruiken ligt. 
Het blijkt mevrouw te zijn die bewegingloos op de 
grond ligt. 

Bij benadering en rustig aanspreken opent ze 
gelukkig haar ogen. Terwijl 2 vrijwilligers zich 
bekommeren om het slachtoffer zet de rest van 
de groep het gebied af, maakt het gebied vrij van 
struiken en obstakels of staan op uitkijk voor de 
opgeroepen ambulance.

In no time is de ambulance gearriveerd en nemen 
de verpleegkundigen de zorg voor mevrouw over.

Ondertussen heerst er in het actiecentrum grote 
opluchting. Dit had heel anders kunnen aflopen. 
De inzetplanning wordt direct geëvalueerd in het 
actiecentrum. Waren de meest aannemelijke 
scenario’s juist, waar zitten de verbeterpunten of 
juist niet.

Terwijl de groepen retour lopen naar het verza-
melgebied wordt er intern al geëvalueerd. Iedere 
vrijwilliger moet met een goed gevoel huiswaarts 
keren. Ook als de uitkomst anders was geweest. 
De juiste informatie en delen van ervaringen is 
daar heel belangrijk bij.

Deze inzet in Valkenburg aan de Geul laat zien dat 
met samenwerking tussen verschillende diensten 
optimaal resultaat kan worden bereikt. ■

VERMISSINGEN   

In 2022 is het VST 65x door de politie ingezet voor een urgente 
vermissing en 54x ingeschakeld voor een adviserende rol. Op 

jaarbasis organiseert het VST zo’n 60 trainingen variërend van 
een basistraining tot de opleiding inzetcoördinator. Afgelopen jaar 

heeft het VST op ruim 50 evenementen gestaan ter promotie en 
als fondsenwervende activiteit. Alle inkomsten van het VST komen 
uit giften en donaties van particulieren en het bedrijfsleven. Sinds 

2021 heeft het VST een 3 jarig partnership met het Vfonds.
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Crises zoals COVID-19 laten zien dat 
organisaties procedures en systemen 
steeds moeten reviewen, onderhouden 
en aanpassen, zowel voor, tijdens als na 
een gebeurtenis. Dit geldt ook voor de 
competenties van de crisisprofessionals 
werkzaam bij deze organisaties. De 
inzichten die hierbij opgedaan worden, 
helpen om beter voorbereid te zijn en 

effectief en efficiënt te kunnen reageren 
op nieuwe gebeurtenissen. Evaluaties 
zijn een middel dat dit cyclische proces 
kan ondersteunen, zie de onderstaan-
de figuur. Evalueren draagt bij aan het 
vinden van antwoorden op vragen van 
crisisprofessionals en hun organisaties 
met als doel om te leren, te ontwikkelen 
of te verantwoorden. 

Weinig wetenschappelijke onderzoeken 
focussen zich op het evalueren van 
crises en crisisoefeningen  (zie Beerens, 
2021). Hierdoor ontbreekt het in een 
crisiscontext aan een betrouwbare basis 
voor het ontwerpen en uitvoeren van 
(oefen)evaluaties. Daarnaast heeft het 
gebrek aan deze basis ook impact op 
het bereiken van het gewenste doel, en 

LEREN VAN CRISES: 
DELEN VAN EVALUATIES 
BIEDT MOGELIJKHEDEN 
Tekst |  dr. Ralf Beerens, senior onderzoeker / hoofddocent MCPM  

Nederlands Instituut Publieke Veiligheid (NIPV), Nederlandse Academie voor Crisisbeheersing en Brandweerzorg (NACB). 

Figuur: De bijdrage van evaluaties in de voorbereiding en response (Beerens, 2021)

EVALUEREN
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EVALUEREN

wordt de doorwerking van evaluaties 
beperkt. Het onderzoek van Bee-
rens (2021) laat zien dat de gekozen 
methode meestal niet toegelicht of 
verantwoord wordt. Hierdoor is het niet 
duidelijk waarom een bepaalde aanpak 
gekozen is en hoe deze bijdraagt aan 
het bereiken van het gewenste doel. 
Ook is er een gebrek aan transparantie 
wat betreft de gegevens en analyse 
daarvan die tot de conclusies en aanbe-
velingen leiden. Juist deze informatie is 
van belang voor de betrouwbaarheid en 
kwaliteit en draagt bij aan het leren van 
evaluaties. Een van de meest opval-
lende resultaten uit het onderzoek was 
dat evaluaties als op zichzelf staande 
gevallen worden beschouwd. Zo wordt 
nauwelijks voortgebouwd op lessen 
uit eerdere evaluaties en worden er 

nauwelijks meta-analyses uitgevoerd, 
waardoor het ontbreekt aan diepgang. 
Crisisprofessionals en hun organisaties 
zouden moeten worden uitgedaagd om 
een continue evaluatiecyclus te imple-
menteren. Dit wil zeggen dat evaluaties 
elkaar opvolgen en op elkaar voort-
bouwen. Een deelonderzoek (Beerens, 
2019) waarin diverse crisisevaluaties in 

Nederland met elkaar vergeleken zijn, 
bevestigt dit. Dit onderzoek laat zien dat 
het naast elkaar leggen van evaluaties 
niet alleen inhoudelijk, maar ook pro-
cesmatig belangrijke inzichten biedt die 
verder reiken dan een afzonderlijke eva-
luatie. Inhoudelijk draagt een meta-ana-
lyse bijvoorbeeld bij aan het leggen van 
verbindingen, trekken van lessen of 
vinden van rode draden. Deze inzichten 
kunnen leiden tot aanpassingen van 
procedures, systemen, onderwijs, trai-
ning en opleiding. Procesmatig dragen 
meta-evaluaties bij aan de kwaliteit van 
evaluaties. Hierdoor kunnen we helder 
krijgen of de huidige evaluaties echt ef-
fectief zijn en bijdragen aan een (betere) 
voorbereiding op rampen en crises, of 
wat daarvoor nodig zou zijn. Het mes 
snijdt dus aan meerdere kanten. 

Om dit mogelijk te maken zullen inzich-
ten uit de preparatiefase beter gekop-
peld moeten worden aan die uit ‘echte’ 
inzetten. Dit kan door het creëren van 
een (kennis-)platform voor het verza-
melen en delen van evaluaties. Zo’n 
platform kan helpen te begrijpen wat 
er in het verleden vaker goed en fout is 
gegaan door het uitvoeren van bijvoor-
beeld (meta-)analyses op de aanwezige 
evaluaties. Hierdoor kunnen we ons 

'Evalueren draagt bij aan het 
vinden van antwoorden op vragen 

van crisisprofessionals en hun 
organisaties met als doel om te leren, 

te ontwikkelen of te verantwoorden'

'Een van de meest opvallende resultaten  
uit het onderzoek (Beerens, 2021) was  
dat evaluaties als op zichzelf staande  
gevallen worden beschouwd'

'Het naast elkaar 
leggen van evaluaties  

biedt belangrijke 
inzichten die verder  

reiken dan een 
afzonderlijke 

evaluatie'
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EVALUEREN

beter voorbereiden op toekomstige uit-
dagingen door bijvoorbeeld vernieuwde 
procedures of opleidingen. Daarnaast 
kan via het platform input verkregen 
worden die tijdens een lopende crisis 
gebruikt kan worden, bijvoorbeeld door 
inzichten uit evaluaties mee te nemen 
in de oordeels- en besluitvorming over 
de inzet van middelen of communica-
tiestrategieën. Het delen, verzamelen en 
beschikbaar maken van evaluaties op 
een centrale plek biedt niet alleen infor-
matie voor beleidsmakers en crisispro-
fessionals, maar ook voor het bredere 

publiek, wat bijdraagt aan het bevorde-
ren van betrokkenheid en transparantie.

Een randvoorwaarde voor zo’n plat-
form is dat evaluaties toegankelijk zijn 
en gedeeld worden. Dit is echter niet 
eenvoudig. Zo kan niet alle informatie 
zomaar gedeeld worden en worden eva-
luaties vaak op verschillende manieren 

uitgevoerd, wat het vergelijken moeilijk 
maakt. Dat deze nadelen niet opwegen 
tegen de voordelen is echter gebleken 
tijdens de COVID-19-pandemie. Toen is 
duidelijk geworden dat het cruciaal is 
om goed voorbereid te zijn op crises en 
om tijdens een crisis te blijven evalu-
eren, leren en aanpassingen te doen. 
Hoe het verzamelen, delen en analyse-
ren van evaluaties hierbij een centrale 
rol kan spelen, laat onderstaande 
best-practice van de Programmadirectie 
Evaluatie en Verantwoording COVID-19 
mooi zien: 

'Het doel is om 
lessen te trekken en 

beter voorbereid 
te zijn op nieuwe 

crises' 
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Dit initiatief kan als blauwdruk dienen 
voor het voorgestelde platform. Waar de 
database uit het voorbeeld een inter-
departementale focus heeft, kan het 
delen van onderzoeken en evaluaties 
ook bovenregionaal. De veiligheidsre-
gio’s verzamelen op dit moment al veel 
data, zoals oefen- en inzetevaluaties 
en brand- en ongevalsonderzoek. Het 
verzamelen en delen van dergelijke 
data is momenteel een kostbaar en 
tijdrovend proces. Om dit efficiënter te 
kunnen doen, zouden veiligheidsregio’s 
(centraal) ondersteund moeten worden. 
De grootste moeilijkheid bij het oprich-
ten en onderhouden van een dergelijk 
platform zit wellicht in de benodigde 
samenwerking tussen verschillende 
organisaties zoals (lokale) overheden, 
veiligheidsregio’s en kennisinstituten. 
De voordelen op de langere termijn zijn 
echter enorm en kunnen voorkomen 
dat evaluaties in de spreekwoordelijke 
la verdwijnen, maar juist beschikbaar 
blijven om van te leren. Evaluaties zijn 
immers geen doel op zich, maar een 
middel om verder te komen.  ■

EVALUEREN

'Het delen, verzamelen en beschikbaar maken 
van evaluaties op een centrale plek biedt 

niet alleen informatie voor beleidsmakers en 
crisisprofessionals, maar ook voor het bredere 
publiek, wat bijdraagt aan het bevorderen van 

betrokkenheid en transparantie' 
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Beste practice: 

Programmadirectie Evaluatie en  
Verantwoording Covid-19
Sinds de zomer van 2020 zijn diverse initiatieven gestart met betrekking 
tot ‘evalueren’. Dit gebeurde op rijksniveau vanuit de Programmadirectie 
Evaluatie en Verantwoording Covid-19. Een van haar bekendste initiatie-
ven is de ‘coronatijdlijn’, waarop besluiten en andere gebeurtenissen op 
gestructureerde wijze zijn bijgehouden om inzicht te geven in de aanpak 
van de coronacrisis. Daarnaast heeft zij onder het motto ‘ophalen, ver-
rijken en delen’ het initiatief genomen om al tijdens de crisis openbare 
onderzoeken en evaluaties die door of in opdracht van de Rijksoverheid 
zijn uitgevoerd te verzamelen, vindbaar en toegankelijk te maken via 
www.lerenvandecoronacrisis.nl. Deze website is een actuele en doorzoek-
bare database van onderzoeken naar en evaluaties van de aanpak van de 
coronacrisis, bedoeld voor beleidsmakers, crisisorganisaties, onderzoe-
kers, studenten, journalisten en andere groepen die willen leren van de 
coronacrisis. Deze centrale plek kan dienen als basis voor verdere (meta-)
analyses, bijvoorbeeld het zoeken naar ‘rode-draden’ in de aanpak. Het 
doel is om lessen te trekken en beter voorbereid te zijn op nieuwe crises. 

Ik wil de Programmadirectie Evaluatie en Verantwoording COVID-19 
bedanken voor het voorbeeld van de ‘best-practice’. 
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COA waarschuwt voor tekort  
asielplekken
In februari 2023 stuurde het Centraal 
Orgaan Asielzoekers (COA) een waar-
schuwing uit. De strekking? Als er niet 
snel meer asielplekken voor alleenrei-
zende minderjarige asielzoekers komen, 
overnachten deze kinderen binnenkort 
weer op stoelen in de wachtruimte van 
de IND. Net als in de zomer van 2022. 
Judith Sargentini, directeur voor Neder-
land van Artsen zonder Grenzen, is er 
duidelijk over: “Het peil in Nederland 
zakt. AzG is op het dieptepunt medische 
zorg gaan bieden in Ter Apel, maar dit 
is niet de rol van het maatschappelijk 
middenveld. Het is een verantwoorde-
lijkheid van de overheid, en dat zijn ook 
de gemeenten, om dit niet meer te laten 
gebeuren. Zoals we het nu organiseren, 
organiseren we alleen maar leed.”

Geen slaapplekken, sanitair  
en eten
Terug naar augustus 2022. De situatie 
van de asielzoekers in Ter Apel is dan 
zeer precair. Het leed pijnlijk zichtbaar. 
Mensen die op zoek zijn naar een 
veilige plek worden geconfronteerd met 
een gebrek aan hygiëne en onderdak. 
Mensen slapen in de open lucht en er 
is al langere tijd een schrijnend tekort 
aan sanitaire voorzieningen. Ook is er 

vrijwel geen medische hulp, veel chro-
nisch zieken zijn al te lang verstoken 
van medicatie, onverzorgde wonden 
zijn gaan ontsteken, mensen hebben 
huidaandoeningen omdat ze zichzelf 
niet schoon kunnen houden. AzG beseft 
na een bezoek aan Ter Apel dat hulp 
dringend nodig is en komt in actie.

Dit kan niet in Nederland, toch?
“In eerste instantie denk je: dit gaan we 
niet doen,” vertelt Sargentini. “Wij heb-
ben een volwassen en stabiele overheid 
die de capaciteit heeft om dit zelf op te 
lossen, daar hoeven wij onze donaties 
niet voor aan te wenden. Maar onze 
medische professionals zagen dat het 
tòch moest. In Ter Apel zag ons team 
dat de situatie voor de asielzoekers 
onhoudbaar was. Iederéén kon eigenlijk 
zien wat er aan de hand was en hoe de 
situatie escaleerde.” Sargentini was er 
kwaad over: “Onze organisatie zou daar 
niet hoeven zijn. Bovendien moeten 
we erg goed afwegen hoe wij het geld 
van de particulieren die ons steunen 
inzetten. Maar onze prioriteit is altijd de 
medische zorg voor de mensen die onze 
hulp het meest nodig hebben. Als het 
leed te groot wordt en de overheid de 
handschoen niet oppakt, voelen wij ons 
aangesproken. Het liep in Ter Apel zo 
gigantisch uit de hand." 

Tussen de aardappelvelden
Monique Nagelkerke, projectcoördinator 
in Ter Apel voor Artsen zonder Grenzen 
is veel ingezet in landen als Liberia en 
Sierra Leone, maar wist in Ter Apel niet 
wat ze zag. “Ik heb echt wel wat meege-
maakt,” vertelt Monique, “maar nu zag 
ik in Nederland taferelen die ik anders 
zie in landen met slecht functionerende 
overheden of waar honger is of conflict. 
Nu zag ik tussen de Nederlandse aard-
appelvelden ineens mensen op matjes 
in het gras zitten. Ze hadden geen 
dekens en konden zich niet behoorlijk 
wassen. Er was geen enkele privacy. 
Voor honderden mensen waren maar 
enkele mobiele toiletten beschikbaar, 
en die werden slecht schoongehouden.”

Medische hulp en psychosociale 
zorg
Artsen zonder Grenzen besloot een hos-
pitainer naar Ter Apel te brengen: een 
kliniek in een container. De organisatie 
kon zo medische hulp verlenen zoals bij 
een huisarts. Sargentini: “Het plaatsen 
van zo’n container gaat altijd in overleg 
met het bevoegd gezag. Voor het hek 
in Ter Apel, op de plek waar we de hospi-
tainer plaatsten gold de noodtoestand. 
Daar mocht geen permanent bouwsel 
komen en dus hebben we een hospitaal 
op wielen gebruikt.” 

ARTSEN ZONDER GRENZEN:  
'WIJ WILLEN NIET NODIG  

 ZIJN IN NEDERLAND'

Foto | ANP, Ramon van Flymen en Vincent Jannink

Een overvol terrein met mensen die onder erbarmelijke omstandigheden verblijven in de open 
lucht. De hulpverleners van Artsen zonder Grenzen (AzG) zien dergelijke situaties in gebieden die 
getroffen zijn door natuurrampen of conflicten. Maar in augustus 2022 speelde deze mensonter-
ende voorstelling zich dicht bij huis af: voor de hekken van het aanmeldcentrum in Ter Apel. Artsen 
zonder Grenzen was genoodzaakt voor het eerst in haar geschiedenis in te grijpen in Nederland. 
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“We begonnen meteen met triage: 
wie komt het eerste aan de beurt?”, 
herinnert Monique Nagelkerke zich. “Er 
kwamen veel mensen met geïnfecteer-
de wonden en luchtweginfecties. Ook 
hadden veel mensen een chronische 
aandoening, zoals diabetes of hart-
klachten die al een tijdje geen medische 
aandacht of medicatie meer hadden 
gehad. Op de eerste dag hebben we drie 
keer een ambulance laten komen. We 
zagen ook mensen met schotwonden, 
soms met gruwelijke verwondingen als 
gevolg. Mensen die maanden hadden 
gelopen met kapotte en geïnfecteerde 
voeten. Omdat men zich weken slecht 
had kunnen wassen waren er ook men-
sen met schurft.”
Mensen op de vlucht zijn kwetsbaar, ze 
hebben rust nodig na de verschrikkin-
gen die ze hebben doorgemaakt in hun 
thuisland en tijdens hun vlucht. Moni-
que: “In zo’n situatie wil je weten waar je 
aan toe bent en wat er gaat gebeuren. 
Onduidelijkheid zorgt voor stress. Van 
de 450 patiënten die we behandelden, 
hadden er ongeveer 200 ook psychi-
sche klachten, zij konden praten met 
onze psycholoog."

Gebrek aan politieke wil
De medewerkers van Artsen zonder 
Grenzen werkten twee weken met man 
en macht om ervoor te zorgen dat 
mensen de zorg kregen die ze nodig 
hadden. "Eigenlijk doen wij de hele dag 
niks anders dan dit. Of het nou in Jemen 

is, in Noord-Syrië of in de Centraal 
Afrikaanse Republiek,” zegt Sargentini 
“Het is niet zo dat als het leed dichter-
bij is, dat het dan groter leed is.” Voor 
Monique Nagelkerke maakte de inzet in 
Nederland wel tegenstrijdige gevoelens 
los: “Er gebeurden zulke knullige, rare 
dingen. Groepen mensen die alleen 
terecht konden in een nachtopvang en 
dan de volgende dag weer op dat veld 
gedropt werden. Het is duidelijk dat het 
asielsysteem aan alle kanten kraakt.” 
Sargentini daarover: “De crisis wordt 
niet veroorzaakt door het aantal men-
sen. Het punt is dat er enorm bezuinigd 
is in de afgelopen jaren. Het Neder-
landse beleid heeft dit veroorzaakt. De 
oorzaak is een gebrek aan politieke wil. 
En als je dan de mensen ziet die dit 
moeten doorstaan en dat de meesten 
het bijzonder beleefd en gelaten over 
zich heen laten komen, dat raakte me. 
Net als mensen die heel dankbaar zijn 
voor de hulp die ze krijgen, terwijl die 
eigenlijk heel basaal is.”

Getuigenis afleggen is een van de pijlers 
van Artsen zonder Grenzen. Sargentini: 
“We moeten laten zien dat er grenzen 
worden overschreden. Wij laten zien 
wat de minimumvereisten zijn hoe je 

mensen moet behandelen. Het is mijn 
vak om ervoor te zorgen dat anderen 
ook zien dat het erg is wat er gebeurt 
en er wat aan gaan doen. Toen ik na an-
derhalve week weer ging kijken was een 
deel van het hek verwijderd en stonden 
er prima toiletten en douches. Het kan 
makkelijk, als je maar wil. Toch is cri-
sis-noodopvang geen plek waar mensen 
lang kunnen verblijven. Er is nog steeds 
een enorm tekort aan opvangplekken 
voor asielzoekers. Ik houd mijn hart vast 
voor wat er dit voorjaar gaat gebeuren 
als vele tijdelijke opvangplekken zullen 
sluiten. Artsen zonder Grenzen gaat 
ervan uit dat de landelijke overheid, de 
gemeenten en de GGD’s hun verant-
woordelijkheid nemen. Wij willen niet 
nodig zijn in Nederland.”  ■

 Judith Sargentini
Directeur voor Nederland 

van Artsen zonder Grenzen

Medewerkers van Artsen zonder Grenzen bij het 
aanmeldcentrum in Ter Apel bieden medische en 

psychologische zorg aan asielzoekers buiten de 
poort van het aanmeldcentrum in Ter Apel.

Het is de eerste keer dat Artsen zonder Grenzen medische hulp biedt 
in Nederland. De organisatie vindt het absurd dat de Nederlandse 
overheid er niet in slaagt om deze kwetsbare groep menswaardige 
leefomstandigheden te bieden.
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Toen ik op 15 november 2022 waarnemend burge-
meester van Roermond werd was ik wel nieuwsgie-
rig naar hoe de samenwerking tussen veiligheids- 
en zorgpartners nu verloopt. Het rapport dat ik als 
voorzitter van het Schakelteam voor personen met 
verward gedrag in september 2018 mocht presen-
teren schetste immers zowel de noodzaak van een 
stevige aanpak als een glorende horizon van hoe 
we dat het beste konden doen. Dus ik was oprecht 
benieuwd hoe het er vier jaar later bij zou staan.

'Het leven van mensen met verward gedrag 
en hun naasten kunnen we met elkaar 

humaner maken. Daarmee voorkomen we 
zowel persoonlijk als maatschappelijk leed. 
Maar we voorkomen er ook maatschappe-
lijke onrust mee want als er geen sluitende 

preventieve en repressieve samenwerking in 
de zorg- en veiligheidsketen is, blijft de kans 

op ontsporing van mensen bestaan.'

Met deze tekst openden we destijds onze eindrap-
portage. Daarbij stond ook een soort van disclai-
mer: we kunnen allerhande nieuwe middelen en 
methoden ontwikkelen – en dat moet ook – maar 
uiteindelijk gaat het ook om de intenties waarmee 
we ons werk doen: heb oog voor elkaar. Dat is een 
opdracht aan de samenleving als geheel dus aan 
ons als buren, aan ons als hulpverleners, aan ons 
als bestuurders, aan ons allen in de hele keten om 
een bijdrage te mogen leveren aan een humane en 
veilige samenleving. 

De formele opdracht aan het Schakelteam kwam 
van de ministers van Justitie en Veiligheid en die 
van VWS en van de voorzitter van de VNG. Daar-
mee waren belangrijke partners gecommitteerd. En 
door de deelname in 'mijn' team van vertegenwoor-
digers uit het veld van zorg en veiligheid hadden 

we alle diciplines aan tafel. Ik zeg er heel eerlijk bij 
dat voor mij de ervaringsdeskundigen en familie-
vertegenwoordiging misschien nog wel belangrijker 
waren om te weten hoe het beleid nou echt in de 
praktijk neerslaat. Maar ook de ervaringen vanuit 
mensen met een beperking en van de GGZ waren 
cruciaal. 
Met al deze partners samen zouden we bruggen 
kunnen slaan tussen zorg en veiligheid en ook 
tussen theorie en praktijk; tussen overheden  
en zorginstellingen en ook tussen clienten en 
instituties.

Ik had de (ijdele) hoop dat alle veiligheidsregio's 
inmiddels omgevormd zouden zijn tot zorg- en vei-
ligheidsregio's en dat veiligheidshuizen inmiddels 
zorg- en veiligheidshuizen zouden zijn. Ik had de 
(ijdele) hoop dat er een goed functionerend meld-
nummer zou zijn voor niet acute meldingen met 
een directe opvolging met passend vervoer en dito 
eerste opvang ipv dat alles door geuniformeerde 
politieagenten moet worden opgepakt en ja ik had 
zelfs de (ijdele) hoop dat we in inclusieve en veilige 
wijken met wijk-GGD-ers en anderen de persoons-
gerichte aanpak voor een groot deel preventief 
zouden kunnen invullen.

Als ik nu om me heen kijk was ik toch iets te  
optimistisch en is de wereld ook wel wat anders  
geworden sinds 2018. De Corona-jaren hebben 
juist ingehakt in de zorg- en veiligheidsketen. Het 
zorgde voor een enorme overbelasting in de hele 
keten. Met niet minder aandacht voor zorg maar 
wel meer gefocust op specifieke doelgroepen.  
En naar verluid was het juist voor mensen met 
verward gedrag, of onbegrepen gedrag zoals we 
het tegenwoordig noemen, deels zelfs een tijd 
waarin ze minder prikkels kregen en dus rustiger 
en minder hulpbehoevend waren.
Maar de door ons bepleitte persoonsgerichte  
aanpak met dito financieringsstructuur waar  
zoveel handen voor op elkaar leken te gaan is 
helaas in ander vaarwater gekomen.

JUIST NU VERDWIJNEN MENSEN WEER VAN DE RADAR:

ZORG EN VEILIGHEID ZIJN 
EENEIIGE TWEELING
Tekst | Onno Hoes 
Foto | Gemeente Roermond

' heb oog  
voor elkaar' 
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Onno Hoes
Wnd. burgemeester van Roermond

Het goede nieuws is evenwel dat zorg- en veilig-
heidspartners zich meer gevonden hebben. Het Na-
tionale Veiligheidsberaad, waarin de voorzitters van 
de Veiligheidsregio's bijeen komen, was bijna dage-
lijks op het nieuws en juist vooral met zorgaspecten 
bezig. Maar wat ook (pijnlijk) duidelijk werd was dat 
als het dan echt een nationale crisis is waar deze 
partners elkaar moeten vinden het wel duwen en 
trekken wordt wie waarover gaat en dat persoons-
gerichte aanpak eerder een instituut-gerichte 
aanpak werd. De manier waarop de GGD ineens 
van een vriendelijke regionale geneeskundige 
samenwerking op het podium van een land in lock-
down werd geplaatst was even onvoorspelbaar als 
onuitvoerbaar zo bleek.

Nu ik weer even terug ben in het lokale openbaar 
bestuur hoop ik in ieder geval met dit artikel weer 
de aandacht op de destijds door mij 'vertroetel-
de' groep te kunnen richten. Er is geen radio- en 
televisieprogramma en geen krant geweest die 
in die jaren niet regelmatig en uitvoerig stilstond 
bij het onderwerp. En waarom? Zeker omdat 
we 'nieuws' maakten met onze rapporten maar 
wellicht meer nog omdat bijna iedere journalist me 
voor- of achteraf even apart nam om te vertellen 
welke casuistiek hij of zij zelf in familie- of vrienden-
kring ervaarde. Kortom, we hadden een uitdaging 
te pakken waaraan iedereen een steentje wilde 
bijdragen.

En vandaag de dag? Het is oorverdovend stil en het 
komt weer alleen in het nieuws in excessieve geval-
len wanneer iemand schreeuwend op het dak staat 
of betrokken raakt bij een ander veiligheids-issue. 
Kortom, als die spannende repressieve kant met 
vlammen, handboeien en scheurende politieauto's 
in beeld gebracht kan worden.

De mensen die het even niet meer weten, die even 
of voor wat langere tijd de weg kwijt zijn, hulp nodig 
hebben maar dit niet weten te organiseren of te 
vinden, die geen hulp willen en/of een gevaar kun-
nen vormen voor zichzelf en hun omgeving. Juist 
die mensen passen nog steeds niet in een hokje. 
Maar meer dan ooit vormen zij een spiegel van de 
complexiteit van de huidige samenleving. 

Juist nu Corona grotendeels achter ons ligt, nu 
huisvesting is verworden tot woningnood, nu de 
oorlog in Oost-Europa blijft voortwoekeren, nu 
complot-theorien aan de orde van de dag lijken te 
zijn en op de agenda van beleidsmakers duurzame 
energie (terecht), stikstof (terecht), migratie (te-
recht) hoog op de lijstjes staan, is deze kwetsbare 

doelgroep wellicht weer het kind van de rekening. 
En dan worden het weer eindeloze E-33 meldingen 
die de nieuwssites halen. En kijkt u straks vanuit 
uw eigen veilige bastion met gesubsidieerde zonne-
panelen naar buiten en denkt: he wat doet die man 
of vrouw daar, die ronddoolt, die in de supermarkt 
in het karretje slechts een enkele boodschap heeft 
liggen, die misschien nog op socials durft te delen 
hoe hoog de niet te betalen energie-rekening is, 
die de deuren van de winkel moet sluiten omdat 
ze met torenhoge leningen en rekeningen zitten. 
Mensen die zorg gaan mijden en onzichtbaar 
worden voor de professionals en die stilaan van de 
radar van familieleden en buren verdwijnen. Lees 
dan nog eens onze aanbevelingen door en pak ze 
op. En help mee aan een structurele samenwerking 
binnen de zorg- en veiligheidsketen. Net zo min als 
onze verwarde of onbegrepen (maar dat ligt niet 
aan hun trouwens) mensen in een hokje passen, 
passen wij dat als bestuurders. Doorbreek de  
grenzen en show elkaar de goede voorbeelden. ■

'Zij vormen een spiegel voor 
de complexiteit van de 

samenleving' 
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In iedere gemeente wonen mensen als 
Martijn. Naar schatting 1.500 in heel 
Nederland. Mensen met verward of 
onbegrepen gedrag en een hoog vei-
ligheidsrisico. Soms gaat het even wat 
beter maar zij vallen vaak terug in oud 
gedrag. Reguliere (forensische) behan-
deling schiet tekort en de politie is veel 
tijd aan hen kwijt. En ook gemeenten 
zitten ermee in hun maag. Mensen als 
Martijn hebben langdurige bemoeienis, 
passend onderdak en soms (tijdelijk) be-
veiligde intensieve klinische zorg nodig. 
Voor hen is er de Levensloopaanpak. 

In opdracht van de ministeries van  
Justitie en Veiligheid en Volksgezond-
heid, Welzijn en Sport houden Elsa 
Doze en Anneke Aanstoot zich als duo 
projectleiders bezig met de landelijke 
invoering van de Levensloopaanpak. 
Anneke is daarnaast ook manager van 
Zorg- en Veiligheidshuis Haaglanden en 
Elsa is directeur netwerksamenwerking 
bij Fivoor, aanbieder van forensisch- 
psychiatrische zorg. Aan de hand van 
het verhaal van Martijn vertellen Elsa  
en Anneke over de meerwaarde van  
de Levensloopaanpak.

VERWARD EN GEVAARLIJK: 
HET VERHAAL VAN MARTIJN 
BETERE ZORG EN ONDERSTEUNING VOOR VEILIGERE SAMENLEVING

Tekst |  Anneke Aanstoot, manager Zorg- en Veiligheidshuis Haaglanden 
en Elsa Doze, directeur netwerksamenleving bij Fivoor

Martijn (57) heeft veel meegemaakt. Zijn hele volwassen leven ging hij 
gevangenis in, gevangenis uit, huis in, huis uit. Zwaar verslaafd. Beroofde 
mensen op straat. “Ik denk wel dat mensen toen bang voor me waren. 
Anders hadden ze hun geld niet afgestaan”. 

Levensloopaanpak
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De Levensloopaanpak 
In de Levensloopaanpak werken netwerkpartners als gemeenten, politie, OM, GGZ, re-
classering en DJI  met elkaar samen. Zij blijven met elkaar betroken bij een cliënt. Zo lang 
als dat nodig is. Het doel is een cliënt langdurig te ondersteunen op alle levensgebieden: 
huisvesting, schuld sanering, juridische trajecten die nog lopen, verslavingsproblematiek 
enzovoorts.  

In de Levensloopaanpak werken netwerkpartners op landelijk en lokaal niveau met elkaar 
samen. De uitvoering van de Levensloopaanpak is georganiseerd op het 
niveau van de zorg- en veiligheidsregio’s. Om deze regio’s te helpen de 
Levensloopaanpak goed neer te zetten en voor het maken van afspraken 
op landelijk niveau is een project gestart. 

Scan de QR-code voor de website met een korte animatie over de  
Levensloopaanpak. 

Wel 100 ‘straatroofjes’
Martijn: “Ik heb heel veel jaren in de 
gevangenis gezeten. En tussendoor, als 
ik weer op straat terecht kwam, ging 
ik weer aan de drugs. Ik heb mijn hele 
volwassen leven zo geleefd. Nadat ik 
een straatroofje had gepleegd zei ik 
tegen de rechter-commissaris dat ik er 
de afgelopen maanden wel 100 had 
gepleegd. Omdat ik verslaafd was. Heel 
zwaar verslaafd.”

Mensen als Martijn kosten politie en 
veel tijd en inspanning. Elsa: “Een 
betrekkelijke kleine groep veroorzaakt 
een groot deel van de meldingen over 
verwarde personen. Betere zorg en 
ondersteuning voor deze ingewikkelde 
groep draagt daarom direct bij aan de 
veiligheid op straat. Maar, geen enkele 
partij kan dit alleen. Daarom werken in 
de Levensloopaanpak netwerkpartners 
intensief samen in het zorg- en veilig-
heidshuis.”

Woning afgenomen
Martijn: “Op een gegeven moment 
heb ik via de reclassering een woning 
gekregen. Een paar maanden later werd 
ik aangehouden voor een beroving. 
Waarvoor ik 7 maanden vast zat. Toen 
was ik mijn huis weer kwijt.”

Voor een cliënt is het belangrijk om rust 
te creëren. “Zorg leveren heeft weinig 
zin zonder bestaanszekerheid.” Aldus 
Anneke . “Dat kan pas als in de eerste 
levensbehoeften is voorzien. Gemeen-
ten spelen hierin een belangrijke rol. 
Zij kunnen bestaanszekerheid bieden: 
een inkomen, schuldhulpverlening, 
een vaste woonplek. Zodat Martijn niet 
meteen zijn woning weer kwijt is als hij 
toch opnieuw de fout in gaat.”

De mens centraal
Martijn: “Ik kreeg toezicht van de Re-
classering. Maar was constant aan het 
schreeuwen bij de psycholoog. Het ging 
niet over mij. Het ging over de diagnose 
die zij hadden gesteld. Ze namen aan 
dat ik Asperger had. Ik voelde me niet 
gehoord. In tegendeel.”

Betere ondersteuning en zorg begint 
allemaal met hoe wij als professionals 
kijken naar Martijn. ”Je kunt hem zien 
als een overlast gevende, agressieve, 

verslaafde en gevaarlijke man. Het ver-
schil maken we als we kijken naar Mar-
tijn als mens.” weet Elsa. “Ze hebben 
allemaal behoefte aan professionals die 
niet opgeven.” 

Modelburger
Martijn is nu geïncludeerd in de Levens-
loopaanpak. “In de praktijk betekent dit 
dat de betrokken partners met elkaar 
om tafel gaan, letterlijk.” vertelt Elsa 
hierover. "Zij maken met elkaar een plan 
voor de ondersteuning en zorg aan Mar-
tijn. Door deze intensieve samenwerking 
is Martijn niet ineens een modelburger. 
Zijn levensloopcoördinator blijft zijn 
leven lang contact met hem houden. En 
als het mis gaat met Martijn weten de 
samenwerkingspartners elkaar direct 
te vinden. In zijn plan staat wat zij dan 
gaan doen.” 

'Ik denk wel dat 
mensen bang voor me 
waren. Anders hadden 

ze hun geld niet 
afgestaan.'

 ' Ik voelde me 
niet gehoord. 
In tegendeel.'
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Maatwerk gemeenten 
“Ik red me prima gezien de situatie. Ik 
ben autonoom. Maar ik wil graag ge-
hoord worden. Af en toe een gesprekje 
hebben. En ik heb verder geen sjoege 
van gemeente-instanties.”

Anneke: “De Levensloopcoördinator en 
casusregisseur blijven naast Martijn 
staan, ook als hij weer de fout in gaat. 

Voor mensen als Martijn is het belang-
rijk dat gemeenten maatwerk kunnen 
leveren. Martijn kan niet als een gemid-
delde burger alle loketten langs voor 
schuldhulp, een woning, een uitkering of 
een paspoort. Wat wel werkt is dat een 
gemeenteambtenaar hem opzoekt en 
deze zaken voor hem regelt. Dat draagt 
bij aan de veiligheid van Martijn, de 
professionals en de maatschappij.”

Meer informatie
Inmiddels is de Levensloopaanpak 
gestart in een groot deel van Nederland 
(19 van de 25 veiligheidsregio's). We 
helpen u graag bij de implementatie. 
Neem vooral contact op. 
Kijk voor meer informatie op  
Levensloopaanpak.nl.  ■

Gesloten

Openbare orde en veiligheid én sociaal domein
Gemeenten hebben een belangrijke rol als het gaat om de openbare orde en veiligheid. Daar-
naast organiseren gemeenten voorzieningen als huisvesting, inkomen en dagbesteding voor 
de meest kwetsbaren in onze samenleving. Daarom zijn gemeenten een belangrijke partner 
in de Levensloopaanpak. Op zowel lokaal als landelijk niveau (VNG). Het vraagt ook binnen 
gemeenten samenwerking tussen de afdelingen veiligheid en sociaal domein. In steeds meer 
gemeenten zie je adviseurs zorg én veiligheid komen en zie je dat burgemeesters en wethou-
ders sociaal domein dit gezamenlijk besturen.

'Een betrekkelijke 
kleine groep 
veroorzaakt een  
groot deel van de 
meldingen over 
verwarde personen'
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Een koude decemberavond. De 
meldkamer krijgt een onheilspellend 
bericht. Een man bij het spoor. Twee 
politiemensen zijn op tijd ter plaatse. 
Op het bureau is de man rustig. Geen 
enkele aanleiding de man op te nemen, 
oordeelt de crisisdienst. Een uur later 
staat de man opnieuw bij het spoor. 
En opnieuw, en opnieuw. En telkens 
opnieuw haalt de politie de man bij het 
spoor vandaan.

De snelweg. Een vrouw wil van het 
viaduct springen. Politie is er op tijd bij. 
De weg is een tijd dicht om het gevaar 
voor de vrouw zelf en passanten te 
beperken. Veel politie inzet. Hetzelfde 
verhaal. Geen enkele aanleiding de 
vrouw op te nemen. Even later staat ze 
daar weer. Op hetzelfde viaduct. De weg 
weer afgesloten. Springkussens op het 
asfalt en een batterij aan hulpverleners 
erom heen. En politiemensen nemen de 
vrouw weer mee.

Het moet anders
Het gemeentehuis van De Bilt. Burge-
meester Sjoerd Potters ontvangt poli-
tiechef Martin Sitalsing van de eenheid 
Midden-Nederland en zorgmanager 
Angelique Bakker van Kwintes. Deze 
organisatie met vestigingen in het hele 
land ondersteunt mensen met psychi-
atrische of psychosociale problemen. 
Ze kennen de schrijnende gevallen. 
Alle drie willen ze hetzelfde. Het moet 
anders. Maar hoe dan?
Allereerst de term ‘verward gedrag’. 
Deskundigen van het Trimbos Instituut 
zoeken naar de juiste definitie. Is het 
een eigenschap of een oordeel? ‘Wij 
spreken daarom liever over mensen met 
gedrag dat risico’s mee brengt voor de 
persoon zelf en de omgeving’, zegt An-
gelique. ‘Mensen die acuut hulp nodig 
hebben maar het om allerlei redenen 
niet krijgen. Daarom is het sneller  
schakelen tussen alle betrokken  
partijen wenselijk.’

ZORG & VEILIGHEID 

‘We rennen maar van casus naar casus zonder 
structureel meer tijd vrij te maken om samen 
een meer duurzame en effectievere aanpak te 
bespreken en uit te proberen’

EEN WORSTELING BIJ 
AFWIJKEND GEDRAG 

Tekst |  Frank van Cooten
Foto | Claudia Stegeman

Gemeenten, politie en zorginstellingen 
worstelen al jaren met een goede 

opvang en begeleiding van mensen 
met verward gedrag. Het aantal  

incidenten neemt toe en een  
duurzame oplossing ontbreekt. ‘We 

zoeken een scheidsrechter om sneller 
knopen door te hakken.’ 

Sjoerd Potters in gesprek met Martin Sitalsing 
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Corina van den Akker en zorgmanager Angelique Bakker van Kwintes

Cijfers
Even wat steriele cijfers. Waren er in 
2017 nog 150.000 incidenten met per-
sonen met afwijkend  gedrag. In 2021 
steeg dit aantal tot bijna 210.000 inci-
denten. Bij meer dan de helft was ook 
sprake van overlast en een beperkt deel 
pleegde ook strafbare feiten. Opvallend 
is dat een relatief kleine groep mensen 
verantwoordelijk is voor een groot deel 
van de incidenten. Zie bovengenoemde 
voorbeelden uit de praktijk.

Rondpompen
Martin: ‘Alhoewel we de laatste tijd wel 
scherper registreren neemt het aantal 
incidenten inderdaad behoorlijk toe. 
Opvallend is de relatief kleine groep die 
je telkens terug ziet in de cijfers. Voor 
de makkelijke gevallen is het niet zo 
moeilijk een geschikte opvangplek te 
vinden. Dat is een verdienmodel voor de 
zorginstellingen maar wel een perverse 
prikkel. Ook voor de complexe gevallen 
moet een oplossing komen.’

De burgemeester knikt bevestigend. 
‘Die complexe gevallen blijven we 
rondpompen zonder een structurele op-
lossing. Ik moet nu leuren met mensen. 
Kan niet zo maar een zorgmachtiging 
afgeven. Daar maak ik me als burge-

meester grote zorgen over. Niet alleen 
vanwege de gevaarzetting waar ik direct 
verantwoordelijk voor ben, maar ook 
vanuit zorg. Zorg en veiligheid gaan nu 
eenmaal samen.’

Los zand
Gemeenten, politie en zorginstellingen 
streven naar een gezamenlijke duurza-
me oplossing. Regels en strikte proce-
dures zijn nu vaak een sta in de weg. Er 
zijn allerlei overlegstructuren rondom 
casuïstieken en er is veel kennis over 
een effectieve aanpak maar besluite-
loosheid overheerst. Regels en proce-
dures werken vaak verlammend met 
handelingsverlegenheid als resultaat.
‘Er is heel veel georganiseerd op lokaal 
en regionaal niveau maar dit komt 
onvoldoende samen. De verbinding ont-
breekt’, aldus Angelique. ‘Zoals we hier 
nu bij elkaar zitten, dat doen we veel 
te weinig. En we blijven maar kennis 
vergaren, maar laten we nu eens echt 
gezamenlijk aan de slag gaan.’

Duurzame oplossing
Organisaties moeten uit de hande-
lingsverlegenheid durven te stappen, 
is de gedeelde opvatting. Iemand moet 
gewoonweg knopen doorhakken. Er is 
weliswaar beleid en er zijn protocollen, 

maar wie is uiteindelijk eindverantwoor-
delijk? ‘Ik wil een handelingsperspectief 
hebben’, zegt Sjoerd. ‘Want de impact 
op politie, op gemeente en ook op de 
zorg is groot. We moeten echt toe naar 
een duurzame oplossing.’

Preventie en samenwerking
Dat betekent volgens Angelique echt 
aan de voorkant van de problema-
tiek komen. Niet alleen handelen bij 
incidenten maar juist meer inzetten 
op preventie en samenwerking. Sjoerd 
knikt bevestigend. ‘We rennen maar van 
casus naar casus zonder structureel 
meer tijd vrij te maken om samen een 
meer duurzame en effectievere aanpak 
te bespreken en uit te proberen.’

Martin komt met een mogelijke oplos-
sing om te breken met de besluiteloos-
heid. ‘Wellicht hebben we een soort van 
scheidsrechter nodig om knopen door 
te hakken als het nodig is. Dan hoeven 
we het Openbaar Ministerie niet meer 
lastig te vallen met allerlei strafbeschik-
kingen.’
De behandelaars lopen volgens An-
gelique tegen dezelfde  problematiek 
aan. ‘Het nemen van snelle besluiten in 
crises duurt te lang. Uiteindelijk hebben 
we allemaal hetzelfde belang.’

‘Wellicht hebben we een 
soort van scheidsrechter 
nodig om knopen door 
te hakken als het nodig 
is. En dan hoeven we het 
Openbaar Ministerie niet 
meer lastig te vallen met 
allerlei strafbeschikkingen.’
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Angelique Bakker, Martin Sitalsing en Sjoerd Potters

Aanwijzingsbevoegdheid
Sjoerd wil de rol van scheidsrechter 
graag op zich nemen. ‘Ik denk dat het 
juridisch ook kan. Maar dan moet ik 
wel mandaat en een aanwijzingsbe-
voegdheid krijgen en houden om snel 
te kunnen schakelen. Ik zie ook aan 
verschillende overlegtafels in mijn 
gemeente veel mensen met onbegre-
pen gedrag voorbij komen. Daar wordt 
iedereen ongelukkig van. De behoefte 
om snel knopen door te hakken is over-
al voelbaar.’

Martin schat wel in dat psychiaters niet 
op een scheidsrechter zitten te wachten 
door de dominante positie van deze be-
roepsgroep. ‘Psychiaters hebben minder 
oog voor de veiligheid van de samenle-
ving en stellen de behandeling van de 
patiënt voorop.’

Wat niet bijdraagt aan een succesvol 
behandeltraject is de forse stijging van 
het drugsgebruik. ‘Dat speelt zeker een 
rol bij de stijging van het aantal mensen 

met onbegrepen gedrag’, stelt Angeli-
que. ‘Vooral in de tijd van corona is het 
middelengebruik enorm gestegen. Het 
wordt bijna genormaliseerd.’

Toenemend drugsgebruik
Toenemend drugsgebruik betekent ook 
verharding van de zware criminaliteit. 
De politie maakt zich met name grote 
zorgen over de stijging van het aantal 
jongeren dat kiest voor een loopbaan in 
de zware criminaliteit. Ook Sjoerd ziet in 
zijn gemeente kinderen van 10 tot 12 
jaar die al het criminele circuit in worden 
getrokken. 
Vaak gaat het om kinderen uit kwetsba-
re gezinnen waar meerdere hulpverle-
ners op zitten. Angelique: ‘We hebben 
wel gezinscoaches maar er is onvol-
doende financiering voor een gezins-
aanpak. Het komt inderdaad daardoor 
voor dat meerdere partijen zich over 
het gezin ontfermen. En dat een kind 
tijdens zijn jeugd met veel verschillende 
hulpverleners te maken krijgt.’

Onderwijs
Martin ziet ook een belangrijke rol weg-
gelegd voor het onderwijs. ‘Ons onder-
wijs is ingericht op leuke, sociaalvaardi-
ge meiden. Ik zie thuis het verschil. Mijn 
twee dochters komen vrijwel overal mee 
weg maar als mijn zoon iets uithaalt, 
wordt hij direct geschorst.’ Sjoerd en An-
gelique hebben soortgelijke ervaringen.
Wat Martin hiermee wil zeggen, is dat 
jongens eerder uit de boot dreigen te 
vallen. Het risico dat zij zich inlaten met 

zware criminaliteit is dan groter. ‘Het 
gaat ook om een gevoel van eigenwaar-
de. Gymschoenen van 1500 euro  
of een jas van 2000 euro werkt  
statusverhogend.’

Communitybuilder
Sjoerd, Angelique en Martin beschou-
wen ook dit vraagstuk als een geza-
menlijke verantwoordelijkheid. De 
wijkagent kan als ‘communitybuilder’ 
een belangrijke rol spelen. Maar dan 
moet hij of zij wel vaak in de wijk zijn, is 
de constatering. En dat is lastig, beaamt 
Martin. ‘Onlangs moest ik weer een 
peloton laten uitrukken voor iemand die 
de Koran ging verscheuren. En dat gaat 
weer ten koste van onze capaciteit.’

Hoogleraar Besturen van Veiligheid Ira 
Helsloot pleitte onlangs in een lezing 
voor het afscheid nemen van de ‘nood-
hulpfixatie.’  De focus, ook bij gemeen-
tebestuurders, ligt volgens Helsloot te 
veel op de aanrijtijd van 15 minuten tot 
de plaats van het incident. Dat gaat ten 
koste van de capaciteit.
De burgemeester van De Bilt zou het 
gesprek best aandurven die 15 minuten 
los te laten als dat betekent dat politie-
mensen meer tijd krijgen voor goede ge-
sprekken met wijkbewoners. ‘Want net 
zoals bij een goede aanpak van mensen 
met onbegrepen gedrag voel ik ook hier 
erg de noodzaak aan de voorkant van 
het probleem te komen. Samen met 
alle inwoners. Want ‘it takes a village to 
raise a child’.’  ■

‘We moeten niet 
alleen handelen bij 
incidenten, maar 
juist meer inzetten 
op preventie en 
samenwerking.’
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Nanning Mol: “Iedere burgemeester 
heeft wel een aantal inwoners met bij-
zondere problemen of bijzonder gedrag. 
Die kunnen je behoorlijk bezig houden, 
want vaak gaat het om situaties waarbij 
meerdere oorzaken en problemen 
door elkaar lopen. Ik heb geleerd dat 
bijzondere problemen het best kunnen 
worden opgelost met een bijzondere 

aanpak. In Laren komt iedere zes weken 
een kernteam vanuit het sociaal domein 
(interventieprofessionals en wethouder) 
en het veiligheidsdomein (wijkagent, 
medewerker Openbare orde en veilig-
heid en burgemeester) bij elkaar. We 
bespreken in twee uur tijd de casuïstiek 
die ons bezig houdt. Iedereen commit-
teert zich. Er is altijd een oplossing, 

maar onze oplossingen passen vaak 
niet binnen het bestaande systeem. 
Om ze toch uit te voeren maken we tijd 
en geld vrij. En dat werkt. Ik begon als 
burgemeester in mijn gemeente met  
40 van die complexe dossiers. Sommige 
dossiers sleepten al jaren. Dat lijstje 
werd steeds korter. We hebben er nu 
maximaal zes en dat wisselt steeds. 

INTERVENTIEPROFESSIONALS 
DOEN WAT NODIG IS 
‘IK BEGON MET 25 COMPLEXE DOSSIERS IN MIJN GEMEENTE,  
NU HEB IK ER NOG MAXIMAAL ZES OVER.’

Tekst |  Janny Bakker-Klein, voorzitter Raad van Bestuur Movisie
Foto |  Janny Bakker-Klein

Inwoners waarbij hulpverlening vastloopt komen vaak pas in beeld bij de burgemeester als 
zij overlast veroorzaken, of crimineel gedrag vertonen. In die situaties worden in sommige 
gemeenten via Movisie interventieprofessionals1 ingezet. Zij herstellen het contact met 
inwoners die het vertrouwen in hulpverlening zijn verloren. Vanuit dit contact én vertrouwen 
lossen de interventieprofessionals veel problemen op. Hoe gaan deze professionals te werk 
en wat is nodig om deze aanpak duurzaam in de gemeentelijke organisatie te verankeren? 
Janny Bakker-Klein, bestuursvoorzitter van Movisie, ging hierover in gesprek met Nanning 
Mol, burgemeester van de Gooise gemeente Laren en Mindert Rakhorst en Reinier van der 
Grijp, interventieprofessionals van stichting Reindert en Associate Members van Movisie.

Hulpverlening bereikt niet altijd de inwoner die het nodig heeft 
Wijkteams, jeugdhulpverleners en sociaal werkers staan klaar om mensen die problemen en 
tegenslag ondervinden passende zorg en ondersteuning te bieden. Toch blijkt in de praktijk dat de 
bestaande hulpverlening niet altijd in staat is om bepaalde mensen te bereiken. Het gaat dan om 
mensen waarbij de hulpverlening is vastgelopen of die door slechte ervaringen zorg mijden. De 
sociale problematiek van deze mensen houdt vaak verband met combinaties van factoren,  
zoals dak- en thuisloosheid, huiselijk- en seksueel geweld, loverboyproblematiek, verslavings-
problematiek, (drugs)criminaliteit, vervuiling, (licht) verstandelijke beperkingen of psychiatrische 
problematiek. In Nederland gaat het om ongeveer 85.000 mensen die niet bereikt worden met 
bestaande hulpverlening. Dat is ca. 0,5 à 0,7% van de bevolking. 
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Kort op de bal
“Alles zit momenteel vast in protocol-
len” vertelt interventieprofessional 
Mindert Rakhorst. “We komen binnen 
de bestaande systemen vaak niet tot 
oplossingen. Dan kan het zo drie weken 
duren voor er een vergadering gepland 
kan worden. Maar als ik na veel tijd en 
moeite het vertrouwen van de betrok-
kenen heb weten te winnen, dan kan 
ik daar niet op wachten. Ik moet snel 
kunnen schakelen, anders ben ik dat 
vertrouwen ook zomaar weer kwijt. Als 
ik Nanning belde, dan nam hij altijd 
binnen een minuut op, of hij belde mij 
binnen een paar minuten terug. Zo 
konden we kort op de bal zitten. Dat is 
echt belangrijk.”

Reinier van der Grijp vult aan: “De 
meeste tijd, energie en frustratie in de 
gemeenten waar wij in-gezet zijn gaat 
zitten in het meenemen van ambtena-
ren. Hier in Laren hielp het ons enorm 
dat er een mandaatclubje was”. 

Ook protocollen bieden ruimte  
Nanning Mol: “Met de interventieprofes-
sionals heb ik de top van het maat-
schappelijk werk in huis. Ik vertrouw 
op hun professionaliteit. Natuurlijk zijn 
er protocollen, maar elk protocol biedt 
ruimte om af te wijken. Het is ook een 
kwestie van lef hebben. Mijn goede 
leermeester Charlie Aptroot zei bij een 

casus ooit: “Ik leg liever aan de rechter 
uit waarom ik het wel gedaan heb dan 
aan de samen leving waarom ik het niet 
gedaan heb”. 

Het gesprek komt bij een verslaafde 
man die al jaren overlast veroorzaakte 
in de buurt. Er was al heel veel hulpver-
lening ingezet, maar de overlast bleef. 
Buurtbewoners waren radeloos. De 
woningbouwcorporatie wilde de man 
uit huis zetten. Mindert Rakhorst: “We 
hebben hem voor het blok gezet. Of je 
gaat nu iets doen, of we zetten je op 
straat. Dan ga je maar onder een brug 
slapen. De man kwam niet in beweging, 
dus we hebben onze handen van hem 
afgetrokken. Hij schrok er enorm van 
dat niemand hem meer hielp. En toen 
kwam hij toch in actie.”

Nanning Mol: “Als burgemeester heb 
ik verantwoordelijkheid voor die route 
genomen en dat was best spannend. 
Het schrikeffect dat Mindert en Reinier 
voorstelden kon helpen, maar het had 
ook helemaal mis kunnen gaan. En dan 
heb je een kwetsbaar iemand aan zijn 
lot overgelaten. Als burgemeester moet 
je dat uit kunnen leggen. Daarom vind ik 
het zo belangrijk om ervaring aan tafel 
te hebben. En intuïtie is in het geval van 
de interventieprofessionals ook gestolde 
ervaring. Ik moet blindelings kunnen 
vertrouwen op hun advies. 

Reinier van der Grijp legt uit: “Niet alles 
lukt. Soms zijn mensen te zwaar ver-
slaafd of kiezen bewust voor een leven 
in de criminaliteit. Maar in 75% van de 
situaties komen we tot een oplossing. 
We beginnen met een goede verken-
ning. Voor een deel van de situaties is 
vervolgens een bijzondere, niet alle-
daagse aanpak nodig. Maar voor een 
substantieel deel blijkt er iets anders 
aan de hand te zijn dan we van tevoren 
hadden ingeschat. Dan is de oplossing 

1  Peters, A. en Storm, O. De menselijke maat: interventieprofessionals 
in het sociaal domein, Movisie/CCV februari 2021

‘Ik moet snel kunnen 
schakelen, anders 

ben ik het vertrouwen 
van de betrokkenen 

zo weer kwijt’

‘We komen binnen 
bestaande systemen 

vaak niet tot 
oplossingen.’ 
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vaak heel simpel. We waren bijvoor-
beeld bij een jongen die al drie jaar lag 
te gamen in zijn bed. Hij kwam er niet 
uit. Hij had zwaar overgewicht. Maar 
het probleem bleek niet bij die jongen 
te zitten, maar bij zijn omgeving. Met 
een eenvoudige voorziening hebben we 
hem weer perspectief kunnen geven. 
In andere situaties zit de oplossing bij 
sleutelfiguren in de wijk. We kijken altijd 
naar de hele context”. 

Simpel denken

Nanning Mol: “Deze aanpak is eigen-
lijk niets anders dan wat we beoogd 
hebben met één gezin, één plan, één 
contactpersoon. Maar het vraagt wel 
om tijd en aandacht, óók van bestuur-
ders. Je kunt wat wij doen wel proberen 
te vangen in een protocol, maar het 
geheim is: maak het niet complexer 

dan het is. We hebben geen plan van 
aanpak en we doen niet aan monitoring. 
We hebben alleen een soort verkeersto-
ren nodig voor als het uit de hand loopt. 
Het begint ermee dat je de voorgestelde 
aanpak van de interventieprofessionals 
omarmt en serieus neemt. Je moet als 
burgemeester een vrij speelveld creëren 
voor de aanpak van complexe casuïs-
tiek. En een potje in de begroting voor 
als we echt iets geks moeten doen”. 

Nanning Mol ziet dat het absorptie-
vermogen van de samenleving voor 
mensen die anders zijn steeds minder 
wordt. De maatschappelijke onrust en 
de agressie tegen hulpverleners neemt 
toe. “Ook kleinere gemeenten krijgen 
steeds meer te maken met stadse 
fratsen”, zegt Mindert Rakhorst. Hij 
benadrukt het belang van de aanwezig-
heid van interventieprofessionals in het 

informele circuit. Reinier van der Grijp 
vult aan: “Het is belangrijk om goed in 
kaart te brengen wie er in het voorveld 
zitten. Dan bedoelen we niet alleen het 
professionele veld, van sociaal werkers 
en wijkagenten, maar ook de groente-
man, de sportschoolleraar, de imam, de 
buren. Daar zit de kracht van de signa-
lering. Als daar goed overleg is, dan ko-
men er minder complexe casussen naar 
bo-ven.” Mindert Rakhorst: “Zo werk je 
vanuit preventie en niet vanuit actie.”

Iedereen snapt de aanpak
Inmiddels zijn Mindert Rakhorst en 
Reinier van der Grijp niet meer actief in 
Laren. Dat hoeft ook niet. De aanpak is 
verankerd in het gemeentelijke beleid. 
“Ik weet nu hoe ik het moet doen” zegt 
Nanning Mol, “omdat ik het van hen 
geleerd heb”. In Laren zijn alle betrok-
kenen de aanpak gaan snappen. Ze 
hebben zich het multidisciplinair  
denken eigengemaakt. En ze hebben 
nu ook zelf een interventiespecialist, 
Mindert en Reinier zorgden voor training 
on the job.” 

“De tijd, aandacht en middelen die je 
inzet zijn het vanuit een maatschappe-
lijk oogpunt waard” besluit Nanning Mol. 
“Het gaat vaak om schijnende situaties 
van mensen die je écht hulp gunt. Je 
hebt verschillende disciplines nodig om 
voor hen iets te bereiken. Maar dan lukt 
het ook”.  ■

De aanpak van de interventieprofessionals in Laren werd gevolgd en onder-
steund door Movisie. Meer weten over deze aanpak? Neem dan contact op  
met Annemarie van Hinsberg a.vanhinsberg@movisie.nl. 

‘ Elk protocol biedt 
ruimte om af te wijken. 
Het is ook een kwestie 
van lef hebben.’

‘ In 75% van de 
gevallen komen we 
tot een oplossing’
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FEMICIDE: WORDT EEN VROUW 
VERMOORD, DAN HEEFT DE (EX)
PARTNER HET MEESTAL GEDAAN

Tekst | Tekst: Britt Myren en Milou Bollen
Foto | Studio FFF Amsterdam

Op 21 januari 2023 worden in Zwijndrecht een vrouw en haar moeder neergeschoten door 
een 49-jarige man. De moeder overlijdt, haar dochter belandt zwaargewond in het ziekenhuis. 
Er is uiteraard media-aandacht voor de vreselijke daad: ‘Vermeende schutter is ex-vriend van 
zwaargewonde dochter’, ‘Klopjacht gaande op man die ervan wordt verdacht zijn ex-partner en 
haar moeder te hebben neergeschoten’. Het overgrote deel van de berichtgeving over deze en 
soortgelijke zaken hebben iets gemeen: er wordt niet gesproken van femicide. Waarom is het 
belangrijk om die term te gebruiken wanneer er een vrouw wordt vermoord? Hoe groot is dit 
probleem in Nederland en wat kunnen we er aan doen? Britt Myren en Milou Bollen van Atria, 
het kennisinstituut voor emancipatie en vrouwengeschiedenis, leggen uit. 
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Familiedrama 
De meest extreme vorm van geweld 
tegen vrouwen is moord. Helaas ver-
liezen jaarlijks ongeveer 40 vrouwen 
in Nederland het leven. In bijna 6 op 
de 10 gevallen is de pleger een (ex)
partner. Dat noemen we femicide: een 
term die duiding geeft aan de mo-
tieven voor moord op vrouwen. Deze 
extreme vorm van geweld is namelijk 
gender-gerelateerd. Ondanks het feit 
dat er de afgelopen jaren meer over 
femicide als fenomeen geschreven is 
in de Nederlandse media, wordt de 
term in nieuwsberichten over moord 
op vrouwen niet of nauwelijks gebruikt. 
Wel wordt er gesproken over ‘partner-
doding’, ‘familiedrama’ of 'geweld in de 
relationele sfeer’. Dat is schadelijk: de 
casussen lijken zo uniek, waardoor het 
bredere en herhaaldelijke patroon van 
femicide onzichtbaar blijft.

Wat is femicide 
Een eenduidige definitie van femicide 
bestaat niet. Dat leidt tot moeilijkhe-
den: er is behoefte aan één versie die 
door instanties kan worden toegepast 
en handvatten biedt in de dagelijkse 
praktijk. Op internationaal niveau is 
er wel al langer aandacht voor het 
fenomeen. De World Health Organisa-
tion (WHO) en het European Institute 
for Gender Equality (EIGE) definiëren 
femicide als moord op een vrouw 
vanwege haar gender, dus vanwege 
het feit dat zij door het leven gaat als 
een vrouw. Deze kwetsbaarheid zit 
geworteld in de ongelijke machtsver-
houdingen tussen mannen en vrouwen. 
Vrouwen lopen bijvoorbeeld meer risico 
om slachtoffer te worden van geweld. 
In Nederland krijgt ongeveer 1 op de 
5 vrouwen te maken met fysiek intiem 
partnergeweld. De daders zijn bijna 
altijd mannen. 

Waarom een aparte term?
Moord wordt niet en mag in geen geval 
worden getolereerd. In Nederland 

hanteren we daarom ook vaak een ‘ge-
nderneutraal beleid’: we maken geen 
onderscheid tussen de moord op een 
man of een vrouw. Femicide verschilt 
echter van de moord op mannen. Daar-
bij is de partner of ex-partner dus vaak 
de dader, ongeacht het feit of zij wel of 
niet hebben samengewoond. Er gaat 
vaak huiselijk geweld, bedreiging, inti-
midatie of seksueel geweld aan vooraf. 
Vrouwen bevinden zich dan in situaties 
waarbij zij minder macht hebben en/of 

in een afhankelijke positie zitten. 
Femicide kent diverse en uiteenlopen-
de kenmerken, maar het komt in alle  
lagen van de samenleving voor,  
ongeacht afkomst, leeftijd of opleiding-
sniveau. Er bestaan wel verschillende  
risicofactoren die intieme partner-
moorden typeren. Bijvoorbeeld wan-
neer de pleger van geweld werkeloos 
is, het slachtoffer of de pleger mentale 
gezondheidsproblemen heeft, het 
slachtoffer of de pleger alcohol en/of 
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drugs misbruiken, maar ook wanneer 
de vrouw zwanger is of het stel (emotio-
neel) afhankelijk is van elkaar. Er is ook 
extra gevaar wanneer het slachtoffer 
weg gaat bij de pleger nadat ze hebben 
samengewoond of wanneer het stel in 
scheiding ligt. Andere risicofactoren 
zijn stalking en een immigratiestatus. 
De pleger kenmerkt zich vaak door con-
trolerend gedrag, haat of minachting 
richting het slachtoffer.

Zicht op de cijfers 
In 2021 werden in Nederland 38 vrou-
wen vermoord. In 60% van de gevallen 
was de (ex-)partner van het slachtoffer 
de vermoedelijke dader, aldus cijfers 
van het CBS. In 2018 was dit 76%, op 
een totaal van 43 vrouwenmoorden. 
Daarbij vermeldt het CBS geen  
moord- en doodslag cijfers over de 
BES-eilanden. Waarschijnlijk liggen  
de aantallen hoger. 

Zo staat niet iedereen geregistreerd 
als (ex)partner bij de burgerlijke stand, 
gegevens die het CBS gebruikt om  
(vermoedelijke) daders en slachtoffers 
te categoriseren. Ook zijn personen  
in kwetsbare situaties niet altijd in  
het bezit van de Nederlandse identiteit. 
Daarbij wordt niet bij elke zaak de  
context, zoals de relatie met het  
slachtoffer, onderzocht. We kunnen 
enkel gissen hoeveel vrouwen  
precies slachtoffer zijn geworden  
van femicide.

Niet langer taboe 
Spreken over (intiem) partnergeweld 
was lang taboe in Nederland, zeker 
op politiek niveau. Nog steeds hebben 
we blinde vlekken in de aanpak van 
geweld tegen vrouwen. Daarom moeten 
we actief aan de slag om deze vorm 
van geweld bespreekbaar te maken, 
zeker binnen de gemeente. Als verant-
woordelijken voor het aanbod van zorg- 
en welzijnsorganisaties zijn gemeentes 
namelijk gemoeid bij hulp aan slacht-
offers en plegers van huiselijk geweld. 
Met de ratificatie van de Istanbul Con-
ventie (Raad van Europa) zijn Neder-
land en de BES-eilanden verplicht om 
met behulp van internationale wetge-
ving geweld tegen meisjes en vrouwen 
te bestrijden. Het is een mooie stok 
achter de deur: de Istanbul Conventie 
is het eerste mensenrechtenverdrag 
waarin werd vastgelegd dat de aanpak 
van geweld tegen vrouwen én van 
huiselijk geweld gendersensitief beleid 
vereist. Toch heeft Nederland kritiek 
gekregen op haar aanpak van geweld 
tegen vrouwen. Ons beleid staat bol 
van genderneutrale wetgeving. Dat 
moet anders, zeker als we femicide 
willen voorkomen. 

Tijd voor actie 
De zorgwekkende cijfers spreken 
boekdelen. Het is belangrijk om de 
moorden op vrouwen door hun partner 
of voormalig partner niet als individu-
ele, unieke gevallen te zien. Er is een 
schokkend gewelddadig patroon zicht-

baar. Burgemeesters zijn verantwoorde-
lijk voor de openbare orde en veiligheid 
in de gemeente. Het is daarom van 
belang dat juist zij zich bewust zijn van 
de motieven van de moord op vrouwen. 
Het fenomeen femicide kennen en 
de risicofactoren (h)erkennen is een 
belangrijke eerste stap. Door krachten 
te bundelen met politie, justitie en 
ambtenaren van de openbare orde 
kunnen burgemeesters, samen met 
hulpverleners, een cruciale rol spelen 
in dreigende geweldssituaties. 

Atria zet zich al jaren in om geweld 
tegen vrouwen en meisjes in beeld te 
brengen. Bijvoorbeeld door onderzoek 
te doen, beleidsadvies te geven, his-
torische duiding te bieden bij huidige 
problematiek rondom geweld tegen 
vrouwen en door in samenwerkingen 
een bijdrage te leveren aan de preven-
tie van geweld. We vinden het daarom 
ook belangrijk om femicide te agen-
deren. En dus pleiten we hier graag 
nogmaals voor prioriteit en financiering 
voor wetenschappelijk onderzoek naar 
femicide in Nederlandse context. Alleen 
door meer informatie te verzamelen 
over de plegers, de slachtoffers en de 
context zoals de relatie tussen slacht-
offer en pleger, leren we meer over de 
motieven achter de moord op vrouwen. 
Zo brengen we de signalen en risicofac-
toren in Nederland rondom femicide in 
kaart en ontwikkelen we gericht beleid 
om deze moorden op vrouwen  
te voorkomen.  ■

Bronnen
CBS (2021). Meer mannen vermoord in 2021 (cbs.nl)

European Institute for Gender Equality (2021) Gender-based Violence – 
Defining and Identifying Femicide: a Literature Review Luxembourg:  
Publications Office of the European Union.

World Health Organisation (2012) Understanding and Addressing  
Violence against Women - Femicide https://apps.who.int/iris/bitstream/
handle/10665/77421/WHO_RHR_12.38_eng.pdf;sequence=1 
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BURGEMEESTER, LAAT JE 
O.M.A THUIS!
EEN AANPAK VAN HUISELIJK GEWELD ZONDER OORDEEL OF MENING,  
MAAR VANUIT VERBINDING, ERVARING EN KRACHT

Huiselijk geweld. Kindermishandeling. Het zijn grote thema’s waar we liever niet te 
lang bij stilstaan. En toch is dat wat slachtoffers van onveiligheid achter de voordeur het 
hardste nodig hebben; iemand die met hen stilstaat, naast ze gaat staan en vraagt ‘wat 
heb jij nodig? Wat kan ik voor jou betekenen? Eén kind per schoolklas en één op de  
8 volwassenen wordt geconfronteerd met geweld in de thuissituatie. Eén op de  
20 thuiswonende 65 plussers wordt slachtoffer van een vorm van ouderenmishandeling. 
Maar, hoe doe je dat eigenlijk, die verbinding maken? En waarom zou je je ‘oma’ moeten 
thuislaten? In dit artikel gaan we op zoek naar verbinding en naar manieren om naast 
mensen te kunnen staan die te maken hebben met onveilige thuissituaties. Zonder 
mening of oordeel, maar met een open houding, de moed en het lef om iemand  
écht te zien en te horen. 

Afbeeldingen | Achter de voordeur spel
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Laat je oma thuis? Ja, je Oordeel,  
Mening en Advies. Zaken waar  
slachtoffers van huiselijk geweld en 
kindermishandeling regelmatig mee  
te maken krijgen, ook vanuit (lokale) 
overheden. 'Waarom ga je niet weg?’ 
‘Je laat je toch niet slaan?’
Mede door deze taboes is de drempel 
om hulp te zoeken erg hoog. Huiselijk 
geweld blijft daardoor gemiddeld acht 
jaar achter de voordeur verborgen.  
Voor LHBTIQA+personen en mensen 
met een migratieachtergrond is dit  
zelfs nog langer. 

Samen kunnen we ervoor zorgen dat 
het taboe rondom huiselijk geweld af-
neemt en mensen de hulp krijgen die zij 
nodig hebben. Burgemeesters, wethou-
ders en beleidsmakers kunnen daar een 
belangrijke rol in vervullen. 

Bijvoorbeeld door bij het maken van 
passend beleid met visie in verbinding 
met ervaringsdeskundigen en vertegen-
woordigers van de doelgroep te staan. 
Maar ook door zelf de afstand te  
verkleinen en actief contact te maken. 

Dat vraagt lef en moed, want dat bete-
kent dat je soms naar die hele lelijke 
en ingewikkelde realiteit moet durven 
kijken. Zonder je eigen oordelen of 
mening, zonder meteen met adviezen 
of goede bedoelingen over de brug te 
komen. Vertragen en verdragen dus, 

want de slachtoffers weten vaak zelf het 
beste wat zij nodig hebben. 

Zeker bij wat meer gesloten gemeen-
schappen van mensen met bijvoorbeeld 
een traditionele culturele achtergrond,  
is het van belang om aansluiting te 
vinden bij de specifieke normen en 
waarden en om oog te hebben voor 
unieke culturele kenmerken die  
invloed hebben op het beeld en de  
omgangsvorm rondom huiselijk geweld. 
Neem bijvoorbeeld de politieagent in 
Twente, die na een melding van  
eergerelateerd geweld in politie-uniform 
verhaal gaat halen bij de broer van  
een slachtoffer. In zijn beleving een 
logische keuze; je draagt als agent  
je uniform ook om gezag uit te stralen, 
dat zou vast zo veel indruk maken dat 
ze wel zouden stoppen met het  
intimideren van het slachtoffer.  
Wat hij zich niet realiseerde, is dat 
het betreffende gezin in een hechte 
gemeenschap woont, waarbij  
het zien van een agent aan de deur bij 
de buren uit dezelfde gemeenschap 
nogal wat ophef veroorzaakte. Voor de 
familie zorgde de agent in uniform voor 
nog meer schaamte en daardoor juist 
nog meer behoefte aan eerherstel.  
De agent had, met de beste bedoelin-
gen en zonder het zich te realiseren,  
het slachtoffer juist in gevaar gebracht. 
Pas toen een slachtoffer van eer-
gerelateerd geweld haar verhaal deed 

bij het betreffende politiekorps, viel het 
kwartje. Sindsdien gaan agenten alleen 
nog maar in burgerkleding op bezoek bij 
gezinnen waar mogelijk eergerelateerd 
geweld speelt. Op die manier kunnen  
zij, zonder de gemeenschap te  
alarmeren en daarmee het risico  
te verhogen, samen met de familie  
op zoek naar een oplossing. 

Door sensitief te zijn voor de persoon-
lijke situatie van de mensen waarmee 
je werkt, kun je op zoek naar aansluiting 
en kun je het resultaat vergroten.
Deze cultuuromslag is ook nodig  
bij bestuurders, beleidsambtenaren  
en professionals. Geef hulpverleners de 
ruimte om een plan op maat te maken 
dat past bij het gezin. 
Verlaag de regeldruk, zorg voor moge-
lijkheden tot flexibel op- en afschalen en 
zorg voor een systeemgerichte aanpak 
waarbij ook de intergenerationele over-
dracht wordt voorkomen. 

Herstel van huiselijk geweld vraagt 
een hele lange adem en voortdurende 
dialoog.Alleen zo kunnen we escalatie 
voorkomen en zorgen voor meer veilig-
heid achter de voordeur!

'Waarom ga 
je niet weg?'
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Als je aan slachtoffers van huiselijk 
geweld of kindermishandeling vraagt 
wat hen geholpen heeft om door die 
moeilijke tijd heen te komen, dan hoor 
je vaak dat er iemand in hun omgeving 
was door wie ze zich wel gezien voelden. 
Één zo’n steunfiguur kan het verschil 
maken. Bijvoorbeeld voor Anneke, die 
opgroeide in een onveilige thuissituatie. 
Elke woensdagmiddag mocht zij een 

paar uur bij de buurvrouw op bezoek 
komen, waar ze zich wel veilig voelde. 
Die buurvrouw vroeg hoe haar dag  
was, bakte eieren en pannenkoeken  
en liet haar lekker spelen en kleuren. 
Voor Anneke was die buurvrouw  
een klein lichtpuntje in een hele  
moeilijke situatie. 
Uiteindelijk durfde ze tegen die buur-
vrouw te vertellen wat er thuis speelde 

en kon er hulp ingeschakeld worden. 
Iedereen kan zo’n steunfiguur zijn.

Burgemeester, neem het besluit om niet 
weg te kijken en investeer structureel in 
kennis, bewustwording en preventie van  
kindermishandeling en huiselijk geweld. 
Iedere burger verdient het om door de 
best geschoolde ogen bekeken te wor-
den. Het is aan u om dit te faciliteren.  ■

Maaike Brunekreef is trainer, adviseur en spreker in het sociale en medische 
domein. Ze ondersteunt en adviseert lokale beleidsmakers en bestuurders.  
Ze is initiatiefnemer van vele educatieve, taboedoorbrekende projecten op  
het gebied van geweld in afhankelijkheidsrelaties waaronder het bordspel  
‘Achter de Voordeur (samen met ervaringsdeskundige Anita Wix i.o. gemeente  
Emmen) en de Virtual reality training ouderenmishandeling 'Achter de VR deur' 
(STZ innovatieprijs 2022.) Ze ontving voor haar bijdrage aan de aanpak van  
kindermishandeling de Van Dantzig Penning in 2022.

Wat werkt wel? 
- Maak beleid vanuit visie en laat je voortdurend voeden door experts van de werkvloer en  

ervaringsdeskundigen vanuit de doelgroep. 
- Werk samen (ook op de eigen werkvloer) en intersectoraal, multidisciplinair met ketenpartners.
- Werk cultuursensitief vanuit verbinding en houd oog voor verschillen en krachten van mensen. 
- Stel een oordeel zoveel mogelijk uit en check de feiten.
- Maak huiselijk geweld, kindermishandeling en ouderenmishandeling bespreekbaar en zorg voor een 

sociaal veilig klimaat. 
- Begin op tijd door (basisschool)kinderen te leren over veilige en onveilige relaties en gedrag. 
- Zorg voor kundige professionals in cultuur- trauma- gendersensitief werken.
- Zorg voor kundige professionals in het signaleren en handelen bij vermoedens van ouderenmishandeling.
- Zorg voor kundige professionals in het signaleren en zorgvuldig handelen bij vermoedens van psychische 

terreur/ dwingende controle.
- Sociale veiligheid is een keuze, wees een bestuurlijk ambassadeur voor veiligheid achter de voordeur!
- Start waar je bent, met dat wat je hebt en doe wat je kan.

ZORG & VEILIGHEID
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Geachte burgemeester, 

Ik hoop dat u deze brief in goede gezondheid ontvangt, 
ondanks de uitdagingen waarmee we in het leven te maken 
hebben. Ik schrijf u vandaag om uw aandacht te vestigen op 
een kwestie die onze dringende aandacht vereist: huiselijk ge-
weld jegens ouderen. Met de toename van het aantal ouderen 
is het belangrijk om rekening te houden met deze problema-
tiek. Maar hoe effectief bent u eigenlijk in het aanpakken van 
ouderenmishandeling? Hoe kan u als burgemeester bijdra-
gen aan de preventie van ouderenmishandeling? En welke 
knelpunten weerhouden u om betekenisvolle vooruitgang 
te boeken? Er zijn verschillende redenen waarom ouderen 
beschermd moeten worden zodat ze op een waardige manier 
oud kunnen worden. 

Ten eerste hebben ouderen die het slachtoffer worden van 
huiselijk geweld vaak minder toegang tot hulpbronnen en 
steun dan jongere slachtoffers. Burgemeesters kunnen hier 
een belangrijke rol spelen door het opzetten van specifieke 
programma's en voorzieningen gericht op ouderen. Zo kunnen 
zij bijvoorbeeld het aantal veilige opvangplaatsen voor oude-
ren verhogen en ervoor zorgen dat deze beter bekend zijn bij 
de inwoners. 

Ten tweede kan de betrokkenheid van burgemeesters helpen 
bij het vergroten van het bewustzijn over dit probleem. Veel 
mensen zijn zich niet bewust van de omvang van het pro-
bleem of de ernst van de gevolgen voor de slachtoffers.  
Burgemeesters kunnen helpen bij het creëren van meer 
bewustzijn door campagnes te lanceren die gericht zijn op het 
voorkomen van huiselijk geweld tegen ouderen. 

Tot slot hebben burgemeesters de macht om wetten en 
voorschriften op te stellen om huiselijk geweld tegen ouderen 
te voorkomen. Door middel van effectieve wetten en voor-

schriften kan de overheid ervoor zorgen dat de slachtoffers 
van huiselijk geweld worden beschermd en de daders worden 
gestraft. Burgemeesters kunnen hierbij een belangrijke rol 
spelen door te lobbyen voor veranderingen in de wetgeving, 
het aanpakken van misstanden en het ondersteunen van 
beleidsmaatregelen die gericht zijn op het voorkomen van 
huiselijk geweld tegen ouderen.

Mogelijke knelpunten
Hoewel burgemeesters de macht hebben om verschil te 
maken in de strijd tegen huiselijk geweld, zijn er verschillende 
knelpunten die hun kunnen weerhouden om betekenisvolle 
vooruitgang te boeken. Dit omvat onder meer beperkte  
financiële middelen, een gebrek aan publieke steun voor 
initiatieven tegen huiselijk geweld en een gebrek aan politie-
ke wil om het probleem aan te pakken. Bovendien hebben 
sommige burgemeesters misschien niet de benodigde kennis 
om effectief te reageren. Huiselijk geweld is een plaag in onze 
samenleving die gezinnen uit elkaar rukt en diepe emotionele 
littekens achterlaat. 

In conclusie, het is duidelijk dat burgemeesters een belangrij-
ke rol kunnen spelen in het voorkomen van huiselijk geweld 
tegen ouderen. Door het opzetten van specifieke programma's 
en voorzieningen, het creëren van meer bewustzijn en het 
invoeren van effectieve wetten en voorschriften, kunnen we 
samenwerken om het probleem aan te pakken en de veilig-
heid van onze ouderen te verbeteren.  ■

ZORG & VEILIGHEID

Nadia El Idrissi 
is senior adviseur inclusieve zorg en gezondheidsverschillen. 
In haar werk schenkt zij ook aandacht aan de preventie van 

ouderenmishandeling. 

“Meneer De Vries , een weduwnaar wiens wereld steeds 
kleiner wordt door zijn verslechterende gezondheid, voelt zich 
gevangen in zijn eigen huis sinds zijn zoon David bij hem is 
komen wonen. Ondanks het gezelschap, vermoedt meneer 
Vos dat zijn spaarrekening wordt geplunderd. Ook bepaalt 
David alle aankopen. Bang om David te confronteren en 
alleen in zijn strijd kwijnt hij langzaam weg. De angst om 

actie te ondernemen is sterk, maar het is niet alleen angst 
die meneer De Vries tegenhoudt om actie te ondernemen. 

Het is de onwetendheid over wat te doen en waar te zoeken 
naar hulp. Als we mishandeling willen voorkomen, moeten 
we aandacht besteden aan de verhalen van mensen zoals 
meneer De Vries en hen de middelen geven om te weten 

waar ze terecht kunnen voor hulp. Want zwijgen kan net zo 
schadelijk zijn als de mishandeling zelf.”

Foto |  Jem Sahagun
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Weetjes 

E-LEARNING OOV 
BURGEMEESTERS-
BEVOEGDHEDEN 

Op de website van het NGB hebben wij een E-learning, gericht op  
verscheidene burgemeestersbevoegdheden binnen het veiligheidsdomein. 
In korte filmpjes over bijvoorbeeld het toepassen van noodbevoegdheden, 
wat mag wel en niet bij demonstraties, het sluiten van een woning op grond 
van de Opiumwet, de wet aanpak woonoverlast en tal van andere onderwer-
pen, leggen we u uit hoe te handelen en krijgt u best practices aangereikt.  
Verschillende burgemeesters en diverse partners die u in de praktijk  
tegenkomt hebben deelgenomen aan de totstandkoming van deze  
E-learning. U vindt de E-learning, na ingelogd te hebben met uw persoonlijke 
account, onder “professionalisering”. 

24/7 Ondersteuning bij 
vragen over openbare  
orde, veiligheid en crisis 

Wist u dat u als burgemeester én loco-
burgemeester dag en nacht terecht kunt 
bij Joost Keemink-Haane, de bestuurlijk 
adviseur veiligheid & crisisbeheersing van 
het NGB? Bijvoorbeeld voor advies over het 
inzetten van burgemeestersbevoegdheden, 
een second opinion en ondersteuning bij- 
en sparren over casuïstiek. Desgewenst 
komt hij ook ter plaatse, bijvoorbeeld om 
aan te sluiten bij de veiligheidsdriehoek 
of om lessen van ervaren collega's direct 
en persoonlijk te delen. Joost is voor deze 
ondersteuning bereikbaar via telefoon-
nummer 06-29401416.

Vertrouwenscollega's
Heeft u als burgemeester een bestuurlijke of persoonlijke kwestie die u graag op vertrouwelijke basis wilt spie-
gelen? Dan heeft het Nederlands Genootschap van Burgemeesters ook een aantal vertrouwenscollega's, veelal 
oud-burgemeesters, die op korte termijn beschikbaar zijn en bij u langs kunnen komen. U kunt hiervoor contact 
opnemen met de directeur van het NGB, Hilde Westera (06-12710044).

ONDERSTEUNINGSTEAM BIJ 
INTIMIDATIE, BEDREIGING,  
AGRESSIE EN GEWELD 
Het Ondersteuningsteam Weerbaar Bestuur biedt steun 
aan burgemeesters, wethouders, raadsleden, Statenleden 
en gedeputeerden die geconfronteerd worden met vraag-
stukken rondom de eigen veiligheid (intimidatie, bedrei-
ging, agressie en geweld). Het Ondersteuningsteam bestaat 
uit vertrouwenspersonen, experts en ervaringsdeskundigen 
en biedt een luisterend oor en persoonlijk advies.  
Wanneer u te maken krijgt met agressie en intimidatie 
kunt u 24/7 contact opnemen 
met het Ondersteuningsteam 
Weerbaar Bestuur. Het Onder-
steuningsteam is telefonisch 
bereikbaar op 070-3738314. 
U komt dan in contact met een 
van de vertrouwenspersonen.

Geestelijke 
verzorging bij ernstige incidenten

In dit blad hebben meerdere burgemeesters gere-
flecteerd op een ernstig incident in hun gemeente. 
Dit soort incidenten kunnen een behoorlijke impact 
hebben op u als persoon. Daarom biedt het NGB, 
aan (loco)burgemeesters die in hun gemeente een 
ernstig incident hebben behandeld, gesprekken aan 
met een geestelijk verzorger. Het is bewezen dat deze 
vorm van nazorg effectief is bij de verwerking van wat 
u heeft meegemaakt. U kunt deze service aanvragen 
via Joost Keemink - Haane (06-29401416).


